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  چالش اوپك در مواجهه با افزايش قيمت نفت

 در يك برش س��طحي، افزايش بي سابقه قيمت نفت در چند روز گذشته را مي توان 
براي كش��ورهاي توليد كننده نفت مثبت ارزيابي كرد. ولي كارشناس��ان انرژي، با برشي 
عميق تر ابعاد رش��د قيمت را موشكافانه مورد بررسي قرار داده اند. قيمت نفت طي هفته 
گذشته به مرز 70 دلار براي هر بشكه رسيد. صاحب نظران حوزه نفت دلايل مختلفي را 
براي افزايش قيمت متصور ش��ده اند. تداوم توافق اعضاي اوپك و روسيه بر كاهش توليد 
و همچني��ن كاهش ذخاير نفت امريكا را مي توان دو عامل عمده در افزايش قيمت نفت 
نام برد. ذخاير امريكا يكي از عواملي اس��ت كه هنگام بحران قيمت وارد عمل مي شود و 
در كوتاه ترين زمان ممكن، بازار نفت را دوباره به تعادل بازمي گرداند. ظرف 8 ماه گذشته 
بخش عمده كمبود بازار توس��ط ذخاير امريكا تامين ش��ده اس��ت. همين موضوع باعث 
كاهش قابل توجه ذخاير در ايالات متحده امريكا ش��ده و رفته رفته عرضه آن روند نزولي 
را در پيش گرفته اس��ت. كاهش ذخاي��ر امريكا مي تواند به دليل كاهش جهاني عرضه يا 
تقاضاي بيش از حد بازار باش��د. كاهش ذخاير هر دليلي كه داشته باشد، يكي از عوامل 
موثر بر روند افزايش قيمت نفت است. از سوي ديگر پايبندي كشورهاي صادر كننده نفت 
)اوپك( و روسيه به تداوم كاهش توليد، يكي ديگر از عوامل موثر بر افزايش قيمت نفت 
است. به نظر مي رسد با افزايش بي سابقه بهاي نفت طي سه سال گذشته كشورهاي عضو 
اوپك و همچنين روس��يه تا حدود زيادي به اهداف خود نزديك شده اند. رشد قيمت در 
سال جاري ميلادي مي تواند موجب خرسندي كشورهاي توليد كننده يي باشد كه بخش 
عمده هزينه هاي خود را از درآمدهاي نفت تامين مي كنند. همچنين عربستان، به عنوان 
مهم ترين توليد كننده سازمان اوپك، براي فراهم شدن شرايط براي عرضه عمومي سهام 
شركت آرامكو و همچنين كاهش شكاف بودجه يي اش علاقه وافري دارد كه قيمت نفت 
به ميزان ۶0 دلار صعود كند. ولي آنچه كارشناس��ان اوپك را نگران مي كند تداوم روند 
افزايش قيمت طي يك ماه آينده اس��ت، چراكه موجب تحريك بيشتر شركت هاي نفت 
شيل جهت حضور در بازار مي شود. حضور مجدد نفت شيل در بازار موجب مازاد عرضه 
و افت مجدد قيمت ها و كاهش سهم اوپك از بازار را به دنبال خواهد داشت. كارشناسان 
اوپك از افزايش قيمت نفت هيجان زده شده و در انتظار هستند كه آيا رشد قيمت طي 
س��ال جاري تداوم خواهد داش��ت. چنانچه افزايش قيمت به گونه يي باش��د كه از قيمت 
تمام شده استخراج نفت شيل بيشتر باشد جذابيت ورود اين گونه توليد كنندگان در بازار 
افزايش مي يابد. از سويي افزايش قيمت ها موجب تشويق اعضاي اوپك بابت توليد بيشتر 
شده و موجب خواهد شد كه مازاد عرضه روز به روز بيشتر شود و به دنبال آن روند كاهش 
قيمت شتاب بيشتري داشته باشد. همچنين نبايد از ميزان كاهش تقاضاي پالايشگاه هاي 
آسيا كه از قيمت بالاي نفت رنج مي برند، غافل بود. به نظر مي رسد رويكرد اعضاي اوپك 
در توافق كاهش توليد، افزايش قيمت تا سطح ۶0دلار براي هر بشكه باشد. اگر قيمت ۶0 
دلار كمتر از قيمت تمام شده يك بشكه نفت شيل باشد، مي توان اميدوار بود كه در بازه 
زماني ميان مدت با عدم ورود نفت شيل به بازار اوپك به كليه اهداف خود دست خواهد 
يافت. ولي چنانچه قيمت ۶0دلار بيشتر از قيمت تمام شده استخراج يك بشكه نفت شيل 
باشد، با ورود شركت هاي شيل به بازار و تامين كمبود عرضه، اعضاي اوپك در رسيدن به 

اهداف خود شكست خواهند خورد. 
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مجازي موجب شكاف نسلي مي شود.« 
اي��ن اظهارات رييس جمهوري در نشس��ت 
ديروز هيات وزيران در واقع گزاره يي اس��ت 
كه مدت ها توسط كارشناس��ان امور رسانه 
و فعالان اجتماعي به عنوان يك مساله روز 
مطرح مي شود، اما نگاه سياسي به موضوعات 
اجتماعي و ارتباطي باعث شده است تا نظام 
تصميم سازي كش��ورمان آن گونه كه بايد و 
شايد به آن توجه نكند. اما با وقوع اعتراضات 
اخي��ر و مطرح ش��دن مطالبات نس��ل هاي 
چهارم و پنجم كشور در اين تجمعات، يكبار 
ديگر نظام تصميم س��از كشورمان را متوجه 
اهميت پ��ردازش و پايش درس��ت موضوع 
ش��كاف بين نسلي در كشور كرد. مطالباتي 
كه هرچند موضوعات اقتصادي و معيشتي 
را نيز شامل مي شد اما بخش قابل توجهي از 
آن در دايره آزادي هاي اجتماعي و ارتباطي 
قرار مي گرف��ت. در واكنش به اين مطالبات 
اس��ت كه رييس جمهور و چهره هاي اصلي 
كابينه در نشس��ت روز گذشته اعلام كردند 
ك��ه دولت به دنبال آن اس��ت ك��ه با پايش 
درس��ت مطالبات مردم، وضعيت كش��ور را 
براي پاس��خگويي ب��ه اين مطالب��ات آماده 
كند.  بر اس��اس چنين دورنمايي اس��ت كه 
هيات دولت در جلسه ديروز خود به رياست 
روحاني رييس جمهور، گ��زارش مركز ملي 
فضاي مجازي در خصوص »اقتصاد مجازي« 
را بررسي مي كند و بلافاصله پس از آن وزير 
ارتباطات به ميان خبرنگاران مي آيد و ابعاد و 
زواياي گوناگون اين طرح را تشريح مي كند. 
طرحي كه بر اساس آن موضوع ورود دستگاه 
قضايي در فعاليت ه��اي اقتصادي آنلاين به 
حداقل مي رسد و جاي خود را به نوع خاصي 
از نظارت ه��اي جامع تش��كلي مي دهد كه 
نظارت آن به وسيله كميته ويژه يي در دولت 
انجام مي ش��ود. موضوعي كه طي سال هاي 
گذش��ته هم��واره ب��ر س��ر راه فعاليت هاي 
صاحبان كس��ب و كار آنلاين مش��كل ايجاد 
مي ك��رد و برنامه ريزي براي حل آن يكي از 
مطالبات اصلي صاحبان اين نوع كسب و كار 
را تشكيل مي داد.  موضوع اعتراضات اخير و 
ميزان بازداش��تي ها با وجود گذشت بيش از 
10روز از ماجرا هنوز از جمله پرس��ش هاي 
خبرن��گاران از چهره ه��اي دولتي در حياط 
دولت اس��ت؛ اين ب��ار وزير دادگس��تري با 
ه��دف ارائه اطلاعات و آمار در اين خصوص 
به مي��ان خبرنگاران آم��د. آوايي كل حجم 
بازداشتي هايي كه هنوز آزاد نشده اند را كمتر 
از 100نفر عنوان كرد كه بعد از طي مراحل 

اداري و حقوقي آزاد خواهند شد. 
چهره خبرساز نشس��ت روز گذشته اما 
مانند نشس��ت هاي اخير دول��ت دوازدهم، 
محمود واعظي رييس دفتر رييس جمهوري 
ب��ود. كاراكتري كه بر خلاف نهاونديان از در 

سايه بودن پرهيز مي كند و ترجيح مي دهد 
تا هر هفته مهم ترين اخبار دولت را شخصا 
به س��مع و نظر خبرنگاران سياسي برساند. 
به همين دليل قبل از هر عضو ديگر كابينه 
از پله ه��اي حي��اط دولت پايي��ن مي آيد و 
روبه روي خبرنگاران از مهم ترين برنامه هاي 
رييس جمهور مي گويد. ديروز هم واعظي از 
مصاحب��ه تلويزيوني رييس جمهور در هفته 
آين��ده خبر داد، گفت وگوي��ي كه به اعتقاد 
واعظي با هدف روحيه بخش��ي ب��ه مردم و 

ايجاد تحول انجام مي شود. 

اقتصاد مجازي روي ميز كابينه
هيات دولت در جلس��ه دي��روز خود به 
رياست روحاني رييس جمهور، گزارش مركز 
ملي فض��اي مجازي در خص��وص »اقتصاد 

مجازي« را بررسي كرد. 
رييس جمه��ور در اين جلس��ه ب��ا بيان 
اينكه فه��م دقيق از تاثيرگذاري گس��ترده 
فضاي مجازي در اقتصاد، فرهنگ، توس��عه 
كس��ب و كار و اش��تغال، دگرگون��ي زندگي 
مردم و آينده اين تاثيرگذاري بس��يار حايز 
اهميت اس��ت، اظهار داش��ت: اي��ن فضا با 
سرعت فوق العاده زندگي فردي، خانوادگي، 
اجتماع��ي و اقتصادي را در ب��ر مي گيرد و 
مفاهيم اشتغال را به ويژه در حوزه خدمات 
به شدت تغيير مي دهد.  روحاني خاطرنشان 
كرد: بهره مندي موثر از اين فضا با تاكيد بر 
تقويت حاكميت ملي و تلاش براي افزايش 
ظرفيت هاي بومي و پيش��گيري از آسيب ها 
نيازمند س��رمايه گذاري هاي بيش��تر در آن 
اس��ت.  رييس جمهور با يادآوري اينكه عدم 
درك درس��ت از س��رعت تح��ولات فضاي 
مجازي و تاثيرات آن موجب ش��كاف نسلي 
مي شود، تصريح كرد: دولت بايد تلاش كند 
در حوزه توس��عه اقتصاد فض��اي مجازي از 
جهان عقب نيفتيم.  روحاني همچنين ضمن 
تاكيد بر لزوم تحرك بيشتر در اين فضا و از 
جمله توس��عه خدمات الكترونيك و به ويژه 
دولت الكترونيك، خواستار افزايش اين گونه 
خدمات با اس��تفاده از ظرفيت هاي آن براي 

كاهش هرچه بيشتر هزينه ها شد. 
در گ��زارش مركز ملي فض��اي مجازي 
موضوعاتي از قبيل بررسي وضعيت موجود 
فض��اي مج��ازي، رونده��ا و آين��ده فضاي 
مج��ازي، تغيير الگ��وي پيش��رفت، اصول 
كارك��رد نظام اقتص��ادي غرب��ي در فضاي 
مجازي، تلاش دولت ها جهت كسب جايگاه 
خود در فضاي مجازي و وضعيت جمهوري 
اسلامي ايران در اين فضا مورد بررسي قرار 
گرفته است. بر اساس اين گزارش، ۶2درصد 
از حجم اقتصاد فناوري ارتباطات و اطلاعات 
اي��ران و توزيع آن را اپراتوره��ا و 38درصد 
مابقي را س��اير شركت ها تشكيل مي دهند. 

اين گزارش همچنين حاكي از آن است كه 
تاكنون 132هزار و 834 ش��غل توسط 21 

استارت آپ در ايران ايجاد شده است. 
در ادام��ه جلس��ه تعدادي از پيش��نهاد 
دس��تگاه هاي اجرايي پس از بحث و بررسي 

به تصويب هيات وزيران رسيد. 

بررسي شكايت از كسب و كارهاي نوپا 
پيش از بررسي در دادگاه

بع��د از پاي��ان نشس��ت هي��ات وزيران 
مهم ترين خبر نشس��ت را جوان ترين عضو 
كابينه ب��ا خبرن��گاران در ميان گذاش��ت. 
جهرمي كه معمولا در نشس��ت هاي دولت 
دوش��ادوش محمود واعظي ديده مي شود با 
اعلام اينكه سند استراتژيك ايران در اقتصاد 
ديجيتال تا يك ماه آينده تدوين مي ش��ود، 
گفت: قرار شد پس از تدوين اين سند براي 
بررسي به دولت فرس��تاده شود تا در ۶ ماه 
آينده بتوانيم، سند توسعه اقتصاد ديجيتال را 
در كشور داشته باشيم.  جهرمي افزود: امروز 
بنا شد، سند استراتژيك جمهوري اسلامي 
اي��ران در اقتص��اد ديجيتال ظ��رف يك ماه 
آينده از طرف وزارت ارتباطات در كميته يي 
كه با حضور س��اير وزرا و مركز ملي فضاي 
مجازي است، تدوين و براي بررسي به دولت 
فرستاده شود تا در ۶ ماه آينده بتوانيم، سند 
توس��عه اقتصاد ديجيتال را در كشور داشته 
باش��يم.  آذري جهرمي خاطرنشان كرد: به 
نظر مي رسد با اين گام هايي كه در پيش رو 
داري��م، بتوانيم در لايه خدمات به س��متي 
حرك��ت كنيم كه بتوانيم خدمات مورد نياز 

داخل كشور را بومي سازي كنيم. 
آذري جهرمي درب��اره تصميمات هيات 
دولت توضيح داد: امروز تصميمي در دولت 
درباره شكايت از كسب وكارهاي نوپا از جمله 
س��ايت هاي كاريابي در دولت گرفته شد و 
ب��ر اس��اس آن پيش از طرح اي��ن موارد در 
مراجع قضايي در كميته يي به مس��ووليت 
معاونت حقوقي رييس جمهوري و با عضويت 
نمايندگاني از وزارت ارتباطات، كار و معاونت 
علم��ي رييس جمهوري بررس��ي و س��پس 
به دس��تگاه قضاي��ي ارجاع مي ش��ود.  وي 
تصريح كرد: اين كار تضميني براي فعاليت 
كسب وكارهاي نوپاس��ت تا بخشي از موانع 
آنها برطرف  شود.  وزير ارتباطات همچنين 
گفت: با موافقت رييس جمهوري بنا شد كه 
5ه��زار ميليارد ريال طي دوس��ال پيش  رو 
براي توسعه خدمات و كسب وكارهاي نوپا و 
كس��اني كه در اين عرصه فعاليت مي كنند، 
تامين مناب��ع كنيم و اين مناب��ع مالي هم 
مي توان��د به  ص��ورت مس��تقيم در اختيار 
بنگاه ها قرار گيرد و هم مي تواند به صندوق 
تضمي��ن س��رمايه هاي خطرپذي��ر تزريق 
ش��ود.  آذري جهرمي گفت: در جلس��ه يي 

حوزه هاي مختلفي كه در س��ه هفته آينده 
وزارت ارتباطات با مركز ملي فضاي مجازي 
خواهد داش��ت، اين حوزه ها اعلام مي شود 
كه يك انرژي خوب��ي به بخش دانش بنيان 
و جواناني كه مي خواهند خدمات را توسعه 
دهن��د، تزريق ش��ود.  وي درباره حمايت از 
پيام رسان هاي داخلي نيز گفت: در موقعيتي 
كه پيش آمد، امتحان ش��د و آزمون خوبي 
ب��راي بخش پيام رس��ان هاي داخلي بود كه 
نق��اط قوت و ضعف آنها ديده ش��ود؛ در هر 
صورت ب��راي تقويب آنها س��ند مصوبي را 
ش��وراي عال��ي فضاي مج��ازي دارد كه هر 
يك از دس��تگاه ها و وزارتخانه ه��ا از جمله 
ارتباط��ات، وزارت ارش��اد، ق��وه قضايي��ه و 
صداوس��يما تكاليفي دارند.  وزير ارتباطات 
خاطرنشان كرد: ما در وزارت ارتباطات عمده 
تكاليف خود را انج��ام داديم و گزارش خود 
را به مرك��ز ملي فضاي مج��ازي داده ايم و 
تكاليف باقيمانده را نيز در كوتاه مدت تكميل 
خواهيم كرد. اما همه كار، تنها اين س��ند و 
چشم انداز نيست بلكه بحث تكنولوژي است 
و به نظر مي رسد كه ما بايد استراتژي خود 
را در دو عرص��ه يعن��ي تقويت همزمان اين 
پيام رس��ان ها و ايجاد رقابت در ب��ازار براي 
خ��روج از انحصار ش��رايط فعل��ي بگذاريم. 
آذري جهرمي خاطرنش��ان كرد: شبكه ملي 
اطلاعات س��ه بخش اس��ت كه يكي شامل 
زيرس��اخت كه بخش عم��ده آن مربوط به 
وزارت ارتباط��ات اس��ت و لايه بالاي بخش 
زيرساخت، بخش خدمات است و در نهايت 
بخش محتوي است كه در بخش سوم شبكه 

ملي اطلاعات قرار دارد. 

 رييس جمهوري اواسط هفته آينده 
با مردم صحبت مي كند

از  رييس جمه��وري  دفت��ر  ريي��س 
درخواست هيات دولت از رييس جمهوري 
براي صحب��ت با مردم خب��ر داد و گفت: 
انتظ��ار م��ي رود رييس جمهوري اواس��ط 
هفته آينده با مردم صحبت كند.  محمود 
واعظي درباره مصوبات هيات دولت افزود: 
در ابتداي جلسه رييس جمهوري مطالبي 
را از اعضاي جلسه خواستند و گفتند بايد 
تلاش كنيم آنچه وزرا و اعضاي كابينه در 
برنام��ه دارند، زودتر عملياتي و براي مردم 
بازگو كنند. س��فرهايي كه اعضاي كابينه 
به استان ها و شهرس��تان ها مختلف دارند 
در اولوي��ت هس��تند.  واعظي با بيان اينكه 
رييس جمهوري دستور داد كه همه در جهت 
بالا بردن روحيه اميد و نش��اط جامعه بايد 
تلاش كنن��د، گفت: دكت��ر روحاني در اين 
جلسه از صداوسيما نيز خواست فعاليت هاي 

دولت در كشور را بازگو كند. 
ادامه در صفحه 2

سخن نخست سرمقاله

  نگراني از اثر رشد مصرف بر رشد اقتصادي 

 بانك مركزي به تازگي آمار رش��د اقتصادي در نيمه اول س��ال جاري و جزئيات 
آن را اعلام كرده كه نش��ان مي دهد رش��د اقتصادي با نفت 4.5درصد و بدون نفت 
4.1درصد بوده و همين موضوع نشان مي دهد كه بخش نفت، همچنان بالاترين سهم 
را در رشد اقتصادي داشته و نفت با 1.3 درصد، مجموعه بخش خدمات با 1.8 واحد 
درصد، حمل و نقل و ارتباطات 0.7 درصد، و بازرگاني، صنعت، برق و آب و گاز، هر 
يك به ميزان 0.5 درصد، در رتبه هاي بعدي از نظر سهم بخش هاي اقتصادي از رشد 

توليد ناخالص داخلي قرار دارند. 
اين آمارها نش��ان مي دهد كه هرچند به آرامي ش��اهد خروج بخش هاي مختلف 
اقتصاد از ركود نسبي هستيم و رشد ارزش افزوده و سهم هر بخش از اقتصاد مثبت 
ش��ده و مي تواند به بهبود كس��ب و كارها كمك كند اما لازمه تداوم اين روند، رشد 
س��رمايه گذاري هاي داخلي و خارجي اس��ت كه براس��اس اعلام بانك مركزي، رشد 
سرمايه گذاري يا تشكيل سرمايه ثابت ناخالص در حد اندك 0.1 درصدي بوده است. 
 هر چند رش��د مثبت اما اندك سرمايه گذاري، مايه اميدواري است كه نسبت به 
رشد و روند منفي سرمايه گذاري در سال هاي اخير و كاهش شديد بودجه و مخارج 
عمراني، نشان دهنده وضعيت بهتري است اما ناگفته پيداست كه اين رقم بسيار اندك 
است و براي كشوري مانند ايران بايد سهم پس انداز ملي و سرمايه گذاري بايد به بيش 
از 25 درصد توليد ناخالص داخلي برس��د و در نتيجه ميزان رشد سرمايه گذاري نيز 
بايد تناسب قابل توجهي با ميزان رشد نقدينگي، بودجه، تورم و رشد اقتصادي كشور 

داشته باشد تا باعث پايدار شدن رشد اقتصادي در سنوات بعدي شود. 
براين اس��اس، بايد با بهبود فضاي كس��ب وكار، كاهش بودجه هاي جاري برخي 
نهادهاي غيرپاس��خگو و غيرض��روري، مي��زان بودجه عمراني كش��ور افزايش يابد 
و تس��هيلات بانك ها ني��ز به جاي تامين نياز روزانه واحده��اي اقتصادي و پرداخت 
بدهي ه��اي قبل��ي و ادام��ه رون��د روزم��ره و حفظ وضع موجود، در مس��ير رش��د 

سرمايه گذاري ها، ايجاد و توسعه و تعمير واحدها پرداخت شود. 
از س��وي ديگر، در فضاي بين المللي نيز هر چند ك��ه فاينانس هاي اعتباري 40 
ميليارد دلاري در راه است اما كاهش تنش ها و بهبود روابط خارجي نيز مي تواند به 
رشد سرمايه گذاري هاي خارجي و شركاي داخلي آنها كمك كند تا در دوره پس از 

برجام از فرصت حذف برخي تحريم ها استفاده شود. 
راهكار ديگر، توجه به اصلاح قوانين داخلي اس��ت كه به هر ميزان بتواند آزادي 
عمل اقتصادي و اجتماعي را ايجاد كند، باعث ايجاد ش��غل و رونق و سرمايه گذاري 
مي ش��ود و به خصوص در بخش خدمات مي تواند با س��رعت بيش��تري مشكلات را 

كاهش دهد. 
علاوه بر طرف عرضه اقتصاد و رش��د بخش هاي اقتصادي كه همگي با عددهاي 
مثبت اعلام شده است، موضوع طرف تقاضاي اقتصاد يعني ميزان مصرف و مخارج 
بخش خصوصي و دولتي، س��رمايه گذاري ها نيز بسيار اهميت دارد. زيرا آنچه باعث 
تداوم رش��د اقتصادي و تش��ويق واحدهاي اقتصادي و صنايع و توليد در بخش هاي 
مختلف مي شود، رشد مصرف و تقاضا توسط مردم و دولت و سرمايه گذارهاي داخلي 
و خارجي اس��ت.   برآوردهاي حاصل از رش��د اقتصادي برحسب اقلام هزينه نهايي 
نشان مي دهد كه در نيمه اول امسال هزينه هاي مصرف نهايي بخش خصوصي 3.7، 
هزينه هاي مصرف نهايي بخش دولتي 3.5 و تشكيل سرمايه ثابت ناخالص 0.1 بوده 
است.  به عبارت ديگر، طرف تقاضا ضعيف تر از طرف عرضه اقتصاد به رشد اقتصادي 
كمك كرده است و اگر اين روند ادامه يابد و مردم به خاطر درآمد سرانه پايين، نبود 
ق��درت خري��د يا نگراني از آينده، پول خرج نكنند و دس��ت به جيب و كارت بانكي 
نشوند، باعث مي شود كه كالاهاي توليدي واحدهاي توليدي و خدماتي به ميزان مورد 
انتظار فروش نرود و براي مردم و دولت و س��رمايه گذاري ها به ميزان كافي مس��كن، 

ساختمان، ماشين آلات، مواداوليه و كالا و خدمات به فروش نرود. 
رش��د پايين مصرف بخش خصوصي مهم ترين مانع رش��د اقتصادي و توليد در 
ماه هاي آينده اس��ت زيرا رشد 3.7 درصدي مصرف هر چند كه مثبت و قابل توجه 
است اما براي ايجاد رونق و رشد محدود است و بايد از طريق فروش اقساطي، وام هاي 
بانكي، كاهش نرخ سود تسهيلات بانك ها، مردم تشويق شوند كه كالاهاي مورد نياز 
خود را بخرند، سفر بروند و مخارج خود را بيشتر كنند و در نتيجه جامعه يي با نشاط 

بيشتر و رونق توليد و بازارهاي مختلف را شاهد باشيم. 
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 همين صفحه 

جهان

شكست »مادورو« و 
پايان عصر »چاويسم«

7

 بانك مرك��زي به تازگي آمار رش��د اقتصادي در 
نيمه اول س��ال جاري و جزئيات آن را اعلام كرده كه 
نشان مي دهد رشد اقتصادي با نفت 4.5درصد و بدون 
نفت 4.1درصد بوده و همين موضوع نش��ان مي دهد 
كه بخش نفت، همچنان بالاترين س��هم را در رش��د 
اقتصادي داشته و نفت با 1.3 درصد، مجموعه بخش 
خدمات ب��ا 1.8 واحد درصد، حمل و نقل و ارتباطات 
0.7 درص��د، و بازرگاني، صنعت، برق و آب و گاز، هر 
ي��ك به ميزان 0.5 درص��د، در رتبه هاي بعدي از نظر 
سهم بخش هاي اقتصادي از رشد توليد ناخالص داخلي 
ق��رار دارند.  اين آمارها نش��ان مي دهد كه هرچند به 
آرامي شاهد خروج بخش هاي مختلف اقتصاد از ركود 

نسبي هستيم ...

 در يك برش س��طحي، افزايش بي س��ابقه قيمت 
نفت در چند روز گذش��ته را مي توان براي كش��ورهاي 
توليد كننده نفت مثبت ارزيابي كرد. ولي كارشناس��ان 
انرژي، با برشي عميق تر ابعاد رشد قيمت را موشكافانه 
مورد بررسي قرار داده اند. قيمت نفت طي هفته گذشته 
به مرز 70 دلار براي هر بش��كه رس��يد. صاحب نظران 
حوزه نفت دلايل مختلفي را براي افزايش قيمت متصور 
ش��ده اند. تداوم توافق اعضاي اوپك و روسيه بر كاهش 
توليد و همچنين كاهش ذخاير نفت امريكا را مي توان 
دو عامل عم��ده در افزايش قيمت نفت نام برد. ذخاير 
امريكا يكي از عواملي است كه هنگام بحران قيمت وارد 
عمل مي شود و در كوتاه ترين زمان ممكن، بازار نفت را 

دوباره به تعادل بازمي گرداند...

 نگراني از اثر رشد 
مصرف بر رشد اقتصادي 

 چالش اوپك در مواجهه 
با افزايش قيمت نفت

سرمقاله

سخن نخست

 همين صفحه  

 همين صفحه  

نفت و انرژي

15

دفاع چين از تلاش ها براي 
نجات خدمه سانچي 

2روز از اعلام رس��مي خبر غرق ش��دن نفتكش 
سانچي در آب هاي اقيانوس آرام مى گذرد و در ايران 
و چين موض��وع از مناظر مختلفي در حال پيگيري 
است. ديروز طرف چيني بالاخره نسبت به شكل گيري 
اين ذهنيت كه آنها براي نجات جان خدمه س��انچي 
تلاش كافي به خرج نداده اند، واكنش نشان داد. اين 
واكنش هم از طريق س��خنگوي وزارت امور خارجه 
اين كش��ور در كنفرانس مطبوعات��ي و هم از طريق 
معاون وزير امور خارجه چيني ها در گفت وگو با ايرنا 
مطرح ش��ده اس��ت. به گزارش »تعادل« خبرگزاري 
شينهوا كه خبر حادثه س��انچي براي نخستين بار از 
طريق آن منتش��ر ش��ده بود، ديروز نوشت كه چين 
اين ادعا ك��ه تمام تلاش براي نج��ات اين خدمه را 
به خ��رج نداده »غيرواقعي« مي داند. همچنين چين 
ش��يائو دنگ معاون وزارت ام��ور خارجه چين ديروز 
به ايرنا گفت كه همه دس��تگاه هاي اجرايي چين در 
مورد نجات خدمه نفتكش تلاش هاي بسياري انجام 
دادن��د كه تلاش هاي آنها نيز م��ورد تاييد ايران قرار 

گرفته است ...

 محسن شمشيري   

 داريوش صارمي   

 محسن شمشيري   
دبير گروه بانك و بيمه

در نشست روز گذشته هيات وزيران مطرح شد

تدوين سند استراتژيك اقتصاد ديجيتال 
  داريوش صارمي    

كارشناس اقتصاد انرژي

در نشست روز گذشته هيات وزيران مطرح شد

تدوين سند استراتژيك اقتصاد ديجيتال



 دولت از افزايش بودجه 97 نيروهاي مسلح در 
مجلس دفاع مي كند؛ ايرنا  سخنگوي دولت و رييس 
سازمان برنامه و بودجه گفت: با وجود مخالفت دولت 
با هرگونه بالا بردن بودجه در مجلس شوراي اسلامي 
قول مي دهيم از هر گونه پيش��نهاد افزايش در بخش 
نيروهاي مس��لح دفاع كنيم. »محمدباقر نوبخت« در 
گردهمايي »طرح، برنامه و بودجه نيروهاي مس��لح« 
با اش��اره به بودجه نيروهاي مس��لح از س��ال 1392 
ت��ا 1397 اضافه ك��رد: معتقديم اي��ن بودجه ها براي 

ماموريتي كه شما انجام مي دهيد، كم است. 
معاون رييس جمه��وري با بيان اينكه در كنار س��اير 
مصارف، سياست فقرزدايي را نيز در دستور كار داريم، 
افزود: در كش��ور انس��ان هايي را داريم كه زندگي شان 
نمي گذرد. يارانه اين افراد را به ميزان قابل ملاحظه يي 

افزايش داده ايم. 
 ايجاد ش�كاف بين مردم و سپاه حربه دشمن 
است؛ تسنيم  س��خنگوي ارشد نيروهاي مسلح سپاه 
را س��رمايه ملي مردم ايران دانست و گفت: دشمنان 

به دنبال ايجاد شكاف بين مردم و سپاه هستند. 
سردار سيد مس��عود جزايري در گردهمايي سراسري 
مس��وولان روابط عمومي سپاه با اشاره به رسالت سپاه 
نقش روابط عموم��ي را در انعكاس فعاليت هاي عظيم 
آن و ارتقاي جايگاه اين نهاد در بين مردم مهم شمرد 
و افزود: س��پاه در انقلاب اسلامي متكي بر مردم بوده 
و فاصل��ه و م��رزي بين آن و مردم وج��ود ندارد و در 
واقع سرمايه اصلي سپاه مردم است، اما دشمن همواره 
در تلاش بوده اس��ت سپاه را از اين سرمايه اجتماعي 
محروم كند، لذا ايجاد ش��كاف بين م��ردم و اين نهاد 

انقلابي را هدف خود قرار داده است. 
 عراقچي، معاون سياس�ي و انص�اري، معاون 
اقتصادي؛ فارس  بهرام قاسمي سخنگوي وزارت امور 
خارجه گف��ت: محمدجواد ظريف وزي��ر امور خارجه 
طي مراسمي معاونان جديد خود را بر اساس ساختار 
جديد معرفي كرد. بر اساس ساختار جديد وزارت امور 
خارجه عراقچي، انصاري، دهقاني، صابري و پناهي آذر 
به عنوان معاونان سياسي، اقتصادي، حقوقي، اداري و 
ايرانيان منصوب و جابري انصاري، دس��تيار ارشد وزير 
در امور ويژه سياس��ي، قاسمي سخنگو و قشقاوي هم 
مش��اور وزير شدند.  بهرام قاس��مي با اعلام اين خبر 
گفت: بر اساس اعلام وزير امور خارجه، آقايان مرتضي 
س��رمدي به عنوان قائم مقام، س��يد عب��اس عراقچي 
مع��اون سياس��ي، غلامرضا انصاري مع��اون اقتصادي 
)پ��س از اتم��ام دوره س��فارت خ��ود در دهلي نو طي 
هفته هاي آينده(، غلامحس��ين دهقان��ي معاون امور 
حقوقي و بين المللي، حسين پناهي آذر معاون ايرانيان 
و امور مجلس، بهرام قاس��مي سخنگو و رييس مركز 
ديپلماس��ي عمومي و رس��انه يي، س��يد محمدكاظم 
سجاد پور رييس مركز مطالعات سياسي و بين المللي، 
محمدتق��ي صابري ب��ه عنوان مع��اون اداري و مالي، 
حس��ين جابري انصاري دس��تيار ارش��د وزير در امور 
ويژه سياسي و حسن قش��قاوي به عنوان مشاور وزير 
منصوب و از اول بهمن ماه در مس��ووليت هاي جديد 

انجام وظيفه خواهند كرد. 
 محدود ش�دن عضويت همزمان نمايندگان در 
مجامع و شوراها؛تس�نيم   نمايندگان مجلس دهم 
در مصوبه يي عضويت همزمان نمايندگان در مجامع 
و ش��وراها را محدود كردند. بر  اين اساس، طبق ماده 
38 طرح اص��لاح موادي از قان��ون آيين نامه داخلي 
مجلس هر نماين��ده به عنوان ناظ��ر به طور همزمان 
فقط مي تواند حداكثر در دو مجمع، هيات يا شوراي 

غيراستاني عضويت داشته باشد.
همچنين نمايندگان طبق ماده 39 اين طرح بخشي 
از ماده 223 آيين نامه داخلي مجلس را به اين شرح 
اصلاح كردند: هيات رييس��ه موظف اس��ت بلافاصله 
طرح اس��تيضاح را به كميس��يون تخصصي ذي ربط 
ارجاع كند و كميس��يون مكلف است حداكثر ظرف 
يك هفته ضمن اطلاع رساني به استيضاح كنندگان 
و دع��وت كتبي وزي��ر مربوطه موارد اس��تيضاح را 

بررسي كند. 
 تفاوت�ي ميان عرب و عجم وج�ود ندارد؛ ايرنا   
نماينده پارلمان كويت معتقد اس��ت در اسلام فرقي 
مي��ان افراد در ش��رق و غ��رب و بين ع��رب و عجم 
وج��ود ندارد. »اودا الروايي« در دومين روز نشس��ت 
س��يزدهمين كنفران��س مجال��س كش��ورهاي عضو 
س��ازمان همكاري اس��لامي گفت: همه كشورها بايد 
از فلس��طين حمايت كنند تا آنها ب��ه جايگاه واقعي 
خود برسند. به گفته نماينده پارلمان كويت، اقدامات 
عملي در اين راس��تا نياز است زيرا 40 كشور در اين 
سازمان عضو هستند و توقع مي رود تصميمات خوبي 
در اين راس��تا اتخاذ كنند. او افزود: دين اسلام فرقي 
ميان افراد در ش��رق و غرب قايل نيست و فرقي بين 

عرب و عجم نيز وجود ندارد. 
 جلو اع�زام تبعيدي ها به اي�ذه و باغملك را 
بگيريد؛ ايلنا  هدايت الله خادمي عضو هيات رييس��ه 
كميس��يون عمران خطاب به رياس��ت ق��وه قضاييه 
گفت: اي��ذه و باغملك شهرس��تان هاي خوش آب و 
ه��وا و محروم از مراكز تفريحي و اش��تغال زايي براي 
جوانان هس��تند، آيا عدالت اس��ت ك��ه افراد خاطي 
تحت عنوان تبعيد به اين مكان اعزام شوند. دو سال 
اس��ت موضوع را پيگيري مي كنيم اما همچنان اعزام 

تبعيدي ها ادامه دارد. 
 جناح بازي عامل ضربه خوردن اعتماد عمومي 
اس�ت؛ مهر  نماينده مرند و جلف��ا در مجلس گفت: 
اعتماد عمومي به نهادهاي رس��مي كاملا خدش��ه دار 
ش��ده اس��ت؛ علت اين امر نيز عدم وجود ش��فافيت، 
سياس��ي كاري و جناح و دسته بازي به جاي همدلي و 
هم افزايي است. محمد حسن نژاد در نطق ميان دستور، 
بزرگ ترين تهديد كشور را بي اعتمادي دانست و افزود: 
ش��ايد خيلي از عزيزان، بزرگ ترين مش��كل كشور را 
تورم، بيكاري، اغتشاش��ات و اعتراضات اخير، تحريم، 
گروه هاي تكفيري، فس��اد، حقوق هاي نجومي و رانت 
بدانن��د، اما به نظر اين حقير با وجود اينكه موارد بالا، 
مشكلات بزرگ كشور هستند، اما بزرگ ترين مشكل و 
تهديد فعلي كشور، ضربه خوردن اعتماد عمومي است. 
 تح�ولات منطق�ه تنها ب�ا درايت كش�ورهاي 
اس�امي قاب�ل حل اس�ت؛ ف�ارس  رييس مجلس 
شوراي اسلامي گفت: تحولاتي كه در منطقه در حال 
وقوع اس��ت، تنها با درايت و اتحاد كشورهاي اسلامي 
قابل حل اس��ت. علي لاريجاني رييس مجلس شوراي 
اسلامي در حاشيه سيزدهمين كنفرانس مجالس عضو 
سازمان همكاري اسلامي در ديدار با نبيه بري رييس 
مجلس لبن��ان و هيات همراه اظهار كرد: رهبر معظم 
انقلاب اسلامي روز گذش��ته بر لزوم اتحاد كشورهاي 
اس��لامي براي مقابله ب��ا توطئه هاي اس��تكبار تاكيد 
داش��تند و اين مس��تلزم درايت و اتحاد كش��ورهاي 

اسلامي براي مقابله با توطئه هاي دشمنان است. 

روي موج خبر

 2 نماينده سيستان و بلوچستان
خواهان تسهيم اين استان براي جبران عقب ماندگي هستند

تقسيم، تصميم ناگزير

در نشست روز گذشته هيات وزيران مطرح شد
تدوين سند استراتژيك اقتصاد ديجيتال

ادامه از صفحه اول:
ريي��س دفتر رييس جمهوري خاطرنش��ان كرد: 
آنچه رييس جمهوري تاكيد داشتند اين بود كه بايد 
تلاش كرد، روحيه اميد و نش��اط بين مردم افزايش 
يابد. متاس��فانه در ماه هاي گذشته حوادثي ازجمله 
زلزله ه��اي پي در پي در كرمانش��اه، كرمان و ديگر 
نقاط كش��ور رخ داده اس��ت همچنين حادثه اخير 
نفتكش، احساس همدردي مردم را برانگيخته است 
و در كن��ار آن برنامه هاي مختلف��ي را براي جوانان 
و مردم در جهت اميدآفريني آنها داش��ته باش��يم. 
وي تصريح ك��رد: اعضاي كابينه از رييس جمهوري 
خواس��تند هفته آينده نظرات خوبي را براي ايجاد 
تحول، نش��اط و ش��غل در جامعه با مردم در ميان 

گ��ذارد و احتم��ال مي دهيم اواس��ط هفت��ه آينده 
آق��اي رييس جمه��وري با مردم صحب��ت كند. اين 
صحبت ه��ا درباره سياس��ت هاي دول��ت در زمينه 
اشتغال روس��تايي و ساخت منازل فرسوده و اينكه 
بتوانيم كسب وكارهاي خرد در زمان كوتاه اشتغال 
ايجاد كنيم،  اس��ت. وي ادامه داد: رييس جمهوري 
همچنين دس��توراتي به وزير ورزش و جوانان براي 
ايج��اد مكان هايي براي بهره ب��رداري از ورزش هاي 

همگاني و ديگر ورزش ها داد. 
وي همچنين درباره شايعاتي در زمينه مذاكرات 
ايران ب��ا اروپا درباره موضوعات موش��كي ايران نيز 
گف��ت: بارها اع��لام كرده ايم آنچه مرب��وط به توان 
دفاعي كش��ور اس��ت، قابل مذاكره نيست نه اينكه 

م��ا مذاكره نمي كني��م بلكه هيچ كش��وري مذاكره 
نمي كند.

 
 آمار بازداشتي ها كمتر از 100 نفر است

وزير دادگس��تري با بيان اينك��ه هيچ حكومتي 
ازجمل��ه جمهوري اس��لامي از بازداش��ت فرزندان 
كشور لذت نمي برد و دستگيري افراد برخلاف ميل 
باطني ماس��ت درخصوص تعداد دستگيرش��دگان 
ناآرامي ه��اي اخير كه همچنان در زندان هس��تند، 
گف��ت: هم اكنون كمتر از 100نفر در بازداش��ت به 

سر مي برند. 
ايرن��ا، س��يدعليرضا آواي��ي روز  ب��ه گ��زارش 
چهارش��نبه پس از جلس��ه هيات دول��ت در جمع 
خبرنگاران درباره آزادي بازداش��تي هاي وقايع اخير 
خاطرنش��ان كرد: مقام معظم رهبري و س��ران قوا 
تاكي��د كردند كه اتفاقاتي رخ داده و در اين اتفاقات 
اف��راد مختلف ب��ا انگيزه ه��اي متف��اوت ورود پيدا 
كرده ان��د، بعضي ه��ا هيجاني، برخي مي خواس��تند 
ببينند كه چه خبر اس��ت، برخ��ي از بخش هايي از 
نظام كه تكدر و ناراحتي داشتند براي عقده گشايي 
وارد اتفاقات شدند، برخي نيز فكر كردند كه حضور 

آنها در اين صحنه ها خدمت به كشور است. 
وي ادام��ه داد: لذا بايد با ه��ر كدام از اين افراد 
به گونه يي متفاوت رفتار كرد، برخي ها سردمدار و 
برخي ممكن است وابسته باشند و تمامي مسوولان 
نظرش��ان بر تفكيك آنها به تناس��ب سن، وضعيت 
روح��ي و انگيزه ها ب��ود. در مس��ائل كيفري پيش 
مي آي��د كه دو نفر ب��ا يك انگي��زه مرتكب جرمي 
ش��وند كه دو حكم متفاوت حبس تعليقي يا چند 
س��ال زندان براي آنها صادر ش��ود كه اين ديگر به 
ش��خصيت، س��وابق و انگيزه هاي آنها مربوط است.  
وزير دادگستري گفت: آنها كه هيجاني شده بودند 
ب��دون اينكه اموال عموم��ي را تخريب كنند و مال 
مردم را به آتش بكشند غالبا آزاد شدند. تعدادي هم 
كه ماندند، اكثريت آنها كس��اني بودند كه براساس 
قرائن و شواهد در تخريب ها و آتش سوزي ها وسيله 
قرار گرفتن��د و اميدواريم ب��ه زودي اين افراد نيز 

تعيين تكليف ش��وند. وي تصريح ك��رد: مجموعه 
اف��رادي ك��ه تا ام��روز در بازداش��ت هس��تند زير 
100نفر اس��ت.  آوايي در واكنش به سخنان برخي 
نماين��دگان درباره رفتار با بازداش��تي ها گفت: من 
گزارش��ي در اين خصوص نداشتم ولي مي توانم از 
قوه قضاييه س��وال كنم. البت��ه من چنين احتمالي 
نمي دهم زي��را دليلي براي انج��ام چنين اقداماتي 

وجود ندارد. 
وي خاطرنشان كرد: سازمان زندان ها زير نظر و 
تحت ارشاد و نظارت قوه قضاييه است. براي هيچ 
حكومتي ازجمله جمهوري اس��لامي، بازداش��ت 
فرزندان كشور لذتي ندارد و خوب نيست؛ كساني 
كه دس��تگير مي شوند برخلاف ميل باطني ماست 
زيرا برخي از خانواده ها آزرده مي شوند و نفرت در 
بازداش��تي ها به وجود مي آيد؛ حالا دستگير كنيم 
و بع��د قرص هايي به آنه��ا بدهيم كه اين قرص ها 
آس��يب ديگري به آنها وارد كند؟ من اين احتمال 
را بعي��د مي دان��م ول��ي آن را پيگيري و بررس��ي 

خواهم كرد. 
وزي��ر دادگس��تري همچني��ن درباره ش��كايت 
بازداشت ش��دگان آزاد ش��ده از نحوه برخورد با آنها 
اظهار كرد: من به عنوان وزير دادگس��تري آمادگي 
دارم هر كس��ي كه اين ادع��ا را دارد با آنها صحبت 
كنم و حتما سخنان آنها را به مسوولان قوه قضاييه 

منعكس و آن را پيگيري خواهم كرد.
آوايي در بخش ديگري از گفت وگو با خبرنگاران 
درباره نظارت بر بازار ش��ب عيد اظهار كرد: درباره 
نظ��ارت بر ب��ازار دو بخ��ش فعالي��ت مي كنند كه 
يك��ي در وزارت صنعت، مع��دن و تجارت و ديگري 

تعزيرات است كه بر بازار كنترل دارند. 
وي گف��ت: اين روزه��ا فعاليت عادي س��ازمان 
تعزي��رات انجام مي ش��ود اما هر چه به ش��ب عيد 
نزديك مي ش��ويم، اين فعاليت ه��ا افزايش خواهد 
يافت و درح��ال برنامه ريزي ب��راي روزهاي خاص 
هستيم و اميدواريم به شكلي عمل كنيم كه ظلمي 
به كسبه وارد نشود و رضايت مردمي را نيز به همراه 
داشته باشيم. آوايي در پاسخ به سوال ديگري درباره 

جراي��م و تعزي��رات مربوط به گرانفروش��ي اصناف 
و ع��دم رعايت مقررات از جان��ب آنها تصريح كرد: 
در جامعه رس��م ش��ده كه همه فكر مي كنند، حل 
مش��كلات كشور يك عاملي اس��ت ولي بسياري از 
معضلات ما ريشه هاي فرهنگي، اقتصادي، سياسي 
و اجتماع��ي دارد لذا اگر فك��ر كنيم معضلي كه در 
جامعه پيش مي آيد با مجازات حل مي شود، تجربه 

نشان داده كه اين مسير درست نيست. 
وي افزود: اما حتما ضمانت اجرا و مجازات ها در 
كنار قوانين موثر اس��ت. قانون پيش بيني كرده در 
صورت تخلف 5 تا 8 برابر قيمت كالا، جريمه براي 
متخلف صادر ش��ود و گاهي هم پيش بيني شده كه 
مغازه متخلف پلمب ش��ود و در مواردي نيز 6 ماه تا 
3سال حبس براي فرد متخلف در نظر گرفته شود. 
وزير دادگس��تري تصريح كرد: به نظر من اگر از 
همين ظرفيت هاي قانوني استفاده شود، بخش قابل 
توجهي از مشكلات حل مي شود. البته مسير دوستان 
ما در س��ازمان تعزيرات مسيري است كه احكام آنها 
رو به تكامل و از اتقان بيشتري برخوردار شده است. 
وي خاطرنشان كرد: البته اين قانون كه مصوب 
مجم��ع تش��خيص مصلحت نظام اس��ت مربوط به 
سال هاي قبل و سال 67 است و جرايمي كه در آن 
در نظر گرفته ش��ده بود با توجه به نرخ تورمي بود 
كه وجود داش��ت اما امروز برخي از آنها قابل اصلاح 
اس��ت و ما درحال پيگيري اين موضوع هستيم. اما 
با توجه به ضمانت هاي اجرايي كه وجود دارد، فكر 
مي كنم با ظرفيت هاي موجود آن مقدار از مجازات 

مي تواند موثر باشد.
وزير دادگس��تري درباره روند تكميل س��امانه 
ثب��ت جراي��م نيز گف��ت: ق��وه قضايي��ه در اين 
خصوص كاره��اي بزرگي انجام داده اس��ت و در 
گذش��ته بخش��ي از اين كار انجام ش��ده بود. در 
گذش��ته احكام تمام��ي قضات قاب��ل رصد بود و 
امكان بازرس��ي و نظارت مس��وولان وجود داشت 
و امروز نيز با ش��بكه هايي كه ايجاد شده، مشكلي 
وجود ندارد يعني افرادي كه دس��تگير مي شوند با 

استعلامي، سوابق آنها يافت مي شود. 

و  سيس��تان  روس��تاي   500 و  ه��زار   2 »در 
بلوچستان به هر روستايي تنها 15 ليتر آب شيرين 
مي رس��د«، »بيش از يك س��وم زاهدان ب��ه عنوان 
مركز استان فاقد شبكه آب شرب است«، »زاهدان 
فقيرترين استان كشور است«. اينها بخش كوچكي 
از مشكلات سيستان و بلوچستان از نگاه دو نماينده 
اين استان در مجلس است. مشكلاتي كه به اعتقاد 
آنه��ا اميدي به حل آن نيس��ت؛ مگر سيس��تان و 
بلوچس��تان تقسيم ش��ود. آنها پيش تر براي تقسيم 
سيس��تان و بلوچس��تان تلاش هايي كرده بودند اما 
به س��د دولت خورده بود. آخري��ن اين تلاش ها به 
مهر ماه امسال بازمي گشت، آنجا كه وزير كشور در 
پاسخ به سوال حسينعلي شهرياري، نماينده زاهدان 
درباره علت عدم پيگيري تقسيم استان سيستان و 
بلوچس��تان به دو يا سه اس��تان گفت كه او رييس 
ش��وراي امنيت كش��ور اس��ت و اين نوع تقسيمات 
را كارشناس��ي نمي داند. به اعتق��اد رحماني فضلي 
عقب ماندگي هاي سيس��تان و بلوچستان با تقسيم 
اين اس��تان جبران نمي ش��ود و راهكار جبران اين 
عقب ماندگي اص��لاح نظام بودجه يي و برنامه ريزي 
اس��ت. راه��كاري ك��ه حسينعلي ش��هرياري آن را 
اجرايي نمي داند. ش��هرياري پس از گذشت 3ماه از 
تذكرش ب��ه رحماني فضلي همچنان بر اعتقاد خود 
پافشاري مي كند و آنچه رحماني فضلي در پاسخ به 

او گفته را نمي پذيرد. 

 تقسيم استان، تنها راه توسعه
 اي��ن نماين��ده مجل��س درب��اره اينك��ه چ��را 
نماين��دگان سيس��تان و بلوچس��تان طرح��ي در 
اي��ن باره به مجل��س ارائه نمي كنن��د به »تعادل« 
مي گويد: در قوانين بالادستي، كوچك سازي دولت 
پيش بيني شده اس��ت از اين رو مجلس نمي تواند 
ب��ار مالي ب��ه دولت تحميل كن��د. اگر هم طرحي 

تصويب ش��ود، ش��وراي نگهب��ان ب��ا آن مخالفت 
مي كند. به اعتقاد ش��هرياري با وجود كارهايي كه 
در 40سال بعد از انقلاب در سيستان و بلوچستان 
انجام ش��ده اما اين اس��تان با عقب ماندگي هايي 
روبه رو اس��ت كه ب��ا وضعيت فعلي قاب��ل جبران 
نيس��ت مگر حداقل به 3 استان تقس��يم شود. او 
براي اثبات اعتقادش به استان هايي اشاره مي كند 
كه پس از تقسيم شرايط بهتري پيدا كردند؛ از قم 
و قزوين در مركز كش��ور گرفته تا خراسان جنوبي 
در همسايگي سيس��تان. »جدا از دولت گروه هاي 
ذي نفوذ در استان هستند كه با ادعاهاي غيرواقعي 
عليه موافقان تقسيم جو س��ازي مي كنند«؛ اين را 
ش��هرياري مي گوي��د و توضي��ح مي ده��د: برخي 
گروه ها در داخل اس��تان به دلايل خاص سياسي 
و قوميت��ي و منافع��ي ك��ه دارند، علي��ه موافقان 
تقسيم اس��تان جو سازي مي كنند و مي گويند اين 
كار امنيت اس��تان را به خطر مي ان��دازد. درحالي 
كه سيستاني ها و بلوچستاني ها از لحاظ اجتماعي 
از يكديگر جدا ش��دني نيس��تند چراكه همه اقوام 
و مذاهب در اس��تان با يكديگر رابطه هاي نس��بي 
و س��ببي دارند. نماينده زاهدان درب��اره اينكه آيا 
ديگر نمايندگان سيس��تان و بلوچس��تان هم با او 
ه��م نظر هس��تند، اظهار بي اطلاع��ي مي كند؛ اما 
مي گويد كه حتي اگر عده ي��ي از نمايندگان بلوچ 
قلبا با اين موضوع موافق باش��ند ه��م نمي توانند 
موضع خود را اعلام كنند؛ چراكه از س��وي عده يي 
تهديد مي ش��وند و اين موضوع سابقه داشته است. 
شهرياري با بيان اينكه به اذعان دولت سيستان و 
بلوچستان فقير ترين استان كشور است، مي افزايد: 
استان با وجود پتانسيل و امكانات بالقوه فراوان به 
دليل س��وءمديريت نتوانسته توسعه يابد و حال با 
مشكلات زيادي ازجمله بيكاري، فقر و خشكسالي 

مواجه است. 

 تقسيم سيستان و بلوچستان تصميم ناگزير
ديگ��ر نماين��ده سيس��تان و بلوچس��تان هم با 
ش��هرياري هم نظر اس��ت. هر چن��د او راه ديگري 
هم پيش پ��اي دولت و حاكمي��ت مي گذارد اينكه 
نظ��ام بودجه ريزي تغيي��ر و بودجه ي��ي عادلانه به 
اين اس��تان تخصي��ص يابد. راهي كه ب��ه اعتقاد او 
اميدي به اجرايي ش��دنش نيست. احمدعلي كيخا، 
نماينده زابل در مجلس ش��وراي اسلامي كه با برنا 
گفت وگو ك��رده با اذعان به اينك��ه از لحاظ علمي 
تقسيم اس��تان ها منطقي نيس��ت، مي گويد: بعد از 
انقلاب به جاي آنكه براساس قواعد منطقي در دنيا 
تعداد استان ها و شهرستان ها كاهش يابد، استان ها 
را تقس��يم و تعداد شهرستان ها را افزايش داديم كه 
اي��ن هزينه هاي دولت را بالا برد. اين افزايش تعداد 
اس��تان ها، دولت را جايگزين نظام هاي محلي كرد 
و به جاي آنكه راهگش��ا ش��ود، خود تبديل به مانع 

براي توسعه شد. 
او مي افزايد: اما واقعيت اين اس��ت كه در كش��ور، 
استان هايي وجود دارند كه از لحاظ وسعت، فرصت ها 

و... قابل مقايس��ه با سيستان و بلوچستان نيستند اما 
از منابع يكسان و گاهي بيشتري برخوردارند. به طور 
مثال در يكي از اس��تان ها س��طح زيركشت 30هزار 
هكتار اس��ت و براي آن يك سازمان جهاد كشاورزي 
مس��تقل وجود دارد اما تنها در ش��مال سيس��تان و 
بلوچستان 120هزار هكتار سطح زيركشت وجود دارد 
ب��دون آنكه تفاوتي از لحاظ س��اختاري و منابع با آن 

استان كوچك داشته باشد. 
او اضافه مي كند: با وجود گذش��ت 40س��ال از 
انقلاب اس��لامي هن��وز در 2هزار و 500 روس��تاي 
استان سيستان و بلوچس��تان به هر روستايي تنها 
15 ليتر آب ش��رب با تانكر اختصاص مي يابد و اين 
مقدار براي شستشو، نظافت، آشاميدن و... است. آيا 
اين ظلم نيست؟ با اين وضعيت تا 1500سال ديگر 

هم توسعه نمي يابيم. 
كيخا با اش��اره به اينكه در ش��هر زاهدان، مركز 
استان سيستان و بلوچستان بيش از يك سوم شهر 
فاقد شبكه آب ش��رب است، مي گويد: يعني حدود 
250ه��زار نفر از مردم اين ش��هر از آب لوله كش��ي 

محروم هس��تند، حال ش��ما ببينيد وقتي وضعيت 
مركز اس��تان اينگونه است، ش��هرهاي ديگر استان 

چه وضعيتي دارند. 
اين نماينده مجلس با اش��اره به تقسيم بودجه در 
قالب اس��تاني توضيح مي دهد: امسال در بودجه مبلغ 
ي��ك ميليارد و 500 ميليون دلار از صندوق توس��عه 
ملي براي توسعه روس��تاها و... اختصاص يافته است. 
زمان تقسيم اين منابع مي بينيم كه به جاي توجه به 
ظرفيت استان ها و وسعتشان، منابع در قالب استاني 
تقس��يم مي ش��ود. با توزيع بودجه در قالب اس��تاني 

هيچ گاه سيستان و بلوچستان توسعه نمي يابد. 
به گفته كيخا در اس��تان سيستان و بلوچستان 
ريش��ه هاي قوم��ي مش��ترك زيادي وج��ود دارد و 
كس��ي علاقه مند نيس��ت، يكپارچگي استان از بين 
ب��رود اما نخب��گان مي گويند چرا باي��د هزينه هاي 
اي��ن يكپارچگي را تحمل كنيم. زماني كه ش��رايط 
اين گونه اس��ت، ما هم به اين نتيجه مي رس��يم كه 
چرا نبايد 2 يا 3 استان باشيم و از اين طريق منابع 

بيشتري در اختيار بگيريم. 
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ايران2

چهرهها

نماين��ده خرم آب��اد با بي��ان اينكه 
پاس��خ اعتراض��ات، س��ركوب و تهديد 
نيست، گفت: آشنا كردن دانش آموزان 
و دانش��جويان با زندان شيوه دلسوزان 
نيس��ت. ب��ه گ��زارش ايس��نا، محمد 
بيرانوندي در تذكر ش��فاهي در جلسه 
علني امروز مجلس ش��وراي اسلامي با 
تسليت مصيبت شهادت گونه دريادلان 
س��انچي گفت: درباره حوادث اخير و طرح مطالبات مردم چندين 
تذكر را به دولتمردان، وزرا، مسوولان و همه مديران يادآور مي شوم. 
آيا مي دانيد كه 5 ش��هر از شهرهاي معترض ما از شهرستان هاي 
اس��تان لرس��تان بوده اند؟ آيا به ياد داريد چند نس��ل پيشين اين 
جوانان در س��ال 57 با خون خويش اس��تقلال، آزادي و جمهوري 
اسلامي را نوشتند؟  آيا مي دانيد پدران اين معترضان با هدف تحقق 
آرمان نس��ل هاي پيش��ين خويش 8 سال س��ينه خود را در برابر 
دش��من سپر كردند؟ و اكنون با گذش��ت 4دهه از پيروزي انقلاب 
ش��اهد نسلي تازه هس��تيم كه مطالبات خود را طرح كردند. او با 
بيان اينكه بايد بپذيريم كه اعتراض حق مردم اس��ت، اظهار كرد: 
البته حساب معترضين با اغتشاشگران جداست. بپذيريم كه پاسخ 
اين اعتراضات، س��ركوب و تهديد نيست. آشنا كردن دانشجويان 
و دانش آموزان با زندان ش��يوه دلس��وزان نيست. به جاي تشكيل 
كميته هاي امنيت��ي در مناطق بحراني، كميته ه��اي اقتصادي و 
كارآفري��ن تش��كيل دهيم. اگر ب��راي جوانان كار ايج��اد نكنيم و 
آرمان ه��اي آنان را پاس��خ نگوييم در ديگران انگي��زه پيكار ايجاد 
خواهد كرد. زبان مشترك بين نسل ها را دريابيم و با همان زبان با 

آنها گفت وگو كنيم. 

 آشنا كردن دانش آموزان و دانشجويان
با زندان شيوه دلسوزان نيست

رييس مجلس س��وريه، روابط تهران 
و دمش��ق را فراتر از واژه روابط معمول 
دانس��ت و گفت: ايران و سوريه نقاط و 
سرنوش��تي مش��ترك به دليل مبارزه با 
دش��منان دارند. به گزارش ايرنا، حموده 
يوس��ف صباغ، رييس مجلس سوريه در 
ديدار با علي اكب��ر ولايتي، عضو مجمع 
تش��خيص مصلحت نظام اف��زود: خون 
برادران ايراني و سوري در خاك سوريه در هم آميخته و دستاوردهاي 
بزرگي در شكس��ت دشمن به دس��ت آورديم و اميدواريم در ادامه 
شاهد دستاوردهاي بيشتري بين دو كشور باشيم. صباغ با بيان اينكه 
در گس��تره كشور ايران، خود را در ميان برادرانمان مي بينيم، افزود: 
حامل درودهاي رهبر سوريه براي شما هستم. ديدارهاي بسياري با 
مسوولان ايران داشتيم كه اوج آن ديداري بود كه روز گذشته با رهبر 
معظم انقلاب داشتيم. او ادامه داد: از فرمايشات مقام معظم رهبري 
بس��يار بهره برديم زيرا اين سخنان راهنما و دستور كاري است كه 
مي توانيم از طريق آنها حقايق را همان طور كه هست، ببينيم. رييس 
مجلس س��وريه گفت: افتخار داشتم در محضر مقام معظم رهبري 
س��لام هاي بشار اسد را به ايشان و ملت ايران ابلاغ كنم چراكه اسد 
نسبت به رهبر و ملت ايران كمال محبت را دارد. صباغ خاطرنشان 
كرد: توطئه هاي بزرگي براي س��وريه چيده شده بود كه اين مساله 
با همكاري هاي ايراني- سوري به شكس��ت انجاميد. او افزود: ايران 
در سياه ترين و س��خت ترين روزهاي سوريه از ما حمايت كرد. بايد 
اين كمك ها و روابط در همه زمينه ها دنبال ش��ود و روند سازندگي 
طوري باش��د كه ايران يكي از شركاي اصلي در بازسازي سوريه بعد 

از جنگ باشد. 

 روابط تهران و دمشق
فراتر از واژه روابط معمول است

»ما از اينكه بخواهي��م وارد فاز خروج 
از برجام ش��ويم استقبال نمي كنيم«، اين 
را مجي��د تخت روانچ��ي معاون سياس��ي 
رييس جمه��ور مي گويد؛ عضو ارش��د تيم 
مذاك��رات هس��ته يي ايران با گ��روه 5+1 
كه اي��ن روزها در فاصله ي��ي نزديك تر به 
رييس جمه��ور در دفت��ر وي در پاس��تور 
اوض��اع را در وس��عتي گس��ترده تر رصد 
مي كند.  مجيد تخت روانچي در سالگرد تصويب برجام -به ثمر نشستن 
تلاش هاي دو ساله خود و همكارانش در مذاكره با كشورهاي 1+5- در 
گفت وگو با ايسنا مي گويد: دولت هاي اروپايي مي دانند اينكه بانك هاي 
بزرگ دنيا حاضر به كار با ايران نيستند، مشكل بزرگي است كه مي تواند 
در روابط تجاري ش��ان با ما تاثير بگذارد؛ تاكنون در اين گفت وگوها به 
پيش��رفت هاي خوبي دست يافته ايم.  آينده سرمايه گذاري شركت هاي 
بزرگ نفتي همچون شل ديگر موضوعي بود كه روانچي بدان پرداخت و 
اعلام كرد: مذاكرات وزارت نفت با شركت هاي بزرگ اروپايي در جريان 
است، اما در اين زمينه بايد درنظر گرفت مباحثي كه بخواهد منجر به 
يك توافق نفتي و گازي شود، پروسه طولاني دارد و نيازمند بررسي همه 
جوانب كار است و اين گونه نيست كه يك روزه بتوان با شركت هاي بزرگ 
بين المللي به توافق دست پيدا كرد.  معاون سياسي دفتر رييس جمهور 
همچنين در پاسخ به سخنان جمعه شب گذشته رييس جمهور امريكا 
و تعيين ضرب الاجل س��ه ماهه از سوي وي براي خروج از برجام گفت: 
در حقيق��ت امريكايي ها نبايد براي برجام ش��رط بگذارند يا اولتيماتوم 
قرار دهند.  او در پيش بيني موضع اروپا بعد از س��ه ماه آينده باتوجه به 
فشارهاي احتمالي كه از جانب امريكا ممكن است بر آنها وارد شود نيز 

يادآور شد: برجام براي اروپايي ها فراتر از مباحث اقتصادي است. 

 امريكايي ها نبايد براي برجام شرط بگذارند
 يا اولتيماتوم قرار دهند

رييس شوراي راهبردي روابط خارجي 
كش��ورمان گفت: عربس��تان كه بيداري 
اس��لامي را با حماي��ت از كودتا در مصر، 
مداخله نظامي در بحرين و تجاوز به يمن 
از مس��ير خود خارج كرد، چگونه به فكر 
توسعه دموكراسي در سوريه افتاده است؟

به گزارش فارس، س��يدكمال خرازي 
رييس ش��وراي راهب��ردي روابط خارجي 
ديروز در دومين نشس��ت گفت وگوهاي اي��ران و اعراب در بيروت طي 
س��خناني با ذكر اين نكته كه ايرانيان خدمات زيادي را به اعراب انجام 
دادند، خاطرنش��ان كرد: جالب اس��ت كه نقش دانش��مندان ايراني در 
توسعه علوم، فرهنگ و تمدن اسلامي به زبان عربي انجام مي شد و آنها 
ضمن تلاش براي فراگيري عميق اين زبان و تسلط بر آن، صرف و نحو 

زبان عربي را تدوين و آثار علمي خود را به زبان عربي منتشر كردند. 
خرازي با اشاره به دوران پس از پيروزي انقلاب عنوان كرد: متاسفانه 
برخي س��ران مرتجع عربي كه از نفوذ انقلاب اسلامي نگران بودند راه 
مقابله با انقلاب اس��لامي ايران را در پيش گرفتند و با تبليغات شديد 
ضدايراني س��عي كردند بذر دشمني را بين ايرانيان و اعراب بپاشند يا 
ب��ا حمايت از تفكر تكفيري و ايج��اد گروه هايي چون القاعده و طالبان 
به مقابله با انقلاب اس��لامي ايران بپردازند. او همچنين پيش��نهاد آغاز 
گفت وگ��و بين فرهيخت��گان ايران و اعراب را مط��رح كرد و گفت: هم 
ايرانيان و هم اعراب در دهه  هاي گذش��ته هزينه  هاي س��نگيني را در 
فض��اي عدم گفت وگو با هم متحمل ش��ده  اند. اين تج��ارب بايد ما را 
ب��ه تامل و تفكر وادارد و موجب ش��ود فرهيختگان ع��رب و ايران در 
گفت وگوهايي صريح و بي پيرايه به تحليل تحولات بنشينند و با نگاه به 

آينده راه حل مسائل منطقه را جست وجو كنند. 

 رژيم سعودي نبايد به فكر توسعه دموكراسي
در سوريه باشد
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3 كلان
 مجمع جهاني اقتصاد منتشر كرد 

 10 ريسك مهم جهان
در سال 2018

تعادل: مجمع جهاني اقتصاد در آستانه برگزاري نشست 
داووس، ريس��ك هاي مهم جهان در س��ال جاري ميلادي 
)2018( را اع��لام كرد. بنابر گزارش اين مجمع،  در س��ال 
آينده دو نوع ريسك »احتمالي« و »اثرگذار« وجود دارد كه 
مهم ترين ريسك احتمالي رويدادهاي شديد آب و هوايي و 
ريسك عملي »سلاح هاي كشتارجمعي« است. نكته جالب 
و قابل تامل در اين گزارش تغييرات ريسك ها طي 10سال 
گذش��ته است. در س��ال 2008 مهم ترين ريسك احتمالي 
فروپاشي قيمت دارايي ها بود و مهم ترين ريسك اثرگذار هم 
همين عامل بود. در سال 2013 مهم ترين ريسك احتمالي 
از سوي اين نهاد معتبر بين المللي نابرابري شديد درآمدي 
بود اما مهم ترين ريسك اثرگذار ورشكستگي سيستم هاي 
مالي بود. مجمع جهاني اقتصاد مهم ترين ريسك احتمالي 
در سال گذشته ميلادي را »رويدادهاي شديد آب و هوايي« 
دانسته بود. اتفاقي كه عملا در بسياري از مناطق جهاني رخ 
داد. اما مهم ترين ريس��ك اثرگذار در همان سال سلاح هاي 
كشتارجمعي بود.  اما مجمع جهاني اقتصاد، 5 ريسك مهم 
احتمالي در س��ال جاري ميلادي را به ترتيب: رويدادهاي 
شديد آب و هوايي،  بلاهاي طبيعي،  حملات سايبري،  دزدي 
ي��ا اخت��لاس داده ها و قصور در تطبي��ق و تقليل تغييرات 
جوي دانسته است.  همچنين از نگاه اين مجمع 5 ريسك 
مهم اثرگذار سال 2018 را به ترتيب: سلاح كشتارجمعي، 
 رويدادهاي ش��ديد آب و هواي��ي،  بلاياي طبيعي، قصور در 
تطبي��ق و تقليل تغييرات جوي و بحران هاي آبي دانس��ته 
اس��ت.  از نگاه اين مجمع از بين 10 ريسك مهم جهان،  6 
ريسك زيست محيطي و يك ريسك اجتماعي )بحران هاي 
آبي( است.  »تعادل« روزهاي آتي گزارش تكميلي مهم ترين 

ريسك هاي سال 2018 را منتشر مي كند.

 فعال سازي سامانه حقوق و مزايا
رييس س��ازمان امور اداري و اس��تخدامي كش��ور گفت: 
سامانه ثبت حقوق و مزاياي كاركنان دولت تا پايان سال اول 

اجراي قانون برنامه ششم توسعه )امسال( اجرايي مي شود. 
به گزارش پايگاه اطلاع رساني دولت، جمشيد انصاري در 
جمع خبرنگاران درباره افزايش حقوق ها در بودجه ۹۷ افزود: 
در كل كشور حدود 2ميليون و 320هزار نفر كاركنان دولت 
هستند. دولت در لايحه بودجه پيشنهاد داده بود كه متوسط 
10درصد افزايش حقوق داش��ته باشيم كه مجلس نيز تاييد 
كرده اما مجلس قيدي گذاشته كه اين ميزان بين 10درصد 
به صورت پلكاني به س��مت پايي��ن تا حقوق هاي 5 ميليون 
توماني باش��د.  وي افزود: اگر اين موضوع در صحن مجلس 
تصويب ش��ود، سازوكار اجرايي آن را دولت مشخص خواهد 
كرد. معاون رييس جمهوري درباره س��امانه انتشار حقوق و 
مزاي��اي كاركنان دولت نيز گفت: در م��اده 2۹ قانون برنامه 
شش��م توسعه تكليف ش��ده كه دولت سامانه ثبت حقوق و 
مزاياي كاركنان دولت را تا پايان سال اول برنامه ششم توسعه، 
طراحي و مستقر كند، ما مراحل طراحي را به پايان رسانديم 

و اميدواريم تا پايان سال )امسال( اين موضوع اجرايي شود. 

 راه اندازي سامانه آنلاين 
رجيستري گوشي هاي مسافري

گمرك اي��ران راه ان��دازي س��امانه آنلاين رجيس��تري 
گوش��ي هاي مسافري را رسما اعلام كرد و از اعطاي معافيت 

80 دلاري به تلفن همراه مسافران ورودي خبر داد. 
به گزارش روابط عمومي گمرك ايران، راه اندازي سامانه 
آنلاين گوشي هاي مسافري با هدف دسترسي آسان مسافران 
و امكان خوداظهاري براي گوشي هاي مسافري از طريق سامانه 
جامع گمركي و پنجره واحد تجارت فرامرزي صورت گرفته 
است.  بنابراين گزارش؛ مديركل مركز واردات و امور مناطق 
آزاد و ويژه گمرك ايران با ارس��ال بخشنامه يي به گمركات 
مس��تقر در فرودگاه هاي بين المللي كش��ور، مهلت زماني و 
نحوه ثبت نام IMEI تلفن همراه مسافران ورودي در سامانه 
گمرك را اعلام كرد. در اين بخش��نامه با اشاره به نامه ستاد 
مركزي مبارزه با قاچاق كالا و ارز و معاون برنامه ريزي و امور 
بين الملل گمرك آمده است كه تمام مسافران ورودي مكلفند 
 حداكثر ظرف 10 روز از تاريخ ورود به كشور نسبت به ثبت

IMEI تلفن همراه خود در سامانه مربوطه به آدرس اينترنتي  
http://epl.irica.gov.ir/ImeiRegister اق��دام كنن��د. 
همچنين مسافران بايد از طريق سامانه مذكور با احتساب 80 
دلار معافيت نسبت به پرداخت حقوق و عوارض و ماليات بر 
ارزش افزوده مابقي ارزش گمركي يك دس��تگاه تلفن همراه 
براي هر مسافر )حسب ارزش هاي گمركي مندرج در سامانه( 
وفق مقررات مس��افري اقدام كنن��د. بنابراين گزارش جهت 
دسترسي آس��ان تر به سامانه آنلاين رجيستري گوشي هاي 
مسافري و استعلام شماره سريال IMEI گوشي هاي تلفن 
همراه وارداتي مي توانيد از Google Chrome اس��تفاده 
كنيد. ضمن اينكه لينك ورود به اين س��امانه ها در س��ايت 
گمرك ايران به آدرس www.irica.ir قرار داده شده است. 

  حذف يارانه  پردرآمدها 
در انتظار تصميم مجلس

مديركل برنامه و بودجه سازمان هدفمندي يارانه ها اعلام 
كرد: حذف يارانه پردرآمدها در انتظار مصوبه مجلس است. 
به گزارش ايبنا، مديركل برنامه و بودجه سازمان هدفمندي 
يارانه ه��ا گفت: تا زمان تصويب مجل��س، هيچ تغييري در 
حذف افراد يارانه بگير اتقاق نمي افتد. نرگس پرس��تاري كه 
سه شنبه در جلسه هدفمندسازي يارانه ها با محوريت طرح 
پژوهشي ميزان اثربخشي اجراي طرح هدفمندي يارانه ها در 
استانداري تهران سخن مي گفت، افزود: جلسات كميسيون 
تلفيق مجلس شوراي اسلامي در حال برگزاري است و هنوز 
هيچ تصميم جديدي درباره حذف يارانه بگيرها گرفته نشده 
است. وي تصريح كرد: هنوز هيچ چيز مشخص نيست و هر 
تصميم��ي كه مجلس اتخاذ كند، دول��ت موظف به اجراي 
آن خواهد بود. پرس��تاري از انجام مطالعات پژوهش��ي در 
راستاي بررسي تاثيرات منفي و مثبت يارانه ها در حوزه هاي 
فرهنگي و اجتماعي كش��ور خبر داد و گفت: اين مطالعات 
در پنج اس��تان تهران، كرمانش��اه، سيس��تان بلوچستان، 
مازندران و خوزستان انجام شده كه البته نتايج اين پژوهش 
هنوز تحليل نش��ده است. مديركل برنامه و بودجه سازمان 
هدفمندي يارانه ها ادامه داد: اين پژوهش هيچ ارتباطي به 
حذف يارانه پردرآمدها ندارد اما اين طرح در تصميم گيري 
دولت در سرنوش��ت يارانه ها موثر اس��ت. پرستاري با بيان 
اينك��ه حذف يارانه پردرآمدها تاكنون بارها به دليل تبعات 
اجتماعي و فرهنگي متوقف شده است، اظهار كرد: بر اساس 
تحليل هاي كارشناسي شكي وجود ندارد كه نحوه پرداخت 
يارانه ها به ش��كل فعلي نه تنها مشكلي را حل نكرده بلكه 

مشكلاتي نيز به وجود آورده است. 

كلان

دولت 22هزار ميليارد بيش از سقف مقرر بودجه، اوراق منتشر كرده است

عبور از خط قرمز استقراض

سخنگوي كميسيون تلفيق بودجه در تشريح نشست كميسيون تلفيق بودجه ۹۷ عنوان كرد

تخصيص منابع ۵0هزار ميليارد توماني براي اشتغال زايي
گروه اقتصادكلان|

روز گذشته سخنگوي كميس��يون تلفيق بودجه 
در نشس��تي با خبرن��گاران از آخرين تصميمات اين 
كميس��يون در رابط��ه با لايح��ه بودجه خب��ر داد و 
گفت كه با تصميم كميس��يون تلفيق مجلس، دولت 
مجاز خواهد ش��د تا 20درص��د از اعتبار طرح تملك 
دارايي هاي اس��تاني و ملي را در قالب كمك هاي فني 
و اعتباري در اختيار بانك ها به عنوان وجوه اداره شده 

قرار دهد تا صرف اشتغال شود. 
ب��ه گ��زارش خانه مل��ت، علي اصغ��ر يوس��ف نژاد 
س��خنگوي كميس��يون تلفيق بودجه ۹۷ در تشريح 
مصوبات اين كميسيون در رابطه با اشتغال زايي گفت: 
دولت مجاز اس��ت از محل طرح تمل��ك دارايي هاي 
استاني و ملي 20درصد از اعتبار را در قالب كمك هاي 
فني و اعتباري در اختيار بانك ها به عنوان وجوه اداره 
ش��ده قرار دهد تا صرف اشتغال شود؛ مقدار حدودي 
آن 10هزار ميليارد تومان اس��ت كه به علاوه 15هزار 
ميليارد تومان صندوق توس��عه ملي ن��زد بانك ها به 
عنوان س��پرده و 3هزار ميليارد كه از محل ديگر  مهيا 
ش��ده، بانك ها موظف هس��تند برابر اين ميزان آورده 
داش��ته باش��ند. بنابراين 50هزار ميليارد تومان براي 
بخش اشتغال در تبصره 1۷ در نظر گرفته شده است. 
وي با بيان اينكه بررسي رديف ها و جداول بودجه 
۹۷ در كميس��يون تلفيق رو به اتمام است، افزود: به 
زودي بررس��ي جداول و رديف ه��اي بودجه به اتمام 
مي رسد. بر اساس آيين نامه داخلي مجلس، نمايندگان 

10 روز فرصت ارائه پيش��نهادهاي بودجه يي خود را 
دارن��د و بع��د از 10روز لايحه بودجه در دس��تور كار 
مجلس قرار مي گيرد و در هفته دوم بهمن ماه مجلس 
شوراي اسلامي شروع به بررسي مصوبات كميسيون 

تلفيق بودجه مي كند. 
سخنگوي كميس��يون تلفيق لايحه بودجه ۹۷ با 
بي��ان اينكه از مصوبات اخي��ر در خصوص رديف هاي 
هزينه يي موسس��ات آموزش��ي و فرهنگي جدول 1۷ 
بود كه حذف شد و اعتبار آن 200ميليارد تومان بود، 
گفت: 80درصد اين اعتبار به ايثارگران براي تسهيلات 
و 20درصد ديگر در اختيار تس��هيلات معلولان قرار 

گرفت. 
نماينده ساري در مجلس شوراي اسلامي ادامه داد: 
دولت مكلف ش��د براي حمايت از كشاورزان در غالب 
جبران بخشي از يارانه سود و كارمزد سود، تسهيلات 
بانكي و كمك هاي بلاعوض، پرداخت يارانه ها و ساير 
مشوق ها را از محل طرح هاي كمك هاي فني  اعتباري 

بخش كشاورزي و منابع طبيعي اختصاص دهد . 
وي اف��زود: در مصوبه يي ديگر دولت مكلف ش��د، 
بخش��ي از داروهاي بيماران ناباروري را مشمول بيمه 
سلامت قرار داده و بخشي از هزينه بيماران متابوليك، 
ام اس و بال پروانه يي و اوتيسم را همانند بيماران خاص 

محاسبه و پرداخت كند. 
س��خنگوي كميس��يون تلفيق لايحه بودجه ۹۷ 
عنوان كرد: پرداخت هاي سازمان هاي بيمه گر درماني 
پايه بايد براي خدمات سرپايي تخصصي حداكثر ظرف 

مدت س��ه ماه پس از تحويل اس��ناد در شهرهاي زير 
100هزارنفر اجرايي شود و ارائه كنندگان خدمات در 

سطوح مختلف مناطق فوق در اولويت قرار گيرند. 
وي افزود: براي تشويق مش��تريان بانك و تسويه 
مطالبات بانك ها و موسسات مالي و اعتباري چنانچه 
مشتريان بدهي خود را تا پايان شهريورماه ۹۷ تسويه 
كنند ، بانك ها مكلف هستند جرايم مربوطه را ببخشند . 
يوس��ف نژاد گفت : تمام احكام صادره ورشكستگي 
عليه بانك هاي رسمي كشور كه صادر شده ، يا استناد 
مي ش��ود در هر مرحله يي متوقف و براي رس��يدگي 
هياتي متش��كل از عضو كميسيون اصل ۹0 مجلس، 
نماينده بانك مركزي، نماينده دادس��تان كل كشور و 
نماينده ديوان عالي كش��ور تشكيل و تصميم گرفته 

مي شود ، حكم آنها لازم الاجراست. 
نماينده ساري در مجلس شوراي اسلامي تصريح 
كرد: بنياد ش��هيد و امور ايثارگران مي تواند به تعداد 
4هزار و 500فقره وام مسكن از محل سهميه سال ۹۷ 
را براي ايثارگراني كه در سنوات قبل از اين، تسهيلات 

خود را استفاده كرده اند، مجددا تخصيص دهد. 
وي افزود: همه دستگاه هاي مشمول ماده 2۹ برنامه 
ششم توسعه و ماده 5 قانون مديريت خدمات كشوري 
مجاز نيستند از سپرده گذاري كوتاه و بلندمدت خود 
نزد بانك س��ود دريافت كنند و حس��اب هاي آنها كه 
تحت هر عنوان��ي قبل از تصويب اي��ن قانون افتتاح 
ش��وند ، سود آنها به حس��اب هاي اختصاصي آنها نزد 
دستگاه   واريز و به صورت 100درصد تخصيص يافته 

بر اساس قانون محاسبات عمومي هزينه شود، ديوان 
محاسبات مجاز به رسيدگي اين حساب هاست. 

يوس��ف نژاد گفت : دس��تگاه هاي موض��وع ماده 5 
قان��ون مديريت خدمات كش��وري و م��اده 2۹ قانون 
برنامه ششم توسعه و ش��وراي اسلامي شهر و روستا 
مكلف هستند به گونه يي اقدام و نظارت كنند كه در 
سال آينده ، تعرفه و عوارض بهاي خدمات بهداشتي و 
درماني، پزشكان ، مهندسان نظام مهندسي كشاورزي 
و س��اختماني، وكلا و كارشناس��ان دادگستري، نظام 
پزشكي و دامپزشكي، غير از موارد طرح در اين قانون 
افزاي��ش پيدا نكند، افزايش هرگون��ه عوارض و بهاي 
خدمات توسط دس��تگاه هاي فوق به هر نحو ممنوع 
اس��ت. وي افزود: تعرفه و خدماتي كه توس��ط بخش 

خصوصي به استثناي موارد فوق ارائه مي شود ، مشمول 
اين ممنوعيت نيست و تعرفه آنها مطابق تورم اعلامي 

سال ۹6 قابل افزايش است. 
س��خنگوي كميس��يون تلفي��ق لايح��ه بودجه 
۹۷ ادام��ه داد: هم��ه تصويبنامه ه��ا ، بخش��نامه ها ، 
دس��تورالعمل ها، تغيي��رات تش��كيلاتي و ضرايب ، 
جداول حقوقي ، طبقه بندي مشاغل، افزايش مبناي 
حقوق ، اعطاي مجوز اس��تخدام ، مصوبات هيات امنا  
و همه شوراهاي گسترش عالي و فضاي مجازي كه 
متضمن بار مالي براي دولت باش��د، در صورتي قابل 
اجراست كه بار مالي آنها در قانون بودجه كل كشور 
تصويب ش��ده باش��د و هرگونه اقدام بر خلاف اين 

حكم تعهدزا محسوب مي شود. 

گروه اقتصادكلان|هادي سلگي|
آمارهاي بانك مركزي نشان مي دهد كه دولت در 8 
ماهه امس��ال )تا پايان آبان( نه تنها تمام بودجه عمراني 
خ��ود را از مح��ل اوراق پرداخته، بلكه بي��ش از 10هزار 
ميليارد تومان از كس��ري هزينه هاي جاري را نيز از اين 
طريق جبران كرده است. بر اساس آمار مربوط به وضعيت 
بودجه كش��ور دولت در اين راه ناگزير، 22 هزار ميليارد 
تومان اوراق بيش��تر از سقف مصوب بودجه منتشر كرده 
است، بدين معنا كه مطابق تبصره بودجه سال ۹6 كشور 
مقرر شده تا پايان آبان تنها 36 هزار ميليارد تومان اوراق 
منتشر شود، اما شرايط باعث شده دولت تا اين زمان به 
ميزان 58هزار ميليارد تومان اوراق واگذار كند. جالب تر 
اينكه مطابق برنامه بودجه دولت براي كل سال ۹6 تنها 

مجوز انتشار 53هزار ميليارد تومان اوراق داشته است. 

  كاهش نسبت درآمدها به هزينه ها
به گزارش »تع��ادل« بانك مرك��زي آمارهاي دخل 
و خرج كش��ور تا پايان 8ماهه امس��ال را منتشر كرد. بر 
اس��اس اين آماره��ا دولت درآمده��اي غيرنفتي خود را 
نس��بت به 8 ماهه س��ال ۹5 به ميزان ۷ درصد افزايش 
داده است. اين درآمدها كه شامل دو رديف »درآمدهاي 
مالياتي« و »س��اير درآمدها« اس��ت، به عنوان تنهاترين 
منابع پايدار و س��الم درآمدي دولت محسوب مي شوند. 
گزارش بانك مركزي نش��ان مي دهد درآمدهاي مالياتي 
دول��ت در پايان آب��ان ماه به 60 هزار ميلي��ارد تومان و 
س��اير درآمدها كه ش��امل ع��وارض گم��رك، جريمه و 
درآمدهاي دولت از محل مالكيت دارايي ها مي ش��ود، به 
حدود 24هزار ميليارد تومان رس��يده است. اين منابع از 
آنجايي كه ماهيت درآمدي دارند نه س��رمايه يي )مانند 
ف��روش نف��ت و گاز كه جزو اموال س��رمايه يي كش��ور 
محس��وب مي شوند و فروش آنها بايد صرف سرمايه گذار 
مجدد ش��ود.( بايد صرف هزينه هاي جاري دولت شود. 
هر دولتي كه در اين مس��ير بتواند به يك تعادل برسد، 
از نظ��ر مديريت اقتص��ادي بهترين عملك��رد را از نظر 
رهايي از وابس��تگي به فروش امول س��رمايه يي خواهد 
داشت. بدين معني كه سياست هاي همه كشورهاي تك 
محصولي معطوف به حركت به سمت پوشش هزينه هاي 
جاري از طريق درآمدها بوده و به همين لحاظ ش��اخص 
»تراز عملياتي« كه معرف همين مفهوم اس��ت، يكي از 
مهم ترين ش��اخص ها در عملك��رد بودجه در نظر گرفته 
مي ش��ود. بنابراين توضيحات مشخص است كه شاخص 
تراز عملياتي از تفريق درآمدها و هزينه هاي جاري حاصل 
مي ش��ود. همان طور كه گفته ش��د مجموع درآمدهاي 
جاري كش��ور در پايان آبان ماه به 84هزار ميليارد تومان 

رسيده، در حالي كه هزينه هاي جاري دولت در اين مدت 
به حدود 144هزار ميليارد تومان بالغ ش��ده است. يعني 
نس��بت درآمدها به هزينه هاي جاري كشور به كمترين 
ميزان سال هاي اخير يعني 58.4 درصد تنزل يافته است. 
اين نس��بت مي گويد كل درآمدهاي دولت تنها توانسته 
58.4 درصد از هزينه هاي جاري را پوشش دهد. در حالي 
كه سال هاي ۹5 و ۹4 اين نسبت به ترتيب 64.1 و62.۹ 

درصد بوده است. 
اين اتفاق باعث شده كه كسري تراز عملياتي در پايان 
8ماهه امسال 3۹.6درصد نسبت به سال گذشته افزايش 
و به رقم منفي 64هزار ميليارد تومان برسد. جالب است، 
بدانيم كه منابع حاصل از فروش دارايي هاي س��رمايه يي 
مانند نفت و واگذاري دارايي هاي سرمايه يي هم نتوانسته 
اين ميزان كسري را جبران كند. از آنجايي كه هزينه هاي 
جاري كشور جزو لايه سخت بودجه محسوب مي شوند و 
دولت نمي تواند در آنها صرفه جويي كند، از هر طريقي بايد 
منابع آنها تامين و به موقع پرداخت شوند. اما همان طور كه 
گفته شد فروش نفت و... هم نتوانسته كسري هزينه هاي 
جاري را جبران كند. بر اساس آمارهاي بانك مركزي كل 
عايدي دولت از واگذاري دارايي هاي سرمايه يي در پايان 

8 ماهه در حدود 54 هزار ميليارد تومان شده است. اين 
مبل��غ را اگر با 84 هزار ميلي��ارد تومان درآمد حاصل از 
ماليات و... جم��ع بزنيم در مجموع به 134هزار ميليارد 
تومان مي رسد. اين در حالي است كه هزينه هاي جاري 
كش��ور در اين مدت 10هزار ميليارد تومان بيشتر از اين 
مبلغ بوده اس��ت. در مواجهه با اي��ن وضعيت اگر دولت 
هزينه هاي عمراني خود را هم به صفر برساند بايد دست 
به دامان فروش 10هزار ميليارد اوراق قرضه براي جبران 
اين كس��ري ش��د، اما از آنجايي كه در ماه هاي گذشته 
انتقادهايي از كاهش و تعطيلي سرمايه گذاري شد، دولت 
در اي��ن دو ماه 22هزار ميلي��ارد تومان وارد عمران كرد. 
مطابق آمارها كل هزينه هاي عمراني كش��ور در پايان 6 
ماه اول امسال )شهريور( ۷.8 هزار ميليارد تومان بود كه 
اين مبلغ در مهرماه به 14 و در آبان ماه به 2۹هزار ميليارد 
تومان افزايش يافت. اين در حالي است كه مطابق بودجه 
سالانه بايد در پايان آبان به ميزان ۷1هزار ميليارد تومان 
به اين بخش تخصيص داده مي ش��د. لازم به ذكر است 
كه تاكنون هيچ اش��اره يي به ارقام مص��وب در بودجه و 
مقايسه آنها با عملكرد نشده است، چراكه در اين صورت 
وضعيت بسيار بغرنج تر خواهد شد، مثلا مصوبات بودجه 

بر اين بوده كه در پايان 8 ماه درآمدها، هزينه هاي جاري، 
واگذاري دارايي هاي س��رمايه يي به ترتيب 11۷، 253 و 
118 هزار ميليارد تومان باشد كه مقايسه آنها با عملكرد 
نشان دهنده تفاوت چشمگير و بيش برآوردي خارق العاده 

برنامه ريزان آن است. 

 كسري 3۹هزار ميلياردي تراز عملياتي
و سرمايه اي

همان ط��ور كه گفته ش��د، دولت اگر تم��ام منابع 
حاصل از درآمدها و فروش سرمايه ها را بدون هيچ گونه 
تخصيصي به هزينه هاي عمراني صرف هزينه هاي جاري 
مي كرد باز 10هزار ميليارد تومان كسري به بار مي آورد. 
اما با اين حال از آنجايي كه 2۹هزار ميليارد تومان هم 
به پرداخت هاي عمراني تخصيص داده ش��ده كه از اين 
طريق مجموع��ا در 3۹هزار ميليارد تومان كس��ري به 
بار آمده اس��ت. اين كسري در ادبيات بودجه نويسي به 
عنوان »كسري تراز عملياتي و سرمايه يي« ياد مي شود. 
آماره��اي بانك مركزي نش��ان مي دهد كه دولت با 
كس��ري و كمبود منابع روبه روس��ت و درآمدها اوضاع 
مناس��بي ندارد، زي��را مجم��وع درآمده��ا و واگذاري 

دارايي ه��اي س��رمايه يي ب��ه مجموع��ه پرداخت هاي 
هزينه يي و تملك دارايي هاي س��رمايه يي از 84 درصد 
در 8ماهه سال ۹5، ۷۹.۷درصد در سال جاري كاهش 

يافته است. 
در اين مواقع است كه دولت ها براي جبران كسري 
حاصله ناگزير به فروش اوراق مي شوند. به همين طريق 
دول��ت روحاني هم تا پايان آبان به مي��زان 58.3 هزار 
ميلي��ارد تومان از اي��ن محل منابع جم��ع آوري كرده 
كه 18.۷هزار ميلي��ارد تومان آن صرف پرداخت خريد 
اوراق گذشته و 3۹هزار ميليارد براي كسري ذكر شده 
تخصيص داده ش��ده است. نكته حايز اهميت اين است 
كه ف��روش اوراق قرضه در پايان اين 8 ماه نس��بت به 
مدت مش��ابه س��ال قبل 106درصد رش��د كرده است. 
اي��ن موضوع وقتي نگران كننده تر مي ش��ود كه متوجه 
مي ش��ويم بودجه س��ال ۹6 براي كل س��ال تنها براي 
انتش��ار و فروش 53.۷ هزار ميلي��ارد تومان مجوز داده 
اس��ت و قرار بوده در پايان 8 ماه تنها 36 هزار ميليارد 
تومان از اين محل درآمد كسب شود. اين در حالي است 
كه هنوز 4ماه تا پايان س��ال باقيمان��ده دولت 22هزار 
ميلي��ارد بيش از مقدار مصوب و قانوني اوراق منتش��ر 
كرده است و معلوم نيست اين رقم تا پايان سال به چه 
ميزان برس��د. خطر افزايش اس��تقراض و بدهكار شدن 
دولت موضوعي است كه كارشناسان به شدت نسبت به 
عواقب آن هش��دار داده اند؛ وضعيتي كه فرشاد مومني 

اقتصاددان نام »آينده فروشي« بر آن نهاده است. 

  جزئيات درآمدهاي مالياتي
جزئيات درآمد مالياتي در 8ماه س��ال جاري نشان 
مي دهد، اوضاع بخش مس��تقيم مناس��ب نبوده و افت 
كرده اس��ت. درآمدهاي مالياتي بودجه سال ۹6 نشان 
مي دهد، در 8ماهه امس��ال جمع ماليات هاي مستقيم 
نسبت به مدت مشابه سال قبل 3.4 درصد افت كرده و 

به 2۹ هزار و ۹80 ميليارد تومان رسيده است. 
در اين بخش ماليات علي الحساب اشخاص حقوقي 
دولت��ي، غيردولت��ي و معوق��ه دولتي ها ب��ه ترتيب با 
كاهش 1۷.6-، 6-، 6.2- روبه رو بوده اس��ت. همچنين 
در 8ماهه امس��ال در بخش ماليات هاي غيرمس��تقيم 
س��يگاري ها 2۷0ميليارد تومان مالي��ات پرداختند. بر 
اساس گزارش ها درآمد گمرك از محل واردات 6 هزار و 
۹60ميليارد تومان بوده كه نسبت به رقم مصوب 8ماهه 
با بيش از 4هزار ميليارد تومان عقب ماندگي روبه روست. 
16هزار ميليارد تومان ماليات ارزش افزوده كسب شد. 
در مجم��وع جم��ع ماليات هاي غيرمس��تقيم 30هزار 

ميليارد تومان بوده است.

چهرهها

رييس سازمان برنامه و بودجه گفت: سال آينده با 
وجود تمام محدوديت هاي منابع مالي رشد 8 درصدي 

اقتصاد دنبال مي شود. 
به گزارش س��ازمان برنامه و بودج��ه »محمدباقر 
»احم��د  زحم��ات  تكري��م  آيي��ن  در  نوبخ��ت« 
دوست حسيني« و معارفه »مرتضي شهيدزاده« رييس 
سابق و جديد هيات عامل صندوق توسعه ملي افزود: 
با استمرار مديريت شايسته منابع، ايجاد بيش از يك 
ميليون فرصت شغلي در سال آينده و برنامه ريزي براي تسريع در پروژه هاي نيمه 

 تمام، كاري مشكل اما شدني و دست يافتني است. 
معاون رييس جمهوري با مهم دانس��تن امان��ت داري، صداقت، قانون گرايي و 
گره گشايي در انجام وظايف صندوق توسعه ملي اظهار كرد: در ايفاي ماموريت هاي 
صندوق توس��عه ملي در جهت پيشرفت امور ضمن توجه به مقتضيات و شرايط 
همچنين حمايت همه  جانبه از بخش هاي مختلف اقتصادي با استفاده بهينه از 
مناب��ع صندوق به طور همزمان بايد با رعايت مق��ررات و قوانين از حيف و ميل 

منابع كشور جلوگيري شود. 
نوبخت همچنين با برشمردن ويژگي ها و توانايي هاي رييس جديد هيات عامل 

صندوق توسعه ملي براي وي و همكارانش در صندوق آرزوي توفيق كرد. 
در اين مراسم رييس سابق صندوق توسعه ملي نيز گفت: صندوق توسعه ملي، 
ثروت ملي است و مديران آن هم امانت دار منابع هستند و همه ما وظيفه داريم 

اين منابع را به اضافه منافع آن به نسل هاي بعدي تحويل دهيم. 
احمد دوست حسيني افزود: شايسته است در تبديل هدف كمي به كيفي اين 
نكته حايز اهميت را در نظر داشته باشيم كه حداقل نرخ بازدهي صندوق برابر با 

متوسط نرخ رشد متوسط جهاني باشد. 

خوشبيني به رشد 8 درصدي با وجود محدوديت مالي 
وزير امور اقتصادي و دارايي گفت: كميته يي ايجاد شده 
كه روي چاپ، نرخ و زمان بن��دي توزيع و بازپرداخت اوراق 

مشاركت نظارت مي كند. 
مسعود كرباسيان با اشاره به سقف انتشار اوراق مشاركت 
در سال ۹۷ گفت: كميته يي ايجاد شده كه روي چاپ، نرخ 
و زمان بندي توزيع و بازپرداخت اوراق مشاركت نظارت دارد 
و يك ناظر از مجلس بر آن نظارت مي كند لذا انتش��ار اوراق 
قاعده يي منسجم دارد و دقيقا مشخص است كه بايد در چه 
زمان هايي چاپ شود و به چه مصارفي برسد البته عمدتا نيز به مصارف عمراني رسيده 
اس��ت. وزير امور اقتصادي و دارايي با بيان اينكه در س��ال ۹6 بخش زيادي از بودجه 
عمراني كه در زمينه س��رمايه گذاري عمراني تاثيرگذار بوده از محل اوراق تامين شده 
اس��ت، افزود: حتي بازپرداخت بدهي هاي م��ا به پيمانكاران طرح هاي عمراني از محل 

همين اوراق انجام شده است. 
وي با اشاره به اينكه اوراقي پيش بيني شده كه ابتداي سال كه منابع تامين نمي شود، 
بتوان اوراق چاپ كرد و پايان سال بازپرداخت آن را انجام داد و به سال هاي بعد موكول 
نمي شود، ادامه داد: زمان بندي بازپرداخت سال هاي بعد نيز پيش بيني شده كه فشاري 
به اقتصاد كش��ور وارد نش��ود چراكه اوراقي كه چاپ مي شود، سال بعد از محل فروش 
اوراق دوباره بازپرداخت مي شود يعني مهم چاپ اوراق نيست بلكه مانده يي است كه به 

سال ها بعد منتقل مي شود كه اين مانده زياد نيست. 
وزير امور اقتصادي و دارايي با تاكيد بر اينكه اوراق داخلي بايد با بدهي هاي دولت 
و اوراقي كه كش��ورهاي ديگر چاپ مي كنند مقايسه شود، تصريح كرد: آيا اوراق ارزي 
خارجي چاپ كنيم، بهتر است؟ بايد گفت كه به هر حال فاينانس خط اعتباري بوده و 
فروش دارايي ها نيز به همين صورت بدهي است و فرقي ندارد اما اوراق كنترل شده و 

زماني كه سرمايه گذاري مي شود از محل توليد بازپرداخت مي شود. 

تامين بودجه عمراني سال ۹۶ از محل اوراق تامين 
ي��ك اقتصاددان با تاكيد ب��ر اينكه اوراق بده��ي دولت بايد زمان 
پرداخت مشخص داشته باشد، گفت: هدف انتشار اوراق بدهي و ايجاد 
بازار بدهي س��اماندهي بدهي هاي دولتي بود اما آن نيز به ابزار تامين 

مالي بودجه تبديل شده است. 
حس��ين عبده تبري��زي در گفت وگ��و با ف��ارس كه درب��اره تهاتر 
110هزارميلي��ارد توم��ان از بدهي دولت به بانك ه��ا و بانك مركزي 
پرس��يد، خاطرنش��ان كرد: اينكه پرداخت بدهي هاي دولت بايد زمان 
و سررس��يد مشخص داشته باشد مساله مهمي است، نمي شود كسي 
بدهكار باشد اما زمان بازپرداخت بدهي اش روشن نباشد بنابراين پرداخت بدهي هاي دولت اتفاق 
خوبي  اس��ت.  وي خاطرنش��ان كرد: در ش��روع دولت يازدهم ما پيشنهاد كرديم كل بدهي هاي 
دولت هر چند رقم بزرگي است، احصاء شده و مابه ازاي آن اوراق منتشر شود حتي اگر اين اوراق 
30-20س��اله باشد و در مقابل تعهد پرداخت سود داده شود، در واقع بدهي هاي دولت تاريخ دار 
ش��وند. نمي شود دولت هر سال بودجه بنويسد و بدهي س��ال هاي قبل را كنار گذاشته و به آن 
توجهي نكند.عبده تبريزي افزود: ايده كساني كه در آغاز به كار دولت از ايجاد بازار بدهي دولت و 
انتشار اوراق بابت آن دفاع مي كردند اين بود كه بدهي  به اوراق تبديل شده و تاريخ بازپرداخت آن 
مشخص شود اما متاسفانه آن قدر فشار بودجه يي زياد زياد بوده كه دولت به عنوان»منبع مالي« 
به آن نگاه كرد و آن هم به بدهي ها اضافه كرد. وي تاكيد كرد: تهاتر بدهي دولت، بانك ها و بانك 
مركزي اتفاق خوبي است. بانك ها هم اكنون به بانك مركزي بدهكارند و حسابشان قرمز است در 
عين حال تهاتري كه صورت مي گيرد به حجم بدهي ها اضافه نمي كند بلكه بدهي ها را جا به جا و 
روشن مي كند. در اين راستا تهاتر بدهي بانك هايي كه به بانك مركزي بدهكار و از دولت طلبكارند 
گام مثبتي در جهت شفاف س��ازي اس��ت. وي با بيان اينكه اولويت هنوز اين اس��ت كه دولت 
بدهي هاي قبلي اش را بپردازد، افزود: اگر دولت قصد دارد براي ايجاد اشتغال اوراق منتشر كند با 
پرداخت بدهي هايش به پيمانكاران و دستگاه ها به خودي خود اشتغال را ايجاد خواهد كرد. تعريف 
بدهي جديد براي اشتغال جديدي كه معلوم نيست ايجاد بشود يا نشود شايد اقدام درستي نباشد. 

افزايش بدهي دولت با بازار بدهي 
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 بهبود روابط بانكي
ايران و آلمان

ميكاييل كلوربرشتولد، سفير آلمان در ايران با بيان 
اينكه شرايط براي بهبود بيش از پيش روابط اقتصادي 
دو كش��ور مهياس��ت، گفت: ايران رشد اقتصادي بسيار 
خوبي داشت كه براي ما رويايي است. در اين مسير نيز 
آلمان تلاش مي كند به ايران كمك كند تا اثرات مطلوب 
اين رشد براي مردم عادي ملموس شود. سفير آلمان در 
دي��دار با رييس كل بانك مركزي با تاييد نظرات درباره 
سياست هاي امريكا گفت: ترامپ سياست ايجاد فضاي 
ع��دم اطمينان و ابهام در مورد اي��ران را دنبال مي كند 
و من عقي��ده دارم در م��اه مي آينده ني��ز همين روال 
ادامه خواهد يافت. همانطور كه مي دانيد فضاي ابهام و 
بي اعتمادي براي اقتصاد س��م است. در اين حالت ما دو 
وظيف��ه داريم: حفظ برجام و اجراي برجام به نحوي كه 
مردم عادي اثرات آن را احس��اس كنند. ميكاييل كلور 
برش��تولد با بيان اينكه آلمان مي تواند نقش موثري در 
اقتصاد ايران داش��ته باش��د، عنوان كرد: مردم ايران به 
محصولات آلماني علاقه دارند و ما بايد راه هاي جديدي 
ب��راي رفع موانع پيدا كنيم. ايتاليايي ها در اين زمينه از 
ما س��ريع تر عمل كرده اند. ما از ه��ر گونه بهبود روابط 
استقبال مي كنيم و اميدواريم بازگشت تحريم ها هيچگاه 
اتفاق نيفتد. در كنار اين مهم از پيش��رفت هاي ايران در 
زمينه مبارزه با پولشويي و تامين مالي تروريسم اطمينان 
داريم. علاوه بر اين ايران رش��د اقتصادي بس��يار خوبي 
داش��ت كه براي ما رويايي است. معتقديم شرايط براي 
بهبود بيش از پيش روابط اقتصادي دو كشور مهياست و 
در اين مسير نيز آلمان تلاش مي كند به ايران كمك كند 
تا اثرات مطلوب اين رشد براي مردم عادي ملموس شود. 

پايبندي به استانداردهاي 
بين المللي مالي

ريي��س كل بانك مركزي با بيان اينكه هيات وزيران 
لوايح مرتبط با FATF را تاييد و براي تصويب به مجلس 
ش��وراي اسلامي فرستاده اس��ت، گفت: ايران مصمم به 
پايبندي به استانداردهاي بين المللي در فعاليت هاي مالي 
اس��ت. به گزارش روابط عمومي بان��ك مركزي، ولي الله 
س��يف عصر روز گذش��ته در ديدار سفير اتريش، ضمن 
تش��كر از همكاري هاي موثر كشور اتريش در پسابرجام 
گف��ت: اين امر در ارتقاي روابط اقتصادي و نيز تش��ويق 
س��اير كش��ورهاي اروپايي اثرگذار بوده است. به عنوان 
نمونه واكنش اخير كش��ورهاي اروپايي از جمله اتريش 
در مقابل كارشكني هاي دولت ترامپ در تاييد پايبندي 
ايران به برجام قابل تقدير اس��ت، چراكه ادامه اين رفتار 
از سوي كشورهايي همچون اتريش موجب خواهد شد، 
تلاش هاي امريكا براي بي اثر كردن برجام بي نتيجه بماند. 
رييس شوراي پول و اعتبار با بيان اينكه برخورداري ايران 
از نيروي كار ج��وان و تحصيلكرده در كنار فناوري هاي 
نوين اتريش فضا را براي ايجاد منافع دوجانبه آماده كرده 
اس��ت، اظهار داشت: در اين راس��تا بايد عوامل بازدارنده 
گسترش همكاري هاي اقتصادي شناسايي و رفع شوند تا 
اين گونه تفاهمنامه هاي امضا شده امكان عملياتي شدن 
بيابند. وي عزم جدي اروپا در پايبندي به برجام را عامل 
مهمي براي حفظ منافع و روابط اقتصادي طرفين دانست 
و عن��وان كرد: دولت ترامپ در تلاش اس��ت، اين باور را 
ايجاد كند كه در ايران ثبات وجود ندارد و مانع از حضور 
سرمايه گذاران خارجي در ايران شود. در اين رابطه عزم 
جدي اروپا در حفظ برجام تاكنون توانسته تا حدي اين 
مش��كل را برطرف كند و ادامه اين رفتار علاوه بر ايجاد 
مناف��ع اقتصادي براي طرفين، نق��ش كليدي در حفظ 
ثب��ات و صلح در منطقه و جه��ان دارد. عالي ترين مقام 
مسوول بانك مركزي، وجود روابط كارگزاري بانكي روان 
و آسان را حمايت از مبادلات اقتصادي خواند و گفت: در 
اين مسير اتريش توانسته نگراني بانك هاي كشور خود و 
س��اير كشورهاي اروپايي را كاهش داده و موجب حضور 
بانك ه��اي بزرگ در عرص��ه همكاري هاي بين المللي با 
ايران ش��ود. ادامه اين روند كمك بزرگي به بهبود روابط 

دو كشور خواهد بود. 

صدور مجوز بيمه هاي 
غيرتخصصي متوقف شد

رييس كل بيمه مركزي راه مطمئن براي تامين مالي 
پايدار اقتصاد كشور را سرمايه گذاري هاي ميان مدت و 
بلندمدت توس��عه بيمه هاي زندگي در كشور دانست. 
به گزارش بيمه مركزي، عبدالناصر همتي در مراس��م 
افتتاحي��ه همايش بيمه هاي عم��ر و تامين آتيه گفت: 
يكي از دوره هاي رش��د س��ريع بيمه هاي عمر از سال 
1392 به بعد اس��ت كه طي اين دوره سهم بيمه هاي 
زندگي از كل بازار از 7.8 درصد در س��ال 91 به 13.4 
درصد فعلي رسيد. وي بخش��ي از اين رشد مستمر را 
مرب��وط به تح��ولات عرضه بازار بيمه و بخش��ي را نيز 
مرب��وط به تقاضاي صنعت بيمه دانس��ت و گفت: طي 
سال هاي اخير در عرصه بيمه هاي زندگي اتفاقات مهمي 
رخ داده اس��ت كه يكي از اين اتفاقات توس��عه كمي و 
كيفي سازمان فروش بيمه هاي زندگي است. همتي با 
اشاره به رشد نمايندگان تخصصي در حوزه فروش بيمه 
عمر گفت: در س��ال 1390، تنها 16 درصد نمايندگان 
بيم��ه در حوزه بيمه عمر فعال بودند اما در س��ال 96 
س��هم نمايندگان بيمه عمر ح��دود 25 درصد افزايش 
يافت كه 5 واحد از اين افزايش، مربوط به س��ال 95 و 
96 اس��ت. رييس كل بيمه مركزي در بخش ديگري از 
سخنان خود گفت: در حال حاضر در 10 شركت بيمه، 
سهم بيمه هاي زندگي بالاتر از 20 درصد است كه در 4 
مورد از آنها اين سهم به بالاي 50 درصد رسيده است. 
وي افزود: عامل ديگر براي رش��د بيمه هاي عمر، اثرات 
فزاينده و جانبي رشد پرتفوي اين رشته بيمه يي است، 
در حال حاضر حدود 14 ميليون و 200 هزار نفر داراي 
بيمه عمر هس��تند كه فقط 2.5 ميليون نفر از آنها در 
سال 95 تحت پوشش بيمه عمر قرار گرفته اند. رييس 
كل بيمه مركزي با اشاره به تصويب ماده خاص برنامه 
ششم، مبني برتوسعه بيمه هاي زندگي گفت: براساس 
اين مصوبه، بايد در پايان برنامه سهم بيمه هاي زندگي 
تا 50 درصد افزاي��ش يابد و اين هم پيام ديگري براي 
صنعت بيمه كش��ور بود كه دولت و مجلس مصمم به 
توسعه بيمه هاي عمر هستند. رييس كل بيمه مركزي با 
ارائه آماري از روند فعلي رشد بيمه عمر در كشور گفت: 
در ح��ال حاضر تنها 18 درصد م��ردم ايران بيمه عمر 
دارند و سهم بيمه هاي زندگي در پرتفوي صنعت بيمه 
كشور 13.4 درصد است. اين نسبت در دنيا 55 الي 60 
درصد و در منطقه ما حدود 25 درصد اس��ت كه اينها 
نشانه وجود پتانسيل بالا براي رشد بيمه هاي عمر است. 

اخبار

بانك ها ۴۰۳ هزار ميليارد تومان در 9 ماهه نخست 96 تسهيلات دادند

كاهش رشد تسهيلات بانك ها به 5.5 درصد

صعود دوباره نرخ سكه، دلار و يورو

ارز مداخله اي بانك مركزي ۴۴28 تومان عرضه شد
گروه بانك و بيمه 

قيمت س��كه و طلا روز چهارش��نبه 27دي 96 
در ب��ازار تهران درحالي افزاي��ش يافت كه علاوه بر 
رش��د اونس جهان��ي، نرخ دلار، ي��ورو و پوند نيز با 
رشد همراه بود. همچنين بانك مركزي نرخ تبادلي 
39 ارز را ب��راي چهارش��نبه اع��لام ك��رد كه طبق 
آن نرخ 11 ارز نس��بت به روز سه ش��نبه افزايش و 
نرخ 23واحد پول��ي ديگر ازجمله دلار، يورو و پوند 
كاهش يافت؛ براس��اس اعلام بانك مركزي نرخ هر 
دلار امري��كا براي روز)چهارش��نبه بيس��ت و هفتم 
دي ماه( با 5 ريال كاهش نس��بت به روز گذش��ته 
36ه��زار و 554 ريال قيمت خ��ورد. همچنين هر 
پوند انگليس با 19ريال افت نسبت به روز سه شنبه 
50 هزار و 406و هر يورو با 5 ريال كاهش 44هزار 

و 845 ريال ارزش گذاري شد. 
ب��ه گزارش»تع��ادل« صرافي ه��اي پايتخت نيز 
هر دلار امريكا را با 19تومان رش��د نس��بت به روز 
سه شنبه 4هزار و 447تومان داد و ستد  كردند. هر 

ي��ورو با 30تومان رش��د در مدت مش��ابه 5 هزار و 
515 تومان و هر پوند با 15تومان افزايش 6 هزار و 
98تومان به فروش  رسيد. روز چهارشنبه فاصله دو 

نرخ دلار رسمي و مبادله يي به 792تومان رسيد. 
در ب��ازار طلا ني��ز اونس جهاني ب��ه 1336دلار 
افزاي��ش يافت��ه و در نتيج��ه با افزاي��ش نرخ دلار 
ب��ه 4447توم��ان هر گرم ط��لاي 18عي��ار نيز با 
500 توم��ان افزاي��ش به 140ه��زار و 500 تومان 

قيمت گذاري شده بود. 
 قيمت هر قطعه س��كه تمام به��ار آزادي طرح 
جدي��د روز چهارش��نبه در بازار آزاد ب��ا 13هزار و 
300تومان افزايش نس��بت به روز سه شنبه به يك 
ميليون و 505 هزار و 300تومان رس��يد. هر قطعه 
سكه تمام بهار آزادي طرح قديم نيز افتي يك هزار 
توماني را نس��بت به روز سه شنبه شاهد بود و يك 

ميليون و 469هزار تومان داد و ستد مي شد. 
هر قطعه سكه نيم بهار آزادي نيز با 3هزار تومان 
افزايش نس��بت به روز سه ش��نبه 727هزار و 500 

تومان و هر قطعه ربع س��كه بهار آزادي با 2هزار و 
500 تومان رش��د 423هزار و 500 تومان فروخته 
 مي ش��د همچني��ن هر قطعه س��كه گرم��ي نيز با
يك ه��زار و 500 تومان افزاي��ش قيمت 284هزار 

تومان معامله مي شد. 

 دلار ناياب شد
روز چهارش��نبه در برخي ساعات، پاسخ صرافان 
ميدان فردوس��ي ب��ه متقاضي��ان دلار منفي بود و 
معامله س��اير ارزهاي مهم نيز در بازار كج دارو مريز 

انجام مي شود. 
پاس��خ  صرافي ها در ب��ازار ارز ب��ه تقاضاي دلار 
منفي ش��ده و عن��وان مي كنند امروز)چهارش��نبه( 
50 ه��زار دلار ارز مداخله يي بانك مركزي با قيمت 
4428تومان در بازار عرضه ش��ده و خبري از عرضه 

بيشتر از سوي بانك مركزي نيست. 
اغل��ب صرافي ها به��اي دلار را از روي تابلو هاي 
قيمت برداش��ته اند و در تابل��و برخي صرافي ها هم 

قيم��ت 4399تومان درج ش��د اما هي��چ يك دلار 
نمي فروختند. در عين حال برخي دلالان حاش��يه 
خياب��ان فردوس��ي دلار را ت��ا 4470تومان قيمت 
مي دادن��د همچنين ب��ا وجود درج قيم��ت يورو و 
يوآن، اين دو ارز ه��م در اغلب صرافي ها به فروش 
نمي رسيد. صرافي هاي معدودي يورو يا يوآن عرضه 

مي كردند. 

نكته قابل تام��ل از فضاي بازار ارز، خلوت بودن 
بسياري از صرافي ها بود زيرا صرافي ها يا ارزي براي 
فروش نداش��تند يا اينكه ارز نمي فروختند. يورو در 
ب��ازار به بالاي 5500 تومان رس��يد و ديگر ارزهاي 
مه��م نيز با افزاي��ش قيمت مواج��ه بودند. صرافان 
اميدوارن��د، بانك مرك��زي امروز يا ش��نبه ارز وارد 

بازار كند. 

گروه بانك و بيمه  محسن شمشيري 
تس��هيلات پرداخت��ي بانك ها طي 9ماهه س��ال 
1396 به بخش ه��اي اقتصادي مبل��غ 4036.6هزار 
ميليارد ريال اس��ت كه در مقايسه با دوره مشابه سال 
قبل مبلغ 210هزار ميليارد ريال )معادل 5.5درصد( 

افزايش داشته است. 
رش��د 5.5درصدي تس��هيلات بانك ها در 9ماهه 
اول 96 نه تنها از رش��د بالاي 30درصدي س��ال 95 
كمتر اس��ت بلكه در مقايس��ه با تورم 10درصدي نيز 
كمتر بوده و حتي به اندازه تورم رش��د نكرده اس��ت 
و نش��ان مي ده��د كه امكان پوش��ش ق��درت خريد 
تس��هيلات بانكي در مقايسه با س��ال قبل را نداشته 
است. اما كارشناسان اين موضوع را به فال نيك گرفته 
و معتقدند كه بانك ها قصد دارند كه با كاهش رش��د 
تسهيلات دهي، مطالبات معوق خود را كاهش دهند 
و از اين طريق توان تسهيلات دهي، كفايت سرمايه و 
نقدينگي و منابع خود را افزايش دهند، زيرا در س��ال 
95 و رشد 30 درصدي تسهيلات، عملا رقم تسهيلات 
بانك ها به حدود 550هزار ميليارد تومان رس��يد كه 
بس��يار بالاتر از نرخ تورم و رش��د سپرده ها بوده است 
و لذا طبيعي اس��ت كه در سال 96 از رشد تسهيلات 
بانك ها كاسته شود. با وجود اين در 9ماهه اول معادل 
403هزار ميليارد تومان تسهيلات داده شده كه رقم 

بالايي محسوب مي شود. 

 افزايش 1.7واحد درصد نسبت مطالبات 
معوق به مانده تسهيلات 

يكي از شاخص ها براي بررسي وضعيت مطالبات 
معوق و مانده تس��هيلات بانك ها نس��بت مطالبات 
معوق به مانده تس��هيلات اس��ت كه نشان مي دهد 
س��هم مطالبات معوق، سررسيدگذشته، خريد دين 
و ام��وال معاملات از 11.2درصد در اس��فند 95 به 
12.9درصد در آبان 96 رس��يده و طي 9 ماهه اول 
سال 96 معادل 1.7 واحد درصد رشد كرده است. 

 شيب تند رشد مطالبات معوق به رشد 
تسهيلات

شاخص ديگر نسبت س��رفصل مطالبات معوق، 
سررسيد گذش��ته، خريد دين و اموال معاملات به 
تسهيلات است و نسبت مطالبات معوق با رقم 101 
هزار ميليارد تومان در اس��فند 95 به كل تسهيلات 
س��ال 95 به ميزان 550هزار ميليارد تومان معادل 
18.3درصد بوده اس��ت، در حالي كه اين نسبت با 
توجه به رقم 128تريليون توماني سرفصل مطالبات 
معوق ب��ه 403تريلي��ون تومان تس��هيلات 9ماهه 
اول معادل 31.7درصد اس��ت كه نش��ان مي دهد، 
ش��تاب رش��د مطالبات معوق به مراتب از ش��تاب 
رش��د تسهيلات بانك ها بالاتر است و لذا لازم است 
كه بانك ها برنامه مطالب��ات معوق خود را جدي تر 
پيگيري كنند و به جاي رش��د تس��هيلات دهي به 
وص��ول مطالبات خود بيش��تر بپردازن��د، زيرا كند 
ش��دن روند تس��هيلات دهي و در مقابل رشد بالاي 
مطالب��ات معوق در ماه هاي اخير نش��ان دهنده اين 
واقعي��ت اس��ت كه بانك ه��ا بايد به تجهي��ز منابع 
بپردازند و با كاه��ش مطالبات معوق، بدهي دولت 
ب��ه بانك ه��ا منابع خ��ود را افزايش دهن��د و توان 

تسهيلات دهي را بيشتر كنند. 
ب��ا وجود اخباري كه از بانك هاي مختلف دولتي و 
خصوصي ش��ده شنيده مي شود، تلاش بسياري براي 

وص��ول مطالبات ب��ا ارقام كلان ب��ه كار گرفته اند اما 
رقم مطالبات معوق و نس��بت آن به مانده تسهيلات 
همچنان بالاست و بر اين اساس بانك ها نياز دارند كه 
رشد تسهيلات دهي را متعادل كنند و وصول مطالبات 
را جدي تر بگيرند، زيرا در ش��رايط كاهش نرخ س��ود 
سپرده ها و رقابت موسس��ات مختلف مالي در جذب 
سپرده و نقدينگي جامعه نمي توان نرخ سود تسهيلات 
را كاهش داد يا توان تس��هيلات دهي را افزايش داد بر 
اين اس��اس يكي از راه حل ها كاهش رش��د تسهيلات 

بانك ها و توجه به كاهش مطالبات معوق است. 
آمار سرفصل مطالبات معوق، سررسيد گذشته، 
خري��د دين و اموال معاملات نش��ان مي دهد كه از 
اس��فند 95 تا آبان 96 به ميزان 27ه��زار ميليارد 
تومان به رقم مطالبات معوق و سررس��يد گذشته، 
خريد دين و اموال معاملات اضافه ش��ده و از 101 
تريليون تومان به 128 تريليون تومان رسيده است. 
اين موضوع نشان مي دهد كه بانك ها بايد برنامه 
جدي براي كاهش مطالبات خود و همچنين ايجاد 
تعادل در تس��هيلات دهي بانك ها داش��ته باشند تا 
منجر به رشد فزاينده مطالبات معوق نشود و همين 
موضوع عامل عمده كاهش رش��د تس��هيلات دهي 

بانك ها در 9 ماهه اول سال 96 شده است. 

 251هزار ميليارد تومان سرمايه در گردش
بخش ه��اي  در  تس��هيلات  درياف��ت  از  ه��دف 
اقتصادي طي 9 ماهه س��ال 1396 نش��ان مي دهد، 
سهم تسهيلات پرداختي در قالب سرمايه در گردش 
مبلغ 2515.4هزار ميليارد ريال )معادل 62.3درصد 
كل تس��هيلات پرداختي( است كه در مقايسه با دوره 
مشابه سال قبل مبلغ 64.7هزار ميليارد ريال معادل 

2.6درصد افزايش داشته است. 

 ۴۰درصد سرمايه در گردش براي صنعت و معدن 
سهم تس��هيلات پرداختي بابت تامين سرمايه در 
گردش بخش صنع��ت و معدن نيز در 9ماهه س��ال 

ج��اري مع��ادل 1002.2هزار ميليارد ري��ال بوده كه 
حاك��ي از تخصيص 39.8درص��د از منابع تخصيص 
يافته به س��رمايه درگردش تمام بخش هاي اقتصادي 

به بخش صنعت است.
همچنين از 1180.3هزار ميليارد ريال تسهيلات 
پرداختي در بخش صنعت و معدن معادل 84.9درصد 
آن )مبل��غ 1002.2ه��زار ميليارد ري��ال( در تامين 
س��رمايه در گردش پرداخت ش��ده كه بيانگر توجه و 
اولويت ده��ي به تامين منابع براي اين بخش توس��ط 

بانك ها در سال جاري است. 

 از ميانگين 28 ميليون تا 59۳ ميليون 
ميانگين وام هر واحد اقتصادي در كش��ور باتوجه 
 به رقم 403 هزار و 458 ميليارد تومان تس��هيلات به

 6 ميليون و 385 هزار و 883 واحد اقتصادي معادل 
63.18 ميليون تومان در 9 ماهه اول س��ال 96 بوده 

است. 
تع��داد 199 هزار و 73 فقره تس��هيلات به بخش 
صنع��ت و مع��دن ب��ا ميانگي��ن پرداختي ه��ر فقره 
5929ميليون ريال پرداخت شده كه بيشتر از ميانگين 

پرداختي ساير بخش ها بوده است. 
از س��وي ديگ��ر، در بخ��ش بازرگان��ي ني��ز 674 

 ه��زار و 911واحد بازرگاني به ط��ور ميانگين معادل
 834 ميليون تس��هيلات دريافت كرده اند. همچنين 
 در بخش مس��كن و س��اختمان تع��داد 704 هزار و
  591 واح��د س��اختماني به طور ميانگي��ن هر واحد

 504 ميليون ريال تسهيلات گرفته اند. 
 در بخش خدمات نيز تعداد 3 ميليون و 642 هزار 
 و 620فقره تس��هيلات با ميانگي��ن پرداخت هر فقره

 441 ميليون ريال پرداخت ش��ده اس��ت. در بخش 
كشاورزي نيز يك ميليون و 162 هزار واحد كشاورزي 
ب��ا ميانگي��ن 279 ميليون ريال تس��هيلات دريافت 

كرده اند. 
بر اين اساس، ميانگين دريافت تسهيلات در بخش 
صنع��ت از همه بالات��ر بوده و بع��د از آن بخش هاي 
بازرگاني، مسكن و س��اختمان، خدمات و كشاورزي 

به ترتيب با ميانگين بالاتري همراه بوده اند. 

 از سهم 8 درصدي كشاورزي
تا ۴۰ درصدي خدمات 

اما آمار كل بخش ها نشان مي دهد كه سهم بخش 
خدمات از تسهيلات با 160 هزار و 709ميليارد تومان 

معادل 40درصد بوده كه بيش از ساير بخش هاست. 
بخش صنعت و معدن در رتبه دوم با رقم 118هزار 

ميليارد تومان و سهم 29.2درصدي از كل تسهيلات 
قرار داشته و پس از آن بخش بازرگاني با رقم 56هزار 
و 347 ميليارد تومان در رتبه سوم با سهم 14درصدي 

قرار داشته است. 
در رتبه چهارم نيز بخش مسكن و ساختمان با رقم 
35هزار و 533 ميليارد تومان و سهم 8.8درصدي قرار 
دارد و در رتبه پنجم بخش كش��اورزي با رقم 32هزار 
و 422 ميليارد تومان با س��هم 8درصدي قرار داشته 

است. 

 افزايش سهم ايجاد و توسعه و تعمير
به 16.7درصد

س��هم ايجاد و توس��عه و تعمير كه امور توسعه يي 
ب��راي رش��د و رون��ق واحدهاي اقتصادي محس��وب 
مي شود و نشانه افزايش ظرفيت يا نوسازي و بازسازي 
و تعمي��رات واحدها با ه��دف توليد بهتر و همچنين 
كمك به طرف عرضه اقتصاد اس��ت، از كل تسهيلات 
مع��ادل 16.7درصد بيش از 67 ه��زار ميليارد تومان 
بوده است. سهم ايجاد يعني تاسيس واحدهاي جديد 
يا اضافه كردن واحده��اي جديد به بخش هاي قبلي 
واحدهاي اقتصادي از كل تسهيلات معادل 9.4درصد 
معادل 37هزار و 984 ميليارد تومان بوده است. سهم 
تعميرات نيز 2.7درصد معادل 10815 ميليارد تومان، 
س��هم توس��عه واحدها نيز مع��ادل 4.6درصد معادل 

18هزار و 581 ميليارد تومان بوده است. 

 سهم 7.2درصدي خريد كالاي شخصي
 در ط��رف تقاضاي بازار، خريد كالاي ش��خصي و 
خريد مسكن نيز از اهميت ويژه يي برخوردار هستند و 
رشد آنها مي تواند به رشد اقتصادي و تقاضا و حمايت 

از توليد و ايجاد رونق كمك كند. 

 سهم 5 درصدي خريد مسكن 
س��هم خريد كالاي ش��خصي از كل تس��هيلات 
نيز مع��ادل 28ه��زار و 916 ميلي��ارد تومان بوده 
اس��ت. كارشناس��ان اي��ن نوع وام را نش��انه رش��د 
تقاضا ب��راي خريد كالا و حماي��ت از توليد داخلي 
ارزيابي مي كنند و معتقدند كه اين نوع تس��هيلات 
مي تواند مستقيم و غيرمستقيم به حمايت از توليد 
و صنعت داخلي منجر ش��ود و لذا س��هم قابل توجه 
7.2درصدي اين نوع تس��هيلات كمك قابل توجهي 
به رشد و رونق اقتصادي مي كند. اما سهم كم خريد 
مس��كن با 5درصد معادل 20 ه��زار ميليارد تومان 
نش��ان مي دهد كه همچنان بخش مسكن در ركود 

نسبي به سر مي برد. 
شبكه بانكي كشور تاكيد كرده كه همچنان بايد 
در تداوم مس��ير جاري ملاحظات مربوط به كنترل 
ت��ورم را نيز درنظر گرفت و هم��واره مراقب قدرت 
گرفتن پتانس��يل تورمي ناشي از فشار تقاضاي كل 
در اقتصاد نيز بود. بر اين اس��اس ضروري اس��ت به 
افزايش توان مالي بانك ها از طريق افزايش سرمايه 
و بهبود كفايت س��رمايه بانك ها، كاهش تسهيلات 
غيرج��اري و بازگردان��دن آنه��ا به مس��ير صحيح 
اعتبارده��ي بانك ه��ا، افزاي��ش به��ره وري بانك ها 
در تامي��ن س��رمايه در گردش تولي��دي، پرهيز از 
فش��ارهاي مضاع��ف ب��ر دارايي بانك ه��ا و ترغيب 
بنگاه هاي توليدي به س��مت بازار سرمايه به عنوان 
ي��ك ابزار مهم در تامين مال��ي طرح هاي اقتصادي 

)ايجادي( توجه ويژه يي كرد. 
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رشد 5.5درصدي تسهيلات بانك ها در 9ماهه اول 96 نه تنها از رشد بالاي 
30درصدي سال 95 كمتر است بلكه در مقايسه با تورم 10درصدي نيز كمتر بوده 
است اما كارشناسان اين موضوع را به فال نيك گرفته و معتقدند كه بانك ها قصد 

دارند كه با كاهش رشد تسهيلات دهي، مطالبات معوق خود را كاهش دهند و از اين 
طريق توان تسهيلات دهي، كفايت سرمايه و نقدينگي و منابع خود را افزايش دهند

ميانگين وام هر واحد اقتصادي در كشور با توجه به رقم 403هزار و 458ميليارد تومان 
تسهيلات به 6 ميليون و 385هزار و 883واحد اقتصادي معادل 63.18ميليون تومان در 

9ماهه اول سال 96 بوده است

                                                                                                      

گروه بانك و بيمه 
4 نوع اطلاعات بانكي در رابطه با موضوعات فرار 
مالياتي و محاس��به ماليات مورد بررسي قرار خواهد 
گرفت كه ش��امل اطلاعات مالي، پولي و اعتباري و 
س��رمايه يي اش��خاص، جمع گردش س��الانه )دوره 
مالي( نقل و انتقال س��هام و ساير اوراق  بهادار، جمع 
گردش و مانده سالانه )دوره مالي( انواع حساب هاي 
بانكي، جمع گ��ردش و مانده س��الانه )دوره مالي( 
انواع س��پرده ها و س��ود آنها، تسهيلات بانكي اعم از 
ارزي و ريال��ي در قالب كليه عقود و همچنين كليه 
تعهدات اعم از گشايش اعتبار اسنادي و تنزيل اعتبار 
اسنادي، ضمانت ها و نظاير آن و اطلاعات مربوط به 

خريد و فروش ارز و سكه طلا خواهد بود. 
س��ازمان امور مالياتي جنبه ه��اي قانوني مرتبط 
با نظارت بر تراكنش هاي بانكي را بررس��ي و تاكيد 

كرد نظارت بر تراكنش هاي بانكي از جمله موثرترين 
راهكارها براي مبارزه با جرايمي مانند فرار مالياتي و 
پولشويي است. نهادهاي مرتبط موظفند كه اطلاعات 
به شرح بس��ته هاي ذيل را دراختيار س��ازمان امور 

مالياتي كشور قرار دهند. 
الف- اطلاع��ات هويتي: 1- اطلاع��ات هويتي و 
مكاني اش��خاص حقيقي و حقوق��ي 2- مجوزهاي 
فعاليت اقتصادي و همچني��ن مجوزهاي مربوط به 

انجام معاملات تجاري و عقد قراردادها 
ب- اطلاعات معاملاتي اش��خاص: 1- معاملات 
)خري��د و ف��روش دارايي ها، كالاه��ا و خدمات( 2- 
 تجارت خارجي )واردات و صادرات كالاها و خدمات( 
3- قرارداده��اي مرب��وط ب��ه انج��ام معام��لات و 
فعاليت هاي تجاري، 4- قراردادهاي مربوط به انجام 
عملي��ات پيمانكاري و هرگونه خدمات 5- اطلاعات 
مربوط به خريد و فروش ارز و سكه طلا 6- اطلاعات 
 انواع بيمه نامه هاي صادره و خس��ارت هاي پرداختي
 7- بارنام��ه و ص��ورت وضعيت حم��ل و نقل بار و 

مسافر،
ت- اطلاعات دارايي ها، اموال و املاك و همچنين 

نق��ل و انتقال آنها، ث- س��اير اطلاعات فعاليت هاي 
اقتص��ادي كه با پيش��نهاد وزارت ام��ور اقتصادي و 
دارايي و تصويب هيات وزيران به موارد مزبور اضافه 
خواهد شد. براساس ماده 30 قانون ماليات بر ارزش 
افزوده ني��ز كليه بانك ها، موسس��ات و تعاوني هاي 
اعتباري، صندوق هاي قرض الحسنه و صندوق تعاون 
مكلف هستند كه صرفا اطلاعات و اسناد لازم مربوط 
به درآم��د موديان را كه در امر تش��خيص و وصول 
ماليات مورد استفاده بوده را به سازمان امور مالياتي 
اعلام كنند و اش��خاص مزبور در ص��ورت عدم ارائه 
اطلاعات و اسناد مذكور مسوول جبران زيان وارده به 

دولت خواهند بود.
مروري بر اين قوانين نش��ان مي دهد دسترسي 
س��ازمان امور مالياتي ب��ه اطلاعات مال��ي و بانكي 
موديان ع��لاوه بر اينك��ه مبتني بر مبان��ي قانوني 
مستحكم است، باعث شناسايي فرار مالياتي و وصول 
ماليات هايي خواهد ش��د كه به موج��ب قانون  بايد 
صرف تامين هزينه هاي عمومي و ايجاد رفاه، آسايش 
و امنيت جامعه شود و در عين حال، وصول ماليات با 

رعايت عدالت صورت خواهد گرفت. 

گردش مالي، حساب بانكي، سود سپرده، تسهيلات بانكي، خريدو فروش ارز و سكه

بررسي انواع اطلاعات بانكي در مقابله با پولشويي
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5 بورس و فرابورس
 نگاهي ب�ه صورت هاي مالي »ذوب«: ش��ركت 
س��هامي ذوب آه��ن اصفه��ان اطلاع��ات و صورت ه��اي 
مال��ي ميان دوره ي��ي 9 ماه��ه منته��ي ب��ه 30 آذر م��اه 
96 را حسابرس��ي نش��ده و با س��رمايه معادل 33هزار و 
180ميلي��ارد و 587 ميليون ريال منتش��ر ك��رد. علاوه 
ب��ر اين، ش��ركت با انتش��ار عملكرد 9 ماهه خ��ود اعلام 
كرد در دوره ياد ش��ده مبلغ 51 ميلي��ارد و 457ميليون 
 ري��ال س��ود خالص كس��ب كرد و ب��ر اين اس��اس مبلغ
 2 ري��ال س��ود ب��ه ازاي هر س��هم محقق ك��رد. گفتني 
 اس��ت اي��ن ش��ركت در دوره مش��ابه س��ال مال��ي قبل 
221 ري��ال زي��ان شناس��ايي ك��رده ب��ود. اين ش��ركت 
 در پاي��ان س��ال مال��ي قب��ل ني��ز ب��ه ازاي ه��ر س��هم
 224 ريال زيان محقق كرد. همچنين، با افزوده شدن زيان 
 انباشته ابتداي سال به س��ود خالص دوره درنهايت مبلغ

21 هزار و 406 ميليارد و 929ميليون ريال زيان انباشته 
پايان دوره در حساب هاي اين شركت منظور شد. 

 شفاف س�ازي »لبوتان«: گ��روه صنعتي بوتان 
درباره نوس��ان قيمت سهام طي ارس��ال اطلاعيه يي در 
س��امانه كدال شفاف س��ازي كرد. علاوه بر اين، شركت 
در اطلاعيه يي درخصوص دلايل نوس��ان قيمت س��هام 
توضيح داد. »لبوتان« اعلام كرده اس��ت: به استناد ماده 
17 مكرر دس��تورالعمل اجرايي نحوه انجام معاملات در 
ب��ورس اوراق بهادار تهران به اطلاع مي رس��اند از تاريخ 
گزارش��گري قبلي صورت هاي مالي و گزارش تفسيري 
مديريت تا مقطع فعلي تغيير بااهميتي در وضعيت مالي 
يا عملكرد شركت رخ نداده است. بديهي است در صورت 
 وقوع هرگونه رويداد با اهميت، مراتب مطابق مفاد ماده
13 دستورالعمل اجرايي افش��اي اطلاعات شركت هاي 

ثبت شده نزد سازمان افشا مي شود. 
 تحق�ق س�ود 359 ريالي »كرماش�ا«: ش��ركت 
صناي��ع پتروش��يمي كرمانش��اه اطلاع��ات و صورت ه��اي 
مال��ي ميان دوره ي��ي 9 ماه��ه منته��ي ب��ه 30 آذر م��اه 
 96 را حسابرس��ي نش��ده و ب��ا س��رمايه مع��ادل 3 هزار و

 529 ميليارد و 200 ميليون ريال منتش��ر كرد. همچنين، 
ش��ركت با انتش��ار عملكرد 9 ماهه خود اعلام كرد در دوره 
ياد ش��ده مبل��غ يك ه��زار و 266 ميلي��ارد و 230ميليون 
 ري��ال س��ود خالص كس��ب ك��رد و ب��ر اين اس��اس مبلغ

359 ريال سود به ازاي هر سهم محقق كرد. گفتني است اين 
شركت در دوره مشابه سال مالي قبل مبلغ 349 ريال سود 
شناسايي كرده بود. همچنين اين شركت در پايان سال مالي 
قبل به ازاي هر س��هم 435 ريال سود محقق كرد. با افزوده 
شدن سود انباشته ابتداي سال به سود خالص دوره درنهايت 
مبل��غ يك ه��زار و 658 ميليارد و 444ميليون ريال س��ود 

انباشته پايان دوره در حساب هاي اين شركت منظور شد. 
 افزايش 75درصدي عملكرد »وتوس«: شركت 
س��رمايه گذاري توسعه ش��هري توس گس��تر، اطلاعات 
 و صورت ه��اي مال��ي ميان دوره ي��ي 3 ماه��ه منتهي به
  30 آذر ماه 96 را حسابرس��ي نش��ده و با سرمايه معادل

675 ميلي��ارد ريال منتش��ر كرد. همچنين، ش��ركت با 
انتش��ار عملكرد 3 ماهه خ��ود اعلام كرد در س��ال مالي 
96 مع��ادل 9 ميليارد و 688 ميليون ريال س��ود خالص 
داش��ت و ب��ر اين اس��اس مبلغ 14 ريال س��ود ب��ه ازاي 
هر س��هم كنار گذاش��ت كه در مقايس��ه با دوره مش��ابه 
س��ال مال��ي قب��ل مع��ادل 75درص��د افزايش داش��ت. 
 گفتن��ي اس��ت اين ش��ركت در س��ال مالي قب��ل مبلغ

 8 ريال س��ود به ازاي هر س��هم محقق كرده بود. به سود 
خالص دوره نيز س��ود انباش��ته ابتداي س��ال اضافه شد 
و درنهاي��ت مبلغ 340 ميليارد و 423ميليون ريال س��ود 
انباشته پايان دوره در حساب هاي اين شركت منظور شد. 
 اختص�اص 289 ريالي س�ود بهن�وش ايران: 
بهن��وش ايران اطلاعات و صورت ه��اي مالي ميان دوره يي 
6 ماه��ه منته��ي به 31 ش��هريور ماه 96 را حسابرس��ي 
نش��ده و با س��رمايه مع��ادل 240 ميليارد ريال منتش��ر 
كرد. همچنين، ش��ركت با انتش��ار عملكرد 6 ماهه خود 
 اع��لام كرد در س��ال مال��ي 96 مع��ادل 104 ميليارد و
 81 ميليون ريال س��ود خالص داش��ت و بر اين اس��اس 
مبلغ 289 ريال س��ود به ازاي هر س��هم كنار گذاشت كه 
در مقايس��ه با دوره مشابه سال مالي قبل معادل 7درصد 
افزايش داشت. گفتني است اين شركت در سال مالي قبل 
مبلغ 271 ريال س��ود به ازاي هر س��هم محقق كرده بود. 
به سود خالص دوره نيز س��ود انباشته ابتداي سال اضافه 
شد و درنهايت مبلغ 102ميليارد و 570ميليون ريال سود 
انباشته پايان دوره در حساب هاي اين شركت منظور شد. 
 انتش�ار عملك�رد يك س�اله 96 »ش�وينده«: 
مديريت صنعت ش��وينده توس��عه صنايع بهشهر، اطلاعات 
 و صورت ه��اي مال��ي ميان دوره ي��ي يك س��اله منته��ي به
  30 آذر م��اه 96 را حسابرس��ي نش��ده و با س��رمايه معادل

720 ميلي��ارد ري��ال منتش��ر ك��رد. علاوه بر اين، ش��ركت 
ب��ا انتش��ار عملك��رد 12 ماه��ه خ��ود اع��لام ك��رد در 
س��ال مال��ي 96 مع��ادل 538 ميلي��ارد و 558ميلي��ون 
 ري��ال س��ود خال��ص داش��ت و ب��ر اي��ن اس��اس مبل��غ 
748 ريال سود به ازاي هر سهم كنار گذاشت كه در مقايسه 
با دوره مش��ابه سال مالي قبل معادل 2درصد كاهش داشت. 
گفتني است اين شركت در سال مالي قبل مبلغ 767 ريال سود 
به ازاي هر سهم محقق كرده بود. به سود خالص دوره نيز سود 
 انباشته ابتداي سال اضافه شد و درنهايت مبلغ 693 ميليارد و 
766 ميليون ريال سود انباشته پايان دوره در حساب هاي اين 

شركت منظور شد. 
 نگاه�ي ب�ر عملك�رد »فلوله«: ش��ركت لوله و 
 ماشين سازي ايران، اطلاعات و صورت هاي مالي ميان دوره يي 
9 ماه��ه منتهي به 30 آذر ماه 96 را حسابرس��ي نش��ده 
و با س��رمايه مع��ادل 500 ميلي��ارد ريال منتش��ر كرد. 
اف��زون بر اين، ش��ركت با انتش��ار عملكرد 3 ماهه س��وم 
 خ��ود اع��لام ك��رد در دوره 9 ماه��ه ي��اد ش��ده معادل
 42 ميليارد و 68 ميليون ريال سود خالص داشت و بر اين 
اساس مبلغ 84 ريال سود به ازاي هر سهم كنار گذاشت كه 
در مقايسه با دوره مشابه سال مالي قبل روند رو به رشدي 
داش��ته است. گفتني است اين شركت در سال مالي قبل 
مبلغ 299 ريال زيان به ازاي هر س��هم محقق كرده بود. از 
س��ود خالص دوره نيز زيان انباشته ابتداي سال كسر شد 
و درنهاي��ت مبلغ 28 ميلي��ارد و 860 ميليون ريال زيان 
انباشته پايان دوره در حساب هاي اين شركت منظور شد. 
 عملكرد 3 ماهه »وتهران«: سرمايه گذاري استان 
تهران اطلاع��ات و صورت هاي مال��ي ميان دوره يي 3ماهه 
منتهي به 30 آذر ماه 96 را حسابرس��ي نشده و با سرمايه 
معادل 5 ميليون ريال منتش��ر كرد. همچنين، ش��ركت با 
انتش��ار عملكرد 3 ماهه خود اعلام كرد در س��ال مالي 96 
معادل 133 ميليون ريال سود خالص داشت و بر اين اساس 
مبلغ 26 هزار و 600 ريال س��ود خالص به ازاي هر س��هم 
كنار گذاش��ت كه در مقايسه با دوره مشابه سال مالي قبل 
معادل 89درصد كاهش داشت. گفتني است اين شركت در 
س��ال مالي قبل مبلغ 234 هزار و 200 ريال س��ود خالص 
به ازاي هر س��هم محقق ك��رده بود. به س��ود خالص دوره 
 نيز س��ود انباشته ابتداي س��ال اضافه شد و درنهايت مبلغ 
27 هزار و 207 ميليارد و 224 ميليون ريال س��ود انباشته 

پايان دوره در حساب هاي اين شركت منظور شد. 

رويخطشركتها

»تعادل« در گفت وگو با كارشناسان بازار سرمايه ماهيت»سامانه مديريت ريسك« را بررسي مي كند

كنترل اعتبارات؛ استراتژي جديد بورس
گروه بورس| مسعود كريمي|

در آخري��ن روز  كاري ب��ازار س��رمايه خب��ري 
مبني بر راه اندازي س��امانه جديد معاملاتي تحت 
عنوان »س��امانه مديريت ريس��ك« كه اجراي آن 
از بهمن م��اه در بورس كش��ور خواهد بود توس��ط 
دبي��ركل كان��ون كارگزاران ب��ورس و اوراق بهادار 
در بازار اعلام ش��د. اين خبر در جاي خود نش��ان 
از پيش��رفت و ارتق��اي س��امانه معاملاتي دارد كه 
مي تواند ريس��ك شركت هاي كارگزاري را تا اندازه 
قابل توجهي كاهش دهد. در اين بين برخي فعالان 
ب��ر اين باورند كه يكي از اه��داف راه اندازي چنين 
سامانه يي كنترل اعتبارات خواهد بود، چرا كه طي 
چند وقت اخير شاهد محروميت برخي كارگزاري ها 
به دلايلي كه در گوشه و كنار بازار شنيده مي شود 
مبني بر اعتباردهي بيش  از اندازه آنها به مشتريان 
در س��طح معاملات بورس بوده اس��ت. به هر حال 
پيش بين��ي مي ش��ود با اج��راي س��امانه مديريت 
ريسك، اعتبارات به نوعي كنترل شده به مشتريان 
كارگزاري ها ارائه شود، زيرا برخي مشتريان توانايي 
بازپرداخت اعتبارات را ندارند و در نهايت منجر به 
ض��رر و زيان خود و كارگزاري مي ش��وند. در حال 
حاضر مشتريان به ميزان 90درصد اوراق مشاركت 
و 60 درص��د س��هامي كه ن��زد كارگزاري ها دارند 
اعتبار دريافت مي كنند كه با سامانه جديد احتمالا 
ميزان اعتبار ها به نوعي كنترل مي شود. به هر حال 
ب��راي موفقيت و ماندگاري س��امانه جديد فاكتور 
زمان به شدت مهم ارزيابي مي شود، چرا كه يكي از 
پارامترهاي لازم در سامانه جديد آنلاين بودن آن 
است زيرا با توجه به اينكه سامانه مديريت ريسك 
به نوعي بين سيستم معاملاتي »نامك« و سيستم 
معاملاتي شركت هاي كارگزاري قرار مي گيرد بايد 
در كوتاه تري��ن زمان ممكن تغييرات لحاظ ش��ده 
را اعم��ال كند. در اين مهم اخت��لاف زماني حتي 
براي 10دقيقه  هم باعث ايجاد اخلال در روند داد 
و س��تد ها خواهد ش��د. گفتني اس��ت كه سيستم 
معاملات��ي نامك پس از سيس��تم معاملاتي »پم« 
حدود سال 1392 در بازار سهام پياده سازي شد. 

 كاهش ريسك سرمايه گذاري
در اين رابطه، روح الله ميرصانعي دبيركل كانون 
كارگ��زاران بورس و اوراق به��ادار عنوان كرد: يكي 
از مخاطرات��ي كه كم��اكان در بازار وج��ود دارد و 
عملا ريس��ك صنعت كارگزاري تلقي مي ش��ود اين 
اس��ت كه معامله گ��ران در ايس��تگاه هاي معاملاتي 
هيچ محدوديت��ي براي انجام معام��لات ندارند كه 
با راه اندازي س��امانه مديريت ريسك در ماه آينده، 
اين مش��كل نيز برطرف خواهد شد. وي درخصوص 
راه ان��دازي س��امانه مديريت ريس��ك در بهمن ماه 
اعلام داش��ت: معامله گ��ران كارگزاري ه��ا در حال 
حاض��ر مي توانند از طريق ايس��تگاه هاي معاملاتي 
)س��امانه نامك( براي هر مشتري بدون محدوديت 
معاملات انجام دهند در حالي كه هيچ نظارتي روي 
خريد و فروش آنها در زمان انجام معامله، ازس��وي 
مديران كارگزاري نيس��ت و در واقع اين امر ريسك 
بسيار بزرگي براي كارگزاري محسوب مي شود. وي 
ادامه داد: زماني كه معاملات برخط ش��كل گرفت، 
كنترل بر معاملات توسط كارگزار بيشتر شد، بدين 
معنا كه سفارش��اتي كه مش��تريان از سامانه برخط 
وارد مي كردند، در محدوده مانده حس��اب آنها نزد 
كارگزار يا ميزان اعتبار مش��تريان مجاز ش��ناخته 
مي ش��د و س��امانه معام��لات برخ��ط )OMS( از 
ورود سفارشات بالاتر به هسته معاملات جلوگيري 

مي كرد. 
ميرصانع��ي اع��لام داش��ت: در س��امانه برخط 
گروه��ي ه��م فيلترهاي��ي وجود دارد ك��ه طي آن 
معامله گ��ران كارگ��زاري صرف��ا مي توانن��د در حد 
مانده و اعتبار مش��تريان براي آنها خريد كنند. وي 
درخصوص س��امانه مديريت ريس��ك ابراز داش��ت: 
اتفاق��ي كه در اي��ن ميان روي داده اين اس��ت كه 
از بهم��ن م��اه س��امانه مديري��ت ريس��ك فعاليت 
خ��ود را آغاز خواهد كرد كه ط��ي آن معاملات در 

ايس��تگاه هاي معاملاتي )س��امانه نام��ك( همانند 
 )OMS( معام��لات در س��امانه معاملات برخ��ط
 برمبناي مانده و اعتبار مشتريان ميسر خواهد بود.

 به گزارش س��نا، ميرصانعي گفت: طبيعتا، سامانه 
مديريت ريسك، ريسك صنعت كارگزاري را كاهش 
مي ده��د و مدي��ران كارگ��زاري اطمين��ان حاصل 
مي كنند كه همه معامله گران آنها، چه معامله گران 
ايس��تگاه هاي معاملاتي و چ��ه معامله گران برخط 
گروه��ي صرفا برمبناي مانده حس��اب مش��تري و 
اعتبار تعيين ش��ده براي مش��تري توس��ط مديران 
كارگ��زاري، مي توانند براي مش��تري اقدام به انجام 
معامله كنن��د. دبيركل كانون كارگ��زاران در ادامه 
خاطرنش��ان ك��رد: ب��ه اي��ن ترتي��ب، او ام اس ها و 
بك آفيس ها از بهمن ماه مجبور هستند ديتاي مانده 
مشتريان و اعتباري كه كارگزاران به آنها اختصاص 
مي دهند را به س��امانه مديريت ريسك ارسال كنند 
و س��امانه با دريافت اين ديتاه��ا محدوديت خريد 
در ح��د »مانده ب��ه اضافه اعتبار« براي مش��تريان 
ايج��اد مي كند. اگر در اين مي��ان اعتبارات يا مانده 
 مش��تري در ط��ول روز تغيي��ر كند اي��ن تغييرات 
قابل اعمال در س��امانه خواهد بود به اين دليل كه 
سامانه ها با هم گفت وگو مي كنند و امكان رد و بدل 

شدن ديتاها وجود دارد. 
وي ادامه داد: بنابراين از روزي كه اين س��امانه 
ش��روع به كار كند طبيعتا مش��ترياني كه براي آنها 
مانده و اعتباري تعريف نش��ده يا مانده و اعتبار آنها 
به سامانه مديريت ريسك ارسال نشده، اجازه انجام 
خريد نخواهند داش��ت. اين مقام مس��وول صنعت 
كارگ��زاري در ادامه بيان داش��ت: راه��كار ديگري 
كه براي س��هولت معاملات مشتريان درنظر گرفته 
شده اين است مشترياني كه تمايل دارند از سامانه 
نام��ك و او ام اس به صورت همزمان اس��تفاده كنند، 
بدين معنا كه به صورت برخط س��فارش وارد كنند 
و همزم��ان هم به معامله گر مس��تقر در ايس��تگاه 
معاملات��ي كارگزاري س��فارش خري��د دهند بايد 
انتخ��اب كنند كه چه درص��دي از كل توان خريد 
خ��ود )نقد و اعتبار( در س��امانه او ام اس قابل انجام 
باش��د و چه درصدي از كل توان خريد در س��امانه 
نامك داد و س��تد شود، بنابراين اين تفكيك قبل از 
معاملات در بك آفيس كارگزاري انجام خواهد شد. 
وي در ادامه اش��اره كرد: امكان تغيير اين درصد از 
ت��وان خريد در طول روز در ف��از اول فراهم خواهد 
ش��د. در فازهاي بعدي س��امانه مديريت ريس��ك، 
س��قف اعتباري هر مشتري كنترل مي شود و عملا 
مش��تري امكان دريافت اعتبار بيش از حد مجاز در 
دس��تورالعمل اعتباري را نخواهد داش��ت، بنابراين 
س��امانه ب��ا لحاظ م��وارد مندرج در دس��تورالعمل 

اعتب��اري، اعتبار تخصيص يافته توس��ط كارگزاري 
به مش��تريان را بررس��ي مي كند و در صورت عدم 
تطابق با دس��تورالعمل مذكور اعتبار تخصيص يافته 
را معتبر نخواهد ش��ناخت. ميرصانعي بيان داشت: 
در فاز اول اين س��امانه، ريس��ك كارگزاري كاهش 
پي��دا مي كن��د و در فاز بعد ريس��ك ع��دم رعايت 

دستورالعمل اعتباري كاهش مي يابد. 
دبيركل كانون كارگزاران بورس و اوراق بهادار به 
نكته يي اش��اره داشت و گفت: مشترياني كه اتصال 
ميان س��امانه او ام اس و حساب بانكي خود را برقرار 
مي كنند كماكان مي توانند به اعتبار مانده حس��اب 
بانكي خود از طريق س��امانه معاملات برخط اقدام 
به خريد نمايند. در اين حالت سامانه با چك كردن 
حس��اب بانكي آنها و تاييد وج��ود نقدينگي، اجازه 
خريد آنها را صادر كند. يكي از مزاياي پياده س��ازي 
اي��ن س��امانه جلوگي��ري از ورود درخواس��ت هاي 
خري��د غيرواقع��ي در لحظ��ات ابتدايي ب��ازار روي 
نماده��اي معاملات��ي داراي صف خريد اس��ت. در 
حال حاضر بعضا چند برابر درخواس��ت واقعي بازار 
با هدف جاگيري مناس��ب براي سفارش ها، توسط 
معامله گران ايس��تگاه هاي معاملاتي براي خريد در 
نمادهاي داراي صف خريد، س��فارش وارد هس��ته 
معاملات مي ش��ود كه با راه اندازي اين سامانه، ورود 
س��فارش خريد به س��امانه متناس��ب با توان خريد 
)مانده+اعتبار( مشتري خواهد بود، بنابراين از ورود 

سفارشات غيرواقعي جلوگيري مي شود. 
ميرصانعي در پايان خاطرنش��ان ك��رد: در كل، 
وجود س��امانه مديريت ريسك، مخاطرات معاملات 
اعتب��اري و غيراعتب��اري را در صنع��ت كارگزاري 
كاهش مي دهد. البته براي پياده س��ازي اين سامانه 
نيازمند مش��اركت شركت هاي نرم افزاري هستيم تا 
با ارسال ديتاهاي لازم و ايجاد زمينه گفت وگو بين 
سامانه ها، زمينه آغاز فعاليت سامانه جديد در بهمن 

ماه را مهيا كنند.

 اختلال در شبكه كارگزاري
همچنين حامد س��تاك كارشناس بازار سرمايه 
در خصوص س��امانه مديريت ريسك در گفت وگو 
با »تع��ادل« عنوان كرد: بازار س��رمايه  بايد محلي 
باش��د كه افراد با ذائقه هاي مختلف سرمايه گذاري 
)كوتاه م��دت، بلندمدت، س��فته باز ها و خريدار هاي 
بني��ادي( بتوانند در آن س��رمايه گذاري كنند. وي 
خاطرنش��ان كرد: يكي از اصلي ترين بازيگران بازار 
سرمايه سفته باز ها هستند كه در جهت روان سازي 
و حركت بازار سهام فعاليت مي كنند. اين در حالي 
اس��ت كه اي��ن دس��ت از س��رمايه گذاران با وجود 
نامگ��ذاري نامناس��ب ب��راي بازار مفيد محس��وب 

مي ش��وند. اين تحليلگر بازار س��رمايه ابراز داشت: 
به ص��ورت كلي يكي از اركان اساس��ي تداوم بازار 
س��رمايه س��فته باز ها هس��تند. يكي از اصلي ترين 
ابزار  هاي سفته باز ها اهرم كردن است. در بورس هاي 
پيش��رفته ابزار هاي متنوع مالي و اختياراتي وجود 
دارد كه با استفاده از آنها سرمايه گذاران مي توانند، 
اه��رم كنند. حامد س��تاك اذعان داش��ت: در بازار 
س��رمايه ايران متاس��فانه ابزار ها گستردگي لازم را 
ندارند، اين در حالي اس��ت ك��ه دانش كافي براي 
اس��تفاده از چنين ابزار هايي ه��م وجود ندارد. اين 
كارش��ناس ب��ازار س��رمايه گفت: ب��ه همين دليل 
تنها روش اهرم كردن س��رمايه گذاران اس��تفاده از 
اعتباري اس��ت كه كارگزاري ها به س��رمايه گذاران 

ارائه مي دهند. 
وي اف��زود: در صورتي ك��ه چنين بعدي را قبل 
از اينكه بس��تر آن مهيا شود براي سرمايه گذاران يا 
س��فته بازان يا افرادي كه به صورت روزانه خريد و 
فروش مي كنند، ح��ذف كنيم، به طور قطع در اين 
حالت يك ركن از بازار سرمايه دچار اختلال خواهد 
ش��د. اين تحليلگر بازار سرمايه بيان كرد: هر چند 
كه در س��امانه جديد، اعتبار دادن به صورت كامل 
حذف نخواهد ش��د ام��ا به هر ترتي��ب ارائه اعتبار 
و خريد و فروش س��هام به ميزاني ك��ه كارگزاران 
مجاز به اعتباردهي هس��تند و از طرفي ارتباط بين 
كارگزاري ه��اي مختلف را هم دچار اختلال خواهد 
كرد. حامد س��تاك عنوان كرد: صاحب نظران  بايد 
كاهش ريسك را مورد ارزيابي قرار دهند و مشاهده 
كنن��د كه چنين كاهش��ي به ص��ورت كلي به نفع 
بازار س��رمايه است يا خير، چرا كه با كاهش چنين 
ريسكي، يك قس��مت از فعالان بازار سرمايه دچار 

سختي خواهند شد. 

ضرورت اجراي دقيق پارامتر  ها
در سويي ديگر س��عيد خدايي ديگر كارشناس 
بازار سرمايه با اشاره به سامانه جديد و تفاوت هاي 
ايجاد شده با سامانه فعلي در گفت وگو با »تعادل« 
اب��راز داش��ت: س��امانه مديري��ت ريس��ك ب��راي 
نخستين بار در بازار سرمايه پياده سازي خواهد شد 
و در گذشته چنين سيستمي وجود نداشته است. 

وي تصريح كرد: سيستم نامك در واقع نرم افزار 
معاملاتي اس��ت ك��ه معامله گران در ب��ازار به طور 
روزانه خري��د و فروش هاي خود را به واس��طه آن 
انجام مي دهند. در اين بين سيستم سامانه مديريت 
ريس��ك از بهمن م��اه به سيس��تم معاملاتي نامك 

متصل خواهد شد. 
اين تحليلگر بازار سرمايه گفت: در حال حاضر و 
در معاملات آنلاين افراد بيشتر از حد مانده حساب 

در كارگزاري يا ميزان اعتباري كه كارگزاري به آنها 
ارائه مي دهد، نمي توانند خريد كنند. اين در حالي 
است كه اردر بيش از چنين حد مشخصي به هيچ 

عنوان وارد نمي شود. 
س��عيد خدايي اذعان داش��ت: اما در سيس��تم 
معاملات نام��ك افراد هر اردري ك��ه به معامله گر 
بدهند، معامله گر مي تواند اردر فرد را به هر ميزاني 
كه باشد، وارد سيستم كند. البته سيستم معاملاتي 
نامك چنين قابليتي را داشت كه مدير كارگزاري يا 
معاملات بتواند سهميه خريد روزانه هر استيشن را 
تعيين كند. به نوعي تعيين شود كه امروز استيشن 
ش��ماره يك، ميزان خريد مشخصي را از نظر حجم 
ريال��ي انجام دهد و نه بيش��تر از آن. اين در حالي 
اس��ت كه در چنين سيس��تمي حد خريد ايستگاه 

معاملاتي فقط تعيين مي شد. 
وي افزود: اما سيس��تم سامانه مديريت ريسك 
به نحوي عمل مي كند كه بين سيس��تم معاملاتي 
و سيستم كارگزاري ها قرار مي گيرد. بر اين اساس، 
مانده حس��اب مش��ترياني كه در ح��ال حاضر در 
كارگزاري مان��ده و اعتبار دارند را در نظر مي گيرد 
در چني��ن حالت��ي كارگزار ه��م نمي تواند بيش از 

مانده افراد اردر خريد وارد كند. 
اين كارش��ناس بازار س��رمايه گفت: راه اندازي 
چنين سيستمي در بازار سرمايه كشور به طور قطع 
مثبت ارزيابي مي شود، چراكه ريسك كارگزاري ها 
را كاهش مي دهد. از طرفي وجود چنين سيستمي 
ب��ه راحتي امكان كنترل خريد به ميزان بيش��تر از 
انتظ��ار مدي��ر كارگزاري ص��ورت نخواهد گرفت و 
به طور كلي در معاملات از مواجه ش��دن با كسري 
وجه و كس��ري در اتاق پاياپاي به نوعي جلوگيري 

خواهد شد. 
 س��عيد خدايي اظهار داش��ت: در فاز نخس��ت 
اجرايي با كاستي هايي در اين سيستم جديد مواجه 
خواهيم ش��د اما مس��لما به مرور مشكلات بر طرف 

خواهد شد. 
وي بيان كرد: يكي از عواملي كه در اين سامانه 
بس��يار با اهميت خواهد بود، اين اس��ت كه سامانه 
جديد به صورت كاملا آنلاين به سيستم معاملاتي 
و سيستم كارگزاري ها متصل باشد. به عنوان مثال 
با واريز وجه به حس��اب در كارگزاري يا اگر سهمي 
فروخته ش��د بايد تغييرات در ميزان بستانكاري و 
مان��ده اف��راد بلافاصله صورت بگي��رد و پس از آن 
خري��د در نظر گرفت��ه ش��ده در كوتاه ترين زمان 

اعمال شود. 
اين تحليلگر بازار س��رمايه عنوان كرد: اين مهم 
در روند معاملاتي براي سرمايه گذاران ايجاد دغدغه 
مي كن��د كه به چ��ه اندازه يي س��امانه ها با يكديگر 
از لح��اظ زماني لينك هس��تند، چراكه براي خريد 
س��هم در بازار س��هام، پارامتر هايي ازجمله زمان و 
تغيير ريالي قيمت س��هم در كوتاه ترين بازه زماني 
بس��يار بااهميت به ش��مار مي رود زيرا در حجم هاي 
بالا قيمت تمام ش��ده با تغييرات در عوامل مذكور 

جابه جايي چشمگيري خواهند داشت. 
س��عيد خدايي عنوان كرد: در صورتي كه چنين 
فاكتوري در س��امانه جديد وجود نداش��ته باش��د 
به طور قطع ايجاد اختلال در سيس��تم  معاملاتي را 

شاهد خواهيم بود. 
اين كارش��ناس بازار س��رمايه تاكيد كرد: اينكه 
افراد بيش از مانده حس��اب خ��ود نمي توانند خريد 
كنن��د يك��ي از موارد مثب��ت در س��امانه مديريت 
ريس��ك لحاظ مي شود اما مسير براي دور زدن اين 
مهم ه��م در بازار وج��ود دارد، چرا  كه كارگزاري ها 
مي توانند به مش��تريان خود اعتبار تخصيص بدهند 
و مش��تريان مي توانند به جاي يك س��فارش تعداد 

بيشتري را وارد كنند. 
وي تصري��ح ك��رد: در معام��لات بلوك��ي ه��م 
س��امانه بايد راهكار ج��دي را لحاظ كند چراكه در 
غير اين صورت بخش��ي از معام��لات بازار با اخلال 
مواجه خواهد شد. در همين حال، كارگزاري ها هم 
مي توانند ريس��ك نكولي كه توسط مشتريان وجود 

دارد را به نوعي كنترل كنند. 

گروه بورس|
 بورس و اوراق بهادار در معاملات ديروز با افزايش 
326واحدي توانست رقم 98هزارو 932 واحد را به 
خود اختص��اص دهد. از همين رو ش��اخص كل در 
آس��تانه كانال 99هزار واحدي ق��رار گرفت. بر اين 
اساس در روز گذش��ته سرمايه گذاران بورسي بيش 
از يك ميليارد و 205ميليون برگه س��هم، حق تقدم 
و س��اير دارايي هاي مالي را دس��ت به دست كردند 
كه ارزش اين مبادلات بالغ بر 3هزار و 163ميليارد 
ري��ال بود و در 64 هزار نوبت معاملاتي انجام ش��د. 
گفتني اس��ت در روز گذش��ته تمام ش��اخص هاي 
بورس صعودي بودند. همچنين ش��اخص هاي بازار 
اول و دوم نيز به ترتيب 257 و 560 واحد صعودي 

شدند. افزون بر اين نمادهاي تاپيكو، فولاد مباركه، 
اي��ران خ��ودرو، گل گه��ر، س��رمايه گذاري صنايع 
ش��يميايي ايران و س��رمايه گذاري غدير بيشترين 
تاثير مثبت را بر رش��د ش��اخص ثب��ت كردند. در 
مقابل نماد پتروش��يمي فجر بيش��ترين تاثير منفي 
را بر ش��اخص داشت. علاوه بر اين، گروه هاي فلزات 
اساس��ي، شيميايي و خودرو نيز با بيشترين حجم و 
ارزش معاملات در ص��در برترين گروه هاي صنعتي 
قرار گرفتند. بر اس��اس اين گزارش، صدرنش��يني 
بازار نيز با بيشترين رشد قيمت متعلق به نمادهاي 
بورس و اوراق بهادار تهران، پتروش��يمي كرمانشاه، 
صنعتي بهشهر، گروه صنعتي بوتان، نورد و قطعات 
ف��ولادي، شيش��ه و گاز و مارگارين ب��ود. در مقابل 

نمادهاي داروسازي فارابي، س��يمان اصفهان، پگاه 
آذربايجان غربي، قند ثابت خراسان، گرانيت بهسرام، 
س��يمان تهران و چدن س��ازان با بيش��ترين كاهش 
قيمت در انتهاي جدول معاملات نشس��تند. گفتني 
اس��ت كه سرمايه گذاران بورس��ي براي خريد سهام 
پتروشيمي كرمانشاه، واحدهاي صندوق پارند پايدار 
سپهر، اوراق مش��اركت ليزينگ رايان سايپا، اوراق 
مشاركت شهرداري تهران، سهام داروسازي اسوه و 
اوراق صكوك س��ايپا بيشترين تقاضا را ثبت كردند. 
همچنين در مقابل نمادهاي كنتورسازي، داروسازي 
زهراوي، اوراق مش��اركت ش��هرداري سبزوار، اوراق 
صكوك سايپا، اوراق مش��اركت شهرداري مشهد و 
اوراق مش��اركت شهرداري تهران بيشترين عرضه ها 

و سنگين ترين صف هاي فروش را داشتند. 

 اتمام پذيره نويسي 10ميليون ورقه اوراق مشاركت 
در س��ويي ديگر پذيره نويسي 10ميليون ورقه 
اوراق مش��اركت دولت كه با ه��دف تامين مالي 

طرح برق��ي كردن قط��ار تهران-مش��هد از روز 
سه ش��نبه 26 دي م��اه ب��ه مدت س��ه روز كاري 
در فراب��ورس ايران آغاز ش��ده بود، با اس��تقبال 
س��رمايه گذاران در دومي��ن روز از مهلت تعيين 
ش��ده به پايان رس��يد. بر اين اساس در نخستين 
روز از اي��ن مهلت س��ه روزه نيز در پي اس��تقبال 
چش��مگير س��رمايه گذاران تع��داد 8ميلي��ون و 
552ه��زار ورق��ه »اش��اد« ب��ا قيمت ه��ر ورقه 
يك ميليون ريال پذيره نويسي شد و امروز مابقي 
آن يعن��ي يك هزار و 448ميليون ورقه به فروش 
رفت. مدت اعتبار اوراق مشاركت دولت، 48 ماهه 
بوده و نرخ آن 17درصد سالانه تا سررسيد است 
كه هر 6 ماه يك بار به حساب دارندگان آن واريز 

خواهد شد.
 اف��زون بر اين، ش��اخص كل فراب��ورس ايران 
ب��ا حدود نيم واحد رش��د و با سبزپوش��ي در پله 
1093واح��دي قرار گرفت تا به اس��تقبال آخرين 
روز كاري دي ماه برود. با نگاهي به دادوس��تدهاي 

صورت گرفته در روز گذشته نيز مشاهده مي كنيم 
كه معامله گران نزديك به 555 ميليون ورقه را به 
ارزش افزون بر 3هزار و 340ميليارد ريال دست به 
دس��ت كرده اند. در اين ميان بيش از 326ميليون 
سهم به ارزش بالغ بر 721ميليارد ريال در بازارهاي 
اول و دوم نقل وانتق��ال يافت كه نمادهاي »ذوب« 
و »س��مگا« بيشترين حجم و ارزش مبادلاتي اين 
بازارها را به خ��ود اختصاص دادند. بخش ديگري 
از مبادلات س��هام در سه تابلو معاملاتي بازار پايه 
رقم خورد كه به دادوستد نزديك به 215ميليون 
س��هم به ارزش 306 ميليارد ريال در مجموع اين 
تابلوها منجر ش��د. بازار اوراق ب��ا درآمد ثابت نيز 
ميزبان جابه جايي بيش از 2ميليون س��هم بود كه 
ارزش بالغ ب��ر 2هزار و 187 ميليارد ريالي را رقم 
زد. در نهايت معامله گران اوراق تسهيلات مسكن 
افزون ب��ر 67هزار ورقه تس��ه ب��ه ارزش بيش از 
 49ميلي��ارد ري��ال را در آخري��ن روز كاري هفته 

خريدوفروش كردند. 

مروري بر آمار معاملات ديروز

بورس تهران در آستانه 99000 واحد

معاون اجرايي سازمان بورس با تاييد گما نه زني هاي تغييرات مديريتي تشريح كرد

بازگشايي با احتياط نمادهاي بانكي
يك مقام مس��وول از راه اندازي س��امانه مديريت ريس��ك 
معامله گ��ران از بهمن ماه امس��ال خبر داد و گفت: براس��اس 
دستورالعمل جديد اصلاح شده درنهايت نماد اغلب بانك ها با 

شرايط تحت احتياط بازگشايي خواهد شد.
 س��عيد فلاح پور معاون اجرايي سازمان بورس، از راه اندازي 
س��امانه مديريت ريسك در بهمن ماه امسال خبر داد و گفت: 
راه اندازي اين س��امانه در چارچوب سامانه نامك اقدام بزرگي 
در بازار س��رمايه خواهد بود و به توس��عه بيش��تر بازار خواهد 
انجاميد. وي با بيان اينكه تاكنون براي سفارش سهام از سوي 

مش��تري به كارگزار هيچ محدوديتي وجود نداش��ت، گفت: با 
راه اندازي س��امانه مديريت ريسك، مجموع اعتبار و موجودي 
نقد معامله گر بررسي و به همان اندازه مي تواند در بازار فعاليت 

نمايد. 
فلاح پ��ور با بيان اينك��ه مديريت ريس��ك اعتبار تخصيص 
يافته از س��وي كارگزار به مشتري نيز در فاز بعدي اقدام هاي 
س��ازمان بورس بررسي خواهد شد، از تعيين تكليف نمادهاي 
متوق��ف بانك��ي در آينده ي��ي نزدي��ك خب��ر داد و گفت: در 
هيات مديره س��ازمان بورس اين موارد تعيين تكليف ش��ده و 

براس��اس دستورالعمل هاي جديد اصلاح ش��ده درنهايت نماد 
اغلب بانك ها با ش��رايط تحت احتياط بازگش��ايي خواهد شد. 
ب��ه گزارش فارس، وي در عين حال گمانه زني در مورد برخي 
تغييرات مديريتي در س��ازمان بورس را نيز تاييد كرد و گفت: 
اي��ن جابه جايي ها وجود دارد، اما هنوز جزئيات آن مش��خص 
نيست. بر اين اس��اس، به سامانه يي كه به روزرساني حساب را 
انجام مي دهد، س��امانه مديريت ريسك گفته مي شود. در حال 
حاضر براساس سامانه نامك هر شخصي كه مي خواهد اختيار 

خريد را بفروشد، موظف است دارايي پايه داشته باشد. 
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گام نخست توسعه پايدار
 در كشور چين هنگامى 
ك��ه به جوه��ره و اصل يك 
موضوع پراهميت بى توجهى 
شده و به جزييات پرداخته 
مى شود، اين ضرب المثل به 
كار برده مى ش��ود كه »من 
به ماه اشاره مى كنم و تو به 
نوك انگشت سبابه من نگاه 
مى كنى.« موضوع تش��كيل 
شوراى راهبردى بحث كلان 

مديريت مش��اركتى خانواده ب��زرگ اصناف جهت 
شناس��ايي و تقوي��ت نقاط قوت اصن��اف و انعكاس 
مش��كلات فراروي اصن��اف جهت توس��عه پايدار و 
نيل به اهداف اقتصاد مقاومتى و گس��ترش توليد و 
اشتغال اس��ت بنابراين در راستاى تعامل با مجلس 
شوراى اسلامى، سازمان ها، نهادها و شخصيت هاى 

حقوقى مرتبط با اصناف شكل گرفته است. 
طبيعت��ا بحث انتخابات س��ال آتى هم به عنوان 
يك پارامتر تاثيرگ��ذار در روند فعاليت هاى اصناف 
حاي��ز اهميت اس��ت. اما ن��گاه غيركارشناس��انه و 
س��طحى برخى از فعالان صنفى در تقليل و تنزيل 
فلس��فه وجودى تشكيل ش��ورا كه صرفا نيت شورا 
ورود به مقوله مهندسى انتخابات است، خود نشان 
از ضع��ف بصي��رت و بنيان فك��رى مدعيان توليت 

اصناف دارد.
ام��ا با توجه ب��ه اينكه اين افراد اص��رار بر طرح 
مبحث انتخابات س��ال آتى را دارن��د، لازم به ذكر 
اس��ت كه دوران گرفتن راي احساس��ى و هيجانى 
از مدي��ران تيزبين اصناف و تخري��ب چهره رقبا و 
نمايندگان محترم خانه ملت و مس��وولان پرتلاش 

دولت خدمتگزار به پايان رسيده است. 
كانديداهاى بالقوه يى كه به رس��م ايام ماضى با 
اش��اعه اكاذيب، تخريب و ايجاد نف��اق در خانواده 
اصناف به دنبال يارگيري و طلب راى هس��تند بايد 
به اين باور برسند كه راهى جز توانمند كردن خود 
و ارائ��ه كارنامه مديريتى اثربخش)نه رزومه( ندارند 
و اولويت دانس��تن مطالبات اصناف از طريق قواعد 
قانون��ى و چارچوب هاى اخلاقى براى همه ايش��ان 

الزامى است.
بدون ترديد حمله به خان��ه ملت، وكلاي مردم 
و تخريب كميس��يون ها و فراكس��يون هاي مجلس 
شوراي اس��لامي و بي اهميت نش��ان دادن فعاليت 
دول��ت در ايجاد آرام��ش و ثبات در ب��ازار، آب به 

آسياب دشمن ريختن است.
ي��ك فعال صنفى كه نه مجلس و نه مس��وولان 
دولتي پذيرايش نيس��تند آيا بهتر نيس��ت كه علت 
اي��ن موض��وع را در رويكرد و رفت��ار چندگانه خود 

جويا باشد. 
با توجه به س��رعت و ش��دت تغييرات در جامعه 
و رويارويى اصناف با مس��ائلى چون ظهور كس��ب 
وكاره��اى نوين و ت��داوم سياس��ت هاى اقتصادى 
انقباض��ى دولت و... مواضع و مس��ائل امروز اصناف 
با 4سال قبل بسيار تفاوت كرده است، امروز نسلي 
از اصناف پا به عرصه مديريتي گذاش��ته اس��ت كه 
پخته تر، منس��جم تر و با برنامه ت��ر پيگير مطالبات 
قانوني خود اس��ت و براي تحق��ق مطالبات جامعه 
اصن��اف اهل تعام��ل بوده و با ه��ر گونه روش هاى 

تخريبي و تنش زا مخالف است. 
چنانچ��ه روش ه��اى فرصت طلبان��ه ف��ردى و 
تفرقه برانگيز ايام گذش��ته براى اصناف ثمرى در بر 
داش��ت اكنون بايد ش��اهد پويايي و تعالاى اصناف 
مى بودي��م. بازار و اصناف ايران نياز به همدلي همه 
اركان، فع��الان اقتصادي،  نخبگان، پيشكس��وتان و 

جوانان دارد.
تلفيق تجربه و تخصص بهترين گزينه است. بايد 
گفت كه شورا در گام اول با حضور برخى از فعالان 
صنفى تشكيل و در گام هاى بعدى از افراد توانمند، 
متعه��د و متخص��ص ديگ��ر در قال��ب كارگروه ها 
و كميته ه��اى تخصص��ي به��ره مى برد. اين ش��ورا 
برآم��ده از بطن و متن خان��واده اصناف و به دنبال 
اعتلاى جايگاه اصناف اس��ت و تحت هيچ شرايطى 
 هيچگونه م��وازى كارى و تقابلى با اتاق هاى اصناف 

نخواهد داشت. 
همان گونه كه ما در اجلاس ها و كميسيون هاى 
ات��اق بارها و بارها انتقاد كرده ايم كه مديران دولتى 
در پش��ت درهاى بسته اتاق هايش��ان و شايد بدون 
اش��راف كامل ب��ر موضوعات صنفى ب��راى اصناف 
تصميم گي��ري مى كنن��د، در اينج��ا ني��ت و هدف 
اساسي شوراى راهبردى انعكاس و طرح چالش هاى 
صنفى در خانه ملت و نزد وكلاست و در پى يافتن 
راه حل ه��اي واقع��ى، عين��ى و عملياتى اس��ت كه 

جوشيده از درون اصناف باشد. 

ثبات نرخ تخم  مرغ در بازار
باشگاه خبرنگاران| رييس هيات مديره اتحاديه 
مرغ تخم گذار استان تهران گفت: اكنون نرخ هر كيلو 
تخم م��رغ درب مرغداري 5 هزار و 400تومان معادل 
ش��انه يي 11هزار تومان و دانه يي 380تومان اس��ت. 
ناصر نبي پور از ثبات ن��رخ تخم مرغ در بازار خبر داد 
و گف��ت: اكنون نرخ هر كيلو تخم مرغ درب مرغداري 
5 هزار و 400تومان معادل ش��انه يي 11هزار تومان و 

دانه يي 380تومان است.
 نبي پور افزود: با توجه به عرضه هر شانه تخم مرغ 
30عددي ش��يرين پك شده با نرخ مصوب 12هزار و 
600 تومان در فروشگاه هاي زنجيره يي و ميادين ميوه 
و تره ب��ار، عرضه با نرخ هاي بالاتر در خرده فروش��ي ها 
گرانفروشي است كه تعزيرات بايد با متخلفان برخورد 
كند. به گفته او، عرضه هر عدد تخم مرغ با نرخ بالاتر 

از 400تومان در خرده فروشي ها غيرمنطقي است. 
رييس هيات مديره اتحاديه مرغ تخم گذار اس��تان 
تهران با اشاره به اينكه شيوع بيماري آنفلوآنزاي حاد 
پرن��دگان در اس��تان ها ادامه دارد، بي��ان كرد: روزانه 
گله ه��اي زيادي درگير بيماري هس��تند كه با وجود 
كاهش چشمگير توليد در مقايسه با روزهاي گذشته 
امكان پيش بيني قيمت تخم مرغ در بازار وجود ندارد. 
نبي پور ادامه داد: از آبان سال گذشته تاكنون، شيوع 
بيماري آنفلوآنزاي حاد پرندگان متوقف نشده است به 
طوري كه طبق اعلام س��ازمان دامپزشكي 15 استان 
اصل��ي توليدكننده جز خراس��ان رض��وي درگير اين 

بيماري هستند.

يادداشت

خبر

متولي اصناف ايران، تراز منفي تجارت در 9 ماهه امسال را مورد انتقاد قرار داد

كليد قفل تجارت
تعادل|

»نب��ود فرماندهي واحد در توس��عه ص��ادرات« را 
مي توان يك��ي از چالش هاي ج��دي تجارت خارجي 
اي��ران نام برد. اهميت اين موضوع تا جايي اس��ت كه 
متولي اصناف كش��ور نيز با اشاره به كوچك شدن و 
تراز منفي تجارت تاكي��د مي كند، تا اقدام عاجلي در 
اين زمينه صورت نگيرد، همچنان پاي صادرات كشور 
لن��گ مي زند. از اين رو، نس��خه يي ك��ه غيردولتي ها 
ب��راي رونق تجارت مي پيچند؛ چند فاكتور مهم را در 
بر مي گيرد. نخس��ت اينكه نظام پولي و بانكي بايد در 
راستاي حمايت از توليدات صادرات محور اصلاح شود. 
از سوي ديگر، با توجه اينكه بنگاه هاي داخل با انباشت 
كالا و نبود تقاضا در بازار مواجه اند، بايد از يكس��و به 
فكر ايجاد ش��ركت هاي تخصصي و صادرات محور در 
نهادهاي غيردولتي و از سوي ديگر در انديشه توسعه 
بازارها در بيرون مرزها بود. از اين رو، براساس اظهارات 
رييس اتاق اصناف ايران، كليد باز ش��دن قفل تجارت 
را مي توان معرفي افرادي خبره و كارشناس به عنوان 
رايزن بازرگاني از س��وي س��ه نه��اد غيردولتي يعني 

اتاق هاي بازرگاني، اصناف وتعاون دانست. 

 صادرات، ويترين توليد ملي است
نشست مش��تركي با محور توسعه صادرات، ميان 
ريي��س اتاق اصن��اف ايران، وزراي صنع��ت، معدن و 
تج��ارت، امور اقتص��ادي و دارايي، جهاد كش��اورزي، 
رييس كل بانك مركزي و روس��اي اتاق هاي بازرگاني 
و تعاون ايران با كميس��يون اقتصادي مجلس شوراي 
اس��لامي برگزار ش��د. در اين نشس��ت، صاحبنظران 
معتقدن��د ك��ه چنانچ��ه قرار اس��ت ص��ادرات رونق 
داش��ته باشد، نخس��ت بايد به بهبود توليد و حمايت 
از توليدكننده بها داده ش��ود. از س��وي ديگر »حذف 
قواني��ن و بخش��نامه هاي دس��ت و پاگير« در ح��وزه 
توليد، با هدف تقويت بنگاه هاي كوچك و متوس��ط و 
زمينه سازي براي ورود آنها به عرصه صادراتي، تشكيل 
دبيرخانه مشترك سه اتاق از جمله موضوعاتي بود كه 

در اين نشست چندجانبه مطرح شد. 
رييس اتاق اصن��اف ايران در خص��وص برگزاري 
چنين نشستي باموضوع توس��عه صادرات غيرنفتي، 
عنوان كرد: در اين جلس��ه چند محور كلان به بحث 
گذاشته شد و نتايج كاربردي بسيار مفيدي به دنبال 
داشت. همه اتفاق نظر داش��تند كه صادرات ويترين 
توليد ملي اس��ت. اما نكته مهم اين اس��ت كه توسعه 
صادرات بدون حمايت و بهبود بخش��يدن در كيفيت 
توليد ملي امكان پذير نيس��ت، در نتيجه چنانچه قرار 
است صادرات رونق داشته باشد، نخست بايد به بهبود 

توليد و حمايت از توليدكننده بها داده شود. 
 لزوم تدوين استراتژي معين براي توسعه صادرات 
يك��ي ديگر از اهدافي اس��ت كه ريي��س اتاق اصناف 
ايران ب��ر آن تاكيد دارد. فاضلي مي افزايد: در حمايت 
عملي از توليد بايد به فاكتورهايي بپردازيم كه تاكنون 
كمتر به آنها پرداخته ش��ده اس��ت. يكي از اين موارد 

را مي توان در به روزرس��اني تجهيزات و ماشين آلات 
دانس��ت. دسترس��ي سهل و آس��ان به منابع مالي به 
خصوص براي سرمايه در گردش توليدكنندگان هم از 
ديگر مواردي اس��ت كه بايد مورد توجه قرار گيرد. در 
حقيقت براي توسعه صادرات بايد استراتژي معيني را 

در اين زمينه تدوين كنيم. 
او معتقد است؛ متاسفانه در حال حاضر، فرماندهي 
واحد براي توس��عه صادرات وجود ندارد. اين يك الزام 
اس��ت و بايد به اين س��مت حركت كني��م. رقابت در 
بازارهاي منطقه يي نيازمند تغيير سياست هاي مالي 

است. 
 فاضلي در بخش ديگري از س��خنانش بر ضرورت 
تغيي��ر در سياس��ت هاي مالي و بانكي كش��ور تاكيد 
مي كند و مي گويد: بيشترين اعتراض بنگاه هاي توليدي 
در خصوص مسائل بانكي است. با نرخ سود تسهيلات 
بانكي 18 درصدي نمي توان از توليد ملي حمايت كرد. 
رييس اتاق اصناف معتقد اس��ت ك��ه چنانچه انتظار 
داريم توليدكنندگان داخل��ي در بازارهاي منطقه يي 
توان رقابت داش��ته باش��ند، بايد نظام پولي و بانكي 
كش��ور را تغيير دهيم، وگرنه با اين نوع سياست هاي 

بانكي هيچ حرفي براي گفتن نداريم. 
رييس اتاق ايران مي گويد كه چنانچه قرار است 
از توليد حمايت ش��ود، نرخ س��ود تس��هيلات بايد 
نزديك نرخ تورم باش��د. نرخ سود فعلي به هيچ وجه 
واقعي نيست. البته رييس كل بانك مركزي هم اين 
موضوع را قبول دارد. با ش��يوه هاي فعلي نقش��ه راه 
مناس��بي در توس��عه صادرات غيرنفت��ي در اختيار 

نداري��م. فاضلي مي افزايد كه بخش عظيمي از تجار 
ما براي حض��ور در بازارهاي بين المللي عملا حذف 
خواهند ش��د. نكته مهم ديگر عدم وجود پراكندگي 
لازم در تجارت بين المللي است. تجار ما با كشورهاي 
محدودي در ارتباط هستند و بسياري از كشورهايي 
كه امكان مبادلات تجاري ارزنده با ايران را دارند، در 
ليست فعاليت تجار ايراني نيستند. اين موضوع هم 
به عدم وجود اطمينان و اعتماد متقابل در حوزه هاي 

گوناگون است. 
به گفته رييس اتاق اصناف ايران؛ موضوع توسعه 
صادرات غيرنفتي نيازمند يك مديريت واحد است. 
حذف قوانين محدودكننده در دس��تور كار مجلس 
ش��وراي اس��لامي قرار گرفته اس��ت. متولي اصناف 
همچنين به جلسه تشكل ها با كميسيون اقتصادي 
مجلس اش��اره كرد. او مي گويد: يكي از مواردي كه 
در كميس��يون اقتصادي مطرح ش��د، حذف قوانين 
و بخش��نامه هاي دس��ت و پاگير در حوزه توليد بود. 
ب��ا ه��دف تقويت بنگاه ه��اي كوچك و متوس��ط و 
زمينه س��ازي ب��راي ورود آنها به عرص��ه صادراتي، 
تشكيل دبيرخانه مشترك سه اتاق را در دستور كار 
قرار داديم تا بيشتر بتوانيم از اين ظرفيت ها استفاده 
كنيم. استفاده از تجربيات اتاق هاي بازرگاني در اين 
حوزه بسيار تاثيرگذار است. چون بنگاه هاي كوچك 
و متوسط صنفي نه زبان بين المللي براي حضور در 
بازاره��اي بزرگ را دارند و ن��ه تجربه آن را بنابراين 
حتم��ا بايد از تجربيات اتاق ها اس��تفاده كنند و اين 

پيوند مباركي است. 

 استقرار بخش خصوصي در سفارت خانه ها
رييس اتاق اصناف ايران همچنين در محور ديگر 
سخنانش به فرماندهي توسعه صادرات اشاره كرد. او 
گفت: ب��ا توجه به اينكه بخ��ش اعظم ظرفيت هاي 
اقتص��ادي در اختي��ار دولت و مجلس ق��رار دارد و 
در حقيق��ت اقتص��اد غيردولتي نق��ش چنداني در 
سياس��ت گذاري ها ن��دارد، از مس��وولان دولت��ي و 
مجلسي در نشست مشترك خواستيم كه فرماندهي 
توس��عه ص��ادرات غيرنفت��ي را در اختي��ار اركان 
حاكميتي قرار ندهند و در اين زمينه از ظرفيت هاي 
بخش خصوصي بيشتر استفاده كنند. حتي پيشنهاد 
دادي��م ت��ا وزارت امورخارجه ب��ا هماهنگي وزارت 
صنع��ت، معدن وتج��ارت راهكاري را بيانديش��د تا 
افراد متخصص و كارشناس در سفارتخانه هاي ايران 
براي كمك به صادركنندگان و حمايت از توليد ملي 
مستقر شوند. به گفته فاضلي؛ بخش عظيمي از اين 
كار بايد با دس��ت همين متخصصان و كارشناس��ان 
مس��تقر در س��فارتخانه هاي ايران در خارج كش��ور 
صورت بگيرد و شناس��ايي بازارهاي هدف و ظرفيت 
كشورها براي صادرات به آنها شناسايي و اعلام شود. 

 ضعف در بازارهاي منطقه اي 
»تاجر ايران��ي جرأت فعاليت ندارد« اين موضوع 
نيز از ديگر محورهاي متولي اصناف كش��ور اس��ت. 
فاضلي در ادامه با ابراز تاس��ف از تراز منفي صادرات 
نسبت به واردات طي ۹ ماه گذشته، تصريح مي كند: 
جاي تاس��ف دارد كه در تراز تجاري ۹ ماهه س��ال 

جاري در حوزه صادرات غيرنفتي ش��اهد تراز منفي 
نسبت به مدت مشابه سال قبل هستيم. بايد بررسي 
ش��ود كه چ��ه اتفاقي افت��اده و با وج��ود اظهارات 
مس��وولان مبني بر اينكه اقدامات موثري در زمينه 
صادرات انجام شده چه پيش آمده كه تراز صادرات 
ما كمتر از قبل شده و روند كاهشي پيدا كرده است. 
چ��را تاجر ما ج��رات كار ك��ردن را در ديگر بازارها 

ندارد. 
فاضل��ي در زمينه فعاليت موثر تجار در بازارهاي 
بين الملل��ي و منطقه يي مي گويد: ب��ه همين دليل 
در جلس��ه با مس��وولان دولتي پيش��نهاد شد، اتاق 
بازرگان��ي با هماهنگي دو اتاق ديگ��ر افرادي خبره 
و كارشناس را به عنوان رايزن بازرگاني معرفي كند 

كه پذيرفته شد. 
»منابع مالي، بلاي جان اتحاديه صنفي« است. 
در اي��ن زمينه رييس اتاق اصناف ايران با اش��اره 
به ظرفيت بالاي اتحاديه ه��اي صنفي در موضوع 
صادرات، بر لزوم تش��كيل ش��ركت هاي صادراتي 
براي توليدات داخل��ي تاكيد كرد و گفت: يكي از 
ايرادات عمده اصناف، نبود ش��ركت هاي تخصصي 
و صادرات محور اس��ت. يك��ي از اصلي ترين دلايل 
بروز اين مش��كل هم در اين است كه اتحاديه هاي 
صنفي براس��اس قانون نبايد در ح��وزه اقتصادي 
وارد ش��وند، شركت ها را بايد خود صنوف توليدي 
ش��كل دهند. آن هم در ش��رايطي كه اتحاديه ها 
به عن��وان متوليان اصلي نمي توانند در اين زمينه 
ورود كنن��د. فاضلي در ادام��ه مي گويد: در نتيجه 
هرگز يك انس��جام فراگير در بدنه فعالان صنفي 
در رس��ته هاي مختلف به وجود نيامده كه بتوانند 
شركت هاي جامع صادرات محور راه اندازي كنند. 

او مي افزايد كه به همين دليل، يكي از ايرادتي 
كه به قانون نظام صنفي داريم، نحوه تامين منابع 
مالي اتحاديه ها اس��ت. بدون شك يكي از كارهاي 
مهم براي توسعه صادرات صنوف توليدي، تشكيل 

شركت هاي صادراتي است. 
براساس اين گزارش فاضلي در زمينه توسعه 
بخش صادرات تاكيد دارد كه در حال حاضر هر 
اتحاديه يي نمي تواند اين مهم را يعني راه اندازي 
شركت هاي صادرات محور را ايجاد كند. با آنكه 
عده يي معتقدند كه اين كار در بدنه اتحاديه هاي 
صنفي نش��دني اس��ت؛ اما بايد گفت كه صنعت 
پوشاك مي تواند يك تشكل كامل صادرات محور 
داشته باشد و همين طور صنايع چرم و چوب ما 
نيز مي توانند اينگونه عمل كنند. اصناف قابليت 
دارند كه بطور مجموعه يي كار را انجام دهند. در 
اين زمين��ه نيز متولي اتاق اصناف تهران معتقد 
اس��ت كه اين ظرفي��ت در اصناف وج��ود دارد 
كه 10 تا 12 ش��ركت صادرات��ي بزرگ را ايجاد 
كنند تا ه��م كيفيت تولي��دات داخلي افزايش 
 يابد و هم توس��عه صادرات غيرنفتي و بازاريابي 

رونق بگيرد. 

اعضاي كميسيون توسعه صادرات اتاق ايران پيشنهاد دادند

ادغام 2 نهاد صادرات محور
راه انداختن يك استارت آپ موفق به چه عواملي بستگي دارد

قانون زيربنايي راه اندازي استارت آپ
اعضاي كميس��يون توسعه صادرات اتاق ايران در تازه ترين 
نشس��ت خود كه با حضور س��يدكمال س��يدعلي مديرعامل 
صن��دوق ضمانت صادرات برگزار ش��د، از ش��رايط پيچيده و 
طولان��ي حاكم بر بانك توس��عه ص��ادرات و صندوق ضمانت 
صادرات انتقاد كردند و پيش��نهاد ادغام اين دو را مورد بررسي 
قرار دادند. ب��ه گزارش پايگاه خبري اتاق اي��ران؛ اعضاي اين 
كميسيون ضمن انتقاد از پيچيده و طولاني بودن شرايط حاكم 
بر بانك توس��عه صادرات و صندوق ضمانت صادرات، خواستار 
تسهيل فرآيند كار در اين دو نهاد شدند. در اين جلسه پيشنهاد 
ادغام بانك توسعه صادرات و صندوق ضمانت صادرات مطرح و 
بررسي شد، هرچند اعضا معتقد بودند كه بايد نگاه كارشناسي 
و مطالعه دقيقي در اين رابطه انجام شود. در اين زمينه عدنان 
موسي پور رييس كميسيون توسعه صادرات اتاق ايران با تاكيد 
بر نقش مهمي كه بنگاه هاي كوچك و متوس��ط مي توانند در 
اقتصاد كش��ور بازي كنند، تصريح كرد: نبايد خدمات صندوق 
تنها منوط به بنگاه هاي بزرگ ش��ود. حماي��ت از SME ها از 
س��وي صندوق خواسته اصلي كميسيون است. از سوي ديگر 
محمدحس��ين روشنك، عضو كميسيون توس��عه صادرات در 
مورد اس��ناد و مداركي كه براي اعتبارسنجي از سوي صندوق 
توس��عه ملي موردنياز است، گفت: اس��ناد و مدارك موردنياز 
به گونه يي اس��ت كه صادركننده واقع��ي نمي تواند از خدمات 
صن��دوق بهره ي��ي ببرد؛ چراك��ه در حال حاضر ص��ادرات به 
كش��ورهاي مختلف به ش��يوه هاي گوناگوني انجام مي شود و 
بنابراي��ن مداركي كه از س��وي صندوق لازم اس��ت در اختيار 
صادركننده واقعي قرار ندارد. مظفر عليخاني، معاون امور فني 
و خدمات بازرگاني اتاق ايران مشكل اصلي صندوق را كمبود 
منابع مالي دانس��ت و تصريح ك��رد: از آنجايي كه صندوق با 
كمب��ود منابع روبرو اس��ت، بنابراين در ارائ��ه خدمات خود با 
محافظه كاري بيش��تري جلو مي رود تا ميزان احتمال سوخت 

منابع خود را به كمترين حد برس��اند. همين وضعيت موجب 
ش��ده تا مشتري صندوق هم صادركنندگان خاصي باشند كه 
قديمي هس��تند و بدين ترتيب، جايي براي واحدهاي كوچك 
و متوس��ط باقي نمي ماند. او تصريح كرد: بايد رويكرد صندوق 
تغيير كند تا زمينه حضور ديگر صادركنندگان نيز مهيا شود. 
سيد كمال سيد علي، مديرعامل صندوق ضمانت صادرات نيز 
با تاييد انتقاداتي كه نس��بت به عملكرد صندوق مطرح ش��د، 
گفت: مدل اعتبارس��نجي صندوق بايد بازنگري شود. در حال 
حاض��ر به دليل ضعف مديريت، انتقاداتي نس��بت به صندوق 
مي شود و ما هم بايد در مورد آنها پاسخگو باشيم. سيدعلي با 
اشاره به تعهدات پرداخت نشده يي كه در سيستم بانكي وجود 
دارد، تاكيد كرد: در اين ش��رايط خدماتي كه از طرف صندوق 
ارائه مي شود مي تواند بس��يار موثر باشد. بر اساس اظهارات او 
از زمان تكميل پرونده، حداكثر دو هفته براي اعتبارس��نجي 
متقاضيان زمان لازم وجود دارد. اين مقام مسوول تاكيد كرد: 
كشت فراسرزميني از س��وي صندوق پوشش داده نمي شود؛ 

چراكه اين اقدام به اقتصاد كشور هدف كمك مي كند. 

»ب��ازار، برنامه ري��زي مال��ي، فرهن��گ كار و گ��روه« نق��ش 
تعيين كننده يي در موفقيت اس��تارت آپ ها ايفا مي كنند. راه اندازي 
اس��تارت آپ س��خت اس��ت. بيش��تر مردم به موفقيت ه��اي يك 
استارت آپ نگاه مي كنند و از سال ها سختي كشيدن تا ديروقت كار 
كردن، مش��كلات و استرس هاي ناشي از آن و وضعيت به طور مدام 
با مش��كلات مقابله كردن كه يك استارت آپ با آن زندگي مي كند 
چشم پوش��ي مي كنند. به گزارش اتاق تهران؛ به نظر مي رسد حتي 
براي بنيانگذاران استارت آپ ها هم سخت است كه به عقب برگردند 
و تلاش كنند چيزهايي كه از ابتدا مهم بوده است را به ياد بياورند. 
»فورب��ز« در مطلبي ب��ه چهار اصل مهم پرداخته ك��ه بنيانگذاران 
كسب وكارهاي نوپا زماني كه كارشان را شروع مي كنند، اغلب آن را 
ناديده مي گيرند. در ادامه يي خلاصه يي از توصيه هاي رايان فرانكل 

نويسنده فوربز را مي خوانيد: 
ما اغلب عاشق بعضي فناوري ها مي شويم. يك نرم افزار يا سخت 
افزار به چش��ممان زيب��ا مي آيد و بعد مي ميريم ب��راي اينكه يك 
محصول را براساس اين فناوري توليد كنيم. در يك آخر هفته كاري 
پر شور ما مي سازيم و مي سازيم و مي سازيم و از ساخت اين محصول 
هيجان زده ايم بدون اينكه به نياز بازار به اين محصول فكر كنيم و 
حتي 10 دقيقه وقت صرف اين كنيم كه ايده ما قابل اعتماد است 
يانه؟ اغلب كارآفرين ها بدون محاسبه رياضي در مورد ايده شان به 
آب و آتش مي زنند. توليد محصولي كه كسي آن را نمي خواهد يا به 
آن نياز ندارد نخستين دليل شكست خوردن استارت آپ هاست. اين 
نقص كش��نده بسياري از استارت آپ ها را تعطيل كرده است. بهتر 
است ايده ها را از منظر كاربر بررسي كنيم. پاسخ به سوالي معمولي يا 
خلايي كه در خدمات وجود دارد مي تواند به يافتن ايده خوب براي 

استارت آپ به شمار كمك كند. 
موفقيت يك استارت آپ بسته به برنامه و استراتژي موسس آن 
است چه سرمايه گذار داشته باش��يد چه خودتان سرمايه بگذاريد. 
فقدان برنامه ريزي مالي مناسب يكي از دلايل اصلي است كه بطور 

عمده در شكست استارت آپ ها نقش ايفا مي كند. واقعيت اين است 
كه شروع كار با دست خالي سخت تر از چيزي است كه به آن فكر 
مي كنيد. اين نبرد در زمان اجرا و راه اندازي اس��تارت آپ ادامه دارد 
اما تصميمات كوچك در مديريت اين نبرد موثر اس��ت. براي مثال 
اس��تفاده از كارت هاي اعتباري كس��ب وكار، اعتماد به فناوري هاي 
قابل اطمينان به ويژه در مورد س��رويس هاي ميزباني و سرورها هم 
موثر اس��ت. هر كمي مي تواند كمك كند. »وقتي هنوز چهار دست 
و پ��ا راه رفتن را ياد نگرفتيد، ندويد.« در فرهنگ اس��تارت آپي به 
ش��فافيت، همدردي و پش��تكار توجه كنيد و تا زماني كه ضرورتي 
ندارد كس��ي را اس��تخدام نكنيد. مقرون به صرفه بودن هم در اين 
زمينه مهم است. ش��ركت هاي بزرگي مثل فيس بوك و گوگل و... 
كارشان را با خريد ناهار براي كاركنان يا احداث ساختمان كنفرانس 
آغاز نكردند. روي آدم هايتان س��رمايه گذاري كنيد، آنها را به خوبي 
آموزش دهي��د، به آنها به اندازه كافي اعتم��اد كنيد و اجازه دهيد 
خودش��ان كار را هدايت كنند. آخرين قس��مت از توصيه هاي مهم 
اين است كه يك ساختمان محكم از آدم ها و تكنولوژي بسازيد. اين 
چيزي است كه در سال آينده به موفقيت استارتاپ كمك مي كند. 

در كميسيون كشاورزي و صنايع غذايي اتاق ايران مطرح شد

تشكيل كميته آمايش سرزمين
نشست دي ماه كميسيون كشاورزي و صنايع غذايي اتاق ايران 
به بررس��ي برنامه ملي توس��عه باغ در اراضي ش��يب دار اختصاص 
يافت. علاوه بر آن، در اين نشس��ت معايب و محاسن اين طرح به 
تفكيك بررسي شد. به گزارش پايگاه خبري اتاق ايران، مهم ترين 
موضوعي كه در نشس��ت ماهانه كميس��يون كش��اورزي و صنايع 
غذايي اتاق ايران بررس��ي ش��د، ابعاد فني و اجرايي برنامه احداث 
باغات در اراضي شيب دار بود. قبل از بررسي اين موضوع محوري، 
اخبار روز مربوط به كميس��يون كشاورزي و صنايع غذايي توسط 
اعضا و رييس اين كميسيون بررسي شد. غلامعلي فاروغي،  رييس 
كميس��يون كش��اورزي و صنايع غذايي اتاق بازرگاني ايران گفت: 
درب��اره احداث باغ��ات در اراضي ش��يب دار، دو دي��دگاه متفاوت 
وجود دارد؛ نخس��تين ديدگاه با ايجاد اين باغات موافق هس��تند 
و طي��ف ديگر در مقابل اين نگاه قرار دارند. حال در نشس��ت اين 

كميسيون با سخنراني لطف الله ضيايي، عضو كميسيون كشاورزي، 
آب و محيط زيس��ت اتاق اصفهان ش��كل گرفت ك��ه درباره برنامه 
ملي توس��عه باغ در اراضي شيب دار در وس��عت 500 هزار هكتار 
در برنامه ششم توسعه، ادامه يافت. ضيايي اين طرح را بطورجدي 
نق��د كرد و آن را به ضرر منابع آب بالادس��تي و درنهايت به ضرر 

پايين دستي ها دانست. 
ضياي��ي گف��ت: مناب��ع آب س��طحي در حوضه ه��اي آبري��ز، 
تامين كننده حقابه هاي قانوني اش��خاص حقيقي و حقوقي است. 
تخصيص اين منابع براي توس��عه باغ در اراضي شيب دار، به منزله 
نقض حقوق قانوني حقابه بران است. ضيايي تصريح كرد: تخصيص 
حقابه ه��اي قانوني اش��خاص حقيقي و حقوقي توس��ط دولت به 
توس��عه باغات در اراضي ش��يب دار، پيگرد قانوني دارد و مشمول 
مفاد ماده 44 قانون توزيع عادلانه آب اس��ت. او پيشنهاد بازنگري 

در روش محاس��به بيلان آب در حوضه ه��ا و حذف رواناب اراضي 
ملي را داد. به گفته ضيايي، تغيير در روش محاس��به بيلان، پاك 

كردن مساله است. 
بعد از آن عليرضا توكلي، عضو هيات علمي موسس��ه تحقيقات 
فني و مهندس��ي كش��اورزي درباره مزاياي اين طرح سخن گفت. 
بعد از پايان دفاعيه توكلي از اين طرح اعضاي كميسيون كشاورزي 
پيش��نهاد دادند تا در جلس��ه ديگري ابعاد اين ط��رح بطور كامل 
و به ص��ورت فني تبيين و توضيح داده ش��ود. مه��دي حداد، يكي 
از اعضاي كميس��يون كش��اورزي و صنايع غذايي اتاق ايران گفت: 
ايرادي كه به اين طرح وارد است اين است كه طرح ديرهنگام اجرا 
مي ش��ود. طرح بايد بومي سازي ش��ده و كميته يي تشكيل شود تا 
معايب و مزاياي آن در اس��تان ها بر اساسا آمايش سرزمين بررسي 
ش��ود. اما اين طرح مخالفاني هم داش��ت. اش��كان كاوياني، رييس 
كميسيون كشاورزي خراسان شمالي مخالف اين طرح بود و معتقد 
بود با اجراي اين طرح محيط زيس��ت در زمين هاي پايين دس��تي 
آسيب جدي مي بيند. گفته ش��د كه در طرح اراضي شيب دار بايد 
از استعدادهاي منطقه يي و فرصت هاي منطقه يي بهره گرفت؛ مثلا 
در بيرجند، »خار شتر« زماني از مهم ترين پوشش هاي گياهي بود 

و در اين طرح تلاش ش��ده كه بار ديگر بازگش��ت خارش��تر را به 
طبيعت داش��ته باش��يم تا اينكه بتوان از فرآورده هاي اين پوشش 
گياهي بهره برد. يا اينكه ميوه هايي كه در كردس��تان رشد مي كند 
متفاوت از محصولاتي اس��ت كه در اس��تان هاي خراسان يا استان 
مركزي رش��د مي كن��د. يك��ي از بحث هايي نوين كش��اورزي كه 
مورداش��اره كميس��يون بود اراضي حفاظت شده است. مدتي است 
كه جهاد كش��اورزي اين طرح را در زمين هاي ديمي براي حفاظت 
از رطوبت خاك و پوشش گياهي زمين و خاك اجرا مي كند. بعد از 
اتمام اظهارنظرها رييس اتاق كشاورزي تاكيد كرد كه بايد مجريان 
اين طرح تلاش كنند با صبر و حوصله محاسن آن را بازگو كرده و 
بر اس��اس انتقادي كه از اين طرح مي شود معايب آن را رفع كنند. 
قرار ش��د كه درباره ط��رح گلخانه يي صحبت ش��ود ولي به دليل 
اهميت بحث قرار ش��د كه در جلس��ه آينده و بطور مفصل درباره 
اين طرح بحث انجام گيرد. همچنين در اين نشس��ت قرار ش��د به 
پيشنهاد اعضاي كميس��يون كشاورزي و صنايع غذايي اتاق ايران، 
كميته تخصصي براي بررس��ي اين دو تفكر، تشكيل شود، تا ابعاد 
مس��اله بيشتر واكاوي شده و نس��بت به پتانسيل هاي هر استان و 

منطقه وضعيت اين طرح بررسي شود. 

علي توسطي 
رييس شوراي راهبردي 

اصناف ايران
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7  جهان

كاهش كمك امريكا به آژانس ملل متحد 
در امور فلسطيني ها

گروه جهان   
ايالات متحده اعلام كرد فعلا از پرداخت ۶5 ميليون دلار از كمك س��الانه 125ميليارد 
دلاري خ��ود ب��ه آژانس ملل متحد براي كمك به فلس��طيني ها خ��ودداري مي كند و تنها 
۶۰ميلي��ون دلار از آن را در اختيار فلس��طينيان مي گذارد. اي��ن اقدام موجب نگراني عميق 
دبيركل سازمان ملل متحد و مقامات اين آژانس شده است.  به گزارش رويترز هدر ناوئرت، 
سخنگوي وزارت خارجه امريكا گفته براي اينكه نهادهاي اساسي مانند مدارس و بيمارستان ها 
با كمبود بودجه مواجه نشوند ۶۰ ميليون دلار كمك مالي پرداخت  مي شود اما جلو پرداخت 
۶5 ميليون دلار گرفته مي شود. رسانه ها پيش تر گزارش داده بودند 125ميليون دلار از كمك 
سالانه امريكا به آنروا كه قرار بود نخستين روز ژانويه در اختيار اين آژانس قرار بگيرد، پرداخت 
نشده  است.  يورونيوز به نقل از يك مقام دولتي  امريكا گزارش داد، واشنگتن درحال »بازبيني 
عمي��ق نحوه كاركرد و منابع مالي« آژانس اس��ت. اين مقام افزود ك��ه ايالات متحده »براي 
چندمي��ن بار به  تنهايي ۳۰درصد از هزينه ها را پرداخت مي كرده و بزرگ ترين تامين كننده 
مالي آژانس« بوده و اكنون زمان آن است تا اين روند نامتناسب تغيير كند.  به گفته ناوئرت، 
باقي كمك ها زماني پرداخت خواهد ش��د كه آژانس »اصلاحات لازم« را انجام داده باش��د و 
كاري كند كه پول خرج هزينه ش��ود. در مقابل، يك مقام آژانس ملل متحد براي كمك به 
فلسطيني ها تبعات كاهش بودجه را براي پناهندگان آسيب پذير فلسطيني »مخرب« توصيف 
كرد. آنتونيو گوترش، دبيركل سازمان ملل نيز پيش از اعلام تصميم امريكا عميقا ابراز نگراني 
كرده و گفته بود كه آژانس آوارگان فلس��طيني»نه يك س��ازمان فلس��طيني بلكه يك نهاد 
س��ازمان ملل متحد« اس��ت كه كمك هاي حياتي ارائه مي كند. به نظر مي رسد اين كاهش 
بودجه به  ويژه در بخش آموزش كودكان و دانش آموزان در اردوگاه هاي پناهندگان فلسطيني 
در اردن تاثير مستقيم داشته باشد. سازمان آزادي بخش فلسطين در بيانيه يي در واكنش به 
اين تصميم، امريكا را به »اطاعت از دستورهاي بنيامين نتانياهو« متهم و تاكيد كرد كه امريكا 
»با محروم  كردن پناهندگان از حق آموزش، سلامت، سرپناه و زندگي شرافتمندانه« بار ديگر 

نشان داد كه در اشغال سرزمين هاي فلسطيني همدست اسراييل است. 

 آوارگان روهينگيايي
به ميانمار بازمي گردند

گروه جهان    
مسوولان ميانمار و بنگلادش در دومين دور از گفت وگوهاي دو جانبه موافقت كردند، 
آوارگان روهينگيايي در مدت دو س��ال از بنگلادش به ميانمار بازگردند. به گزارش ايرنا، 
مقام هاي دو كش��ور توافق كردند، عمليات بازگش��ت آوارگان كه از 2۳ژانويه سال جاري 
ميلادي آغاز مي ش��ود به مدت 24ماه ادامه داشته باش��د. محمد صوفي الرحمان، سفير 
بنگلادش در ميانمار گفت:»در مدت دو روز رايزني به يك چارچوب بر سر نحوه بازگشت 
آوارگان به ميانمار توافق شده است.« گفته شده بيش از 2۰۰هزار روهينگيايي نيز پيش از 
ورود صدها هزار آواره جديد در طول 4ماهه گذشته به بنگلادش حضور داشتند. طبق اين 
توافق، عمليات بازگشت شامل 2۰۰هزار نفر آواره روهينگيايي كه پيش از حوادث اخير در 
بنگلادش زندگي مي كردند، نمي شود.  نشست نايپيدائو دومين دور گفت وگوهاي مسوولان 
ميانماري و بنگلادشي در مورد آوارگان روهينگيايي بود. در نخستين دور از اين گفت وگوها 
در نوامبر 2۰17 در بنگلادش، دو طرف 2۳ژانويه 2۰18 را به عنوان زمان شروع بازگشت 
آوارگان از بن��گلادش به ميانمار انتخاب كردند. مقام هاي ميانماري گفته اند، اردوگاه »هلا 
په خوانگ« با ظرفيت ۳۰هزار نفر براي اسكان موقت اين افراد همچنين پناهجويان هندو 
تا هفته آينده آماده مي شود و قابل استفاده است. طبق اين گزارش قرار است در اردوگاه 
5۰ هكتاري »هلا په خوانگ« با ظرفيت ۶25 س��اختمان ك��ه 1۰۰واحد آن تا پايان ماه 
ژانويه آماده مي شود ۳۰هزار آواره روهينگيايي كه از بنگلادش به ميانمار مي آيند، اسكان 
يابند. برخي منابع خبري در عين حال گزارش داده اند اين توافق درحالي صورت گرفته كه 
مرزهاي ميانمار كاملا در اختيار نيروهاي ارتش اين كشور قرار دارد، موضوعي كه مي تواند 
امنيت آوارگان را باز هم به خطر بيندازد. انكار حقوق شهروندي روهينگيايي ها سبب شده 
تا ارتش اين كشور برنامه مستمر و هدفمندي را براي حمله و كشتار عليه روهينگيايي ها 
با حمايت بودايي هاي افراطي داشته باشد به گونه يي كه دور جديد اين حملات در ايالت 
راخين واقع در غرب ميانمار از ماه آگوست 2۰17 تاكنون افزون بر ۶55 هزار نفر آواره و 

بيش از ۶ هزار و 7۰۰كشته به جاي گذاشته است. 

 انتخاب يك جدايي طلب
به رياست پارلمان كاتالونيا

گروه جهان    
نخستين جلسه پارلمان كاتالونيا ديروز چهارشنبه تشكيل شد و قانون گذاران اين منطقه 
راجر تورنت، يكي از حاميان اس��تقلال از اس��پانيا را به عنوان رييس جديد پارلمان محلي 
اين ايالت انتخاب كردند.  به نوش��ته نش��ريه آلماني اشپيگل، با توجه به تحولات چند ماه 
اخير و به ويژه در ارتباط با اقداماتي كه در روزهاي گذش��ته در مورد رييس ايالت صورت 
گرفته، اين پرسش مطرح مي شود كه آيا كارلوس پوجدمون رييس مخلوع كاتالونيا كه در 
تبعيدي خودخواسته در بلژيك به  سر مي برد، بار ديگر رييس اين ايالت مي شود يا خير. در 
نخستين نشست پارلمان محلي كاتالونيا مشخص شد كه حق راي 1۳5 نماينده پارلمان 
چگونه خواهد بود و رييس و معاون رييس پارلمان هم در نخستين جلسه پارلمان تعيين 
شدند. از نشست ديروز به عنوان پيروزي جدايي طلبان ياد مي شود. اين موضوع از اين جهت 
اهمي��ت دارد كه قرار اس��ت پارلمان كاتالونيا تا آخر م��اه ژانويه رييس محلي اين ايالت را 
انتخاب كند. پيش از اين هم احزاب جدايي طلب كاتالونيا در جريان نشستي پشت درهاي 
بسته در زمينه تشكيل دولت محلي ائتلافي به رياست رييس  مخلوع اين منطقه به اتفاق نظر 
رس��يده بودند. پوجدمون هم در اين جلس��ه حضور داشت.  به گزارش خبرگزاري فرانسه، 
حزب راست ميانه رو فهرست متحد براي كاتالونيا و حزب چپ جمهوري خواه كاتالونيا در 
بيانيه يي مش��ترك اعلام كردند درباره حمايت از نامزدي پوجدمون براي رياس��ت منطقه 
كاتالونيا به توافق رس��يدند. اما ماريانو راخوي نخست وزير اسپانيا هشدار داد چالش جديد 
كارل��وس پوجدمون را نمي پذي��رد و در صورت نامزدي او از راه دور، خودمختاري را به اين 
منطقه باز نمي گرداند. خودمختاري منطقه كاتالونيا در عمل بعد از اعلام جدايي يك جانبه 
از اسپانيا در ماه اكتبر گذشته به تعليق درآمد. راخوي در تلاش براي حل وخيم ترين بحران 
اسپانيا در چند دهه گذشته پارلمان و دولت منطقه يي را منحل كرد و از انتخابات جديد در 
21 دسامبر خبر داد. اما جدايي طلبان در انتخابات همان ميزان )47.5 درصد ( راي آوردند 
و اكثريت كرسي هاي پارلمان )7۰ كرسي از 1۳5 كرسي( را كسب كردند كه به آنها اجازه 

مي دهد بار ديگر رياست را از حزب خود انتخاب كنند. 

تشديد فشارهاي تجاري 
امريكا بر چين 

گروه جهان   دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا در يك 
تماس تلفني با ش��ي جين پينگ همتاي چيني خود ضمن 
گفت وگو درباره تحولات ش��به جزيره كره، از روابط تجاري 
دو كش��ور انتقاد كرد و كسري تراز تجاري امريكا با چين را 
»غيرقابل تحمل« خواند.  به گزارش خبرگزاري فرانسه، در 
بيانيه كاخ سفيد در اين رابطه آمده است: »رييس جمهوري 
]در اين تماس تلفني[ از تداوم افزايش كسري تراز تجاري 
امريكا با چين ابراز تاس��ف كرد.« كسري تجاري زماني رخ 
مي ده��د كه ميزان واردات يك كش��ور از مي��زان صادرات 
آن پيش��ي بگيرد. طبق آمار جديد كه چين منتشر كرده، 
اين رقم در س��ال 2۰17 ب��ا افزايش1۰ درصدي نزديك به 
275ميلي��ارد و 8۰۰ ميليون دلار بوده اس��ت. همزمان در 
بيانيه يي ك��ه وزارت امور خارجه چين درب��اره اين تماس 
تلفني منتش��ر كرده، از انتقادهاي رييس جمهوري امريكا 
سخني به ميان نيامده و تنها تاكيد شده كه گفت وگوهايي 
درباره حل مش��كلات اقتص��ادي و تجاري »ب��ا روش هاي 
سازنده و مطلوب« صورت گرفته است. دولت فعلي چين به 
دنبال روابط بسيار گرم با ترامپ است و از هرگونه رويارويي 
و مناقش��ه با وي و دولتش پرهيز مي كند و س��عي دارد تا 
بازرگانان امريكايي را قانع كرده و به دولت آن كشور نشان 
دهد در حال كاستن از مازاد تجاري خود در برابر امريكاست. 
با وجود اي��ن، صاحب نظران معتقدند اين روش ها فايده يي 
نداشته است و بزرگ ترين شركت هاي مخابراتي چين اكنون 
حق معامله و تجارت با امريكا را ندارند. دولت امريكا بارها از 
چين انتقاد كرده اس��ت كه به طور عمدي نرخ پول ملي اش 
را دستكاري مي كند تا به بخش هاي صنعتي و توليدي خود 

براي افزايش توانايي رقابتي آنها كمك كرده باشد. 
ترام��پ از زمان رقابت ه��اي انتخاباتي تاكن��ون، بارها 
به روابط تج��اري امريكا با چين خ��رده گرفته و منتقدان 
سرسخت سياست هاي اقتصادي اين كشور را به سِمت هاي 
مهم��ي در وزارت بازرگان��ي و دفتر نمايندگ��ي امريكا در 
امور تجاري گماش��ته اس��ت. وي همچنين بارها از پكن به 
عنوان »بزرگ ترين دزد مشاغل امريكايي« ياد كرده است. 
با وجود امتي��ازات مختلفي كه چين به تج��ارت با امريكا 
پ��س از روي كار آمدن ترامپ داده اس��ت، واش��نگتن هر 
روز محدوديت هاي بيش��تري براي پك��ن در نظر مي گيرد. 
به نظر مي رس��د همين محدوديت ها نهايتا شي جين پينگ 
را به تماس تلفني با ترامپ واداشتند. ترامپ پيش تر گفته 
ب��ود در ص��ورت همكاري چين با امريكا براي حل مس��اله 
كره شمالي، حاضر است از تراز تجاري چشم بپوشد؛ با اين 
ح��ال بنابه توئيت هاي مكرر او در اين رابطه، اين خواس��ته 
همچنان محقق نشده است. اين در حالي است كه چندي 
پيش نمايندگان دو كره پس از دو سال توقف مذاكرات، در 
منطقه مرزي ديدار و درباره حضور پيونگ يانگ در المپيك 
زمستاني گفت وگو كردند؛ موضوعي كه مي تواند زمينه ساز 

مذاكرات سياسي در آينده نزديك باشد. 

تصويب بودجه سال 97 افغانستان 
در مجلس 

مجلس نمايندگان افغانس��تان در نشست چهارشنبه 
بودجه ملي س��ال 1۳۹7را با اكثريت آرا تصويب كرد. به 
گزارش بي بي سي، مجموع بودجه ملي 1۳۹7 افغانستان 
5.5 ميليارد دلار اس��ت كه از اين مقدار ۳.۹ميليارد دلار 
بودجه عادي و 1.۶ميليارد دلار بودجه توس��عه يي است. 
عدم توازن بودج��ه، افزايش كارمندان بدون وجود دلايل 
موجه، اضافه كردن واحدهاي بودجه يي تصويب نش��ده، 
كاهش بودجه توسعه يي و عدم رعايت اصولنامه بودجه يي 

از مواردي بود كه نتوانسته نمايندگان را راضي كند. 

تجارت پاكستان- عربستان 
تسهيل مي شود

اعضاي يازدهمين نشست تجارت ترجيحي عربستان 
س��عودي و پاكستان درخصوص تس��هيل روند صدور 
ويزاي تجاري، هزينه صدور ويزا براي اتباع دو كش��ور و 
فعال شدن شوراي مشترك تجارت دو جانبه به توافق 
رسيدند. به گزارش راديو پاكستان در يازدهمين نشست 
تجارت ترجيحي پاكستان و عربستان توافق شد كه روند 
صدور ويزاي تجاري)كسب وكار( آسان تر شده همچنين 
هزينه صدور ويزا براي اتباع دو كشور نيز تغيير كند. در 
اين نشست همچنين توافق شد كه كميسيون مشترك 
تجاري عربس��تان- پاكستان هر چه زودتر فعال شده و 
روند گس��ترش تجارت و سرمايه گذاري دو جانبه نيز از 

سوي اين كميسيون سرعت بيشتري به خود گيرد. 

 كناره گيري »اتحاد اسلامي«
از تشكيلات اقليم كردستان

دبيركل اتحاد اس��لامي كردس��تان عراق، خروج حزب 
خود از تشكيلات اقليم كردستان عراق را اعلام كرد تا حلقه 
انزواي احزاب حاكم به  ويژه حزب دموكرات تكميل شود. به  
گزارش ايرنا، اين سومين حزب بزرگ سياسي در كردستان 
عراق است كه بعد از برگزاري همه پرسي و تشديد اختلافات 
از كابينه كنوني تش��كيلات كردس��تان عراق كناره گيري 
مي كند. اين حزب اعلام كرده تش��كيلات كردستان عراق 
تواناي��ي حل مش��كلات را ندارد، اتحادي��ه ميهني و حزب 
دموكرات بيش��ترين اختيارات را در كابينه برعهده داشتند 
و بايد مس��ووليت ش��رايط كنوني را برعهده بگيرند. اقليم 
كردس��تان كه با مش��كلات اقتصادي و سياسي روبه رو بود 
پس از برگزاري همه پرسي استقلال از عراق مشكلاتش دو 

چندان شده و به  شدت درگير اختلافات داخلي است.
 

 صادرات تركيه به قطر
۳۰ درصد افزايش يافت

 ص��ادرات تركي��ه به قط��ر در س��ال 2۰17 به ميزان 
۳۰درصد افزايش يافته اس��ت. ب��ه گزارش آناتولي خليفه 
بن جاس��م آل ثاني، رييس اتاق بازرگاني قطر در افتتاحيه 
نشست اقتصادي مشترك اين كشور و تركيه گفته تبادل 
بازرگان��ي آنكارا و دوحه در 2۰17 ب��ه يك ميليارد و 8۰ 
ميليون دلار رس��يد درحالي كه اين رق��م در 2۰1۶ تنها 
۶۰۰ ميليون ريال معادل 174ميليون دلار بوده است. قطر 
براي مقابله با تحريم هاي عربستان و متحدانش قرارداد هاي 
واردات كالا با برخي كش��ورهاي همس��ايه ازجمله ايران، 

تركيه و عمان امضا كرد. 

دريچه

كوتاه از منطقه

تبعات عصر عمل گرايي در امريكاي لاتين دامن كاراكاس را مي گيرد

شكست »مادورو« و پايان عصر »چاويسم«

سومين دور مذاكرات دو كره در سايه تهديد اقتصادي 2۰ كشور دنيا

امريكا براي جنگ كره آماده مي شود؟
گروه جهان 

ي��ك روز پس از اينكه رهبران 2۰ كش��ور جهان 
از اعم��ال تحريم ه��اي بيش��تر عليه كره ش��مالي با 
ه��دف توق��ف فعاليت ه��اي هس��ته يي اين كش��ور 
حمايت كردند، نمايندگان كره ش��مالي و كره جنوبي 
چهارش��نبه براي س��ومين بار در 1۰روز گذش��ته با 
يكديگر دي��دار كردند. در جريان اين ديدار بار ديگر 
موضوع مشاركت ش��هروندان كره شمالي در المپيك 
زمستاني كره جنوبي مطرح شد. در همين حال يك 
مقام امريكايي از آغاز آمادگي پنتاگون براي جنگ با 

كره شمالي خبر داده است. 
به گزارش يورونيوز، رياست هيات كره شمالي را 
»جون جونگ س��و« معاون كميته »اتحاد صلح آميز 
س��رزمين مادري« و رياس��ت هيات كره جنوبي را 
»چون هائه س��ونگ« معاون وزير اتحاد اين كشور، 
برعه��ده داش��ت. اي��ن گفت وگوه��ا ب��ار ديگر در 
»خانه صلح« در بخش جنوبي روس��تاي مرزي در 
منطقه حائل ميان دو كش��ور برگزار ش��د. پيش تر 
در دومي��ن دور از گفت وگوه��ا ني��ز كره ش��مالي 
موافقت كرد تا اركس��تر 14۰ نفره يي ش��امل 8۰ 
نوازن��ده و ۶۰ خواننده را براي اج��راي برنامه در 
جري��ان المپي��ك زمس��تاني به كره جنوب��ي اعزام 
كند. كره ش��مالي قصد دارد علاوه بر ورزش��كاران 
و اعضاي اين اركس��تر، هيات بزرگي از نمايندگان 
را براي ش��ركت در مراس��م المپيك به كره جنوبي 
بفرس��تد. س��ئول نيز ب��ه دنبال آن اس��ت كه تيم 
واحدي از زنان دو ك��ره را براي رقابت هاي هاكي 

روي يخ، تش��كيل دهد. 

 توافق بزرگ براي اعمال تحريم  
دور سوم گفت وگوهاي دو كره در حالي برگزار شد 
كه مقام هاي 2۰ كش��ور جهان با حضور در نشس��تي 

كه به ميزباني كانادا و ايالات متحده در ش��هر ونكوور 
برگزار ش��د، اعلام كردند با اعمال تحريم هاي بيشتر 
عليه كره شمالي با هدف توقف فعاليت هاي هسته يي 
اين كش��ور موافق هس��تند. با وجود اين، كشورهاي 
حاضر در نشس��ت ك��ه در جريان جن��گ دو كره در 
س��ال هاي 5۳-1۹5۰ ميلادي حامي س��ئول بودند 
اعلام كردند كه با از سرگيري گفت وگوها ميان دو كره 
موافقند و اميدوارند كه اين مذاكرات منجر به كاهش 
تنش ها در منطقه ش��ود. آنها تاكيد كردند كه اتخاذ 
يك راه حل ديپلماتيك براي بحران كره امري ممكن 

و ضروري است. 
ش��ركت كنندگان در نشس��ت ونكوور همچنين 
با انتش��ار دو بيانيه تاكيد كردند كه ضروري اس��ت 
ع��لاوه ب��ر اطمينان از اج��راي كام��ل تحريم هاي 
ش��وراي امني��ت عليه كره ش��مالي، ب��راي اعمال 
تحريم هاي يكجانبه و اقدامات ديپلماتيك بيشتري 
فراي تحريم هاي شوراي امنيت نيز وارد عمل شوند. 
در جريان اين نشست ركس تيلرسون وزير خارجه 
امريكا، با اشاره به افزايش تهديدهاي كره شمالي، به 
پيونگ يانگ هشدار داد كه چنانچه حاضر به مذاكره 

نشود، ممكن است با واكنش نظامي مواجه شود. 
چين چهارش��نبه در واكنش به نشست ونكوور 
در غياب اين كشور اعلام كرده كه تفكر جنگ سرد 
عامل برگزاري نشس��ت اخير امريكا و هم پيمانانش 
در ونكوور كانادا به بهانه مقابله با تهديد هس��ته يي 

كره شمالي است.
ب��ه گ��زارش آسوش��يتدپرس، چي��ن همچنين 
هش��دار داده اين اجلاس خطر ايج��اد اختلاف نظر 
بين المللي بر سر مس��اله هسته يي كره شمالي را به 
هم��راه دارد. »لوكانگ« س��خنگوي وزارت خارجه 
چين گفته است: »كنار گذاشتن اين كشور و ديگر 
دس��ت اندركاران مساله كره ش��مالي از اين نشست 

هيچ كمكي براي حل اين مساله نخواهد كرد. اينكه 
نشس��تي تش��كيل دهيم كه طرف هاي مهم مساله 
هس��ته يي ش��به جزيره كره در آن ش��ركت نداشته 
باش��ند هيچ كمكي به يافتن راه حلي مناسب براي 
اين مساله نخواهد كرد. واقعيت اين است كه جامعه 
بين الملل مش��روعيت و نمايندگي اين نشست را از 

همان ابتدا مورد ترديد قرار داده است.«

 آمادگي چراغ خاموش براي جنگ 
در ش��رايطي ك��ه كره جنوبي ت��لاش دارد تا با 
مذاكره و ديپلماس��ي ورزشي از تنش ها با همسايه 
ش��مالي خ��ود بكاهد، يك��ي از قانونگذاران ارش��د 
جمهوري خ��واه صراحت��ا اع��لام كرده ك��ه ارتش 
امري��كا در حال اج��راي تمرين هاي بس��يار جدي 
براي يك درگيري احتمالي با كره ش��مالي اس��ت. 
خبرگ��زاري فرانس��ه به نق��ل از م��ك تورنبري از 
اعضاي جمهوري خ��واه كنگره كه رياس��ت كميته 
سرويس هاي مس��لح مجلس نمايندگان را برعهده 
دارد، نوش��ته است كه دولت ترامپ با دقت در حال 

بررسي گزينه هاي خود است. 
تورنب��ري به گروهي از خبرنگاران گفته اس��ت: 
»دولت با جديت تمام در حال بررس��ي است كه در 
صورت اجراي گزينه هاي نظامي عليه كره ش��مالي 
چه م��واردي دخي��ل خواهد بود. تدابير آموزش��ي 
بسيار جدي اس��ت. ارتش روند آماده باش را دارد و 
اميدواريم كه هرگز به استفاده از آنها نيازي نشود.«

نش��ريه نيويورك تايمز نيز پيش تر نوشته بود 
كه تمام ارتش، افس��ران و نيروهاي امريكايي به 
صورت مسكوت در حال آماده سازي براي جنگ 

احتمالي هستند.
در اين گزارش با اش��اره ب��ه تمرين هاي نظامي 
ارتش امريكا در ماه گذشته آمده است: »مجموعه يي 

از 48 هليكوپتر آپاچي و ش��نوك، نيروهاي خود را 
از پاي��گاه فورت برگ در كاروليناي ش��مالي حركت 
دادن��د و با اهداف نظام��ي و تجهيزات آتش واقعي 
تمري��ن كردند. دو روز بعد در آس��مان نوادا، 11۹ 
س��رباز چترباز در تمرين شبيه س��ازي شده تهاجم 
دش��من از هواپيما در تاريكي ش��ب بيرون پريدند. 
ماه آينده هم در مراكز نظامي سراس��ر امريكا بيش 
از هزار س��رباز تمرين هاي نظامي خواهند داشت تا 
بياموزن��د كه چطور مراك��زي را برپا كنند تا از اين 
طريق نيروهاي ارتش را به س��رعت به خارج از مرز 
انتقال دهن��د. پنتاگون همچنين قص��د دارد تا در 
ش��روع ماه آينده مصادف با المپيك زمس��تاني در 
ك��ره جنوبي نيروهاي بيش��تري براي عمليات ويژه 
به شبه جزيره كره ارسال كند. برخي مقامات گفتند 
ك��ه اي��ن گام ابتدايي براي ش��كل گيري نيروها در 
شبه جزيره كره، همانند استقرار نيروها براي مبارزه 
در س��وريه و عراق اس��ت. اما برخي ه��م معتقدند 
اين برنام��ه براي مبارزه با اقدامات تروريس��تي در 
اين بازي ها اس��ت. پنتاگون هفته گذشته نيز اعلام 

ك��رد ك��ه ۳ بمب افكن B-2 و خدم��ه آن از پايگاه 
ميس��وري به گوام اعزام شده اند. اين اقدامات ظاهرا 
بخش��ي از تمرين هاي نظامي معم��ول وزارت دفاع 
امريكاست اما قلمرو و محدوده زماني اين تمرين ها 
نشان از تمركز روي آماده سازي ارتش براي اتفاقات 

احتمالي در كره شمالي دارد.«
تنش ها در ش��به جزيره كره و ميان پيونگ يانگ 
و واش��نگتن چندين ماه بسيار بالا بود چرا كه رهبر 
كره ش��مالي مكررا آزمايش هاي موش��كي با توانايي 
بالقوه حمل يك كلاهك هس��ته يي انجام مي داد و 
امري��كا را به حمله احتمال��ي تهديد مي كرد. گرچه 
تنش ه��اي جهان��ي هفته گذش��ته با از س��رگيري 
مذاكرات ميان دو كره اندكي كاس��ته ش��ده بود اما 
جنگ لفظي امريكا-كره شمالي سه شنبه با اظهارات 
كيم جونگ اون براي محكوم كردن توئيت ترامپ كه 
گفته بود دكمه هس��ته يي او بزرگ تر از دكمه كيم 
جونگ اون است، مجددا آغاز شد. رهبر كره شمالي 
چنين س��خناني را »اسپاسم يك ديوانه« و »پارس 

كردن يك سگ هار« توصيف كرد. 

گروه جهان  
دول��ت ونزوئلا س��ال دش��وار 2۰17 را با تظاهرات 
گس��ترده در اعتراض به كمبود م��واد غذايي و ناتواني 
دولت در واردات اقلام ضروري به پايان رساند و در يكي 
از ناآرامي ها در آس��تانه سال نو ميلادي، زني باردار به 
ضرب گلوله نيروهاي امنيتي كشته شد. اما باوجود همه 
سختي ها در ونزوئلا در سال گذشته، انتظار مي رود روند 
اتفاقات در س��ال 2۰18 خيلي بدتر باشد. گزارش هاي 
جديدي از موارد متعدد س��رقت در مواجهه با كمبود 

مواد غذايي و كالاهاي ضروري منتشر شده است. 
نرخ تورم در پايان س��ال گذش��ته به 2 هزار و ۶1۶ 
درصد رسيد كه بالاترين نرخ تورم در جهان بود و انتظار 
مي رود امسال نيز افزايش بيشتري داشته باشد. بدتر از 
همه اين اس��ت كه توليدات نفت خ��ام ونزوئلا در پي 
سوءمديريت و فساد تقريبا به كمترين سطح در ۳دهه 
گذشته كاهش يافته كه اين مساله اين كشور امريكاي 
لاتين را از بزرگ ترين منبع درآمدش محروم مي كند و 

به زجر و ناراحتي مردمش مي افزايد. 
به گزارش فارن پالس��ي، بي تفاوت ماندن در مقابل 
خبرهاي فاجعه آميز هر روزه از ونزوئلا دشوار است. به 
هر حال ونزوئلاي زمان چاويس��م، جنبشي كه توسط 
هوگو چاوز قدرتمند پايه ريزي ش��ده بود، وخيم ترين 
فاجعه قرن را ش��اهد بود و در 5 س��ال گذشته انتظار 
س��قوط آن مي رفت. ام��ا آنچه 2۰18 را با س��ال هاي 
گذشته متفاوت مي كند، 2 عامل مهم است كه پيش تر 
وجود نداش��تند: اولي سياست هاي فعالانه تر امريكا در 
قبال ونزوئلا در دوران رياس��ت جمهوري دونالد ترامپ 
است و دومي، تغيير شرايط سياسي در امريكاي لاتين. 
ترام��پ به وضوح نش��ان داده كه با سياس��ت هاي 
منفعلان��ه دولت ب��اراك اوباما در قب��ال ونزوئلا موافق 
نيس��ت. در يك س��ال گذش��ته واش��نگتن تحريم ها 
عليه ش��خصيت هاي حقيق��ي ونزوئلاي��ي دخيل در 
نقض حقوق بش��ر، فس��اد، نقض دموكراسي و قاچاق 
 موادمخ��در را تش��ديد كرده اس��ت. تا ام��روز بيش از 
۳۰ مقام ونزوئلا ازجمله نيكلاس مادورو رييس جمهوري 
اين كشور و معاونش در دوره ترامپ هدف تحريم هاي 

امريكا قرار گرفته اند كه 4 مورد از اين تحريم ها مربوط 
به همين ماه اس��ت. آنچه اهميت دارد اين اس��ت كه 
ديگر كش��ورها همچون كانادا، كلمبيا، اتحاديه اروپا و 
مكزيك نيز اكنون در تحريم مقامات ونزوئلايي مسير 
امريكا را دنب��ال مي كنند. به علاوه، واش��نگتن در ماه 
آگوست يك س��ري تحريم هاي مهم اقتصادي را عليه 
دولت مادورو اعلام كرد تا مانع از اس��تقراض ونزوئلا از 
وام دهندگان امريكايي ش��ود و بدين ترتيب به يكي از 
آخري��ن راه كارهاي نجات ونزوئلا از بحران آس��يب زد. 
در آن زمان استيون مونشن وزير خزانه داري امريكا در 
آن زمان گفت: »م��ادورو ديگر نمي تواند از نظام مالي 
امريكا براي تس��هيل غ��ارت اقتصاد ونزوئ��لا به بهاي 

جان ونزوئلايي ها اس��تفاده كن��د.« تاثير آن تحريم ها 
امروز در ونزوئلا كاملا مش��هود اس��ت و دولت مادورو 
نمي توان��د از پس نيازهاي اساس��ي كش��ور ب��ر بيايد. 
تحول ديگري كه قابل توجه اس��ت، تحريم هاي اخير 
عليه چهار مقام نظامي ونزوئلاس��ت كه نشان مي دهد 
دولت ترامپ تصميم گرفته فشارها را بر ارتش متمركز 
كند. ارتش ونزوئلا در چند سال گذشته با الگو برداري 
از كوبا گس��تره فعاليت خود را در اقتصاد افزايش داده 
و مس��ووليت هاي بس��ياري در اداره نهاده��اي دولتي 
متقبل ش��ده اس��ت. ارتش ونزوئلا اكن��ون به صورت 
مس��تقيم از فعاليت اقتصادي اين كشور سود مي برد. 
از اين رو، كاش��تن تخم نف��اق در داخل ارتش ونزوئلا 

اقدامي هوش��مندانه محسوب مي ش��ود. در حالي كه 
وف��اداري مقامات رده بالاي ارتش ب��ه دولت مادورو از 
طريق قائل ش��دن مزيت هاي اقتصادي خريداري شده 
است، رده هاي متوسط و نيروهاي رده پايين در معرض 
مشكلات اقتصادي گريبان گير عموم مردم، آسيب پذير 
هستند. گزارش ها درباره موارد گسترده نقض اخلاقيات 
ماه هاس��ت كه به گوش مي رس��د. آنهاي��ي كه نگران 
سرنوش��ت خود هستند و از فس��اد عمومي در دولت 
خسته ش��ده اند احتمالا به مس��ووليت خاص خود در 
قبال قانون اساسي كشور مي انديشند. »اكونوميست« 
نوشت: »نيروهاي نظامي هستند كه درباره آينده مادورو 
تصميم مي گيرند و مردم به طور مستقيم در اين زمينه 

نقشي نخواهند داشت. اگر ارتش حمايت خود را از رژيم 
كاراكاس دريغ كند، تغييرات به سرعت آشكار مي شوند. 
اگر نه، گرسنگي و فشار بر مردم ادامه خواهد داشت.«

در همين حال، تغيير در سياست گذاري هاي امريكا 
تغييرات گس��ترده در ماهيت منطقه را در پي داش��ته 
اس��ت و اين تحولات مي توانند بر سرنوش��ت چاويسم 
تاثير بگذارند. براي م��ادورو، تكيه كردن به دولت هاي 
دوست براي فراهم كردن پوشش ديپلماتيك لازم براي 
ادامه استبداد، به دليل تغييرات در حال وقوع سياسي 
در منطقه و حركت امريكاي لاتين به س��مت رهبري 
عمل گرايانه و تجارت دوس��ت، سخت تر مي شود. اين 
روند كه با رياست جمهوري موريسيو ماكري در انتخابات 
2۰15 آرژانتي��ن، پيروزي پدرو پابلو كوژينس��كي در 
انتخابات 2۰1۶ در پرو و پيروزي مجدد سباستين پينرا 
در انتخابات اخير شيلي همراه بود، راي دهندگان نشان 
دادند كه خواستار روي كار آمدن رهبراني هستند كه 
هيچ سنخيتي با پروژه هاي ايدئولوژيكي مشابه چاويسم 
ندارند. انتظار مي رود در ۶ انتخابات پيش رو در برزيل، 
كلمبيا، كاس��تاريكا، مكزيك و پاراگوئه در سال 2۰18 

نيز نتيجه مشابهي حاصل شود. 
مساله مهم اين است كه تغيير شرايط از محكوميت 
زباني اس��تبداد در ونزوئلا به اعمال تحريم هاي مالي و 
انزواي ديپلماتيك، همچنان ادامه خواهد داشت. به طور 
قطع اعمال فش��ارها در از بين بردن مشروعيت دولتي 
كه براي قانون اساس��ي هيچ ارزش��ي قائل نمي شود، 
نقش كليدي خواهد داشت و در عين حال هزينه هاي 
اقتصادي را براي رژيم مادورو افزايش مي دهد. با توجه 
به قابليت دوام آوردن چاويسم در زير فشار، پيش بيني 
نتيجه نهايي دش��وار اس��ت؛ اما آنچه در س��ال 2۰18 
به ط��ور قطع قابل مش��اهده خواهد بود اين اس��ت كه 
ش��رايط در ونزوئلا وخيم تر مي شود، دولت درآمدهاي 
كمتري خواهد داش��ت و تعداد دوس��تان م��ادورو در 
منطق��ه كمتر خواهد ش��د. معلوم نيس��ت كه ونزوئلا 
امسال ش��اهد انتخابات رياست جمهوري باشد، اما اين 
مساله احتمالا اهميت چنداني نخواهد داشت چرا كه 

دوره چاويسم در نهايت به سر آمده است. 
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پرونده8
صادرات دام به صورت مشروط 

آزاد شد
مع��اون وزير جهاد كش��اورزي با ارس��ال نامه يي به 
رييس كل س��ازمان توس��عه تجارت ايران، صادرات دام 

سبك را به صورت مشروط آزاد اعلام كرد. 
به گ��زارش مهر، علي اكبر مهرفرد، معاون توس��عه 
بازرگاني و صنايع كشاورزي وزارت جهاد كشاورزي، در 
نامه يي به رييس كل س��ازمان توسعه تجارت و رييس 
گمرك ايران، صادرات دام س��بك را بطور مشروط آزاد 
اع��لام ك��رد.  در متن اين نامه آمده اس��ت: با توجه به 
درخواست هاي متعدد بخش خصوصي براي حفظ بازار 
صادراتي دام زنده در كشورهاي هدف به ويژه كشورهاي 
حاشيه خليج فارس از يك طرف و ضرورت تنظيم بازار 
گوشت گوسفندي و كنترل قيمت آن در كشور از طرف 
ديگر و هماهنگي هاي به عمل آمده با كارگروه تنظيم 
بازار، بدين وسيله به استحضار مي رساند از تاريخ صدور 
اين نامه در ازاي واردات هر يك كيلوگرم لاشه گوشت 
گوس��فندي، صادرات ي��ك كيلوگرم دام زنده س��بك 
)گوس��فند و بز( با رعايت مق��ررات و ضوابط قرنطينه 

»دامپزشكي تا اطلاع ثانوي مجاز اعلام مي گردد. 

تسريع در تعيين قيمت 
خريد تضميني گندم97 

153 نفر از نمايندگان مجلس ش��وراي اس��لامي در 
بيانيه يي خواس��تار تعيين قيم��ت خريد تضميني گندم 
در سال 1397 از كش��اورزان شدند.  به گزارش خبرنگار 
پارلماني ايرنا، در اين بيانيه كه توس��ط محمد حس��ين 
فرهنگي عضو هيات رييس��ه مجلس قرائت ش��د خطاب 
به رييس جمهوري آمده اس��ت: طب��ق تبصره يك قانون 
تضمين خريد محصولات اساس��ي كشاورزي مصوب 21 
ش��هريور 1368، وزارت جهاد كش��اورزي موظف اس��ت 
هر س��اله قيمت خريد تضميني محص��ولات را با رعايت 
هزينه هاي واقعي توليد و در يك واحد بهره برداري متعارف 
و حفظ رابطه مبادله در داخل و خارج بخش كش��اورزي 
تعيين و حداكثر تا پايان تيرماه به هيات دولت تقديم كند.  
در ادامه اين بيانيه گفته ش��ده است: همچنين در تبصره 
2 همين قانون آمده است دولت موظف است قيمت هاي 
مصوبه مزب��ور را قبل از آغاز هر س��ال زراعي يعني آخر 
شهريورماه از طريق رسانه هاي عمومي اعلام كند، در سال 
ج��اري با وجود اينكه وزارت جهاد كش��اورزي به وظيفه 
قانوني خ��ود پايبند بوده و قيمت خري��د تضميني را به 
شوراي اقتصاد ارائه كرده اما همچنان پس از گذشت چهار 
ماه از موعد قانوني دولت قيمت نهايي خريد تضميني را 
به جامعه كشاورزي اعلام نكرده است.  نمايندگان در اين 
بيانيه تاكيد كرده اند: در اين ش��رايط كه رييس جمهوري 
به دس��تاوردهاي خودكفايي گندم افتخار مي كنند بدنه 
اجرايي كش��ور با دير اعلام كردن ن��رخ خريد گندم اين 
نگران��ي را در بين كش��اورزان ايج��اد مي كنند كه دولت 
قصدي براي خريد تضميني در س��ال آينده ندارد، نتيجه 
اجرا نشدن قانون خريد تضميني، كاهش سطح توليد در 
سال آينده و آسيب پذيري امنيت غذايي كشور و كاهش 
سطح اشتغال مربوطه خواهد بود. امضا كنندگان اين بيانيه 
از رييس جمهوري خواس��تند اقدام عاجل در اجراي اين 
قانون شدند تا نگراني اين بخش مهم جامعه كه در سنگر 

توليد با نااميدي فعاليت مي كنند مرتفع شود. 

قدرت فروش چاي ايراني 
بيشتر شد

رييس س��ازمان چاي كش��ور گفت: در صورت كنترل 
قاچ��اق چاي و تعرفه گذاري منطقي و جهت دار براي چاي 
خارجي، قدرت بازرگاني چاي داخلي بيش��تر مي شود.  به 
گزارش ايس��نا، محمدولي روزبهان اظهار كرد: مبلغ 682 
ميلي��ون توم��ان از مطالبات به حس��اب عابر بانك س��په 
چايكاران واريز شده است. به اين ترتيب تاكنون در مجموع 
166 ميلي��ارد و 902 ميليون تومان از مطالبات چايكاران 
واريز ش��ده اس��ت.  وي با بيان اهميت اقتصادي چاي در 
كش��ور از همه دس��ت اندركاران و توليدكنن��دگان چاي 
درخواس��ت كرد، در راس��تاي بازرگاني چاي از برنامه هاي 
دوطرفه )توليد - بازار و بازار-توليد( استفاده كنند.  روزبهان 
تصريح كرد: در صورت كنترل قاچاق چاي و تعرفه گذاري 
منطقي و جه��ت دار براي چاي خارج��ي، قدرت بازرگاني 
چاي داخلي بيش��تر شده است. از سوي ديگر با عنايت به 
جلسه برگزار شده با اتحاديه چايكاران و مجمع عالي واردات 
و صادرات، شرايط مناسبي براي عرضه و توزيع چاي ايراني 

براي بازار مصرف داخلي و خارجي فراهم شود.

توليد 40 ميليون اصله نهال 
مثمر 

مع��اون تحقيقات، كنترل و گواهي موسس��ه ثبت و 
گواهي بذر و نهال كش��ور گفت كه از ابتداي سال جاري 
تاكن��ون حدود 40 ميلي��ون اصله نهال مثم��ر در 357 
نهالس��تان مجوز دار كشور توليد ش��ده است.  عبدالرضا 
كاوند روز چهارش��نبه در گفت وگو با ايرنا در كرج، افزود: 
توليد اين ميزان نهال در اجراي قانون ثبت ارقام گياهي 
و كنترل و گواهي بذر و نهال و كنترل و نظارت بر توليد 
نهال درختان ميوه در نهالستان هايي كه از موسسه مجوز 
دارند مطابق دس��تورالعمل در سال 1396 در كل كشور 
انجام شده است.  وي اظهار داشت: اين نهالستان ها دارنده 
اجازه توليد تمام محصولات سردرختي از جمله دانه دار، 
هس��ته دار، دانه ريز، خش��كبارها، ريزميوه ها، مركبات و 
محصولات نيمه گرمس��يري هس��تند.  وي گفت: توليد 
اين تعداد نهال با مش��اركت توليدكنندگان نهال )بخش 
خصوص��ي( انجام ش��ده ك��ه در مراح��ل مختلف توليد 
نهال ناظرين موسس��ه به عنوان ناظري��ن بر توليد نهال 
در نهالس��تان ها از اين نهالستان ها بازديد كرده و رعايت 
ضوابط و ش��رايط فني در توليد نهال را رصد كردند و در 
نهايت با تاييد كميته فني نهال هر اس��تان كه مركب از 
مدير باغباني اس��تان يا نماينده او، مدير حفظ نباتات يا 
نماينده او و نماينده موسس��ه آم��ار، نهال مورد تاييد هر 
توليد كننده را پس از احراز استاندارد هاي فيزيكي تعيين 
كرده و ابلاغ كردند.  وي افزود: تمام افرادي كه متقاضي 
ايجاد باغ بوده يا درصدد اصلاح و جايگزيني باغات هستند 
نهال هاي مورد نياز خود را فقط از نهالس��تان هاي معتبر 
درياف��ت كنند تا در صورتيكه ض��رر و زياني به آنها وارد 
شد از طريق اين موسس��ه بتوانند حقوق قانوني خود را 
دريافت كنند.  كاوند با بيان اينكه اكنون فصل جابه جايي 
نهال است، گفت: براي دريافت نهال بايستي به كساني كه 
مراجعه كنند اولا از ما مجوز داشته باشند و ثانياً نهال را با 
شناسه دريافت نمايند و فاكتور فروش را به صورت حتمي 

از فروشنده دريافت كنند.

كشاورزي

الزامات ديپلماسي نوين ايران

اروپا بايد براي مسووليت پذيري در مركز ديپلماسي باشد

نقشه راه ايران در مواجهه با تغييرات ژئوپليتيك انرژي در جهان
  DBA نوشين محمدعليپور  دانشجو دكتراي مديريت

بروز تحريم ه��اي ناعادلانه عليه ايران در س��ال هاي 
اخير، ميزان وابس��تگي اقتصاد اي��ران به صادرات نفت و 
گاز و مخاط��رات فراوان آن را آش��كار كرد. تحريم ها به 
روش��ني ثابت كرد تا زماني كه وابستگي ايران به درآمد 
نفت و گاز وجود دارد، شمشير تحريم بر سر اقتصاد ايران 

وجود خواهد داشت. 
اينچنين بود كه اقتصاد مقاومتي دستور تغيير مسير 
اساسي در زمينه استفاده كش��ور از درآمد نفت و گاز را 
ص��ادر كرده و از مجريان و تدبيرپ��ردازان مي خواهد كه 
زمينه تبديل نفت در داخل كش��ور ب��ه ارزش افزوده را 
فراهم و جلو خام فروشي و همزمان اتكاي درآمد كشور به 

عايدات نفت گرفته شود. 
نگاهي به سير تاريخي نيز نشان مي دهد كه نوسان 
ش��ديد درآمدهاي نفتي به واس��طه كاه��ش قيمت، 
مقدار صادرات و تولي��د و اين اواخر تحريم، پديده يي 
تكرار ش��ونده در اقتصاد ايران بوده و خواهد بود. اين 
نوسان از زمان نهضت ملي شدن صنعت نفت در سال 
1329 تاكنون به دلايل مختلف ادامه داش��ته اس��ت. 
در اين س��ال درآمد نفت��ي از 59 به 9ميليون دلار در 
س��ال و در س��ال 1332 به صفر رس��يد. در دهه 50 
درآمد نفت 160درص��د افزايش يافت اما در دهه اول 
انق��لاب كاهش 33تا 54 درصدي درآمد نفت به وقوع 
پيوس��ت. در س��ال هاي تحريم فروش نفت نيز درآمد 
كش��ور از اين محل بيش از 50 درص��د كاهش يافته 
بود و صادرات نفت از بيش از دو ميليون بش��كه نفت 
به كمتر از يك ميليون بش��كه در روز كاهش يافت. به 
علاوه وابستگي به نفت براي ايران ارمغاني جز اقتصاد 

به  شدت دولتي، پوشش ناكارآمدي هاي مديريت هاي 
اقتصادي، شكل گيري ساختارهاي رانتي و غيررقابتي، 
تش��ديد نابرابري ها، ايجاد رفاه بالاتر از سطح تلاش و 
بهره وري واقعي جامعه، ظرفيت پايين رش��د اقتصادي 

و كاهش بهره وري و بيماري هلندي نياورده است. 

 تغييرات ژئوپليتيك انرژي در جهان تا 2035
آنچه در جهان امروز قابل مشاهده است اينكه تحولات 
ژئوپليتيك انرژي جهان به س��متي درحال حركت است 
كه اتكا به درآمد نفت را مانند گذش��ته براي بس��ياري 
از كش��ورها ارزان مي كن��د. براس��اس پيش بيني آژانس 
بين المللي انرژي از سال 2017تا 2035 امريكا بزرگ ترين 
توليدكننده نفت خام جهان خواهد شد و روشن است هر 
كار كه بخواهد با قيمت و بازار نفت خواهد كرد. همچنين 
تا س��ال 2035 امريكاي ش��مالي به صادركننده خالص 
هيدروكربن ها تبديل خواهد شد. در همين حال تقاضاي 
نفت در اين سال ها از سوي خريداران عمده با كاهش 8 
ميليون بشكه يي در روز مواجه خواهد شد؛ به طوري كه 
تقاضاي خريد نفت امريكا از 17.1 به 14ميليون بشكه در 
روز، تقاضاي اتحاديه اروپا از 11.7 به 8.9 و تقاضاي ژاپن 
از 4.7 به 2.8ميليون بشكه در روز كاهش خواهد يافت. 
همچنين صادرات انواع س��وخت هاي مايع توسط امريكا 
بر واردات آن پيش��ي خواهد گرفت. روشن است اين امر 
تغيير بزرگي در نقش نفت در اقتصادهاي تك محصولي 
و نفتخيز مانند ايران ايجاد خواهد كرد. بنابراين اگر با به 
كارگيري دستورات اقتصاد مقاومتي نتوانيم به سرعت از 
وابس��تگي اقتصاد ايران به نفت خام كم كنيم حتي اگر 
ف��رض بگيريم كه تحريمي ه��م در كار نخواهد بود، باز 

هم جريان آينده بازار نف��ت خود، تحريمي جديد براي 
اقتصاد ايران محسوب مي شود. تحريمي كه ديگر برپايي 
مذاكرات ژنو و وين براي رفع آن قابل انجام نخواهد بود.  
با اين حال كارشناسان اقتصادي هشدار مي دهند كه به 
احتمال فراوان فشارها و محدوديت هاي بين المللي آشكار 
و پنهان بر اقتصاد ايران تداوم داش��ته باشد؛ زيرا از يك 
 سو با تحريم هاي پنهان، جايگاه طبيعي اقتصاد ايران در 
تقسيم كار بين المللي به رسميت شناخته نمي شود و از 
سوي ديگر امكان برقراري تحريم هاي جديد- به هر بهانه 
تازه - با هدف منزوي كردن و مانع تراشي براي پيشرفت 
كشور محتمل اس��ت.  اينچنين است كه تنها راه پايدار 
مقابله با تحريم ها، گذر از اقتصاد نفتي موجود به س��وي 
اقتص��ادي با ارزش افزوده بالاس��ت كه اگر هم تحريم يا 
تغييري در شرايط انرژي جهان به وقوع پيوست، اقتصاد 
ايران با تكيه بر منابع درون زاي خود به حيات ادامه دهد.  
از س��وي ديگر هر چند اين  روزها درآمدهاي نفتي ايران 
آن رونق سابق را نداشته و روزبه روز شاهد كاهش قيمت 
نفت هس��تيم اما به  هر حال اين طلاي سياه، مهم ترين 
منبع درآمد كشورهايي همچون ايران است. آيا تا به  حال 
ب��ه اين موضوع فكر كرده ايد كه براي خريد كمپاني هاي 
مطرحي همچون اپل يا گوگل چ��ه  مقدار از اين درآمد 
نفتي مورد نياز اس��ت؟! در ادامه به بررس��ي اين موضوع 

مي پردازيم. 
ابتدا لازم است بيان كنم، آمار ارزش گذاري كمپاني ها 
براساس داده هاي وب سايت Statista است و همچنين 
درآمد نفتي ايران نيز بنا بر توليد روزانه دو ميليون بشكه 
با قيم��ت 40دلار در نظر گرفته ش��ده اس��ت بنابراين 
درآمد سالانه ايران در حالت ميانگين سالانه 28ميليارد 

دلار خواه��د ب��ود.  گران تري��ن كمپاني دنيا ب��ا ارزش  
723.724ميلي��ارد دلار اپل ن��ام  دارد. در رابطه با ارزش 
اين كمپاني بهتر اس��ت، بدانيد اين مقدار بيش  از 2برابر 
ارزش كشور يونان است. با احتساب درآمد ميانگين نفتي 
اي��ران چيزي حدود 26س��ال زمان لازم اس��ت تا بتوان 
كمپاني اپل را تصاحب كرد! گوگل، بزرگ ترين كمپاني 
اينترنتي دنيا ارزشي معادل 849.345 ميليارد دلار دارد 
كه اگر بخواهيم با ميانگين درآمد فعلي نفتي ايران آن را 
بخريم، زماني معادل 25سال نياز خواهيم داشت. البته با 
اين مقدار مي توانيم 125تيم مثل منچستريونايتد را نيز 
بخريم.  كمپاني مايكروسافت درحال حاضر ارزشي معادل 
333.524ميليارد دلار دارد براي خريد ردموندي ها  بايد 
حدود 12سال و 10ماه درآمد نفتي ايران را داشته باشيم. 
البته حساب بيل گيتس را از اين كمپاني جدا كنيد زيرا 
ش��خص بيل گيتس هم اكنون س��رمايه يي مع��ادل 80 
ميليارد دلار دارد كه چيزي معادل 3س��ال درآمد نفتي 

ايران با قيمت كنوني است. 
سامس��ونگ به عنوان بزرگ ترين توليدكننده تلفن 
 همراه دنيا و يكي از برترين توليدكنندگان لوازم خانگي 
ارزش��ي معادل 214.039ميلي��ارد دلار دارد كه برابر با 
درآمد نفتي 8 س��ال ايران اس��ت. اين كمپاني در سال 
2014 درآمدي مع��ادل 45.45ميليارد دلار را داش��ته 
كه حدود 2برابر درآمد فعلي نفتي يك ساله ايران است.  
فيس بوك در س��ال 2015 توانس��ت 29امين كمپاني با 
ارزش  دني��ا لقب بگي��رد. فيس بوك هم اكنون ارزش��ي 
معادل 183.860ميليارد دلار دارد، اين به  معني 7سال 
درآمد نفتي ايران است.  بزرگ ترين كمپاني توليدكننده 
پردازنده دنيا با اينكه اين  روزها همچون گذشته قدرتمند 

نيس��ت اما با ارزش 148.094ميليارد دلاري خود هنوز 
يكي از با ارزش ترين كمپاني هاي دنيا محسوب مي شود؛ 
براي تصاحب اينتل بايد هزينه يي معادل 6 سال درآمد 
نفت��ي ايران ص��رف ش��ود.  ديزني به عنوان يك��ي از با 
سابقه  ترين كمپاني هاي صنعت انيميشن ارزشي معادل 
178.267دلار دارد كه با درآمد نفتي 7سال ايران برابري 
مي كند. انيميشن يخ زده)Frozen( ساخته والت  ديزني 
ب��ا فروش يك ميليارد و 279ميليون و 852 هزار و 693 
دلار يكي از پرفروش ترين انيميش��ن هاي تاريخ اس��ت.  
زماني كمپاني كوكاكولا به عنوان برترين برند تجاري دنيا 
ش��ناخته مي ش��د با اينكه اين لقب هم اكنون در اختيار 
اپل است اما باز هم كوكاكولا با ارزش 177.142ميليارد 
دلاري خود يكي از گران ترين كمپاني هاي دنياست. براي 
خريد كوكاكولا با درآمد نفتي ايران چيزي حدود 7سال 

زمان لازم است. 
كمپان��ي ژاپن��ي Toyota ب��ه عن��وان يك��ي از با 
ارزش تري��ن كمپاني هاي خودروس��از دنيا ارزش��ي برابر 
924.238ميليارد دلار دارد كه براي خريد آن بايد درآمد 
نفتي 17سال ايران را بپردازيم. تويوتا هم اكنون 339هزار 

كارمند دارد و از 13 زيرمجموعه تشكيل شده است. 
با توجه به شرايط فعلي درآمد نفتي ايران، هيچ كدام 
از 100كمپاني برتر دنيا را با درآمد يك  س��اله نمي توان 
خريد البته بايد توجه داشت كه ممكن است درآمدهاي 
نفتي ايران در آينده دس��تخوش تغييرات زيادي ش��ود 
بنابراين نمي ت��وان اين آمار را قطعي در نظر گرفت. اين 
آم��ار به  ص��ورت ميانگين در نظر گرفته ش��ده بنابراين 
هيچ گونه جنبه پژوهش��ي يا اقتصادي نخواهد داشت و 
صرفا جهت نمايش ارزش كمپاني هاي مطرح تدوين شده 
است. ولي نكته مهم اين است كه ما بايد هر چه زودتر با 
حركت به سمت ايجاد شركت هاي دانش بنيان و كاهش 
وابستگي به نفت در مسير توسعه يافتگي هر چه بيشتر 

اقتصاد كشور گام  برداريم. 

سيداحمد حسيني  
كارشناس و تحليلگر ارشد مسائل سياسي و بين المللي  

 س��رانجام پس از هفته ها كشمكش و زورآزمايي، 
دونال��د ترام��پ نتوانس��ت ه��دف تبليغات��ي دوران 
رياس��ت جمهوري خ��ود مبني بر خروج اين كش��ور 
از برج��ام را عملي كند و مجددا برج��ام را براي يك 
دوره ديگر تمديد كرد، هر چند طبق عادت، همزمان، 
تعدادي از افراد و شركت ها را در فهرست تحريم هاي 

خود وارد كرد. 
هر چند رييس جمهور امريكا با يك فرمان س��اده 
مي توانست تكليف ايالات متحده با اين توافق را روشن 
كند و از زير بار تعهدات خارج شود اما روندي كه منجر 
به نگهداشتن امريكا در اين موضع شد، حاوي نكته ها 
و ابعاد مهمي اس��ت كه بايد نسبت به آنها، هوشياري 
داش��ت و نس��بت به طراحي دقيق سياست خارجي 
كش��ورمان اقدام ك��رد. نظر به اهميت و حساس��يت 
موضوع و با توجه به اينكه سروصداها و شرط و شروط 
ترامپ براي مواجهه با برجام براي دوره ديگر نش��ان 
از تداوم كارش��كني ها و زياده خواهي ها دارد، در اين 
فرصت تلاش مي ش��ود، نكاتي در خصوص ش��رايط 
حاكم بر سياست خارجي امريكا، ملاحظات كشورها به 
خصوص اروپا نسبت به اين تحولات و نيز ملاحظاتي 
كه بايد از سوي جمهوري اسلامي ايران رعايت شود، 

مورد اشاره قرار گيرد: 

 مسيري كه امريكا مي پيمايد
همانط��ور كه از ابتداي روي كار آمدن دونالد ترامپ 
پيش بيني مي ش��د، ايالات متحده در سياست خارجي 
خ��ود، خط مش��ي اي در پيش گرفته كه ن��ه تنها هيچ 
حامي بيروني غير از رژيم صهيونيستي و آل سعود ندارد 
بلكه در داخل نيز، با س��خت ترين انتقادها و مخالفت ها 

مواجه است. 
ش��خصيت ترامپ، تركيب تيم سياس��ت خارجي وي 
و رويك��ردي ك��ه در پيش گرفته، قدرت جريان س��ازي و 
ائتلاف سازي را از اين كشور گرفته و برخلاف دوران اوباما، 
اين كشور در عرصه ديپلماسي بصورت پياپي با ناكامي ها 
و س��رخوردگي هايي مواجه مي شود كه در تاريخ سياست 
خارجي دهه هاي اخير اين كش��ور كم سابقه بوده و قدرت 
نرم اين كشور را به شدت دچار فرسايش ساخته است.  اين 
وضع نش��ان از پيدايش نقاط ضعف در سياس��ت خارجي 
ايالات متحده دارد كه براي همگان از جمله ايران، فرصت 
مغتنمي است تا همگان ماهيت سياسي، زياده خواهي ها و 
برخوردهاي غيراخلاقي اين كشور با جهان را ببينند و براي 

مواجهه با آن، فكري كنند. 

 رفتار اروپا در برابر ترامپ
چنان كه اشاره شد رفتار ترامپ، نزديك ترين متحدان 
اين كشور در اروپا را نيز نگران كرده و آنان متوجه اين امر 
شده اند كه اگر در برابر ماجراجوئي هاي اين كشور ايستادگي 
نكنند، بر اساس تجربه هاي تاريخي، بايد هزينه بسياري در 

آينده بپردازند.  اكنون كشورهاي اروپايي دريافته اند حفظ 
برج��ام نه تنها به عنوان يك توافق چندجانبه بلكه اهرمي 
كه امنيت و پرستيژ اروپا در مواجهه با چالش ها و مشكلات 
فراروي به خصوص در منطقه خاورميانه به آن وابسته است. 
همين عناصر باعث شد كه اروپا اين بار، رفتاري متفاوت از 
گذشته بروز داده و از تمام توان و ظرفيت خود براي متوقف 
كردن ماشين ويرانگر امريكاي ترامپ استفاده كند. اما در 
پس اين خطري كه اروپا احساس مي كند، انگيزه هايي نيز 
براي برخي كشورهاي اين قاره همانند فرانسه ايجاد شده 
كه يك فرصت طلايي نصيب آنان شده تا نقش خود را به 
عن��وان بازيگري تعيين كننده بالا ببرند و كانون اين نقش 

آفريني منطقه خاورميانه و آن هم به بهانه ايران است. 
اكن��ون تفاوتي كه در سياس��ت مجموعه غرب ديده 
مي ش��ود كه بر خ��لاف دوران اوباما، اروپ��ا با محوريت 
فرانس��ه در تكاپوس��ت كه نگران هاي مربوط به ايران را 
برجسته ساخته و اين بار از عنصر امريكا براي هم افزايي 

در مسير وارد كردن فشار بر ايران استفاده كند. 

 ائتلاف نيروهاي ماجراجو
در كنار ش��رايطي ك��ه بازيگران پي��دا كرده اند بايد به 
وجود ائتلاف: امريكا، اس��راييل و رژيم سعودي اشاره كرد. 
اين همگرايي ايجاد ش��ده هم خود منش��أ خطر است كه 
نمونه اخير آن را در اغتشاش��ات در برخي شهرهاي ايران 
ديدي��م و هم اينك��ه در اصل وارد كردن فش��ار بر ايران با 
كش��ورهاي اروپايي، هم سو هستند و لذا بايد توجه جدي 

به آن صورت گيرد. 

 ملاحظات و پيشنهادها
ش��رايطي كه در امري��كا با روي كار آم��دن ترامپ 
پيش آم��ده، ق��درت مانور و ت��وان ائتلاف س��ازي اين 
كش��ور را كاهش داده و به چهره امريكا، آس��يب جدي 
زده اس��ت. جمهوري اس��لامي ايران تاكنون توانس��ته 
اس��ت با خويشتنداري و ابتكارات صورت گرفته، صحنه 
بين الملل��ي را رص��د نم��وده و ب��ا مجموع��ه اقداماتي، 
گس��ل ها و ش��كاف هاي مورد اش��اره را شناس��ايي و با 
تمركز بر آنها، س��ناريوهاي دش��منان را عقيم سازد.  با 
اطمينان به الطاف الهي، اصالت حركت انقلاب اسلامي، 
خون هاي پاك ش��هيدان و هوشياري و درك خوبي كه 
در جامعه ايراني وجود دارد، اين مس��ير عزتمندانه را به 
پيش خواهد برد اما با اين حال شايس��ته است تدابيري 

انديشيده شود كه ذيلا به اهم آنها اشاره مي شود. 

 ابزارهاي قدرت ايران در منطقه
اي��ران در س��ال هاي اخي��ر از طريق درك درس��ت 
روندهاي منطقه اي، اس��تقامت اسطوره يي و برخورداري 
از عنص��ر رهب��ري آگاه به عمق و ماهي��ت اين تحولات 
توانس��ته است به قدرتي اثربخش و تاثيرگذار در محيط 
پيراموني خود تبديل ش��ود. اين جايگاهي اس��ت كه به 
لطف الهي و مجاهدت هاي بس��يار وبا وجود دشمني ها 
و س��نگ اندازي هاي بسيار كس��ب كرده ايم و اكنون در 
مرحل��ه مديريت و تثبيت آن ق��رار داريم.  اين وضعيت 
ني��از به ي��ك چت��ر حمايتي گس��ترده از س��وي همه 
مل��ت دارد و بايد بدرس��تي آن را به جهان بشناس��انيم 

و ماهيت��ش را ك��ه در جه��ت مقابله ب��ا بي نظمي ها و 
تهديدها و افراط گرايي هاس��ت، نش��ان دهيم. بصورت 
مش��خص بايد با اروپا، روس��يه و چين صحبت كنيم و 
همس��ايگان را در مدار ديپلماس��ي خود داشته باشيم. 
علاوه بر موض��وع منطقه يي بايد در مورد توان نظامي و 
موش��كي خود، از يك طرف محكم موضوع بگيريم و آن 
را به دژ تس��خيرناپذيري تبدي��ل كينم اما در عين حال 
باي��د الزامات آن از جمله: ع��دم تحريك ديگران، به كار 
بردن ادبيات درست و اطمينان بخش و نيز تلاش جهت 

كيفي شدن اين ظرفيت را به كار بريم. 
در اين خصوص لازم است، مكانيسم هاي گفت وگو با 
كش��ورهاي مهم اروپايي برقرار كنيم و منطق و ديدگاه 

خود را در اين موارد براي آنان بازگو كنيم. 

 دفاع چندلايه از برجام
در خصوص برجام، با توجه به اهداف ماجراجويانه 
اي��الات متحده، بايد اروپا را براي پذيرش مس��ووليت 
بيشتر در سناريوهاي مختلف در مركز ديپلماسي خود 
نگ��ه داريم و در قبال هر اقدامي كه امريكا براي تهي 
ساختن اين تعهد انجام مي دهد راهكارهاي مذاكره اي، 

حقوقي و بين المللي را فعال كنيم. 
باي��د به گونه يي چندلايه و نقط��ه به نقطه از اين 
توافق مراقبت كنيم تا همه طرف ها از مواضع غيرقابل 
ع��دول ايران در اي��ن تجربه بين الملل آگاه ش��وند و 
همان گون��ه كه جنگ تحميلي ب��راي ايران در بخش 
تهديدهاي نظامي، بازدارندگي ايجاد كرد، اين تجربه 

نيز بايد در مقابل سناريوهاي سياسي عليه كشورمان 
ظرفيت بازدارندگي ايجاد ك��رده و براي دوره پس از 
سپري شدن دوره زماني برجام، طراحي هاي دقيق را 

از هم اكنون انجام دهيم. 
در اين خصوص لازم اس��ت بر اين اصل اساس��ي 
تاكيد شود كه ايران تا زماني كه اين توافق منافع ملي 
و انجام عملي تعهدات طرف ها را تضمين كند در آن 
باقي مي مانيم و منتظر مشاهده آخرين رفتار و اقدام 

آنها شويم. 

 حفظ شركاي منطقه  اي و غير اروپايي
اصل تنوع در روابط و داش��تن ش��ركاي سياس��ي و 
اقتص��ادي گس��ترده، از عناص��ر قدرت هر كش��وري از 
جمل��ه جمهوري اس��لامي ايران اس��ت كه هم��واره در 
جهت گيريه��اي سياس��ت خارج��ي خ��ود در دهه هاي 

گذشته، به اين قاعده واقع بينانه عمل كرده است. 
در موضوع هس��ته يي نيز همواره رايزني، مش��ورت و 
به اش��تراك گذاري مس��ائل و موضوعات با دو كشور چين 
و روس��يه و س��اير دوس��تان در منطقه و خارج از منطقه 
در دس��تور كار بوده است. متاس��فانه ديده مي شود اخيرا 
حركت هاي معني داري براي تخريب روابط با اين دو كشور 
با استفاده از فضاس��ازي هاي منفي در شبكه هاي مجازي 
صورت گرفته و افكار عمومي مردم را بر عليه اين كشورها، 
تخريب مي كند.  اين در حالي است كه كشورهايي همانند: 
تركيه، عربستان س��عودي، مصر و ديگران كه در گذشته 
كاملا در بلوك غرب قرار داش��ته اند، سياس��ت گس��ترش 
تعاملات با اين كش��ورها و كاستن از تكيه بيش از حد به 

غرب را آغاز كرده اند. 

 توجه به عناصر قدرت در داخل كشور
يك��ي از مولفه هاي مهم حفظ ق��درت ايران و نقش 
آفريني آن در منطقه، توجه به شرايط داخلي و وضعيت 
عمومي مردم اس��ت. علائم بس��يار و ح��وادث اخير در 
ش��هرهاي ايران، نش��ان از آن دارد كه دش��من با تمام 
ابزاره��ا و ظرفيت خ��ود درصدد زدن به پش��توانه هاي 
داخلي قدرت ايران و جدا كرن مردم از سيستم است. 

دقت نظري در برنامه هاي مختلف: شبكه هاي تلويزيوني، 
اينترنتي، شبكه هاي مجازي و فعال شدن گروه هاي مخالف 
نظام در بخش جنگ رواني، حكايت از طراحي گسترده در 
اين زمينه دارد. رقباي ما بدرس��تي متوجه حضور و نقش 
آفريني مردم و انسجام جامعه در مولفه هاي تشكيل دهنده 
قدرت ايران شده و براي آن خواب هايي ديده اند. سخن در 
اين زمينه بسيار است اما اجمالا بازسازي دروني جامعه و 
توجه جدي به نقاط ضعف و آسيب كشور از ضرورت هايي 
اس��ت كه تمركز بيش از پيش مقامات و نهادهاي فكري، 
تحليلي و پژوهشي كشور را مي طلبد. بايد بصورت واقعي، 
ظرفيت هاي علوم انس��اني را در اين زمينه به كار بس��ت و 
تحولات را درس��ت و هوش��مندانه مديريت و نقطه نفوذ و 

تخريب دشمن را گرفت.
منبع: ديپلماسي ايراني

در دو سالي كه از اجراي توافق هسته يي بين ايران و 1+5 مي گذرد، 
اروپا و امريكا هر يك مسير متفاوتي را براي عملياتي سازي برجام در پيش 
گرفته اند؛ اروپا راه مشخص شده توافق را طي مي كند و امريكاي ترامپ 
درصدد مانع تراش��ي است.  ايرنا در گزارشي تحليلي خبري با بيان اين 
مطلب افزود: در سال نخست اجراي برجام، همان طور كه انتظار مي رفت 
شاهد اقدام هماهنگ اروپا و امريكا به عنوان اعضاي گروه 1+5 بوديم اما با 
پيروزي جمهوري خواهان و ورود دونالد ترامپ به كاخ سفيد، راه واشنگتن 
و بروكسل در موضوع برجام و ديگر مسائل بين المللي از يكديگر جدا شد. 
در روزهاي گذشته و آستانه تصميم ترامپ درباره برجام، اين اختلاف 
بار ديگر خود را نشان داد. »فدريكا موگريني« مسوول سياست خارجي 
اتحاديه اروپا و وزيران امور خارجه فرانس��ه، آلمان و انگليس، در ديدار با 
»محمدجواد ظريف« وزير امور خارجه ايران بر پايبندي كشورهاي خود 

به برجام تاكيد كردند. 
همان روز »امانوئل مكرون« رييس جمهوري فرانسه در تماسي تلفني 
با ترامپ از قاطعيت پاريس در اجراي برجام س��خت گفت. مسائل اشاره 
شده نه تنها بي تاثير بر تصميم نهايي رييس جمهوري امريكا درباره توافق 
نبود بلكه از اختلاف آشكار اين اروپا و امريكا براي بار ديگر حكايت كرد. 
با وجود فش��ار كش��ورهاي اروپايي عضو 1+5 و نيز روس��يه و چين 

بر ايالات متحده، اين كش��ور همچنان در مسير اجراي توافق هسته يي 
س��نگ اندازي مي كند اما چند روز پيش در آس��تانه بيست و هفتم دي 
ماه و سالروز اجرايي سازي توافق هسته يي، ترامپ ناگزير به تاييد مجدد 
برجام ش��د.  ايالات متحده تاكنون ب��ه روح و متن برجام متعهد نمانده 
است. رييس جمهوري اين كشور بندهاي 26 و 28 و 29 برجام را نقض 
كرده؛ بندهايي به »حسن نيت« امريكا و ديگر اعضاي توافق براي اجراي 
توافق ايران و 1+5 تاكيد دارند و از ايالات متحده مي خواهند تا بستر را 

براي استفاده از همكاري هاي پسابرجامي هموار كند. 
در بخشي از بند 26 برجام به وظايف ايالات متحده اشاره شده و آمده 
اس��ت: ايالات متحده، با حسن نيت، نهايت تلاش خود را براي دوام اين 
برجام و پيش��گيري از ايجاد تداخل در تحقق متمتع ش��دن ايران از لغو 

تحريم هاي مشخص شده در پيوست 2 به عمل خواهد آورد. 
در بخش هايي از بند 28 برجام هم آمده است كه »گروه 1+5 و ايران 
متعهد هستند كه اين برجام را با حسن نيت و در فضايي سازنده، برمبناي 
احت��رام متقابل اجرا نمايند و از هرگون��ه اقدام مغاير با نص، روح وهدف 
اين برجام كه اجراي موفقيت آميز آن را مختل سازد، خودداري كنند.« 
ب��ا وجود اعلام پايبن��دي ترامپ به برجام در روزهاي گذش��ته اما او بار 
ديگر با سخنان خود مبني بر تمديد تعليق تحريم ها براي »آخرين بار«، 

بندهاي اش��اره شده را نقض كرد. نه تنها در اظهارات وي هيچ نشانه يي 
از حسن نيت مشاهده نمي شد بلكه 14 شخص حقيقي و حقوقي كشور 
ما به بهانه هاي غيرهسته يي در فهرست تحريم هاي امريكا قرار گرفتند.  
برخلاف اقدامات و س��خنان خشونت آميز و ضد ايراني رييس جمهوري 
امريكا، سه كشور اروپايي عضو گروه مذاكره كننده بيشترين همكاري را با 
جمهوري اسلامي ايران به عنوان طرف ديگر توافق داشته اند؛ اقدام هايي 
كه از تداوم مبادلات هسته يي گرفته تا توسعه همكاري هاي غيرهسته يي 

و مقابله با زياده خواهي هاي رييس جمهوري امريكا را شامل مي شود. 
در ارتباط با مشكلات و موانعي كه بر سر اجرايي شدن توافق هسته يي 
وجود دارد، ايران و اروپا در قالب گفت وگوهايي كه تحت عنوان »نشست 
كميسيون مشترك برجام« انجام مي گيرد، به بررسي اين موانع و راه هاي 
رفع آن مي پردازند.  اواخر آذرماه دهمين كميسيون مشترك برجام ميان 
ايران و كشورهاي 1+5 به سرپرستي »سيد عباس عراقچي« معاون وزير 
خارجه و »هلگا اش��ميت« معاون مسوول سياست خارجي اتحاديه اروپا 
در هتل كوبورگ وين آغاز ش��د. در اين نشست كه با حضور هيات  هاي 
ايران، اتحاديه اروپا و شش كشور )امريكا، انگليس، آلمان، فرانسه، چين و 
روسيه( در سطوح معاونان و مديران سياسي وزراي خارجه اين كشورها 
برگزار شد، رايزني هاي مفصلي در ارتباط با مباحث فني و حقوقي انجام 
گرفت.  همچنين بخش��ي از مسائل مطرح شده در كميسيون مشترك 
به موضوع اجراي پيوست س��وم برجام در خصوص همكاري صلح آميز 
هسته يي اختصاص يافت و تمام شركت كنندگان، پايبندي مستمر خود 

را ب��ه تعهدات برجامي مورد توجه قرار داده و بر ضرورت تضمين اجراي 
موثر آن در همه بخش هاي مربوطه با حس��ن نيت و در فضايي س��ازنده 
تاكيد كردند.  افزون بر آن، در س��ال هاي پسابرجام بخش قابل توجهي 
از همكاري ه��اي اي��ران و اروپا به بخش تج��اري و اقتصادي اختصاص 
يافته اس��ت. تهران و بازيگران قاره س��بز از جمله فرانسه، ايتاليا و آلمان 
بزرگ تري��ن توافق هاي تجاري را در زمينه ه��اي انرژي، صنعت حمل و 
نق��ل هوايي، زميني و دريايي، فناوري هاي نوين و... امضا و اجرا كرده اند. 
ارديبهشت ماه امس��ال »ميگوئل آرياس كانتي« كميسر انرژي اتحاديه 
اروپ��ا اظهار كرد كه ميزان صادرات ايران به اتحاديه اروپا از زمان اجراي 
توافقنامه هسته يي بين تهران و شش قدرت جهان در سال 2015 به سه 
برابر افزايش يافته است.  بنابراين، برجام علاوه بر دستاوردهايي كه براي 
ايران به همراه داشته، از جهات مختلفي براي اروپايي ها نيز حايز اهميت 
بوده است. افزون بر سودمندي حاصل از مناسبات اقتصادي، برجام براي 
اروپا با مس��ائل سياسي و امنيتي گره خورده است. آنها معتقدند كه در 
صورت لغو توافق هس��ته اي، بحران هاي منطقه يي در غرب آسيا وارد فاز 
ش��ديدتري خواهند شد. ضمن اينكه اروپا بيش از يك دهه در ارتباط با 
موضوع هسته يي ايران به مذاكره روي آورده و برجام را حاصل تلاش هاي 
13 س��ال خود مي داند و از آن به عنوان الگوي حل وفصل مسالمت آميز 
اختلافات بين المللي ياد مي كند. پس در چنين شرايطي خواست دولت 
جمهوري خواه امريكا براي همراه ساخت اروپايي ها با رويكرد ضدبرجامي 

ترامپ نه منطقي است و نه قابل تحقق. 

اروپا و امريكا؛ 2 بازيگر ناهمسو در برجام
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نشست صلح افغانستان در آنكارا، از انكار تا واقعيت

مشاوراني از كابل؛ تاجراني از پيشاور
  گروه جهان|

 در چند روز گذشته مذاكرات صلح در استانبول 
تركي��ه برگزار ش��ده كه قرار بوده ب��ه روند صلح در 
افغانس��تان كمك كند. گفته ش��ده، اي��ن مذاكرات 
ب��ا ميانجيگري تركيه و مي��ان نمايندگاني از دولت 
افغانس��تان و طالبان برگزار ش��ده اس��ت. اما جالب 
اينجاست كه نه دولت افغانستان حضور نمايندگانش 
را در اين نشس��ت مي پذيرد و ن��ه طالبان برگزاري 
چنين نشس��تي را تايي��د مي كن��د. تحليل گران و 
رسانه هاي افغانس��تان واكنش هاي متفاوت و حتي 
متضادي را نسبت به برگزاري اين نشست داشته اند. 
روزنامه »اطلاع��ات روز« نوش��ته، در مذاكراتي 
ك��ه به نام صلح در تركيه برگزار ش��د چه��ار نفر از 
طرف گروه طالب��ان و دو نفر به نمايندگي از دولت 
افغانس��تان پشت ميز مذاكره نشستند كه ادعاي هر 
دو گروه در مورد نمايندگي ش��ان از طرف طالبان و 
دولت افغانستان رد شد. دو روز پيش تر و با آغاز اين 
مذاكرات، ذبيح الله مجاهد با انتشار اعلاميه يي تاكيد 
كرده بود كه هيچ كس��ي ب��ه نمايندگي از اين گروه 

براي مذاكره به تركيه نرفته است. 
سخنگوي رياس��ت جمهوري افغانستان نيز گفته 
افرادي كه از كاب��ل در مذاكرات صلح تركيه حضور 
داش��تند نمايندگي دولت افغانس��تان را نداشته اند. 
اين در حالي اس��ت كه حاضران در اين نشس��ت به 
نمايندگي از دولت افغانس��تان عباس بصير از افراد 
نزدي��ك به كري��م خليل��ي و همايون جري��ر داماد 
گلبدين حكمتيار بودند كه هر دو از مشاوران اشرف 
غني رييس جمهور افغانس��تان هس��تند. اما داستان 
به همي��ن جا ختم نمي ش��ود. اطلاعات به دس��ت 
آمده نش��ان مي دهند كه از ميان چه��ار فردي كه 
به نمايندگي از گروه طالبان در اين نشست شركت 
كرده ان��د نيز هيچ ك��دام مورد تايي��د طالبان تحت 
رهب��ري ملاهيبتالله آخوندزاده نيس��تند و بنا براين 
نظرات و تعهداتش��ان در چگونگي پيشبرد مذاكرات 
صلح افغانس��تان هي��چ تاثيري ندارد. ام��ا اين افراد 

دقيقا چه كساني بوده اند: 
1- دواج��ان عضو حزب اس��لامي كه در ش��هر 
پيش��اور پاكستان موتورفروش��ي دارد و گاهي براي 

ديدار با گلبدين حكمتيار به كابل مي آيد. 
2- مول��وي عبدالرووف كه در زمان رژيم طالبان 
مدت كوتاهي سرپرست ولايت خوست بود و تا پيش 
از مرگ ملاعمر ب��ه عنوان عضو دون پايه طالبان در 
مدارس پاكستان فعاليت مي كرد. مولوي عبدالرووف 
پس از مرگ ملاعم��ر از گروه ملا اختر منصور جدا 

شده و به گروه انشعابي ملارسول پيوسته است. 
۳- م��لا رحمت��الله وردك از اعض��اي دون پاي��ه 

طالبان اس��ت كه در زمان رژيم طالبان مدتي را در 
»د افغانس��تان بانك« به عنوان كارمند كار كرده و 
س��پس در »اطلاعات امارت اس��لامي« ب��ه عنوان 
كارمند پايين رتبه كار كرده اس��ت. رحمتالله وردك 
نيز از اعض��اي گروه طالبان بوده ك��ه پس از مرگ 

ملاعمر به گروه انشعابي ملارسول پيوسته است. 
۴- نفر چه��ارم از گروهي كه به ن��ام نمايندگان 
طالب��ان در اي��ن نشس��ت ش��ركت كرده ب��ود ملا 
عبدالحكيم بريس اس��ت كه هيچ��گاه به منصب و 
مقامي در اين گروه دس��ت نيافته است. او يك عضو 
عادي گروه طالبان است كه پس از مرگ ملاعمر به 

گروه انشعابي ملارسول پيوسته است. 
هرسه تن از اين افراد فعلًا تحت رهبري ملا منان 
نيازي در گروه انشعابي ملارسول فعاليت مي كنند و 
هي��چ رابطه و تاثيري در گروه طالبان تحت رهبري 
ملاهيبتالله آخوندزاده ك��ه طرف اصلي جنگ عليه 
حكوم��ت افغانس��تان اس��ت ندارند. مناب��ع موثق 
مي گويند كه رحمتالله وردك از شهر دبي به تركيه 
پ��رواز كرده، مولوي عبدالرووف و عبدالحكيم بريس 
نيز از كابل به تركيه پ��رواز كرده اند. از آن جايي كه 
طرف هاي مذاكره كننده در اين نشست افراد بي تاثير 
در طرف هاي درگير در افغانس��تان هس��تند، به نظر 

مي رس��د كه هدف اساس��ي اين نشس��ت نه صلح، 
بلكه امتيازگيري و پيگيري اهداف ش��خصي تحت 
عنوان صلح بوده اس��ت. برخي از منابع بدين باورند 
كه پس از فش��ارهاي جهاني بر پاكس��تان، گلبدين 
حكمتيار و همايون جرير با توصيه يي به منظور ايجاد 
خوش بين��ي در مورد تلاش اين كش��ور براي صلح، 
اين نشست را راه اندازي كرده اند. اگر چنين نيست، 
حكومت افغانستان هيچ نيازي براي مذاكره و صلح 

با گروه انشعابي ملارسول ندارد. 
حكمتيار كه به همكاري و هم س��ويي ديرينه با 
پاكستان مش��هور اس��ت، با اين ابتكار تلاش كرده 
است كه از يك سو از پاكستان به عنوان كشوري كه 
موافق با پيش��رفت مذاكرات با طالبان است تعريف 
كند و از سوي ديگر از دولت افغانستان و روند صلح 
كه در س��ال هاي اخير به گاو ش��يرده تبديل ش��ده 

امتيازات مالي و سياسي به دست آورد. 

 كلاف سردرگم صلح
مهدي مدبر كارش��ناس مس��ائل افغانستان، نيز 
ب��ا ابراز ترديد درباره هوي��ت و نيت حاضران در اين 
نشس��ت در افغانستان ديلي نوش��ته بود: »حكومت 
افغانس��تان سال هاست كه در پي دس��ت يافتن به 

صل��ح و پايان دادن به جنگ، ت��لاش مي كند كه با 
مخالفان خود و به وي��ژه طالبان مذاكره كند اما اين 
گروه هنوز حاضر به گفت وگو با مقامات دولت نشده 
و به درخواس��ت كابل هم پاس��خ منفي داده است. 
حالا اين سئوال به وجود مي آيد كه اين افراد چگونه 
حاضر به گفت وگو با دولت ش��ده اند و با هماهنگي و 
زمينه سازي چه كسي براي گفت وگو به تركيه سفر 
كرده اند؟ بدون ترديد ش��هروندان خس��ته از جنگ 
افغانس��تان، هر روز در انتظار آوردن صلح و ثبات در 
كش��ور هستند و از تلاش ها در اين زمينه حمايت و 
پيش��تيباني مي كنند. اما انتظار دارند كه روند صلح 
در چهارچوب قوانين افغانستان به پيش رود و مردم 
نيز از مراحل آن آگاه ش��وند ت��ا بتوانند به اين روند 
اعتم��اد كنن��د و آن را ب��ه عنوان ي��ك روند ملي و 
قانوني بپذيرند. اما هرج ومرج در گفت وگوهاي صلح 
و برگزاري نشست هاي معماگونه و رازآلود، به اعتماد 
م��ردم به اين روند ملي صدمه وارد كرده و باورها به 
نهادي به نام ش��وراي عالي صلح را، كاهش مي دهد. 
همچنين هرج و مرج در گفت وگوهاي صلح نش��ان 
مي دهد كه دولت افغانستان يك استراتژي و برنامه 
مدون براي تامين صلح ندارد تا بر اس��اس آن روند 
صل��ح و روند مذاكرات با مخالفان مس��لح دولت، به 

پيش برود. اگر چنين اس��تراتژي وجود مي داش��ت، 
بدون ترديد از نشس��ت هاي خودسرانه و معماگونه 
جلوگي��ري مي ش��د و همچنين هيچ كس��ي جرات 
نمي كرد كه بدون داش��تن مقام رسمي در نهادهاي 
رس��مي صلح، ب��ا مخالف��ان دولت در م��ورد صلح 
گفت وگو كن��د و خود را نماينده دولت افغانس��تان 

تلقي كند. 
بدون چنين اس��تراتژي، تلاش ها براي رس��يدن 
ب��ه صلح به بيراهه خواهد رفت و دس��ت اندازي ها و 
مداخلات در روند گفت وگوهاي صلح بيشتر از پيش 
افزايش خواهد يافت. انتظارها اين است كه حكومت 
و شوراي عالي صلح براي رسيدن به صلح در كشور 
يك اس��تراتژي مدون با همكاري احزاب سياس��ي، 
نهادهاي حقوق بش��ري و جامعه مدني افغانس��تان 
تهيه كند و روند صلح را بر اس��اس آن به پيش ببرد 

تا اين گفت وگوها ثمربخش باشد. 
تجربه ناكام گفت وگوهاي چهار جانبه افغانستان، 
پاكس��تان، امريكا و چين به حكومت افغانستان اين 
امر مساله را روشن كرد كه ديگران نمي توانند صلح 
را در افغانس��تان تامين كنند و افغانستان خود بايد 

خود مسووليت اين فرايند را به عهده گيرد. 
بر اين اساس دولت افغانستان، ايده  گفت وگوهاي 
بين الافغاني را مطرح و اعلام كرد كه روند صلح از اين 
به بعد بدون حضور نماينده هاي كشورهاي خارجي 
و با رهبري دولت افغانس��تان به پيش خواهد رفت. 
هرچند كه حاضران نشس��ت غير رسمي تركيه نيز 
اع��لام كرده اند كه اين گفت وگوها بين الافغاني بوده 
و نماينده هيچ كشوري در آن حضور نداشته است، 
اما اينكه مكان گفت وگوها چگونه تركيه انتخاب شد 
و معيارهاي اين انتخاب چه بود، نيز س��ئوال برانگيز 
است. همچنين ش��ماري از رسانه ها گزارش داده اند 
كه مقامات دولت تركيه به طالبان پيشنهاد كرده اند 
كه دفتر سياس��ي خود را در شهر »انقره« باز كنند. 
اين پيش��نهاد خود نوعي رسميت دادن به طالبان و 
مداخله در امور داخلي افغانستان محسوب مي شود 
و نگراني ه��اي جدي را به وجود مي آورد. با توجه به 
تجربه گش��ايش دفتر طالبان در قطر، اينگونه دفاتر 
به جز اينكه مداخلات در روند صلح را بيش��تر كند، 
هيچ گونه تاثيري نداش��ته و نخواهد داشت. با وجود 
اينكه حكومت قبلي با گشايش دفتر طالبان در قطر 
موافقت كرد، اما گشايش اين دفتر نيز نتوانست گره 
صلح را در كش��ور بگشايد و رهبران گروه طالبان را 
وادار به مذاكره كند. حال بايد منتظر ماند تا شوراي 
عالي صلح افغانس��تان با توج��ه تكذيب دولت و نيز 
تكذيب طالب��ان و جعلي خواندن اين مذاكرات، چه 

پاسخي براي افكار عمومي ارائه خواهد كرد. 
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 جنگ زرگري امريكا و پاكس��تان فقط بر س��ر 
دلار در ازاي حذف دش��من است، اما افغانستان در 
آتش اين بازي سياس��ي مي سوزد و قرباني مي شود. 
نيويورك تايمز نوش��ته، روابط امريكا و پاكس��تان 
س��اليان زيادي است كه شكس��ت خورده و ترميم 
نش��ده و كارشناس��ان اين امر را به اس��تعاره طلاق 
و جداي��ي و از پش��ت خنجر زدن دوس��تان به هم 
توصيف مي كنند. در س��فر چند سال پيش هيلاري 
كلينتون به پاكس��تان، عده يي در اين كش��ور از او 
پرس��يدند كه چرا امريكا در مورد پاكس��تان مانند 
يك مادرشوهر غرغرو رفتار مي كند. پيش از آن هم 
يك مقام امريكايي پاكس��تاني ها را مردماني خواند 
ك��ه حاضرند به خاطر چند هزار حتي مادرش��ان را 
هم بفروش��ند. اين نيش و كنايه زدن ها كار خود را 
كرد. تيرگي روابط دو كش��ور بي��ش از آنكه به آنها 
آسيب برساند بر كشور ثالثي يعني افغانستان لطمه 

مي زند. در واقع نابودي افغانس��تان از 11 سپتامبر 
ش��روع نش��د. نابودي افغانستان نخس��تين بار در 
س��ال 1979يعني هنگامي كه رييس جمهور وقت 
امريكا و ژنرال هاي پاكستاني دست در دست هم در 
افغانستان قدم زدند و همزمان دوستان سعودي شان 
با چمدان هايي مملو از دلار وارد شدند به اين اميد 
كه خون بيني ش��وروي را بريزند و كمونيسم را به 
زانو در آورند آغاز ش��د. هدف اعلام ش��ده آنها آزاد 
كردن افغانس��تان از چنگال اشغال شوروي بود اما 
از آن روز به اين س��و؛ دو نسل از افغان ها هنوز كه 
هنوز اس��ت رنگ صلح و آرام��ش به خود نديده اند. 
در تمام اين سال ها امريكا دايما به پاكستان چنگ 
و دندان نش��ان داده اس��ت. الآن هم دونالد ترامپ 
مي گويد امريكا در تم��ام اين مدت احمق بوده كه 
ميلياردها دلار به پاكس��تان كمك مالي كرده است 
چون آنها در ازاي آن فقط به ما حقه زده اند. ترامپ 
اخيرا به بهانه اينكه پاكستان در موضوع افغانستان 

كمك كننده نبوده، كمك هاي امريكا به اس��لام آباد 
را قطع كرده اس��ت اما كمك نكردن به پاكس��تان 
ب��ه همان اندازه بد اس��ت كه كمك كردن به آن به 
خاطر افغانستان. اگر اين كمك ها همينطور بي رويه 
ادامه داشته باشد؛ جنگ افغانستان هم ادامه خواهد 
يافت آن ه��م به بهانه هايي واهي. در اين وانفس��ا؛ 
هر دو فريبكاري مي كنن��د و هيچكدام هم بي گناه 

نيستند. 
چه��ار دهه اس��ت كه ارتش پاكس��تان به مردم 
اين كش��ور الق��ا مي كند جن��گ آنقدره��ا هم كه 
گفته مي ش��ود چيز بدي نيست. بسياري از صاحب 
نظران امر هم نظرش��ان اين اس��ت كه پاكس��تان 
در آس��تانه تبديل ش��دن به يك افغانس��تان ديگر 
اس��ت. هر دو نظريه؛ توهين به هردو كش��ور است. 
در طول اين مدت پاكس��تان هم قرباني تروريس��م 
طالبان پاكس��تان بوده اس��ت. مدارس و مساجد و 
كليساهايي منفجر شده اند و سياستمداران برجسته 

كشور هم ترور شده اند. در اين ميان ارتش پاكستان 
معتقد است كه امريكا هرگز نمي تواند بدون كمك 
پاكس��تان برنده جنگ افغانس��تان باش��د. دستگاه 
امنيتي پاكستان س��اليان مديد است كه دچار اين 
توهم اس��ت كه بايد به كم��ك نيروهاي نيابتي اش 
كنترل افغانس��تان را در دس��ت داشته باشد. جالب 
است كه اين دستگاه آنقدر بي عرضه است كه حتي 
نمي دان��د با نيروهاي نيابتي دي��روز و امروزش چه 
كن��د. همانطور كه پاكس��تان به جنگ افغانس��تان 
معتاد شده، امريكا هم شده است. امريكا براي اثبات 
وج��ودش به عنوان يك قدرت جهان��ي؛ نياز به آن 
دارد كه جنگ افغانستان، يك ويتنام ابدي باشد. در 
واقع اين دعواي چندين ساله پاكستان و امريكا هم 
مطلقا بر س��ر جنگ افغانستان نيست؛ بر سر مقدار 
پولي اس��ت كه پاكستان بابت كش��تن آدم بد هاي 
داس��تان مي گيرد. حالا در اين داس��تان به صورت 
اتفاقي جمعي از دوس��تان هم بطور دس��ته جمعي 

كشته مي شوند. برخي از نخبگان امريكايي معتقدند 
كه ترامپ در سياس��ت هاي داخلي آدم خل ديوانه 
اس��ت اما فقط در دو موضوع افغانستان و پاكستان 
يك آدم معقول اس��ت. سر و سامان دادن به اوضاع 
اين بخش از دنيا؛ ميراثي اس��ت كه تا به حال شش 
رييس جمه��ور امريكا آن را ب��ه ارث برده اند و براي 
رييس جمه��ور آينده هم به مي��راث گذارده خواهد 
شد. اما عقلا معتقدند، ترامپ شخصا يك نبوغ ذاتي 
دارد و آدم متعادلي اس��ت و بهتر اس��ت براي حل 
معما از دوستان جديد سعودي اش كمك بگيرد و از 
آنها بخواهد تا از نفوذشان بر روي پاكستان استفاده 
و در اين دعوا ميانجيگري كنند. تاريخ تكرار خواهد 
ش��د. چهار دهه بعد از سال 1979، اين بار هم يك 
رييس جمهور از امريكا؛ يك ش��اهزاده از سعودي و 
مشتي ژنرال از پاكس��تان، دوباره شانه به شانه هم 
به خاك افغانستان باز مي گردند. خوب ديگر كجاي 

كار غلط است؟«

گروه جهان| در روزهاي گذش��ته، ويديويي در شبكه هاي 
اجتماعي دست به دست شده كه در آن دو نفر از شخصيت هاي 
سياسي افغانستان از جمله عباس بصير مشاور رياست جمهوري 
و از اعض��اي حزب وحدت اس��لامي و همايون جرير از نزديكان 
گلبدي��ن حكمتيار به هم��راه جمعي ديگر كه ظاه��راً اعضاي 
گروه طالبان هس��تند پشت يك ميز نشسته و سرگرم گفت وگو 
هس��تند. همزمان برخي رس��انه ها گزارش داده اند كه مذاكرات 
صلح ميان حكومت افغانستان و اعضاي طالبان در تركيه برگزار 
شده است. اما كمي بعد دولت افغانستان و طالبان اعلام كردند 
كه نماينده يي در مذاكرات اس��تانبول نداش��ته اند و از محتواي 
اين نشس��ت اطلاعي ندارند.  روزنامه ماندگار افغانستان نوشته، 
اين نكته كه مس��ووليت نشست را هيچ يك از طرف هاي اصلي 
براي تحقق صلح بر عهده نگرفته اس��ت، در محافل سياس��ي و 
اجتماعي افغانس��تان به شكلي گس��ترده بازخورد داشته است 
و پرس��ش  هاي متع��ددي را ايجاد كرده اس��ت. از جمله اينكه 
ب��ه  چه دليل و با اجازه چه كس��ي دو مش��اور رييس جمهور در 
اين نشس��ت حضور داش��ته اند و اكنون چه برخ��وردي با آنان 
خواهد ش��د؟ پيش��تر هم گزارش هايي منتشر ش��ده بود مبني 
ب��ر اينكه گلبدين حكمتيار رهبر حزب اس��لامي تلاش دارد تا 
مذاك��رات صلح را برگزار كرده و طالب��ان را پاي ميز مذاكرات 
بكشاند. حكمتيار از هنگام پيوستنش به روند صلح با انتقادهاي 
زي��ادي روبرو بوده اس��ت. پس از حضور او )ب��ه عنوان يكي از 
جنگ س��الاراني كه اس��لحه خود را زمين گذاشته( در كابل، نه 
تنها در ميدان جنگ تغييري به وجود نيامد، بلكه خش��ونت ها 
به طرز قابل توجهي افزايش يافت. بس��ياري  از حكمتيار خرده 
مي گيرن��د كه به بهبود ش��رايط فعلي افغانس��تان هيچ كمكي 
نكرده اس��ت. حالا به نظر مي رسد كه حكمتيار با هدف كاستن 
از دامنه اين انتقادها ابتكار عمل را به دست گرفته و شماري را 

زير نام گفت وگوهاي صلح در تركيه گردهم آورده است. 
از سوي ديگر، در 15 سال گذشته بارها چنين نشست هايي 
برگزار شده اس��ت، نشست هايي كه هيچ گونه تاثير ملموسي بر 
روند صلح و آش��تي با مخالفان مس��لح نداشته است. اين نشان 

مي دهد كه متاس��فانه روند صلح به يك پروژه اقتصادي و منبع 
درآمد تبديل ش��ده اس��ت. آدم هاي زيادي تحت عنوان صلح و 
به بهانه كش��اندن پاي طالبان به ميز مذاكرات، ميليون ها دلار 
به دس��ت آورند. حتي كس��اني آمدند و با رييس جمهور سابق 
مذاكره كردند كه بعدها روش��ن شد، تجارتي بيش نبوده است. 
آدم هايي كه در نشس��ت گذش��ته تركيه نيز حضور داش��ته اند، 
ش��خصيت هايي بي ريش��ه و فاقد اعتبار در ميان طالبان عنوان 
شده اند. اين خود مي رساند كه بحث صلح در افغانستان و بحث 

مذاكرات به بازي هاي بسيار مشكوكي تبديل شده است. 
از جان��ب ديگر مردم افغانس��تان به خوبي پ��ي برده اند كه 
نشس��ت هايي از اي��ن قبيل، ج��ز هدر دادن وق��ت و هدر دادن 
فرصت ه��ا نتيج��ه ديگ��ري در پي ن��دارد. حتي نشس��ت هاي 
چهارجانبه ميان كابل، اس��لام آباد، پكن و واش��نگتن نيز موفق 
نش��دند كه طالبان را به پ��اي ميز مذاكرات بكش��انند چرا كه 
اس��لام آباد حاضر نيس��ت به هي��چ قيمتي اب��زار خويش را در 
افغانس��تان از دس��ت بدهد. بس��ياري بر اين باورند كه طالبان 
و ديگ��ر عناصر تندرو و خش��ونت ورز به طور مس��تقيم از طرف 
برخي كش��ورها به ويژه پاكس��تان هدايت و كنترل مي ش��وند. 
بنابراي��ن، تا زماني كه اين كش��ورها روي اين گروه هراس افگن 
فش��ار وارد نكنند و آنها را به نشستن پش��ت ميز مذاكره وادار 
نكنن��د، طالب��ان حاضر به مذاكره و گفت وگو نخواهند ش��د. از 
طرف��ي ماهيت گ��روه طالبان با جنگ و خش��ونت گره خورده 
اس��ت. هرگونه آش��تي، مذاكره و تفاهم، نقطه پاياني بر فعاليت 
و حضور اين گروه محس��وب خواهد شد؛ چيزي كه نه طالبان و 
ن��ه حاميان منطقه يي آنها و نه حتي تاجران جنگ مي خواهند. 
حتي فعاليت ش��وراي عالي صلح ني��ز در روند صلح اثر نخواهد 
گذاشت، چنانچه در يك دهه گذش��ته نزديك به 9۰۰ميليون 
دلار در شوراي صلح مصرف شده است، اما كمترين دستاوردي 
به دست نيامده اس��ت. بنابراين مي توانيم چنين نتيجه بگيريم 
ك��ه جنگ و صلح افغانس��تان براي برخي  حلقه ه��ا و افراد ابزار 
پ��ول آور و در عي��ن حال بحث صلح افغانس��تان ب��ه بازي هاي 

اطلاعاتي و كاملا مشكوك تبديل شده است. 

بازي هاي مشكوك مذاكرات صلح

افغانستان قرباني جنگ زرگري امريكا و پاكستان

گروه جهان| وزارت خارجه افغانس��تان سه ش��نبه از تاخير 
در برگزارى دومين نشس��ت كابل خبر داده و گفته اين نشست 
ب��راي آمادگي ه��اى لازم و بهت��ر، براى س��ه هفته ب��ه تعويق 
افتاده اس��ت. قرار بود نشس��ت كابل اوايل فوريه 2۰1٨ برگزار 
شود. نشس��ت نخست كابل شش��م ژوئن برگزار شد. در بيانيه 
پاياني اين نشس��ت از جمله تاكيد ش��د ك��ه تمام طرفين همه 
اش��كال تروريس��م كه دورنماي صلح در افغانستان را به چالش 
مي كشد، محكوم كنند، از برقراري ثبات در افغانستان از طريق 
فرايند سياس��ي حمايت كنند و براي برقراري صلح در كش��ور 
همكاري صادقانه يي با دولت داش��ته باشند. در همين راستا دو 
روز پيش رس��انه ها از برگزاري سومين دور گفت وگوهاي صلح 
در تركي��ه خبر دادن��د. اين خبر در آغ��از اميدواري هايي را در 
س��طح جامعه به وجود آورد كه اولا؛ با برگزاري نشس��ت صلح 
مي��ان نمايندگان حكومت و طالبان در تركيه ش��ايد بن بس��ت 
موج��ود در فراين��د مذاكرات سياس��ي صلح از ميان برداش��ته 
ش��ده و دورنماي جديدي فراروي مردم افغانستان به وجودآيد. 
ثانيا، مح��ل برگزاري اجلاس اين موضوع را برجس��ته مي كرد 
كه ش��ايد دولت تركيه با برگزاري اين اجلاس بخواهد تمايلش 
را براي ميانجيگري صلح در افغانستان نشان دهد. نقش تركيه 
هم به عنوان يك كش��ور مهم اس��لامي و هم به عنوان يكي از 
حاميان اصلي حكومت افغانس��تان در يك و نيم دهه گذش��ته، 
در ميانجيگري صلح ميان حكومت و طالبان بس��يار برجسته و 

غيرقابل انكار است. 
اما متاس��فانه هنوز پايان اين نشس��ت اعلام نش��ده بود كه 
س��خنگوي حكوم��ت گف��ت افراد ش��ركت كننده در نشس��ت 
اس��تانبول نمايندگي دولت افغانستان را ندارند. طالبان نيز اين 
نشست را رد كرد و آن را جعلي و دسيسه خواند. شوراي عالي 
صلح از متن توافقنامه جرگه ملي- مشورتي صلح، متولد شد و 
با امكانات و اختيارات زيادي آغاز به كار كرد اما از زمان تشكيل 
ش��ورا تاكنون كه هفت سال مي گذرد، همواره اين سوال مطرح 
بوده كه جايگاه قانوني و حقوقي ش��وراي عالي صلح كجاست؟ 
آيا اين ش��ورا يك نهاد حكومتي است كه تصميماتش بر مبناي 

قانون اساسي و س��اير قوانين افغانستان گرفته مي شود، يا يك 
شورا و تشكل غير رسمي است كه فقط مي تواند نظريات اقشار 
م��ردم را جمع آوري كرده و به حكومت منتقل كند يا طرح ها و 
پيشنهادهاي مش��خصي را در زمينه صلح و امنيت به حكومت 

افغانستان ارائه دهد؟
كاركرد اين ش��ورا صرف نظر از جاي��گاه قانوني آن، همواره 
مورد انتقاد بوده اس��ت. بودجه هنگفتي كه از سوي دولت براي 
مصارف اين ش��ورا اختصاص داده مي شود و خروجي ضعيف و 
غير قابل دفاعي كه تاكنون از اين ش��ورا ديده ش��ده، نمي تواند 
اف��كار عمومي را توجي��ه كند كه اين ش��وراي عملكرد موثري 
داشته اس��ت.  كارشناسان بس��ياري معتقدند كه شوراي عالي 
صل��ح نتيجه تصميم ه��اي فرا قانوني بوده كه پيامد آن، رش��د 
و توس��عه جريان افراط گرايي و اعطاي امتي��ازات فراقانوني به 
گروه هاي مس��لح بوده اس��ت. يك��ي از مواردي ك��ه انتقادهاي 
ج��دي به آن وارد اس��ت مذاكرات غير رس��مي ش��ورا و دولت 
افغانس��تان با طالبان است. گفته شده، يك بار شهروندي ساده 
از كويته به عن��وان نماينده طالبان صدها هزار دلار را از دولت 
افغانس��تان پول گرفت��ه و بار ديگر يك فرد ب��ه عنوان نماينده 
طالب��ان، رييس ش��وراي عالي صلح را ترور ك��رد. حالا به نظر 
مي رسد كه مذاكرات غير رس��مي به عنوان يك پروژه سودآور 
اقتصادي در كش��ورهاي خارجي چون تركيه دنبال مي شود. به 
همين دليل اس��ت كه مي بينيم بار ديگ��ر مذاكرات بي حاصل 
كه نه طرف مذاكره كننده ش��ناخته ش��ده اس��ت و نه از سوي 
گروهي نمايندگي مي شود در تركيه برگزار شده است. حال اين 
س��وال به وجود مي آيد كه اولا؛ منظور از مذاكرات غيررس��مي 
پرهياهو چيس��ت؟ ثانيا؛ مذاكره با اف��راد گمنام و بي هويت چه 
ثمره و نتيجه اي را براي توس��عه صلح و امنيت در افغانس��تان 
دارد؟ مردم افغانس��تان مي كنند كه شوراي عالي صلح به جاي 
پرداختن به مس��ائل مهم تر صلح، خود را به مسائل پيش افتاده 
و بي اهميت��ي س��رگرم كرده كه جز ص��رف هزينه هاي گزاف و 
تقويت افراط گرايي، دس��تاوردي براي صلح و ثبات ندارد و اين 

مساله نا اميدي هاي بيشتري را در جامعه به وجود مي آورد. 

تجارت با مذاكرات صلح و مذاكره كنندگان ناشناس

 چرا پاكستان همچنان 
به طالبان پناه مي دهد؟

گ�روه جه�ان| تعليق كمك ه��اي نظام��ي امريكا به 
پاكستان يكي از مهم ترين مجازات هايي بوده كه واشنگتن 
از س��ال 2۰۰1 تاكنون عليه اسلام آباد درنظر گرفته است. 
پناهگاه هاي امن طالبان در افغانس��تان و پاكستان زماني 
طولاني است كه به نااميدي امريكا منجر شده است. طالبان 
از ضعف دولت مركزي در افغانستان سود مي برد و در عين 
حال، از همكاري هاي پاكستان بيشترين استفاده را مي كند. 
پاكستان براي نيروهاي افغان و پاكستاني طالبان كمك هاي 
مس��تقيم نظامي و اطلاعاتي فراهم مي آورد كه نتيجه آن، 
مرگ س��ربازان امريكايي، س��ربازان امنيتي افغان و افراد 
غيرنظامي بوده و سبب بي ثباتي در افغانستان شده است. 

 منطق پاكستان
پاكستان همواره يكي از همسايه هاي مخرب و پردردسر 
براي افغانستان محسوب مي شده است؛ اين كشور تلاش 
ك��رده از نفوذ هند در افغانس��تان بكاهد، گروه هاي تندرو 
را در داخل افغانس��تان ايج��اد كرده تا از آنه��ا به عنوان 
جنگجويان نيابتي استفاده كند و با حمايت هاي تسليحاتي 
و اطلاعاتي از طالبان و ش��بكه حقاني، بي ثباتي زيادي را 
در افغانستان ايجاد كرده است. اما سوال اين است كه چرا 

پاكستان دست به چنين اقدامات مي زند؟ 
مي توان گفت پاكس��تان از تبديل شدن افغانستان به 
پناهگاه امن براي گروه هاي ضدپاكستاني و صحنه فعاليت 
قدرت هاي خارجي در هراس است، اتفاقي كه همين حالا 
هم رخ داده! پاكس��تان بر اين باور است كه طالبان روزي 
قدرت سياس��ي را در افغانستان به دست خواهد گرفت و 
نقش متحدكننده بين دو كش��ور را ايف��ا خواهد كرد؛ در 
ميان جريان هاي سياس��ي افغانس��تان، طالبان تنها گروه 

متحد پاكستان به شمار مي رود. 
پاكستان همچنين نگران است هدف گرفتن جريان هاي 
هوادار افغانس��تان، به واكنش در پنجاب پاكس��تان منجر 
ش��ود. اگرچه اسلام آباد از ديرباز حمايت خود از گروه هاي 
تروريستي را انكار مي كرده، اما اين گروه ها عملا محصول 
پاكس��تانند؛ اگرچه اين كش��ور كنترل زي��ادي روي آنها 
ندارد. چنين ضعفي كاهش توانايي هاي دستگاه نظامي و 
اطلاعاتي پاكستان را براي مخاطبان در داخلي اين كشور 
ازجمله اپوزيس��يون و سياس��تمداران آش��كار مي سازد و 
گروه هاي شبه نظامي را به اقدامات بيشتر تشويق مي كند. 
از س��وي ديگر، پاكس��تان نگران يك افغانستان قوي 
متحد هند است كه به صورت بالقوه به محاصره پاكستان 
كمك كن��د. دونالد ترام��پ رييس جمه��وري امريكا در 
سخنراني ماه اگوست 2۰17 از هند به عنوان اهرم فشاري 
بر پاكستان ياد كرد و فعاليت هاي بيشتر هند در افغانستان 
را خواستار شد. اين اتفاق نه تنها به رفتار ملايم پاكستان 
كمكي نمي كند، بلكه مي تواند توهمات پاكس��تان درباره 
نفوذ هند در افغانس��تان را تشديد كند. پس از سخنراني 
ترام��پ، مقامات ارش��د امريكايي مجبور ش��دند درصدد 
كاهش چنين نگراني هايي در پاكس��تان برآيند و از نمونه 
اقدامات در اين زمينه، مي توان به رسميت شناختن منافع 
قانوني پاكستان در افغانستان و علاقه مندي امريكا به بهبود 

روابط هند و پاكستان اشاره كرد. 

 ابزارهاي امريكا
تعليق موقت كمك هاي نظامي به پاكستان و احتمال 
قطع دايمي اين كمك ها در صورتي كه پاكستان تغيير رويه 
ندهد، تنها ابزار مستقيمي است كه امريكا مي تواند به كار 
بندد. اما تعليق اين كمك ها اگرچه با تنش هاي سياسي در 
پاكستان همراه بود، آسيب چنداني در پي نخواهد داشت. 
بخ��ش عمده پولي كه صندوق حماي��ت ائتلاف امريكا به 
پاكستان اختصاص مي داد تا در راستاي مبارزه با تروريسم 
استفاده شود، از مدت ها پيش به دليل حمايت پاكستان از 
شبكه حقاني، قطع ش��ده است. كمك هاي نظامي امريكا 
ب��ه پاكس��تان در فاصله زماني 2۰1۰ تا آگوس��ت 2۰17 
ب��ه 6۰درصد كاهش پي��دا كرد، اما نتيجه ملموس��ي بر 
رفتار پاكس��تان نگذاشت چراكه پاكس��تان مي توانست از 
ديگر كش��ورها درخواس��ت كمك كند. روسيه همواره در 
جست وجوي فرصتي بوده تا با پاكستان همكاري نظامي 
داش��ته باش��د. اين كمك ها تاثيري ب��ر وضعيت طالبان 
افغانستان نخواهند داشت چرا كه روسيه هيچ گاه طالبان 
را دشمن تراز اول در افغانستان نمي دانسته است. پاكستان 
همچني��ن مي تواند كمك هاي نظام��ي را از چين متحد 
ديرينه خود خواس��تار ش��ود كه اين مساله نيز تاثيري بر 
طالبان در افغانستان نمي گذارد چرا كه چين به دنبال اقدام 
تنبيهي عليه ش��بكه حقاني و طالبان افغانس��تان نيست. 
پاكستان همچنين مي تواند توجه عربستان سعودي را به 
خود جلب كند. به هر حال، نتيجه اين است كه پاكستان 
بدون امريكا نيز مي تواند فشارها را كنار بزند. امريكا عملا در 
استفاده از عامل فشار در برابر پاكستان با محدوديت هايي 
مواجه است. اين در حالي است كه واشنگتن مجبور است 
جداي از خشونت ها در افغانستان، منافع خود در پاكستان 
را نيز در نظر بگيرد: كس��ب اطمينان از كنترل سلاح هاي 
هسته يي پاكستان؛ بازداشتن پاكستان از استفاده تاكتيكي 
از س��لاح هاي هسته يي كه مي تواند به دست تروريست ها 
بيافتد؛ بازداش��تن پاكس��تان از رونق دوباره فعاليت هاي 
هس��ته اي؛ جلوگيري از جنگي تمام عيار بين پاكستان و 
هند و ممانعت از حمله نيابتي تروريستي توسط پاكستان 
در ش��مال هند. امريكا س��عي دارد حكومتي غيرنظامي، 
دموكراتيك، تكنوكرات و تكثرگرا را در پاكس��تان تقويت 
و حمايت كند. هنوز هم جوانان تكنوكرات، تحصيل كرده 
و خيرخواه��ي در پاكس��تان وج��ود دارن��د ك��ه در برابر 
جنگ سالاران و قدرت شكنان در افغانستان مبارزه مي كنند 

و اين ظرفيت بالقوه پاكستان است. 

 سناريوهاي موجود
در شرايط كنوني سه س��ناريوري محتمل وجود دارد 
كه مي تواند به پاكستان انگيزه بدهد به كاهش حمايت ها 
از طالبان و شبكه حقاني بيانديشد يا حتي شبكه حقاني 
را در خ��اك پاكس��تان هدف قرار دهد: اول توس��عه موثر 
روابط هند و پاكس��تان اس��ت؛ دوم اين است كه از قدرت 
شبكه اطلاعاتي دولت پاكس��تان كاسته مي شود و تحت 
نظارت خواهد بود كه اين مس��اله ب��ا تغييراتي در ارتش 
و دولت پاكس��تان همراه مي ش��ود. در سناريوي سوم نيز 
پاكستان منابع سياسي و فيزيكي را توسعه خواهد بخشيد 
و به وسيله آن مي تواند با گروه هاي داخلي مقابله كند؛ اگر 
اين تهديدها كاهش پيدا كند، پاكستان توان بيشتري براي 
پيگيري طالبان افغانستان و شبكه حقاني خواهد داشت. 
امريكا تااندازه يي مي تواند از س��ناريوي آخر استفاده و به 
پاكس��تان كمك كند تا اصلاحاتي سياس��ي انجام دهد و 
اس��تراتژي مبارزه عليه تروريس��م را در پي��ش بگيرد. اما 
توانايي هاي امريكا در پيش��برد دو سناريوي اول به شدت 

محدود است. 
منبع: روزنامه افغانستان ديلي

نگاه
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دانشوفن10
  4 افزونه آلوده كروم

حذف شد
آرس تكنيكا  گوگل مجبور به حذف 4 افزونه آلوده 
مرورگر اينترنتي كروم ش��د كه براي رايانه هاي كاربران 
مش��كلات امنيتي ايجاد مي كردند. بررس��ي ها نش��ان 
مي دهد افزونه هاي ياد ش��ده بي��ش از نيم ميليون بار از 
فروش��گاه كروم وب اس��تور بارگذاري و نصب شده اند و 
ضعف و آس��يب پذيري عمدي آنه��ا مي تواند كاربران را 
دچار مش��كل كرده باشد. نخستين بار محققان امنيتي 
شركت آيسبرگ مشكل يادشده را شناسايي كردند و با 
بررس��ي ترافيك افزونه هاي يادشده متوجه شدند از آنها 
براي انتقال ناخواسته كاربران به سايت هاي نمايش دهنده 
انبوهي از تبليغات اينترنتي استفاده مي شود. اين افزونه ها 
 Nyoogle، Stickies، Lite Bookmarks، ك��ه 
HTTP Request Header ن��ام دارن��د رايانه ه��اي 
آلوده شده را به سايت هاي تبليغاتي هدايت مي كنند. اين 
سايت ها معمولا از محل كليك كاربران روي لينك هاي 
تبليغاتي كسب درآمد مي كنند. تحقيقات جدي تر نشان 
داده كه افزونه هاي يادشده براي جاسوسي از رايانه هاي 
كاربران هم مورد استفاده قرار مي گيرند و لذا كاربران بايد 
هر چه سريع تر آنها را از روي رايانه هاي خود حذف كنند. 
برخي كدهاي جاوااسكريپت مخفي شده در اين 4 افزونه 

به همين منظور طراحي شده اند. 

 امكان مكالمه ويديويي 
سه بعدي با تلفن همراه

ديجيتال ترندز  با افزايش اس��تفاده از حسگرهاي 
پيشرفته و به خصوص حسگرهاي قادر به محاسبه عمق 
كه به تازگي در آيفون ايكس هم به كار گرفته ش��ده اند، 
تصويربرداري سه بعدي با استفاده از گوشي هاي هوشمند 
ب��راي انجام مكالمات ويديويي پيش��رفته و س��ه بعدي 
به زودي ممكن خواهد ش��د. محققان دانشگاه پوردو در 
امريكا مي گويند موفق به طراحي پلتفرم تازه يي موسوم 
به هولواستريم شده اند كه از طريق آن مي توان با استفاده 
از گوشي و تبلت مكالمات تصويري سه بعدي را با طرف 
مقاب��ل انج��ام داد. اين فناوري با ش��بكه هاي مخابراتي 
بي س��يم فعلي س��ازگاري دارد و به زبان ساده نسخه يي 
س��ه بعدي از برنامه اسكايپ تلقي مي ش��ود. پلتفرم ياد 
ش��ده قادر به تصويرسازي س��ه بعدي از افراد با استفاده 
از يك دوربين ويژه است و سپس اين تصاوير سه بعدي 
با استفاده از ابزار ديگري به طور سه بعدي و فشرده شده 
به گوشي گيرنده منتقل مي شوند. كل اين فرآيند به طور 
آني و از طريق شبكه هاي موجود تلفن همراه رخ مي دهد. 
اين فناوري نه تنها برقراري مكالمات تصويري را متحول 
مي كند، بلكه مي تواند كاربردهاي گسترده يي در صنايع 
و مشاغلي مانند پزشكي، معماري و عمران و غيره داشته 
باشد. هنوز مشخص نيست تجاري سازي اين فناوري چه 

مدت به طول مي انجامد. 

 افزوده شدن اپليكيشن 
مكان ياب پارك به خودروها

انگج�ت  يك ش��ركت خودروس��ازي ب��زرگ يك 
اپليكيشن »مكان ياب پارك خودرو« را خريده و قصد دارد 
آن را براي تمام خودروهايش در سراس��ر جهان استفاده 
كند. يكي از مش��كلات اس��تفاده از خودرو در ش��هرها، 
يافتن مكان مناسب براي پارك آن است. در همين راستا 
BMW شركت Parkmobile را خريده كه بزرگ ترين 
اپليكيشن »مكان ياب پارك خودرو« در امريكاي شمالي 
است. اين برند آلماني قصد دارد از خدمات اين استارت آپ 
در سراس��ر جهان براي خودروهايش استفاده كند. جالب 
آنكه به اعتقاد بي ام دبليو چنين اس��تارت آپي به افزايش 
فروش خودروهايش و البته حل مش��كل ترافيك كمك 
مي كند. اين شركت ادعا مي كند ۳۰درصد ترافيك شهري 
را افرادي به وجود مي آورند كه در جس��ت وجوي مكاني 
براي پارك خودروي ش��ان هس��تند. كاه��ش اين آمار به 

وسيله يافتن مكان پارك خالي از ترافيك مي كاهد.  

  نرم افزار ضدهكر
براي خودروهاي خودران

ميل آنلاي�ن  يك ش��ركت توليد كنن��ده موبايل از 
نرم افزاري امنيتي رونمايي كرده كه اجازه نمي دهد هكرها 
كنترل خودرو خودران را به دست گيرند. شركت كانادايي 
بلك بري، روز گذشته يك محصول امنيت سايبري جديد 
رونمايي كرد. اين نرم افزار مي تواند شكاف هاي امنيتي در 
برنامه اتومبيل هاي خودران را شناسايي مي كند و اجازه 
نمي دهد هكرها كنترل خودرو را به دس��ت گيرند.  اين 
محصول كه بلك بري جارويس نام گرفته، نخس��ت براي 
خودروسازان عرضه مي شود. اين شركت كه قبلا موبايل 
توليد مي كرد، اميدوار اس��ت تا به اين وسيله دوباره براي 
خود درآمدزايي كند. البته نرم افزار در اتوماسيون صنعتي 
و بخش خدمات درماني نيز كاربرد دارد.  نرم افزار مذكور 
پس از عرضه به تمام خودروسازان اجازه مي دهد به طور 
آنلاين فايل ها را در هر مرحله از برنامه نويس��ي اس��كن 
كنن��د. بلك بري اعلام ك��رده هم اكنون مش��غول واحد 
Jaguar Land Rover شركت تاتاموتورز اين نرم افزار 
را آزمايش كرده اس��ت. به گفته مدير اين بخش نرم افزار 
جارويس زمان لازم براي ارزيابي كدهاي برنامه نويسي را 

از ۳۰ روز به ۷ دقيقه كاسته است.  

  فناوري براي محافظت
از كيفيت آب درون بطري

س�ي نت  يك گجت هوش��مند جدي��د در جريان 
نمايش��گاه علم و فن��اوري CES ۲۰۱۸ رونمايي ش��ده 
است كه قادر است از كيفيت آب درون بطري محافظت 
كند. يك گجت هوش��مند جديد به ص��ورت بطري آب 
تحت عنوان »بطري كوارتز« معرفي و رونمايي شده است 
كه با استفاده از پرتوهاي نوري فرابنفش كمك مي كند تا 
كيفيت آب درون بطري تازه و سالم باقي بماند. سنسورها 
و حس��گرهاي درون در بطري آب كوارتز كه به پرتوهاي 
نوري فرابنفش مجهز هس��تند، هر چهار س��اعت يك بار 
روش��ن و فعال ش��ده و موجب مي ش��ود هم آب داخل 
بطري و هم ديواره هاي خود بطري پاك ش��ده و آن را از 
هرگونه آلودگي احتمالي محافظت خواهد كرد. اين گجت 
هوشمند جديد براي آن دسته از كاربراني كه به سلامت و 
بهداشت محصولات مورد كاربرد خود اهميت و توجه ويژه 
قائل هستند، بسيار مفيد و كاربردي محسوب خواهد شد. 
پيش بيني مي شود به عنوان مثال، ورزشكاران حرفه يي و 

آماتور از اين محصول جديد استقبال بي نظيري كنند. 

اخبار

طرحي كه نفعي براي كاربران ندارد 

رجيستري در لبه پرتگاه 
گروه دانش و فن 

ط��رح رجيس��تري و پيامدهاي هم��راه آن بازار 
موباي��ل را تا حدي تكان داده ولي به نظر مي رس��د 
ورود برندهاي محبوب در كش��ور شدت تغييرات را 
بس��يار بالا ببرد اين در حالي است كه تغييرات رخ 
داده در بازار موبايل بعد از اجراي طرح رجيس��تري 
به مذاق برخي كاربران و فروش��ندگان خوش آمده 
و برخ��ي را منتقد اين جريان كرده ، حجم انتقادات 
به ق��دري بوده كه وزير ارتباط��ات خبر از برگزاري 
جلس��ه براي بررسي بازار موبايل كشور پس از طرح 
رجيستري داده است. نوشتن نامه و جمع آوري امضا 
برخي كس��به پاس��اژهايي فروش تلفن همراه براي 
مسوولان طرح رجيس��تري، از كار افتادن آيفون ها 
با وج��ود پرداخت هزين��ه واردات آنه��ا، اعتراضات 
برخ��ي فعالان حوزه يا كارب��ران و... نمونه يي از اين 
انتقادات هستند كه قرار است توسط وزراي مربوطه 

و معاونان آنها به زودي بررسي شوند. 
برخ��ي از مخالف��ان اج��راي طرح رجيس��تري 
معتقدن��د كه اين طرح فق��ط انحصار در بازار ايجاد 
مي كن��د كه اصلا ب��ه نفع ب��ازار و مصرف كنندگان 
نيس��ت، از س��وي ديگر گفته مي ش��ود رجيستري 
ك��ه هم اكنون در ح��ال اجرا اس��ت داراي نواقصي 
اس��ت كه بايد برطرف ش��ود، ازس��وي ديگر برخي 
موافق��ان معتقدند گام به گام اجرايي ش��دن طرح 
رجيستري تا به امروز براي پيشگيري از شوك هاي 
احتمالي به بازار در پ��ي ورود برندهاي محبوب به 
طرح رجيستري بوده و دولت مي تواند اين مساله را 
كنترل كند. از آن سو عده يي از مخالفين اما اجرايي 
شدن اين طرح را تا به امروز همراه با نواقص زيادي 
ديدند كه تا حل ش��دن آنها، ضرورت��ي به اجرا در 

آمدن كامل آن را در بازار نمي بينند. 
انجمن واردكنندگان موبايل ازجمله سازمان هايي 
اس��ت كه از بدو ش��روع اي��ن طرح خواس��تار ورود 
برنده��اي محبوب ب��ه آن بود. امير اس��حاقي دبير 
انجمن واردكنندگان موباي��ل، تبلت و لوازم جانبي 
خب��ر از ضررهاي هنگفت اجرايي نش��دن نهايي آن 
مي ده��د. او در گفت وگ��و با ديجيات��و گفت: امروزه 
واردات مدل ه��اي پرف��روش ب��راي واردكنن��دگان 
قانوني منفع��ت چنداني ندارد چرا كه واردكنندگان 
فعل��ي بايد درص��د نرخ هاي جديد گم��رك را براي 
وارد ك��ردن موبايل ها پرداخت كنن��د و دچار زيان 

مي شوند. همين مدل ها توسط قاچاقچيان با نهايت 
افزاي��ش قيمت يك  درصدي براي آنها وارد كش��ور 
مي شود و خريداران بس��ياري هم دارد. لزوم نهايي 
ش��دن طرح رجيستري هر روز بيشتر حس مي شود 
و س��عي انجمن بر اين اس��ت كه اين اتفاق هر چه 

زودتر رخ دهد. 
اس��حاقي معتقد اس��ت هزينه مازاد ۱6درصدي 
)عوارض گم��رك( روي موبايل هاي وارد ش��ده در 
كش��ور كه فعلا ش��امل طرح رجيس��تري نيستند 
نمي تواند با برچس��ب هايي همچ��ون انواع گارانتي، 
خدمات و ارائه س��يم كارت همراه و... جبران ش��ود 
و در نتيجه وارد كننده اصلي در حال حاضر نس��بت 
به قاچاقچيان موبايل ضرر مالي بس��ياري مي بيند. 
پيش از اين، رييس اين انجمن نيز از س��تاد مبارزه 
با قاچ��اق كالا و ارز درخواس��ت كرده ب��ود تا روز 
۲۲ بهم��ن تمام برنده��اي موبايل مش��مول طرح 

رجيستري شود. 

فري��د خليلي نايب رييس اتحاديه دس��تگاه هاي 
مخابرات��ي در تهران ني��ز از آغاز اين ط��رح درباره 
اختلافات اجرايي ش��دن آن روي مدل هاي مختلف 
خبر داد و گفت: ناهماهنگي بين گمرك و وزارتخانه 
و ديگر نهادهاي دخيل در طرح رجيس��تري وجود 

دارد. 
مهدي ميرمهدي ريي��س اتحاديه فناوران رايانه 
ته��ران كه جزو مخالف��ان ادامه اين طرح به ش��مار 
م��ي رود، از ناس��ازگاري مس��وولان اجراكنن��ده با 
توصيه ه��اي او خب��ر داده و معتقد اس��ت كه تمام 
پيش بيني ه��اي لازم ب��راي عمل��ي ش��دن ط��رح 
رجيس��تري انج��ام نش��ده اس��ت وي گف��ت: اجرا 
شدن س��امانه ثبت تلفن همراه )رجيستري( بدون 
برنامه ري��زي صحيح صورت گرفته، ب��ا وجود اينكه 
پايه ها و شالوده اين طرح قدمتي طولاني و چندين 
س��اله دارد و وقفه ي��ي طولاني براي اجرايي ش��دن 
صحيح آن رخ داده، بازهم با مشكلات عديده يي در 

مواجهه با عملياتي شدن آن روبه رو هستيم. 
وي خاطرنش��ان كرد: هماهنگي ها بين نهادهاي 
مختلف درست شكل نگرفته و ترخيص موبايل ها از 
گمرك با اشكالات بسيار زيادي روبه روست به طوري 
ك��ه IMEIها درس��ت به گمرك ارائه نمي ش��ود و 
بخشي از مشكلات به وجود آمده براي برخي آيفون 
داران از همين نقص سرچشمه مي گيرد. مير مهدي 
معتقد است كه مبارزه با قاچاقيان اين طرح صورت 
گرفته ولي ش��اهد سهم داشتن بيش از حد عده يي 
محدود در بحث بازار موبايل هس��تيم و بايد قبل از 
پيش  رفتن طرح از به وجود آمدن چنين مس��ائلي 

جلوگيري كرد. 
وي با اش��اره به اينكه ابهامات طرح رجيس��تري 
چن��دان زيادي نيس��ت و اجرايي ش��دن آن داراي 
نواقصي اس��ت كه براي خرده فروش��ان دردسرساز 
مي ش��ود، اظهار داش��ت: مردم بابت اين طرح مبالغ 
بيش��تري را پرداخ��ت مي كنن��د، در حالي كه هيچ 

امكاناتي به گوشي ها اضافه نشده است. 
وي تصري��ح كرد: گارانت��ي بهت��ر و اصالت و... 
ش��عارهايي  است كه در مورد طرح رجيستري داده 
شده ولي كدام گارانتي بهتر؟ درباره اصالت هم كه 
پيش ت��ر موبايل هاي گارانت��ي دار ۱۰۰درصد اصيل 
بودن��د، پس چه چيزي براي مردم به ارمغان آورده 
شده است؟ طرح رجيستري كليت خوب و مناسبي 
دارد ولي متاسفانه اجراي ناقص آن موجب شده كه 
برخي پول هاي ميلياردي به دست بياورند و از آنجا 
كه موضوع توس��ط دولت اعلام شده، كسي جرات 

ابراز مخالفت اساسي با جزئيات آن را ندارد. 
ايس��تگاه قطار طرح رجيس��تري به مقصد خود 
نزدي��ك و نزديك تر مي ش��ود و با وجود اش��كالات 
متعدد در مراحل اوليه اجرايي آن، جايي براي توقف 
در آن وج��ود ندارد چراكه دول��ت عزم خود را جزم 
كرده تا اين بار، اين طرح به مرحله نهايي خود برسد. 
بنا ب��ه گفته مس��وولان نهادها و س��ازمان هاي 
بس��يار گوناگوني ازجمله وزارت ارتباطات، سازمان 
رگولاتوري، س��ازمان مب��ارزه با قاچ��اق كالا و ارز، 
انجم��ن صنفي رايانه تهران، انجم��ن واردكنندگان 
موبايل، اتحاديه دس��تگاه هاي مخابراتي، س��ازمان 
گم��رك كش��ور و... درگي��ر مراح��ل عملياتي آن 
هستند و هماهنگي بين اين حجم از سازمان ها كار 
پردردس��ري اس��ت و بايد ديد كه نظرات مسوولان 
اين س��ازمان ها، طرح رجيس��تري را عاقبت به كجا 

خواهد رساند. 
گفتني اس��ت ۲6درصد هزينه اف��زون بر قيمت 
موبايل در واردات اين دس��تگاه اخذ مي ش��ود. اين 
هزينه ها عبارتند از: ۹درصد ماليات بر ارزش افزوده، 
۵درصد عوارض ورودي گمرك، 4 ماليات بر درآمد 
علي الحس��اب، ۳ درصد س��ود بازرگاني، يك درصد 
هزين��ه اهدايي به هلال احمر، ۲درصد هزينه حمل 
از كش��ور ام��ارات و ۲درصد نيز ش��امل هزينه هاي 

متفرقه مي شود. 
همچنين بهتر اس��ت بدانيد براساس طبقه بندي 
بين الملل��ي كالايي )HS( و جداول پيوس��ت كتاب 
مقررات صادرات و واردات كشورمان تعرفه گمركي 
ترخي��ص موباي��ل در ردي��ف تعرفه يي موس��وم به 
۸۵۱۷۱۲۱۰ ق��رار دارد. درضم��ن ن��رخ ارز ب��راي 
محاس��به ورودي انواع همراه برمبناي نرخي اس��ت 
كه بانك مركزي هر هفته به گمرك اعلام مي كند. 

ايسنا  
اطلاعات پزشكي محرمانه ۲۸۰ هزار بيمار از دانشگاه علوم پزشكي اوكلاهاماي امريكا 

هك شده و به سرقت رفته است. 
به تازگي گزارش هايي مبني بر اينكه اطلاعات پزشكي خصوصي و محرمانه ۲۸۰ هزار 
بيمار از دانشكده علوم پزشكي دانشگاه اوكلاهاما در ماه نوامبر گذشته هك شده، منتشر 
شده است كه نشان مي دهد هكرها به اطلاعات بيماري و درماني آنها دسترسي يافته اند. 
پيشتر ابعاد گسترده اين خبر رسانه يي نشده بود و هم اكنون مسوولان مربوطه از جزئيات 

اين حمله سايبري و هك اطلاعات بيماران سخن گفته اند. 
مقامات رسمي مربوطه در بيانيه يي اعلام كرده اند كه يك هكر به فولدرها و فايل هاي 
مربوط به اطلاعات شخصي، بيماري و درمان بيماران در دانشكده علوم پزشكي دانشگاه 
اوكلاهاما واقع در ايالات متحده امريكا دسترس��ي پيدا كرده است و تمام اين اطلاعات را 
از س��رورهاي شبكه اين دانشگاه به سرقت برده اس��ت، به گونه يي كه استادان دانشگاه و 

پزشكان ديگر نمي توانند به اين فايل ها و اطلاعات دسترسي يابند. 
اطلاعات ربوده شده شامل نام و نام خانوادگي بيماران، شماره پذيرش و شماره پرونده 
آنها، نام پزش��ك و نحوه درمان و داروهاي درمانگر آنها مي ش��ود كه س��رقت و هك آنها 

هم اكنون به اين دانشكده ضرر و خسارات بسياري را وارد كرده است. 
اين دانشگاه از ساير موسسات و شركت هاي فعال در زمينه امنيت سايبري درخواست 
كمك كرده است تا متخصصان آنها بتوانند در اين باره به دانشگاه اوكلاهاما كمك كنند 

تا هكر مربوطه را با پيگيري، شناسايي و اطلاعات ربوده شده را بازيابي كنند. 

ديلي ميل  
محقق��ان چيني طرح��ي مبني بر پاكس��ازي زباله هاي فضايي اطراف م��دار زمين با 

استفاده از ليزرهاي فضايي را ارائه دادند. 
 اين ممكن اس��ت موضوعي علمي-تخيلي به  نظر برس��د ام��ا محققان در چين براي 
مراقب��ت از مدار زمين پيش��نهادي جس��ورانه براي از بين بردن زباله ه��اي اطراف آن با 

استفاده از ليزرهاي غول پيكر را ارائه داده اند. 
يك مقاله توس��ط دانشمندان دانشگاه مهندس��ي نيروي هوايي در شهر شيان كشور 
چين توضي��ح مي دهد كه چگونه ليزرهاي فضايي مي توانند ب��ا تبديل زباله هاي فضايي 

بزرگ به قطعات كوچك تر مضرات آنها را به طور بالقوه يي كاهش دهند. 
فضاپيما و ماهواره ها در حال حاضر درمعرض خطر برخورد با حدود ۲۰ هزار اشيا قابل 

رديابي هستند كه به عنوان زباله هاي فضايي طبقه بندي مي شوند. 
اي��ن  زباله ها، ماهواره هاي قديم��ي و همچنين قطعات حاصل از تجزيه، فرس��ايش و 
برخورد موشك هاي استفاده شده از اشياي ساخته شده توسط انسان را شامل مي شوند. 
ناس��ا تخمي��ن مي زند كه بي��ش از ۱۰۰ميليون قطع��ه از زباله هاي م��دار اطراف زمين 

كوچك تر از يك سانتي متر هستند. 
 اين تيم چيني شبيه س��ازي يك ايس��تگاه ليزري را انجام داد و نتيجه گرفت كه اين 
مي تواند يك روش موثر براي پاكسازي مدار زمين باشد. به گفته آنها، شبيه سازي، مبناي 
تئوري لازم را براي اس��تقرار يك ايس��تگاه ليزر فضايي و كاربرد آن براي حذف زباله ها 

توسط ليزرهاي فضايي را فراهم مي كند. 

ميل آنلاين  
قرار اس��ت ش��ركتي، ۳ كابل اينترنتي زيردريايي جديد بس��ازد كه قابليت پشتيباني 

از برقراري ۸۰ ميليون تماس كنفرانسي همزمان بين امريكاي شمالي و آسيا را دارد. 
آلفابت )شركت مادر گوگل( قصد دارد ۳ كابل اينترنتي زير دريايي بسازد و به حوزه 

خدمت رساني خود ۵ منطقه ديگر را اضافه كند. 
اين ش��ركت طي ۳ س��ال گذش��ته ۳۰ ميلي��ارد دلار در بخش اينترن��ت زيردريايي 
س��رمايه گذاري كرده اس��ت. در همين راس��تا گوگل اع��لام كرده اينترن��ت كابلي براي 
حوزه هاي نيوزيلند و مونترال در ۳ ماهه نخست ۲۰۱۸ فعال مي شود. پس از آن اينترنت 

حوزه هاي لس آنجلس، فنلاند و هنگ كنگ نيز اجرايي مي شود. 
همچنين گوگل اعلام كرده در ۱۱ پروژه كابل )ازجمله موارد در حال احداث( به طور 
مستقيم سرمايه گذاري كرده است. گوگل براي اين پروژه مشغول همكاري با فيس بوك، 
ش��ركت Pacific Light Data Communication و TE SubCom اس��ت ت��ا 
سيس��تمي بسازد كه دو برابر قدرتمندتر از كابل هايFaster باشد. به گفته كارشناسان 

كابل هاي FASTER ۱۰ ميليون بار سريع تر از مودم عمل مي كنند. 
 به گفته كارشناس��ان سيس��تم جديد ب��ا ظرفيت زياد خود مي توان��د از برقراري ۸۰ 
ميليون تماس كنفرانسي همزمان بين آسيا و امريكاي شمالي پشتيباني كند. اين كابل ها 

مي توانند اينترنتي سريع تر و ايمن تر فراهم كنند. 
كابل ه��اي زيردريايي در حقيقت پايه اينترنت هس��تند و بي��ش از ۹۰درصد ترافيك 

اطلاعات دنيا را انتقال مي دهند. 

هك شدن اطلاعات ۲۸۰ هزار بيمار »آلفابت« 3 كابل اينترنتي زيردريايي مي سازدانهدام زباله هاي فضايي با ليزر

سايبر رويدادفضا

سي ان بي سي  
 گوگل در واكنش به اخبار و شايعه هاي اخير، خبر 
راه اندازي اپليكيشن گوگل مپ اختصاصي براي چين 

را تكذيب و رد كرد. 
در سال هاي گذش��ته همكاري هاي نزديك ميان 
گ��وگل با چي��ن تحت تاثير مخالفت گ��وگل با خود 
سانس��وري و فيلترينگ درباره نتايج به دس��ت آمده 
از موتورهاي جس��ت وجو، به حداقل رس��يده بود اما 
پس از آن دوباره اين غول تكنولوژي امريكايي حضور 

پررنگ تري را در چين براي خود رقم زد. 
حالا اخبار و شايعه هايي در چند روز اخير به گوش 
مي رسيد كه حاكي از آن بود كه گوگل مي خواهد با 
همكاري چين اپليكيشن نقشه )گوگل مپ( خود را 

براي كشور چين به طور اختصاصي ارائه دهد. 
 )Nikkei( اين گزارش ها توسط خبرگزاري نيكي
ژاپن منتش��ر شده بود كه نشان مي داد گوگل پس از 
س��ال ها مي خواهد اپليكيش��ن گوگل مپ خود را در 
دس��ترس چيني ها قرار بدهد. اين درحالي است كه 
چيني ها تاكنون تنها از طريق نسخه وب )دسكتاپ( 
گوگل به قابليت هاي نقش��ه گوگل مپ دسترس��ي 
داشتند و از دسترسي به اپليكيشن آن محروم بودند. 

البته در اي��ن گزارش آمده بود كه گوگل در ابتدا 
تنها قصد داشته نسخه iOS اپليكيشن گوگل مپ را 
بطور اختصاصي براي مردم و كاربران چيني ارائه دهد 
و سپس درصورت استقبال و موفقيت آن، نسخه هاي 
ديگري را نيز به طور اختصاصي براي چين فراهم كند. 
اما حالا ش��ركت آلفابت -شركت مادر گوگل- در 
بيانيه يي روز سه شنبه اعلام كرد كه اين شركت هيچ 
گونه تغييري در سياس��ت هاي پي��ش روي خود در 
قبال چين نداده اس��ت و پلتفرم هاي گوگل در چين 
همچنان در وضعيت پيشين خود به سر مي برد. اين 
شركت در ادامه تمام گزارش هاي مربوط به راه اندازي 

اپليكيشن اختصاصي گوگل مپ براي چيني ها را رد 
كرد و اين ادعا را بي اساس خواند. 

جمهوري خلق چين بس��ياري از س��رويس هاي 
مختلف گوگل و همچنين برخي شبكه هاي اجتماعي 
را فيلتر كرده و مردم و شهروندان خود را از دسترسي 
به بس��ياري از اطلاعات جهاني محروم كرده اس��ت. 
اين كشور بس��ياري از اپليكيش��ن ها، پيام رسان ها و 
ش��بكه هاي اجتماعي داخلي را گس��ترش و توسعه 
داده است تا بتواند به راحتي اطلاعات رد و بدل شده 

كاربران را تحت نظارت كامل خود قرار بدهد. 
گ��وگل در ادامه اين بيانيه اعلام كرده اس��ت كه 
نس��خه وب و دسكتاپ سرويس نقشه گوگل )گوگل 
م��پ( هم��واره در دس��ترس كاربران چين��ي بوده 
است اما اپليكيش��ن آن توسط دولت چين غيرقابل 
دسترس شده بود. از سال ۲۰۱۰ ميلادي كه گوگل 
تحت تاثير درخواست چين به خودسانسوري در قبال 
نتايج موتورهاي جست وجو همكاري و حضور خود را 
در چين محدود كرد، تاكن��ون ميان اين دو چندان 
ميانه خوبي برقرار نبوده اس��ت اما طي يكي دو سال 
اخير به نظر مي رس��د اين روابط اندكي رو به بهبود 

بوده است.

فارس  
دبير كارگروه تعيين مصاديق محتواي مجرمانه 
گفت: آمار هايي كه برخي از مس��وولان درخصوص 
كاه��ش 4۰ درصدي تراكنش ه��اي بانكي در زمان 
فيلتر تلگ��رام ارائ��ه دادند، صحيح نيس��ت. به نظر 
مي رس��د اين آمارس��ازي ها براي توجيه رفع فيلتر 
غيرقانوني تلگرام و اينس��تاگرام است. نبايد با ارائه 

آمار غلط مردم را به اشتباه انداخت. 
عبدالصم��د خرم آبادي در يادداش��تي در كانال 
اطلاع رس��اني اش در پيام رس��ان س��روش نوش��ت: 
براس��اس اس��تعلام ب��ه عم��ل آم��ده از ش��اپرك 
)ش��بكه الكترونيكي پرداخت بانك مركزي( تعداد 
تراكنش ه��اي بانك��ي اينترنتي بعد از فيلتر ش��دن 
تلگرام و اينستاگرام فقط  ۵.6درصد كاهش داشته، 
اما برعكس مبلغ تراكنش ه��اي بانكي اينترنتي در 
اين مدت نه تنها كاهش نداشته بلكه ۵۲۰ ميليارد 
تومان نس��بت به مدت مش��ابه قبل از فيلتر تلگرام 

افزايش داشته است.
وي ادام��ه داد: افزاي��ش مبل��غ تراكنش ه��اي 
اينترنت��ي بانكي در زمان فيلتر تلگرام حاكي از آن 
اس��ت كه در مورد مش��اغل موجود در اين شبكه 

بزرگنمايي شده است. معاون قضايي دادستان كل 
كش��ور تاكيد كرد: پرونده هاي قضايي حاكي از آن 
اس��ت كه اكثريت قريب به اتفاق كسب و كارهاي 
غيرقانون��ي نظير ف��روش موادمخدر و مش��روبات 
الكل��ي، ق��وادي و ف��روش فيلم ه��اي مس��تهجن 
وبس��ياري ديگر از فعاليت هاي اقتصادي غيرقانوني 
ب��ه لحاظ فراهم نب��ودن امكان نظ��ارت در تلگرام 

انجام مي شوند. 
خرم آب��ادي ادام��ه داد: هي��چ كش��وري اجازه 
نمي ده��د پايگاه ه��اي اينترنتي بيگان��ه در فضاي 

مجازي او فعاليت غيرقابل كنترل داشته باشند.
در اجلاس دادس��تان هاي كل كش��ورهاي عضو 
»س��ازمان همكاري ش��انگهاي« كه يك ماه پيش 
با حضور دادس��تان كل كش��ور ايران ب��راي مبارزه 
با جرايم س��ايبر در س��ن پترزبورگ روسيه برگزار 
شد، تمامي دادستان ها بلا استثناء اعلام نمودند به 
پايگاه ه��اي اينترنتي كه قواني��ن آنها را نقض كنند 

اجازه فعاليت نمي دهند. 
وي تاكي��د كرد: بي تفاوتي ق��وه مجريه در قبال 
فعاليت مجرمانه تلگرام و اينستاگرام نوبر، بي سابقه، 

شگفت انگيز و تاسفبار است. 

آمار غلط مسوولان در زمان فيلتر شدن تلگرامراه اندازي »گوگل مپ« چيني تكذيب شد

فراسودريچه
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چهره هاي استاني

 اجرايي شدن طرح جذب سربازان با تحصيلات 
عاليه

تهران| رييس اداره س��رمايه انساني ستاد كل نيرو هاي 
مس��لح از اجرايي ش��دن طرح جذب و اشتغال سربازان 
داراي تحصي��ات عاليه در س��ال ۹۷ خبر داد. س��ردار 
موسي كمالي در مراس��م جشنواره جوان سرباز حضرت 
علي اكبر)ع( كه در س��پاه حضرت سيدالشهدا)ع( استان 
ته��ران برگزار ش��د با بيان اينكه طرح جذب و اش��تغال 
سربازان داراي تحصيات عاليه در سال آينده به صورت 
آزمايشي اجرا خواهد ش��د، افزود: با تفاهمنامه هايي كه 
ب��ا برخي وزارتخانه ها و نهاده��اي دولتي به امضا خواهد 
رسيد درصدديم تا تعدادي از مشمولان ليسانس و بالاتر 
با توجه به رش��ته تحصيلي پس از اتمام خدمت سربازي 
در مراكز توليدي و تحقيقاتي و شركت هاي دانش بنيان 
جذب و مشغول به كار شوند تا آنچه به صورت تئوري در 
دانشگاه فرا گرفته اند را به صورت عملي به كار بگيرند. وي 
با اشاره به تاكيد رييس ستاد كل نيروهاي مسلح بر كسب 
حداقل يك مهارت در دوران خدمت س��ربازي گفت: در 
اين طرح س��ربازان داراي تحصيات عاليه پس از آش��نا 
شدن با مهارت ها و توانمندي هاي لازم حين خدمت در 
اواخر دوره خدمت به نهادهاي مربوطه معرفي مي شوند تا 
بتوانند يا به تنهايي كارآفريني كنند يا در همان نهادهاي 

آموزشي جذب و مشغول به كار شوند. 
 عمده گياهان دارويي توليدي استان فارس، خام 

صادر مي شود
ف�ارس| ريي��س دفتر مطالع��ات كش��اورزي و آب اتاق 
بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي شيراز گفت: متاسفانه 
درحال حاضر عمده گياهان دارويي توليد شده در استان 
فارس به ش��كل خام صادر مي شود. محمدحسن طلعتي 
در جلس��ه مش��ترك كميته گياهان دارويي، صادرات و 
خوش��ه هاي صادراتي گف��ت: صدور م��واد و محصولات 
خ��ام چندان ارزش افزوده يي ايج��اد نمي كند حال آنكه 
صادرات محصولات فرآوري ش��ده گياهان دارويي داراي 
ارزش افزوده بس��يار بالايي است. طلعتي گفت: متاسفانه 
استان فارس در وضعيت خشكسالي به سر مي برد كه در 
اي��ن ميان گياهان دارويي به دليل نياز به آب كم يكي از 
گزينه هاي مناسب براي كشاورزي استان است. وي افزود: 
بايد از صادرات و خام فروش��ي گياهان دارويي جلوگيري 
ش��ود زيرا گياهان دارويي ما به كش��ورهاي مبدا ارسال 
مي شود و پس از فرآوري به محصولات زيادي تبديل و به 

اسم آن كشورها وارد بازار مي شود. 
 تولي�د كاغذ كنگره اي مقاوم ب�ا مواد اوليه و آب 

بازيافتي
اصفهان| شركتي توليدي در مباركه با استفاده از كاغذ 
بازيافتي 10درصد مواد اوليه مقواي 3 لايه كشور را توليد 
مي كن��د. اين مواد اوليه كه به كاغذ فلوتينگ)كنگره يي( 
و تس��ت لاينر ش��ناخته مي ش��ود از كاغذهاي بازيافتي 
توليد مي ش��ود و اين واحد صنعتي در شهرستان مباركه 
س��الانه 24هزار تن از اين نوع كاغذ كه ماده اوليه مقواي 
3 لايه است را توليد و عرضه مي كند. ويكتوريا شيدايي، 
مديرعامل اين ش��ركت با بيان اينكه براي توليد اين نوع 
كاغذ آب زيادي نياز است، گفت: در اين شركت از بازياب 
پساب در توليد استفاده مي شود. اين واحد توليدي زمينه 

اشتغال ۷5نفر را فراهم كرده است. 
 اجراي 11 ط�رح ملي آبخيزداري در 550 حوضه 

آبخيز كشور
ش�هركرد| مديركل دفتر آبخي��زداري و حفاظت خاك 
س��ازمان جنگل ها، مراتع و آبخيزداري از اجراي 11طرح 
ملي و اس��تاني آبخيزداري در 550 حوضه آبخيز كشور 
در س��ال جاري خبر داد. محم��د عقيقي، آبخيزداري در 
حوضه سدهاي موجود و در دست ساخت، كارون، كرخه، 
سفيد رود، حاشيه كوير مركزي، گلستان و درياچه اروميه 
را از عم��ده اين طرح ها برش��مرد. وي اف��زود: طرح هاي 
آبخيزداري با كاهش ميزان فرسايش خاك، زمينه را براي 
نفوذ آب در خاك فراهم كرده و آن را تبديل به منبع آبي 
براي پايين دس��ت حوضه در مواقع خشكسالي مي كند. 
عقيق��ي اعتبار مص��وب بخش آبخي��زداري به خصوص 
براي اجراي طرح هاي مذكور در س��ال جاري را 4هزار و 
۷۹0ميليارد ريال عنوان كرد و افزود: از اين ميزان اعتبار 
تنها 20تا30درصد آن تخصي��ص يافته كه اين رقم نيز 
براي ديون سال هاي گذشته هزينه شده است. وي اظهار 
كرد: البته اميد اس��ت با تصويب يك ميليارد دلار اعتبار 
از بودجه صندوق توسعه ملي براي بخش آبخيزداري در 
س��ال آينده، اعتبارات اين بخ��ش از افزايش قابل توجه 

برخوردار شود. 
 كاه�ش 85 درص�دي حج�م بارش ه�ا در اهواز

از ابتداي مهر ماه تاكنون
اه�واز| مديركل هواشناس��ي خوزس��تان گفت: حجم 
بارش ها در اهواز از ابتداي مهر ماه س��ال جاري تاكنون 
نس��بت به ميانگين بلندم��دت 85 درصد كاهش يافته 
اس��ت. كوروش بهادري با اشاره به كاهش شديد ميزان 
بارش هاي سال زراعي جاري در سراسر كشور اظهار كرد: 
از ابتداي سال كشاورزي جاري تاكنون، حجم بارش هاي 
كل كشور نسبت به مدت مشابه مربوط به حد ميانگين 
بلندمدت 61 درصد كاهش يافته است. وي با بيان اينكه 
س��ال آبي از يكم مهر ماه هر سال تا سي و يكم شهريور 
ماه سال بعد محاسبه مي ش��ود، تصريح كرد: همچنين 
از آغاز س��ال زراع��ي جاري تاكنون حج��م بارندگي در 
اهواز 1۹.5ميلي متر بوده كه نسبت به مدت مشابه سال 
 زراعي گذش��ته كه 41.2ميلي متر ب��ود با كاهش حدود

50 درص��د مواجه ش��ده اس��ت. مديركل هواشناس��ي 
خوزس��تان ادامه داد: همچنين حجم بارش هاي اهواز از 
ابتداي سال زراعي جاري تاكنون نسبت به مدت مشابه 
در ميانگين بلندمدت كه 12۷.۷ميلي متر بوده 85 درصد 

كاهش يافته است. 
 كاهش ٣0 درصدي قيمت هتل هاي كيش

كيش| ريي��س هيات مديره جامعه هتل��داران كيش از 
كاهش 30درصدي قيمت مراكز اقامتي جزيره همزمان با 
دهه فجر خبر داد. مسيح الله صفا افزود: اين اقدام با هدف 
كاهش هزينه س��فر به جزيره انجام مي ش��ود و در رونق 
گردش��گري موثر اس��ت. وي گفت: كاهش هزينه اقامت 
همزمان با حفظ كيفيت موجب كاهش بخش عمده يي 
از دغدغه مسافران خواهد شد و بر جذابيت هاي كيش به 

عنوان مقصد سفر مي افزايد. 
 اجراي�ي ش�دن طرح اص�لاح ژنتي�ك دام روي

5 هزار دام سبك
 گ�رگان| اص��اح ژنتيك��ي دام س��بك ب��راي افزايش
چن��د قلوزاي��ي و افزايش ميزان توليد گوش��ت قرمز از 
راهبردهاي كان گلستان در بخش امور دام است. معاون 
بهبود توليدات دامي گلستان گفت: با توجه به بهره وري 
پايين توليدات دامي در دامداري هاي سنتي و فقر مراتع 
 از 4س��ال گذشته طرح اصاح ژنتيك دام سبك را روي

5 ه��زار راس دام در 4 اقلي��م گلس��تان آغ��از كرديم. 
رحمت الله س��ميعي افزود: درحال حاضر اصاح ژنتيك 
در 10 گله گلستان اجرايي شده و پيش بيني مي كنيم تا 
10سال آينده تمام گله هاي استان اصاح ژنتيك شوند. 

اخبارشهرستانها

رييس اتاق ايران مطرح كرد

به يك ابر وزارتخانه نيازمنديم

معاون توسعه كارآفريني و اشتغال وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي:

اختصاص حدود 20 هزار ميليارد تومان تسهيلات به اشتغال فراگير در كشور

گروه بنگاه ها  
سال هاست كه كارشناسان اقتصادي از مشكل 
م��وازي كاري در حوزه اقتص��ادي به عنوان يكي از 
چالش هاي جدي و اصلي بازار كسب وكار ايرانيان 
ياد مي كنند كه بايد از طريق تجميع در س��اختار 
تصميم گيري ه��اي اقتصادي اين نقيصه را برطرف 
كرد. نس��خه يي كه رييس اتاق اي��ران براي حل و 
 فص��ل اين مش��كل ارائه مي كند، اس��تفاده از يك

ابر س��اختار ي��ا اب��ر وزارتخان��ه اس��ت ك��ه بتواند 
مجموعه ي��ي تصميمات اصل��ي را در حوزه اقتصاد 
اتخاذ كند و بروكراس��ي حاكم ب��ر نظام اقتصادي 
ايران را س��اماندهي كن��د. اما فارق از اين نكته كه 
آيا چنين ايده يي امكان اجرايي شدن پيدا مي كند 
يا نه بايد از ظرفيت هاي كش��ور براي تجميع نظام 
تصميم س��از در حوزه اقتصادي اس��تفاده ش��ود تا 
مش��كاتي كه در اين زمينه پي��ش روي صاحبان 
س��رمايه و كس��ب وكار اس��ت، جاي خ��ود را به 

ساختاري انتظام يافته و متمركز بدهد. 
رييس اتاق ايران معتقد اس��ت: دس��تگاه هاي 
اقتص��ادي در اي��ران منفص��ل از ه��م و گاهي در 
مقاب��ل يكديگ��ر عم��ل مي كنند و اي��ن وضعيت 
نمي توان��د منافع اقتص��ادي ما را تامي��ن كند لذا 
به يك س��ازمان، نهاد يا ابر وزارتخان��ه نياز داريم 
كه به صورت يكجا در مورد كل مس��ائل اقتصادي 

تصميم گيري كند. 
غامحس��ين شافعي ديروز در جمع خبرنگاران 
در مش��هد افزود: اين تجربه در كش��ورهاي ديگر 
كه در گذش��ته نه چن��دان دور با اي��ران از لحاظ 
توس��عه يكس��ان بودند ولي اينك جزو كشورهاي 
توس��عه يافته دني��ا هس��تند، آزمون خ��ود را پس 
داده اس��ت. وي ادامه داد: به ط��ور مثال در چين 
كميس��يون ملي توس��عه و اصاح��ات، در تايوان 
در  اقتص��ادي،  توس��عه  و  برنامه ري��زي  ش��وراي 
س��نگاپور هيات توس��عه اقتصادي، در كره جنوبي 
هي��ات برنامه ريزي اقتصادي و در مالزي س��ازمان 
توس��عه صنعتي بدين منظور تش��كيل ش��د؛ اين 
نهاده��ا همگي نهادهاي فراقوه يي هس��تند كه در 
مورد مسائل اقتصادي كشورشان تصميم نهايي را 

مي گيرند. 
ريي��س ات��اق بازرگان��ي، صناي��ع، مع��ادن و 
كشاورزي ايران گفت: اتاق بازرگاني پيشنهاد داده 
هيات امناي اين نهاد از كارشناس��ان تحصيلكرده 
و مج��رب دولت، نمايندگان مق��ام معظم رهبري، 
نماين��دگان ق��واي س��ه گانه، نماين��دگان جامعه 
دانش��گاهي در 3 رش��ته علوم اقتص��ادي، فني و 

علوم اجتماعي، نمايندگان مديران توليدي بخش 
خصوصي كه توس��ط اتاق بازرگاني و تش��كل هاي 
ديگ��ر اين بخ��ش معرفي مي ش��وند و نمايندگان 

كارگران تشكيل شود. 
وي افزود: اتاق بازرگاني معتقد اس��ت از طريق 
اختيارات��ي كه در اصل 110 قانون اساس��ي درج 
ش��ده، مي ت��وان اي��ن نهاد را ب��ه وج��ود آورد اما 
تاكي��د داريم در صورت تش��كيل اين نهاد به هيچ  
وجه نمايندگان دانش��گاه و بخش خصوصي نبايد 

تعدادشان از بقيه اعضا كمتر باشد. 
ش��افعي ادامه داد: تجربه ش��وراي عالي امنيت 
ملي كش��ور در بخش امنيتي تجربه موفقي از يك 
نهاد فراقوه يي و فراوزارتي اس��ت كه مي توان از آن 

در اين زمينه بهره برداري كرد. 

 تكثرگرايي در صنايع اشتباه است 
وي همچنين گفت: نگاه��ي كه گمان مي كند 
تكثرگرايي در صنايع نش��انگر توسعه است، اشتباه 
است. در صنايع كوچك و متوسط فرزندان فراواني 

در كش��ور ما متولد اما بي مادر رها ش��ده اند كه به 
اين معناس��ت كه در سياست هاي كان، بلندمدت 
و تدوين راهبردهاي منس��جم هنوز دچار مش��كل 

هستيم. 
ريي��س ات��اق بازرگان��ي، صناي��ع، مع��ادن و 
كش��اورزي ايران افزود: در اي��ران اكنون 4۹واحد 
خودروس��ازي داراي پروانه بهره برداري در صنعت 
خودروس��ازي وجود دارد و 32واح��د هم درحال 
س��اخت اس��ت؛ اگر همه اينها س��اخته شوند در 
آينده اي��ران داراي 81 واحد در اين زمينه خواهد 
ب��ود؛ اين درحالي اس��ت كه كش��ور آلمان در كل 
12واحد خودروسازي، اسپانيا 10واحد، فرانسه 8 
 واحد، ژاپن 11واحد، كره جنوبي و ايتاليا هر كدام

5 واحد خودروسازي دارند. 
وي ادامه داد: در صنعت س��يمان هم ۷3واحد 
داراي پروانه بهره برداري در كش��ور وجود دارد كه 
۹2واحد آن درحال گرفتن پروانه هستند كه روي 
هم رفته مي ش��ود 165واحد كارخانه سيمان؛ اين 
درحالي است كه كره جنوبي با 3برابر ظرفيت توليد 

س��يمان ايران تنها 10واحد توليد اين محصول را 
دارد. شافعي گفت: 1۷۷واحد موتورسيكلت سازي 
در اي��ران وجود دارد و 33واحد هم درحال گرفتن 
پروانه هس��تند كه در مجموع مي شود 210واحد 
درحال��ي كه جمع كش��ورهاي اندون��زي، تايوان، 
تركيه، عربستان، پاكس��تان، هند، ويتنام، تايلند، 
 بن��گادش، فيليپي��ن، چين، ژاپن، ك��ره و مالزي

82 واح��د موتورسيكلت س��ازي دارن��د و همي��ن 
داس��تان در صناي��ع فرش ماش��يني و تلويزيون و 

فولاد هم وجود دارد. 
وي افزود: در ش��رايط كامل رونق اقتصادي هم 
امكان ندارد كه اين صنايع بتوانند با ظرفيت كامل 
كار كنند و قيمت تمام ش��ده كالاهايشان رقابتي 
ش��ود لذا ظرفيت سنجي و اولويت بندي در توسعه 

صنايع در ايران مساله بسيار مهمي است. 

 زعفران و آبياري كشاورزي 
رييس اتاق اي��ران همچنين گف��ت: در برخي 
كالاه��اي كش��اورزي ازجمله زعفران، زرش��ك و 

عن��اب وضعيت بي نظيري داريم اما در طول تاريخ 
در م��ورد زعفران تنها تحولي كه ايجاد كرديم اين 
اس��ت كه بس��ته بندي ها مقداري زيباتر شده اين 
درحالي اس��ت كه امروز در بازار مصرف زعفران و 
زرشك اس��تفاده از اين كالاها در صنايع دارويي و 
بهداشتي خيلي مورد توجه است و ما هنوز در اين 

حوزه هيچ گامي برنداشته ايم. 
وي افزود: اتاق بازرگاني از طريق ش��وراي ملي 
زعفران بس��يار پيگيري كرده تا بتواند اين كالا را 
به مصرف كننده نهايي متصل كند و واس��طه هاي 
زيادي را كه وجود دارند و بيشتر ارزش افزوده هم 

نصيب آنها مي شود از ميان بردارد. 
ش��افعي ادام��ه داد: پيش از اين هم پيش��نهاد 
كرديم كه معرف��ي يك برند ملي زعفران ايران در 
بازارهاي جهاني يكي از عواملي اس��ت كه مي تواند 
ما را ب��ه مصرف كننده نهايي وصل كند. طرح هاي 
زيادي در اين زمينه تهيه شده و در مجلس درحال 
پيگيري است. وزارت جهاد كشاورزي هم چندين 
سال اس��ت طرح جامع زعفران را تهيه كرده و به 
تصويب رس��انده اما به دليل فق��دان بودجه كافي 

هنوز پياده نشده است. 
وي به مس��اله كمبود آب نيز اشاره و بيان كرد: 
ات��اق بازرگاني با توجه به مذاكراتي كه در س��طح 
بين الملل��ي دارد، تاش مي كند براي اس��تان هاي 
خراس��ان، كرمان، يزد و حتي برخي اس��تان هاي 
غرب��ي به عن��وان اولوي��ت اس��تفاده از طرح هاي 
نوين آبياري را انتقال دهد. با مش��كل كمبود آب 
مواجهيم ام��ا نوع اس��تفاده از آب برايمان مهم تر 

است. 
ريي��س ات��اق بازرگان��ي، صناي��ع، مع��ادن و 
كش��اورزي ايران گفت: وس��عت زمين هاي تجهيز 
ش��ده براي زراعت آبي در اي��ران ۹ميليون و 600 
هزار هكتار است. در مقابل اين مقدار زمين ميزان 
صادرات محصولات كشاورزي ما 6.4 ميليارد دلار 
اس��ت. اين درحالي اس��ت كه تركيه با 5 ميليون 
 و 250ه��زار هكت��ار زمي��ن 16.6ميلي��ارد دلار
كره جنوب��ي با ۷53هزار هكتار زمين 11.2ميليارد 
دلار و نيز مالزي فقط با 380هزار هكتار زمين هاي 
تجهيز ش��ده براي زراعت آب��ي 25.5ميليارد دلار 

صادرات محصولات دارند. 
وي اف��زود: اين آمار يعني بهره گيري مناس��ب 
و اس��تفاده از فناوري ه��اي روز دني��ا در مورد آب 
 مي توان��د ه��م مش��كل بح��ران آن را ب��ه ميزان

قابل توجهي پايين آورد و هم مي تواند بهره وري از 
زمين ها را تا چندين برابر افزايش دهد. 

معاون توس��عه كارآفريني و اشتغال وزارت تعاون، 
كار و رف��اه اجتماعي گفت: ح��دود 20 هزار ميليارد 
تومان تسهيات امسال براي ايجاد اشتغال فراگير در 

كشور در نظر گرفته شده است. 
به گزارش ايرنا، عيسي منصوري ديروز در نشست 
اقتصاد مقاومتي قزوين افزود: موافقت بانك هاي عامل 
اين طرح مش��خص و اين منابع از س��وي نظام بانكي 
پيش��نهاد ش��ده اس��ت. وي ادامه داد: منابعي كه به 
اشتغال فراگير و روستايي اختصاص داده مي شود بايد 

در راستاي اولويت ها تخصيص يابد. 
وي اف��زود: از هفت��ه آينده معرفي ب��ه بانك براي 
اعطاي تس��هيات اين طرح را مي ت��وان آغاز كرد كه 
ح��دود 4۹هزار نفر تا اين هفته به س��امانه مراجعه و 
رمز عبور دريافت كرده اند اما هنوز طرح ارائه نكرده اند. 
معاون توس��عه كارآفريني و اشتغال وزارت تعاون، 
كار و رف��اه اجتماعي اف��زود: برخاف ذهنيت موجود 
معتقد هستيم، اعطاي وام به اشتغال منجر نمي شود 
و اص��راري بر اعطاي آن به كارجويان نداريم چون در 

كش��ور تنها وام دادن را بلد هستيم. وي با بيان اينكه 
نگاهي منفعل و خنثي بر سياس��ت صنعتي كش��ور 
مس��لط و معتقد اس��ت كه نبايد دولت در اين زمينه 
مداخل��ه كند، افزود: نگاه جديد اين اس��ت كه دولت 
در جهت گيري استراتژيك بايد حضور داشته باشد و 

جهت دهي صنعت ر ا برعهده بگيرد. 
منص��وري افزود: در اس��تان قزوي��ن كه صنعت و 
كسب وكار نهادينه شده است بايد حمايت از صنعتي 
كه بهره وري و اشتغال بيشتري را مي تواند ايجاد كند 
در اولويت قرارگيرد. وي ادامه داد: در برنامه اش��تغال 
فراگير يكي از برنامه هاي ما اش��تغال حمايتي اس��ت 
كه كميته امداد در آن نقش دارد و در 4س��ال دولت 
يازدهم 5 هزارميليارد تومان براي ايجاد اش��تغال در 
اختيار كميته امداد قرار گرفت و اين حوزه منابع خود 
را داش��ته است. منصوري افزود: طولاني بودن گردش 
كار براي اعطاي تسهيات به متقاضيان حرف درستي 

است و بايد حداكثر اين پروسه يك ماه شود. 
او ادامه داد: در گذش��ته حدود 5 هزار تن صادرات 

فرش داش��تيم اما اكنون صادرات ف��رش به حداكثر 
500 ت��ن كاهش يافته چون قاع��ده جهاني صادرات 
تغيير كرده است. او افزود: در بخش پوشاك و كفش و 
صنايع پايين دستي پتروشيمي تقاضاي بسيار زيادي 
در كش��ور وج��ود دارد كه توليد ما جوابگو نيس��ت و 

نتوانسته ايم اين تقاضاها را برطرف كنيم. 
وي اف��زود: براي مش��اغل خانگ��ي الگوي خاصي 
داريم و سعي مي كنيم همه ظرفيت هاي كشور در اين 
زمينه به كار گرفته ش��ود. او افزود: هم اكنون 15هزار 
كدنويس در كشور نياز داريم اما فارغ التحصيان رشته 
 آي تي در اين زمينه آموزش نديده اند و بايد متناسب 
با آن اقدام كنيم. در سال جاري ايجاد 20هزار فرصت 
 شغلي در استان قزوين سياست گذاري شده كه حدود

85 درصد آن محقق شده است. 
طبق سياس��ت اشتغال فراگير و اشتغال روستايي 
و عش��ايري دولت بايد ۹۷0هزار شغل در سال جاري 
ايجاد كند كه بار اصلي آن بر دوش معاونت توس��عه و 

اشتغال وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي است. 

 همدان| اس��تاندار همدان گفت:
3 هزار و ۷10 ميليارد ريال تسهيات 
رونق تولي��د از ابتداي س��ال جاري 
تاكن��ون به متقاضيان ثبت نام ش��ده 
در س��امانه »رصد«، پرداخت ش��ده 
اس��ت. محمدناصر نيكبخ��ت ديروز 
در نشس��ت اعضاي ستاد رونق توليد 
اس��تان افزود: اين ميزان تس��هيات 
در قال��ب 46۹ طرح در بخش هاي مختلف توس��ط بانك هاي 
عامل و بانك هاي خصوصي پرداخت ش��ده اس��ت. او عملكرد 
بانك هاي اس��تان را در پرداخت تس��هيات رون��ق توليد قابل 
تقدير دانس��ت و افزود: تاكنون تسهيات خوبي در اين بخش 
درنظر گرفته شده است و بايد براي جذب آنها و ايجاد اشتغال 
تاش كرد. اس��تاندار همدان با اش��اره به ديدار مشورتي خود 
با مس��وولان كشوري افزود: هفته گذش��ته در ديدار با رييس 
كل بان��ك مركزي موانعي از س��ر راه كارخانه كيان كرد ماير 
برداشته شد تا اين واحد بتواند تسهيات خود را دريافت كند. 
نيكبخت به ديدار خود با وزير نفت نيز اش��اره كرد و افزود: در 
اين نشس��ت براي رفع مشكات ش��ركت پتروشيمي ابن سينا 
و هگمتانه و دريافت مجوز احداث پالايش��گاه مذاكراتي انجام 
ش��د. او ادامه داد: وزير نفت معتقد است كه احداث پالايشگاه 
 طرحي س��نگين اس��ت و ب��راي افتتاح پالايش��گاه در همدان
60 هزار ميليارد ريال س��رمايه گذاري موردنياز است. استاندار 
همدان عنوان كرد: ما ب��ه وزير نفت اميدواري داديم كه طرح 
احداث پالايش��گاه در استان انجام شود. سهميه استان همدان 
براي ايجاد اشتغال در سال جاري 1۹ هزار و ۹80 شغل است 
كه تاكنون بيش از 12هزار ش��غل ايجاد ش��ده اس��ت. ميزان 
تس��هيات رونق توليد در اس��تان همدان 6هزار ميليارد ريال 

درنظر گرفته شده است. 

پرداخت ٣ هزار ميليارد ريال تسهيلات رونق 
توليد در همدان

يزد| ش��هردار يزد با بي��ان اينكه 
س��اخت و سازهاي س��بز و هوشمند 
ش��دن ازجمل��ه راهكاره��اي موثر در 
پايداري ش��هر اس��ت، گفت: كارگروه 
ش��هر پايدار در شهرداري يزد تشكيل 
ش��ده اس��ت. به گزارش ايسنا، مهدي 
جمالي نژاد در جلس��ه علني ش��وراي 
اسامي ش��هر يزد با بيان اينكه تمام 
شهرها و استان هاي جهان به دنبال پايداري بيش از پيش هستند، 
اظهار كرد: ش��هر پاي��دار واژه يي براي معرفي توس��عه يافتگي و 
شاخص بودن بسياري از عناصر شهري و معماري شهرهاست. وي 
با اشاره به اينكه شهر يزد به دليل برخورداري از فرهنگ اجتماعي 
خ��اص از ديرباز تاكنون ويژگي هاي ش��هر پاي��دار را دارد،  افزود: 
همزمان با جهاني شدن شهر يزد بحث معرفي آن به عنوان شهر 
پايدار انرژي در دستور كار قرار گرفت. شهردار يزد گفت: »سيستم 
قنوات«، »مصالح بومي«، »معماري«، »بافت شهري« و »استفاده 
از گونه هاي گياهي متناسب با محيط«، ازجمله شاخص هاي شهر 
ي��زد در حوزه پايداري اس��ت. جمالي ن��ژاد در ادامه تصريح كرد: 
يك��ي از نكات مهم اين اس��ت كه مردم يزد ع��اوه بر افتخار به 
گذشته خود از دانش  بومي براي حراست از بافت تاريخي استفاده 
مي كنند. اين مقام مس��وول احس��اس مس��ووليت مردم يزد در 
نگهداري از بافت تاريخي را از ديگر ويژگي هاي فرهنگي اين ديار 
دانس��ت و بيان كرد: فرهنگ استفاده از دوچرخه نقش مهمي در 
پايدارتر ماندن شهر يزد ايفا مي كند. شهردار گفت: فرهنگ سازي 
و توسعه، ارتقاي پژوهشي و آموزش هاي شهر پايدار و هوشمند، 
تبادل اطاعات فني، بازنگري برنامه هاي مرتبط با آموزش، جذب 
مشاركت كارشناسان، پژوهشگران، آسيب شناسي تهديدات شهر 
يزد و انجام فعاليت هاي اجرايي در شهرداري يزد از جمله اهداف 

تشكيل كارگروه شهر پايدار در شهرداري يزد است. 

 يزد از ديرباز تاكنون ويژگي هاي شهر پايدار 
را دارد

اردبي�ل| معاون توس��عه تجارت 
س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
اردبيل گفت: در 5 س��ال اخير با يك 
روند كاهش��ي، ميزان صادرات استان 
اردبي��ل 50درصد افت كرده اس��ت. 
به گزارش ايس��نا، تبادلي در نشست 
هم انديشي رفع مشكات صادراتي در 
اردبي��ل، اظهار ك��رد: در حالي كه در 
سال ۹1 ميزان صادرات استان اردبيل ۹۹ميليون دلار بوده است 
به دلايل مختلف و سياست هاي اعمالي در حوزه صادرات ما هر 
س��اله با كاهش آمار صادرات در اس��تان اردبي��ل روبه رو بوديم. 
وي خاطرنش��ان كرد: ح��ذف جوايز صادرات��ي، بي انگيزه بودن 
صادركنندگان، اعمال ماليات بر حوزه صادرات، اعمال عوارض و 
تعرفه هاي سنگين گمركي از طرف كشور جمهوري آذربايجان 
و برخي نارس��ايي ها در حوزه گمركات سبب شده تا در 5 سال 
اخير با يك روند كاهندگي در حوزه صادرات در اس��تان اردبيل 
روبه رو باش��يم. معاون توس��عه تجارت سازمان صنعت، معدن و 
تجارت اردبيل با بيان اينكه با اعمال ماليات براي صادركنندگان 
در چند س��ال اخير 30 نفر از صادركنندگان در اس��تان اردبيل 
از صحنه صادرات و فعاليت در اين بخش خارج ش��ده اند، افزود: 
در س��ال هاي اخير كش��ور آذربايجان اقدام به اعمال عوارض و 
تعرفه ه��اي جديد گمركي كرده به طوري كه با اعمال 36درصد 
ع��وارض مالي��ات و گمرك رغبت صادركنن��دگان را به فعاليت 
در اين بخش بي انگيزه كرده اس��ت. تبادلي واقعي شدن قيمت 
كالاه��ا را در كاهش رقم ريالي صادرات مهم اعام كرد و گفت: 
م��ا تمام تاش مان را ب��ه كار گرفتيم تا ب��ا رايزني هايي كه در 
حال انجام است ضمن كاهش عوارض تعرفه هاي گمركي كشور 
همسايه نسبت به حل موانع صادراتي فعالان اين بخش اقدامي 

عملي و حمايتي را انجام دهيم. 

 كاهش 50 درصدي صادرات
در 5 سال اخير

سيستان وبلوچس�تان|رييس 
س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
س��الانه  گفت:  سيستان وبلوچس��تان 
اف��زون ب��ر 5 ه��زار مترمرب��ع فرش 
دس��تباف در منطقه سيس��تان توليد 
مي ش��ود كه افزون بر 80درصد آن به 
كش��ورهاي اروپايي و امريكايي صادر 
مي شود. به گزارش ايرنا، نادر ميرشكار 
روز چهارش��نبه در جمع خبرنگاران اظهار داش��ت: قالي اصيل و 
قديم��ي سيس��تان داراي ويژگي  هاي خاصي اس��ت كه مي توان 
آن را از نوع مواد اوليه، ش��يوه هاي بافت و نقش  پردازي و مناطق 
بافت ش��هري و روستايي شناخت. وي افزود: بافندگان زيادي در 
سيس��تان در زمينه بافت قاليچه و فرش دستباف تبحر كافي و 
واف��ي دارند كه در صورت فراهم ش��دن بس��ترهاي لازم به ويژه 
تكري��م بافندگان و توليد كنندگان فرش دس��تباف و تامين مواد 
اوليه مرغوب و بازاريابي مناس��ب مي توان از اين فرصت بهترين 
به��ره را برد. وي ادام��ه داد: تاكنون براي 6 ه��زار و 500 نفر در 
سيستان كارت بافندگي صادر ش��ده كه هم اينك حدود 4 هزار 
نفر آنان فعال هس��تند. رييس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
سيستان وبلوچس��تان گفت: فرش سيس��تان باتوجه به قدمت و 
اهميت آن سال ۹3 به ثبت ملي و سال ۹5 به ثبت جهاني رسيد. 
ميرش��كار ادامه داد: به مناسبت بزرگداشت نخستين سالگرد 
ثبت جهاني فرش سيستان همايشي به اين منظور سوم بهمن ماه 
در دانشگاه زابل برگزار مي شود. وي تاكيد كرد: كيفيت مهم ترين 
ويژگي فرش سيس��تان است كه توانس��ته در بازارهاي داخلي و 
جهاني جايگاه خود را به دست آورد. وي آموزش افزون بر 6 هزار 
نفر و ارائه 20ميليارد ريال تسهيات به فعالان فرش سيستان را از 
اقدامات انجام شده در چند سال اخير براي تداوم و گسترش اين 

هنر در منطقه ذكر كرد. 

توليد سالانه بيش از 5 هزار متر مربع فرش 
دستباف در سيستان
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اقتصاد اجتماعي12
واريز »عيدي« بيمه شدگان 

همزمان با حقوق بهمن
محمدرضا رستمي مديرعامل صندوق بيمه  اجتماعي 
كشاورزان، درباره زمان واريز عيدي مستمري بگيران تحت 
پوش��ش اين صندوق اظهار كرد: 43هزار مس��تمري بگير 
تحت پوشش ما عيدي خود را همزمان با حقوق بهمن ماه 
خود دريافت مي كنند. او درباره ميزان اين عيدي به ايسنا 
گفت: سال گذش��ته ميزان عيدي واريزي بطور ميانگين 
300هزار تومان بود كه براي امس��ال نيز بر حسب ميزان 
حق��وق دريافتي افراد متفاوت اس��ت. مديرعامل صندوق 
بيمه اجتماعي كشاورزان، روس��تاييان و عشاير افزود: در 
حال حاضر يك ميليون و 300هزار نفر تحت پوش��ش اين 
صندوق هستند و 43هزار نفر مستمري دريافت مي كنند 
اما از آنجايي كه اين صندوق نوپاس��ت هنوز بازنشسته يي 
نداريم و نخس��تين گ��روه بيمه پردازان صندوق در س��ال 
99 بازنشسته مي ش��وند. رستمي با اشاره به قانون جديد 
بازنشس��تگي پيش از موعد در اين صندوق نيز گفت: يك 
فرد بيمه ش��ده صندوق با رسيدن به سن 65 سالگي و با 
سابقه پرداخت 15 سال حق بيمه مي تواند بازنشسته شود 
اما طبق قانون جديد پيش از موعد يك فرد با 70 س��ال 
سن و 10سال سابقه پرداخت حق بيمه مي تواند از امكان 
بازنشستگي استفاده كند. او افزود: تاكنون 3000 پرونده 
بازنشس��تگي پيش از موعد بررسي و نهايي شده و 6500 

پرونده ديگر در دست اقدام است. 

كم آبي، مهم ترين چالش 
زيست محيطي

رييس س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت كشور با بيان 
اينكه بي مهري ها و بي توجهي كه در س��نوات گذش��ته به 
محيط زيست شده صدمات شديدي به منابع زيستي كشور 
وارد آورده است از بحران كم آبي به عنوان مهم ترين مشكل 
و چالش زيس��ت محيط��ي نام برد كه ح��ل آن احتياج به 

فعاليت هاي مثمرثمر در همه حوزه ها دارد. 
عيسي كلانتري در نشست با مجمع نمايندگان استان 
لرستان، مساله محيط زيست را از مهم ترين مسائل كشور 
برشمرد كه دغدغه اصلي دولتمردان به شمار مي رود. رييس 
س��ازمان حفاظت محيط زيست از فرهنگ سازي به عنوان 
يكي از مولفه هاي اصلي در راستاي حفاظت محيط زيست 
نام برد و گفت: بي شك بايد با ارتقاي دانش زيست محيطي 
جامعه همه مردم را در حفاظت و حراست از محيط زيست 
دخي��ل كرد تا به نتايج بهتري در اين زمينه دس��ت يابيم. 
كلانتري اعتب��ارات اين س��ازمان را جهت انج��ام وظايف 
حاكميتي خود ناكافي دانست و خواستار بازنگري در نحوه 

تخصيص اعتبارات به اين سازمان مهم و تاثيرگذار شد. 
او اصلاح برخي قوانين و مقررات از جمله لايحه قضايي 
حمايت از محيط بانان را در پيشبرد اهداف سازماني محيط 
زيس��ت مفيد و موثر دانس��ت. كلانتري با اشاره به اهميت 
مناطق تحت مديريت س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت و 
لزوم حفاظت مطلوب از اين عرصه ها بر به  كارگيري فناوري 
روز در پاي��ش آنلاين اين مناطق تاكيد كرد. او خواس��تار 
هماهنگي و همكاري همه دستگاه ها جهت رفع مشكلات 

زيست محيطي در سطح كشور شد. 

هشدار آموزش و پرورش 
نسبت به »سرويس هاي آزادبر«

مديركل دفتر برنامه ريزي انجمن هاي مدارس، آموزش 
خانواده و مش��اوره اولياي وزارت آموزش و پرورش نس��بت 

به »سرويس هاي آزادبر« مدارس و عواقب آن هشدار داد. 
نورعلي عباسپور با اشاره به اينكه مسووليت سرويس 
م��دارس، براس��اس مصوبه هي��ات وزي��ران، برعهده 3 
دس��تگاه؛ آموزش و پرورش، بخ��ش حمل و نقل وزارت 
كشور و وزارت راه )در مورد مدارس بين شهري، جاده يي 
و مناطق روستايي( است، به ايلنا گفت: در اين بين آنچه 
به آموزش و پرورش مربوط مي ش��ود، انتخاب ش��ركت 
پيمانكار اس��ت و س��ايرِ امور يعني هرآنچ��ه مربوط به 
خودرو، راننده، مراقب و... در حيطه وظايفِ شهرداري ها، 

و بخشداري ها و وزارت راه است. 
او افزود: براين اساس شركت هاي متقاضي عقد قرارداد 
با مدارس، ضروري اس��ت از شرايطي كه قانون در اين باره 
تعيين كرده، برخوردار بوده و با ارائه اسناد و مدارك مربوط، 
مجوزه��اي لازم را از ش��هرداري ها، بخش��داري ها و موارد 
مرتبط با وزارت راه، دريافت و راننده هاي شاغل در آنها نيز 

حتماً بايد شرايط لازم را احراز كنند. 
او ادامه داد: پس از اين پروس��ه، ش��هرداري ش��ركت ها 
و پيمانكاران حائز ش��رايط را به آم��وزش و پرورش معرفي 
و متعاق��بِ آن آموزش و پرورش با بررس��ي موارد مختلف 
از جمله اينكه كدام ش��ركت خدمات بهتري ارائه مي دهد، 
خودروهاي مناس��ب تري در اختيار دارد، نسبت به انتخاب 
و عق��د ق��رار داد وارد عمل مي ش��ود. عباس��پور، حس��ن 
ش��هرت، عدم اعتياد، متاهل بودنِ رانندگان )به غير از زنان 
سرپرست خانوار( را از جمله شرايط لازم كه براي رانندگان 
س��رويس هاي م��دارس برش��مرد و گف��ت: در عين حال 
شركت هاي پيمانكار موظف به برپايي دوره هاي آموزشي و 
دانش افزايي براي رانن��دگان و بالا بردنِ آگاهي و اطلاعاتِ 
آنها در زمينه تربيتي هس��تند، چرا ك��ه اين افراد به نوعي 

مربي دانش آموزان نيز محسوب مي شوند. 
مدي��ركل دفت��ر برنامه ري��زي انجمن ه��اي مدارس، 
آموزش خانواده و مشاوره اولياء افزود: نظارت بر عملكردِ 
اين ش��ركت هاي پيمانكار ب��ر عهده كارگروه��ي به نام 
»كارگروه ماده 1۸« اس��ت كه در شهر ها و شهرستان ها 
وج��ود دارد. در هر يك از اي��ن كارگروه ها، يك نماينده 
از اولي��ا، يك نماينده از آم��وزش و پرورش و نماينده يي 
نيز ش��هرداري عضويت دارن��د. در اين كارگروه، علاوه بر 
نظارتِ عملكرد، پيشنهاد نرخ سرويس ها نيز را تعيين و به 
شواري شهر ارائه مي شود كه در صورت تصويب، از طريق 

فرمانداري ها، به مدارس ارسال مي شود. 
او ب��ا بيان اينكه در حال حاضر در س��طح كش��ور با 
كمبود خودرو در س��رويس مدارس روبرو هستيم، اظهار 
ك��رد: همين امر باعث ش��ده كه بخ��ش قابل توجهي از 
حمل و نقل دانش آموزان توسطِ سرويس »آزادبر« انجام 
ش��ود. در عين حال آگاهي هاي بيشتري به خانواده هاي 
دانش آم��وزان داده مي ش��ود ت��ا از مزاياي اس��تفاده از 

سرويس هاي قانوني، مطلع شوند. 
او در پاسخ به اين س��وال كه چه حجم از دانش آموزان 
بوس��يله س��رويس هاي قانوني و چه تعداد با سرويس هاي 
آزادبر، جابه جا مي ش��وند؟ گفت: طبق آماري كه در اختيار 
داري��م، حدود 400 هزار دانش آموز در مناطق روس��تايي و 
بين جاده يي و تقريباً يك ميليون و 600 هزار دانش آموز نيز 
در مناطقٍ شهري، از سرويس هاي قانوني استفاده مي كنند. 
درباره ميزان جابه جايي توس��ط آزادبر ها اما هيچ آماري در 
دست نداريم؛ چراكه هيچ ارتباطي با مدارس و انجمن ندارند 

و صرفاً توسط خود خانواده ها به كار گيري شده اند. 

اخبار

معاون وزير آموزش و پرورش: مشكل كمبود معلم را با خريد خدمات آموزشي رفع مي كنيم

حقالتدريسيهابيشترميشوند

با راه اندازي يك سامانه صورت مي گيرد 

رصد عملكرد متوليان آسيب هاي اجتماعي
گروه اقتصاد اجتماعي|

س��ازمان بهزيستي، اس��تانداري و وزارت كشور، 
س��تاد مبارزه با م��واد مخدر، ش��هرداري ها، نيروي 
انتظام��ي، وزارت اقتصاد و داراي��ي، وزارت رفاه و... 
هم��ه در موضوع آس��يب هاي اجتماعي مس��وولند؛ 
آس��يب هايي كه گرچه از س��ال 92 ديده شده اند و 
ديگ��ر آمار و اطلاعات غلط، مردم و مس��وولان را به 
اش��تباه نمي اندازد، اما همچنان وضعيت آسيب هاي 
اجتماعي چندان فرقي با سال هاي قبل نكرده است. 
آمار فقر در ايران از سال 92 تاكنون تغييري نكرده و 
همچنان چيزي حدود 30 درصد مردم زير خط فقر 
زندگي مي كنند و سياست هاي اقتصادي دولت، براي 
طبقه متوسط و پايين، منفعتي نداشته و تغييري در 
زندگي آنها ايجاد نكرده اس��ت. آمار حاشيه نشينان 
نيز حكايت از آن دارد كه بالاي 12 ميليون نفر و به 
روايت س��لمان خدادادي، رييس كميسون اجتماعي 
مجل��س، حدود 20 ميلي��ون نفر در ايران حاش��يه 
نش��ين هس��تند؛ كس��اني كه براي كار به شهرهاي 
ب��زرگ آمده ان��د و با توجه به اينكه نتوانس��ته اند در 
شهر ساكن ش��وند، به حاش��يه هاي غيرقانوني شهر 
رفته اند و از امكانات ش��هري محرومند. برخي از آنها 
نيز به كارهاي كاذب روي آورده اند. اما با وجود همه 
اين آس��يب ها، دستگاه مش��خصي متولي رسيدگي 
به آس��يب هاي اجتماعي نيس��ت و البته ارگان هاي 

مختلفي در اين زمينه مسوولند. 
حالا رييس س��ازمان امور اجتماعي كشور گفته 
در حال طراحي س��امانه رصد عملكرد دستگاه هاي 
هم��كار در حوزه كاهش آس��يب هاي اجتماعي در 
وزارت كشور هس��تيم و دستگاه ها موظفند در اين 

سامانه كارنامه عملكردشان را ارائه كنند. 
تق��ي رس��تم وندي با اش��اره راه اندازي س��امانه 
رصد عملكرد دس��تگاه هاي همكار در حوزه كاهش 
آسيب هاي اجتماعي در وزارت كشور گفت: كارنامه 
عملكرد دس��تگاه ها در اين سامانه جمع بندي شده 
و به ش��وراي اجتماعي عرضه مي شود. اين اقدامات 
دس��تور مقام معظم رهبري است و بايستي اجرايي 
شود. همچنين بر نحوه عملكرد دستگاه ها در حوزه 

كاهش آسيب هاي اجتماعي نيز نظارت مي كنيم. 

 ارتباط ديجيتالي در حوزه آسيب هاي اجتماعي 
او ادام��ه داد: گزارش گي��ري از نح��وه عملكرد 
دس��تگاه ها ت��ا قب��ل از آخري��ن جلس��ه ش��وراي 
اجتماعي به صورت ارتباطات اداري انجام مي ش��د 
اما با راه اندازي اين س��امانه تصميم براين است كه 
ارتباطات به صورت ديجيتالي و سريع تر انجام شود 
ضمن اينكه نيازي به پيگيري هاي فردي در ادارات 
 هم نيس��ت. همچنين چون اس��تانداري ها زيرنظر 
وزارت كش��ور هس��تند اين س��امانه را ب��راي همه 
اس��تان ها نيز برقرار خواهيم كرد و احتمالا تا پايان 
س��ال اين كار انجام و ازابتداي سال97 اين سامانه 
فعال مي شود. رييس س��ازمان اموراجتماعي كشور 
در ادامه افزود: دوس��ال گذشته گزارشي را خدمت 
مقام معظ��م رهبري در خصوص وضعيت اجتماعي 
ايران براساس پژوهش ها ارائه داديم و كه بعد از آن 
5 جلس��ه براي ارائه گزارش دس��تگاه ها در محضر 
ايشان برگزار ش��د كه نخستين و دومين جلسه در 
آبان ماه 94، جلسه سوم در ارديبهشت 95، جلسه 
چه��ارم در آبان 95 و آخرين جلس��ه نيز آبان 96 
براي ارائه گزارش از وضعي��ت اجتماعي در محضر 

مقام معظم رهبري برگزار شد. 
او ادام��ه داد: در جلس��ات اول گزارش هاي��ي 
ارائه ش��د كه مق��ام معظم رهبري ب��راي كاهش 
آس��يب هاي اجتماعي و ارتق��اء وضعيت اجتماعي 
كش��ور دس��توراتي دادند و فرمودند كه بايس��تي 
ش��وراي اجتماع��ي كش��ور ارتقاء ياب��د. به همين 
س��بب آيين نامه جديدي تهيه شد و رييس جمهور 
رياس��ت ش��وراي اجتماعي را بر عهده گرفت و تا 
آن تاريخ وزير كش��ور رياست شوراي اجتماعي را 
برعهده داش��ت. بنابراين آيين نامه جديد شوراي 
اجتماعي كش��ور س��ال گذش��ته نيز در ش��وراي 
عالي انقلاب فرهنگي به تصويب رس��يد و اعضاي 
جديدي به آن اضافه ش��دند. رستم وندي به ايسنا 
گفت: براي نخس��تين بار قرار شد كه نماينده هايي 
از تشكل هاي كشور، س��من ها و خيرين كشور در 
ش��وراي اجتماعي عضو ش��وند. همچنين از تدابير 
ديگ��ر مقام معظم رهبري اين بود كه لازم اس��ت 
س��ازماني ب��ه نام س��ازمان امور اجتماع��ي بازوي 

اجراي��ي ش��وراي اجتماعي كش��ور باش��د. يعني 
سياس��ت ها و برنامه هاي��ي را به ش��ورا ارائه كند و 
پس از تصويب شورا، سازمان امور اجتماعي پيگير 
اجراي مصوبات ش��وراي اجتماعي شود. او وظيفه 
س��ازمان ام��ور اجتماعي در س��طح كلان را رصد 
وضعي��ت اجتماعي كش��ور دانس��ت و گفت: رصد 
وضعيت اجتماعي كش��ور بر اس��اس شاخص هاي 
اجتماع��ي معتب��ر يك��ي از وظايف س��ازمان امور 
اجتماع��ي اس��ت. همچني��ن ارائه سياس��ت ها و 
بس��ته هاي پيش��نهادي و برنامه ه��ا ب��ه ش��وراي 
اجتماعي بر مبناي رصدي كه از وضعيت اجتماعي 
كشور و هماهنگي بين دستگاه هاي متولي مباحث 
اجتماع��ي، نظ��ارت و ارزياب��ي مي ش��ود، صورت 
مي گي��رد و ارائه گزارش هاي دوره يي و س��الانه به 
ش��وراي اجتماعي از عملكرد همه دستگاه ها نير از 

ديگر وظايف سازمان امور اجتماعي است. 

 سازمان امور اجتماعي اجرايي نيست 
ريي��س س��ازمان ام��ور اجتماعي كش��ور اظهار 
ك��رد: قرار نيس��ت س��ازمان ام��ور اجتماع��ي كار 
اجرايي انجام دهد. درحقيقت قرار نيس��ت سازمان 
اموراجتماعي ب��ه جمع آوري متكدي��ان بپردازد يا 
آس��يب اجتماعي اعتي��اد را حل كن��د. هركدام از 
اين آس��يب هاي اجتماعي دستگاه هاي متولي دارد. 
سازمان امور اجتماعي دركنار شوراي امور اجتماعي 
منزلت عاليه براي رصد وضعيت اجتماعي كش��ور، 
برنامه ريزي ، سياس��ت گذاري، هماهنگي و در پايان 

ارزيابي امكانات را بر عهده دارد. 
او ب��ا بيان اينكه يك��ي ازمحورهاي صحبت هاي 
مقام معظم رهبري در اين جلس��ات و تاكيد ايشان 
بر مسوولان كش��ور اين بود كه بايستي به گونه يي 
كار كنن��د كه تح��ول بزرگي در توس��عه اجتماعي 
ايجاد شود، گفت: ايشان همچنين به ساختارسازي، 
نهادس��ازي و هم��ان مباحث ش��وراي اجتماعي و 
سازمان اجتماعي تاكيد كردند. همچنين ايشان در 
مسائلي چون شناخت علل شكل گيري آسيب هاي 
 اجتماعي و راهكارها بر تشكيل هيات هاي انديشه ورز

تاكي��د داش��تند. هيات ه��اي انديش��ه ورز در حال 

حاضر يك س��ال اس��ت در ريش��ه يابي، علت يابي 
آس��يب هاي اجتماعي و پيدا ك��ردن راهكارها براي 
كاه��ش آس��يب هاي اجتماعي فعال هس��تند و در 
حقيقت مقام معظم رهبري اهميت، نهادس��ازي و 
بعد ش��ناختي را در حوزه آسيب هاي اجتماعي مد 
نظ��ر قرار دادند و به عنوان ي��ك متخصص در اين 
ح��وزه با توجه به دانش فراگي��ر و تجربه مديريتي 
40 س��اله پ��س از انقلاب بزرگ تري��ن كمك ما در 

اين حوزه هستند. 
رس��تم وندي اضافه كرد: تاكيدات مقام معظم 
رهبري اين اس��ت ك��ه نبايد منفعلان��ه در برابر 
آس��يب هاي اجتماعي برخورد كنيم يعني اساسا 
نبايد بگذاريم كس��ي دچار آس��يب ش��ود. وقتي 
فردي آس��يب ديد و جزو قش��ر آس��يب پذير در 
حوزه آس��يب هاي اجتماعي محس��وب ش��د آن 
موقع بايس��تي هزينه هاي زيادي از لحاظ هزينه، 
وقت و نيروي انس��اني براي حل آن صرف شود. 
در حقيق��ت مق��ام معظم رهب��ري تاكيد كردند 
كه سياس��ت هاي اصلي بايد در اين راس��تا باشد 
ك��ه اجازه ندهيم افراد آس��يب ببينن��د تا بعد از 
آن مجبور ش��ويم هزينه هاي كلان صرف كنيم. 
او در ادام��ه به اش��اره به اينكه در بحث آس��يب  
اجتماع��ي  اعتياد »پايداري در ترك« در كش��ور 
پايين اس��ت، اظهار كرد: اين »پايداري در ترك« 
بطور ميانگين حدود 10 تا 15 درصد است يعني 

بعد از اين ترك، اين درصد پايدار مي مانند. البته 
در كش��ورهاي توس��عه يافته با امكانات وس��يع، 
مش��اوره هاي روان شناختي، امكانات و تسهيلات 
ارائه ش��ده، اين رقم ممكن اس��ت به 30 درصد 

هم برسد. 

 افزايش 18 برابري خسارت اعتياد 
رييس س��ازمان امور اجتماعي كش��ور گفت: در 
مطالعات صورت گرفته در سال ۸3، 10 هزار ميليارد 
تومان خسارات مستقيم و غير مستقيم مقوله اعتياد 
در كشور برآورد شده بود كه در سال 95 اين مطالعه 
دوباره انجام ش��د و اين خس��ارات 17 ت��ا 1۸ برابر 
افزايش پيدا كرده بود. در حقيقت اگر با همين روند 
پي��ش برويم نمي توانيم مبارزه واقعي با مقوله اعتياد 
داشته باش��يم. بايس��تي بر مقوله پيشگيري تمركز 
كنيم و همين امر س��بب ش��د تا طبق دستور مقام 
معظم رهبري50 درصد اعتبار همه دستگاه ها صرف 
حوزه پيش��گيري ش��ود. او در پايان افزود: بايس��تي 
در نهاده��اي تعليم و تربيت كش��ور مانند آموزش و 
پرورش، رسانه ملي و دانشگاه ها به سمت پيشگيري 
حرك��ت كنيم. در حقيقت بايس��تي غربالگري را در 
ميان دانش آموزان و دانش��جوياني كه بيشتر مستعد 
گرايش به مواد مخدر هس��تند آغاز كنيم و خدمات 
روانش��ناختي و مش��اوره يي را در اختيار خودشان و 

والدينشان قرار دهيم. 

گروه اقتصاد اجتماعي|
گويا قرار است مش��كل كمبود نيروي انساني 
و بودج��ه دوباره آموزش و پ��رورش را در بحران 

نگه دارد. 
معلمان حق التدريس��ي كه در طول س��ال هاي 
گذشته به دليل كمبود نيرو و كسري بودجه بدون 
اس��تخدام و قرارداد وارد آموزش و پرورش ش��دند 
حالا درخواست استخدام دارند و هر از گاهي مقابل 
مجل��س تجمع مي كنن��د. آنها س��ال ها بدون عبور 
از فيلتره��اي آموزش و پرورش و بدون اس��تخدام 
و بيمه با حق التدريس��ي اندك ك��ه گاهي با ماه ها 
تاخي��ر پرداخ��ت مي ش��د، تدريس كردن��د و حالا 

خواهان استخدامند. 
اما وزارت آموزش و پرورش آنقدر با مش��كلات 
مال��ي رو به رو اس��ت ك��ه باز هم ب��راي مواجهه با 
مشكل كمبود فضاي آموزشي و معلم، چاره يي جز 

خريد خدمات آموزشي نمي بيند. 
طبق اين طرح، فض��اي لازم به  ويژه در مناطق 
مح��روم در اختيار موسس��ه هاي موف��ق غيردولتي 
قرار گرفته و با پرداخ��ت هزينه آموزش از ظرفيت 
اف��راد بومي متخصص براي آموزش به دانش آموزان 
اس��تفاده مي شود. اين موسسات چاره يي ندارند جز 
اينك��ه از معلم��ان حق التدريس ب��راي آموزش به 
دانش آموزان استفاده كند و اين دور باطل، آموزش 
و پرورش را دوباره با خي��ل افرادي روبه رو  مي كند 
كه س��ال ها بدون بيم��ه و با دريافت��ي كم معلمي 

كرده اند. 
البته در مناطقي كه آموزش و پرورش با مشكل 
كمب��ود نيرو مواجه اس��ت بس��يار كم��ك كرده به 
وي��ژه اين طرح توانس��ته بس��ياري از دانش آموزان 
بازمان��ده از تحصيل يا دانش آموزاني را كه به دليل 
حساس��يت هاي قوم��ي و مذهبي در اس��تان هايي 

همانند سيس��تان و بلوچس��تان، خراسان شمالي و 
كرم��ان قادر به ادامه تحصيل نبوده اند، جذب كرده 

و تحت پوشش قرار دهد. 
معاون وزير و رييس سازمان مدارس غيردولتي 
و توس��عه مش��اركت هاي مردم��ي وزارت آموزش 
و پ��رورش گف��ت: با اج��راي طرح خري��د خدمات 
آموزش��ي مش��كل كمبود معلم در مناطق مختلف 

اين استان رفع خواهد شد. 

 مجتب��ي زيني وند هدف از اج��راي طرح خريد 
خدمات را كمك به رفع مش��كل اشتغال در مناطق 
مختل��ف همچني��ن رفع مش��كل كمب��ود معلمان 
متخص��ص عنوان كرد و گفت: اجراي طرح آموزش 
الكترونيكي به دانش آموزان اس��تان نيازمند حدود 
40ميليارد ريال اعتبار اس��ت ك��ه 10ميليارد ريال 
از اي��ن اعتبار توس��ط يك فرد خي��ر غيربومي و 5 
ميلي��ارد ريال ديگر نيز از طري��ق وزارت آموزش و 

پ��رورش تامين خواهد ش��د. مع��اون وزير آموزش 
و پ��رورش اظه��ار كرد: اجراي اين طرح متناس��ب 
با اس��تانداردهاي جهاني اس��ت و نق��ش مهمي در 
ارتقاي س��طح آموزشي دانش آموزان دارد. زيني وند 
از احداث 3مدرس��ه 6 كلاسه با مشاركت افراد خير 
در اس��تان خبر داد و گفت: علاوه بر اين 5 ميليارد 
ريال از س��وي وزارت آموزش و پرورش براي خريد 
تجهيزات آموزش��ي مدارس ايلام اختصاص خواهد 

ياف��ت. او از تحصي��ل ي��ك ميلي��ون و 200ه��زار 
دانش آم��وز در 14هزار مدرس��ه غيردولتي كش��ور 
خبر داد. اما در جريان اجراي اين طرح، موسس��ات 
غيردولتي و آموزش و پرورش نه تنها تعهدي براي 
اس��تخدام معلمان ندارند بلكه ممكن است با توجه 
ب��ه اينكه اي��ن نيروها هيچگونه رابطه اس��تخدامي 
ندارند با آغاز س��ال تحصيلي جديد، مدرس��ه ديگر 
از معلمان حق التدريسي سال قبلش استفاده نكند. 
اي��ن معلمان هيچگونه امنيتي ش��غلي ندارند و در 
عي��ن حال پرداخت حق الزحمه آنه��ا نيز معمولا با 

تاخيرهايي گاهي چند ماهه پرداخت مي شود. 
آموزش و پرورش كه در كش��ورهاي پيشرفته و 
درحال توسعه جزو وزارتخانه هاي مهم با بودجه يي 
مناس��ب اس��ت در اي��ران به دليل كس��ري بودجه 
ب��ا مش��كلات عديده يي رو ب��ه رو اس��ت. 35هزار 
9۸4ميلي��ارد و 704ميلي��ون و 700ه��زار تومان 
بودج��ه اين نهاد براي س��ال 97 اس��ت؛ بودجه يي 
كه س��ال 96، 31هزار و 700ميلي��ارد تومان بوده 
و اين افزايش تنها براي افزايش 10درصدي حقوق 
كاركن��ان در س��ال آينده اس��ت و در واقع با توجه 
به نرخ ت��ورم و مي��زان افزايش حقوق ه��ا، بودجه 
آم��وزش و پ��رورش هيچ تغيي��ري نكرده اس��ت. 
همين موضوع باعث شده از طرفي پرداخت حقوق 
حق التدريس ه��اي ماه ه��اي قبل باز ه��م به تاخير 
بيفتد و از طرفي سيس��تم آموزشي كشور همچنان 
ب��ا مش��كل كمب��ود ني��رو، به كارگي��ري نيروهاي 
حق التدري��س و غيرمتخص��ص، ضعف در تحقيق و 

پژوهش و... مواجه باشد. 
از طرفي با افزايش تعداد نيروهاي حق التدريس 
هر س��ال به تعداد كس��اني كه مدعي استخدام در 
نظام آموزش��ي بدون آزمون اس��تخدامي هس��تند، 

افزوده مي شود. 

معاون درمان وزارت بهداشت با بيان اينكه در تلاشيم صنعت 
گردشگري سلامت را در كشور توسعه دهيم، گفت: متاسفانه در 
بخش گردش��گري سلامت، دلالاني رش��د كرده اند كه منجر به 
آسيب هايي به گيرندگان خدمت در زمينه گردشگردي سلامت 
شده است. قاسم جان بابايي در جلسه با روساي بيمارستان هاي 
خصوصي تهران گفت: در تلاشيم صنعت گردشگري سلامت را 

در كشور توسعه دهيم. 
او اف��زود: يكي از مش��كلات ما تعرفه اس��ت كه متاس��فانه 
برداشت همه از تعرفه به مقوله فني برمي گردد و تعرفه هتلينگ 
نادي��ده گرفته مي ش��ود. جان بابايي اظهار ك��رد: در حال حاضر 
براي گروهي از مردم ممكن اس��ت پرداخت از جيب مهم نباشد 
و در دسترس بودن خدمت و دريافت خدمات با كيفيت اهميت 
بيش��تري داشته باشد. او افزود: مديريت در هزينه ها كه سازمان 
برنامه و بودجه مطرح كرده اس��ت مغايرت��ي با افزايش تعرفه ها 
ندارد، افزايش تعرفه يك عرف است، اما مديريت هزينه موضوع 

ديگري است. 
معاون درمان وزارت بهداش��ت گفت: سال آينده نظام ارجاع 
را آغاز و در كش��ور اجرا مي كنيم و تلاش مي ش��ود، افرادي كه 
مي خواهند از خدمات درماني بخش خصوصي استفاده كنند، از 
طريق نظام ارجاع وارد شوند. وي ادامه داد: با انجمن هاي مختلف 
همكاري هاي خيلي خوبي داريم، تقريبا با تمام انجمن ها نشست 
داش��ته ايم و شروع به سطح بندي خدمات كرده ايم و راهنماهاي 

باليني را با محوريت مديريت هزينه تدوين كرديم. 
او در م��ورد گزارش هاي و پرونده هاي تخلف پزش��كي گفت: 
تعداد كم پرونده هاي پزش��كي كه به 190 گزارش و به تعزيرات 

ارسال شده اس��ت، ثابت كرده گروه پزشكي از تمام گروه ها كم 
خطا تر هس��تند. او به مديريت حوزه گردش��گري سلامت اشاره 
كرد و گفت: متاس��فانه به گردشگري سلامت كم پرداخته شده 
اس��ت، مخصوصا قس��متي كه مربوط به بخش خصوصي اس��ت 
و ل��ذا اين بخ��ش نياز به مديري��ت و هماهنگي اس��ت، چراكه 
قس��متي از اين موضوع مربوط به سازمان ميراث فرهنگي است 
و متاس��فانه دلالاني رشد كرده اند كه منجر شده آسيب هايي به 
گيرندگان خدمت در زمينه گردش��گردي س��لامت زده شود و 
ش��كايت هايي هم واصل شده است، كه به دنبال انتقال بيماران 
به كلينيك به جاي بيمارس��تان بوده اس��ت ك��ه مديركل دفتر 
نظارت و اعتباربخش��ي درمان به جد به اين موضوع وارد ش��ده 
است تا در بخش خصوصي كه ظرفيت پذيرش بيماران خارجي 
را دارد از پتانس��يل ها اس��تفاده و بيماران خارجي براي درمان 

پذيرش شوند. 
معاون وزير بهداشت افزود: بايد سعي كنيم با حذف دلالان، 
آس��يب هاي اين ح��وزه از بين ب��رود و فرآين��د ورود، خروج و 
پيگيري وضعيت درمانش��ان سازماندهي شود، مهم ترين مشكل 
ما در حوزه گردش��گردي در بيرون از حوزه س��لامت است و ما 
باي��د ورود و خروج ها را س��امان بدهيم. جان بابايي همچنين در 
مورد كتاب ارزش گذاري نسبي گفت: ترجمه كتاب ارزش گذاري 
نس��بي به كمك س��ازمان نظام پزش��كي در حال انجام اس��ت، 
امي��دوارم قس��متي از اين كت��اب كه مورد اعت��راض گروهي از 
همكاران پزشك اس��ت، به نقطه يي برسد كه اختلافات برطرف 
ش��ود، فاز بعدي اقدامات ما نشس��ت با انجمن ها و واقعي كردن 

نسبت خدمت ها و رشته ها با يكديگر است. 

گردشگري سلامت در كشور توسعه مي يابد
ريي��س كميته امداد امام خمين��ي)ه( گفت: دولت مبلغي 
را ب��راي رفع فقر مطلق تعيين كرده و قرار اس��ت در اختيار 
كميته امداد قرار گيرد، در اين صورت سال آينده يك ميليون 

مددجوي جديد تحت پوشش كميته امداد قرار مي گيرد. 
پروي��ز فتاح روز چهارش��نبه با تاكيد ب��ر اينكه بالاترين و 
موثرترين حماي��ت از مددجويان، ارتقاي توانمندي اقتصادي 
و خودكفايي آنان اس��ت، گفت: مددجويان بايد با خودكفايي 
روي پ��اي خود بايس��تند و نيازي به حماي��ت دولت و مردم 
نداش��ته باشند. اين موضوع اصل ديني و نگاه علمي است كه 

در دنيا نيز مطرح مي شود. 
او افزود: خوش��بختانه در چند سال اخير، دولت و مجلس 
ش��وراي اسلامي نيز به بحث حمايت و اشتغالزايي مددجويان 
توج��ه زيادي داش��ته اند. وي با بيان اينكه امس��ال 2 هزار و 
ص��د ميليارد تومان از بودجه دولت��ي تبصره 16 اعتبار بانكي 
قرض الحس��نه براي اشتغال زايي تخصيص يافته است، گفت: 
به لطف خ��دا تا پاي��ان فروردين اكثريت اي��ن ميزان جذب 

مي شود. 
فتاح ادامه داد: اميدواريم امس��ال 140 هزار ش��غل ايجاد 
كنيم. اين موضوع در سامانه دولت نيز ثبت خواهد شد. رييس 
كميته امداد امام خميني)ره( گفت: در برنامه اش��تغال زايي، 
روند ايجاد اش��تغال را علمي تر، فني تر و سيس��تمي تر انجام 
مي گي��رد و به عبارتي شناس��ايي، آموزش فن��ي و حرفه اي، 
نظارت بر روند خودكفايي، اعطاي وام و كيفيت كار در شهر و 

روستا در دستور كار است. 
وي با بيان اينكه برنامه اش��تغال را به مس��ائل دانشگاهي 

نزديك تر كرده ايم، گفت: از اس��اتيد دانشگاه نيز در تهيه اين 
برنامه استفاده شده است. 

رييس كميت��ه امداد امام خميني اضاف��ه كرد: با حمايت 
مجلس، دولت و مردم درصدد هس��تيم ي��ك الگوي بومي و 
ايراني طي س��ال هاي آينده ارائه دهيم. بسياري از افراد تحت 
پوشش با انجام يك كار و حمايت و نظارت خودكفا مي شوند. 
در برخي از موارد نيز اين افراد كارآفرين مي شوند و از ديگران 

نيز حمايت مي كنند.
 فت��اح گف��ت: با اجراي اي��ن برنامه ها، طي 2 س��ال اخير 
مي توانيم 15 درصد از مددجويان را توانمند كنيم و از چرخه 
كميت��ه ام��داد خارج كني��م. او گفت: در تبص��ره 14 بودجه 
امس��ال، دولت مبلغي را براي رفع فقر مطلق گذاشته است و 
از كميته امداد نيز درخواست كرده اند تا پشت نوبتي ها را نيز 

تحت پوشش قرار دهد. 
وي ادام��ه داد: اگ��ر اي��ن اتفاق رخ دهد س��ال آينده يك 
ميليون مددجوي تحت پوش��ش كميته امداد قرار مي گيرند؛ 
باي��د روي اي��ن خانواده ها نيز كار ش��ود و خودكفا ش��وند تا 
س��ال هاي آينده نرخ پوشش كاهش يابد. رييس كميته امداد 
ام��ام خميني )ره( بيان كرد: دولت با اذن مقام معظم رهبري 
و تصويب قانون، ظرف سه ماه گذشته يك و نيم ميليارد دلار 
از صندوق ملي توسعه برداشت كرده است و يك برابر آن نيز 
بانك ها موظف ش��ده اند تا پرداخت كنند. او افزود: براس��اس 
بودجه 97 در س��ال آينده تقريبا بين 10 تا 12 هزار ميليارد 
تومان وام به ش��هرهاي زير 10 هزار نفر و روس��تاها و مناطق 

محروم اختصاص خواهد يافت. 

مددجويان كميته امداد بيشتر مي شوند 
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»تعادل«لغودريافت5درصدحقنظارتازمهندسانناظرتوسطسازماننظاممهندسيرابررسيميكند

مخالفت نظام مهندسي با ابلاغيه وزير راه
گروهراهوشهرسازي| زهرهعلامي|

تازه ترين ابلاغيه وزير راه و شهرس��ازي مبني بر لغو 
دريافت 5درصد حق نظارت از مهندسان ناظر با واكنش 
تند رييس سازمان نظام مهندسي مواجه شد. درحالي 
كه از س��ال 83 و براساس اختيارات مصرح در ماده 40 
آيين نامه اجرايي ماده 33 قانون نظام مهندسي و كنترل 
ساختمان، 5درصد مبلغ حق نظارت پرداختي صاحب 
كار به حساب سازمان استان، واريز مي شد اما براساس 
تصميم جديد وزارت راه و شهرسازي، از دهم بهمن ماه 
سال جاري، دريافت چنين مبلغي از سوي سازمان نظام 

مهندسي استان ها غيرقانوني است. 
رس��انه يي ش��دن نامه وزير راه و شهرسازي، علاوه 
بر اينكه موجب ش��د رييس س��ازمان نظام مهندس��ي 
س��اختمان كل كش��ور تمام ق��د، رودرروي وزي��ر راه و 
شهرس��ازي قرار گي��رد، در عين حال، ب��ا واكنش هاي 
مختلف��ي از س��وي اعضاي س��ازمان نظام مهندس��ي 
مواجه ش��د. برخي اعض��اي اين نهاد، مت��ن نامه وزير 
راه و شهرس��ازي را مخالف بندهاي مندرج در مقررات 
ملي س��اختمان و غيرقانوني دانسته و اعلام كردند كه 
دريافت يا عدم دريافت حق نظارت ازس��وي س��ازمان 
نظام مهندس��ي مساله يي داخلي اس��ت و وزير راه حق 
دخال��ت در اين امور را ندارد، ضمن اينكه با اجراي اين 
ابلاغيه س��ازمان نظام مهندس��ي در انجام وظايف خود 
با مش��كل تامين بودجه مواجه مي ش��ود زيرا بخشي از 
هزينه هاي س��ازمان نظام مهندسي با دريافت اين حق 

5درصدي از مهندسان ناظر تامين مي شود. 
از س��وي ديگر، گروهي كه ب��ا ابلاغ اين نامه عباس 
آخوندي موافق هس��تند، مي گويند اجراي اين ابلاغيه 
از حبس نقدينگي در سازمان نظام مهندسي جلوگيري 
مي كند و همچنين مانع از ايجاد س��وءجريان هاي مالي 
مي ش��ود، از همه مهم تر در ش��رايط كنوني كه صنعت 
س��اخت و ساز با ركود مواجه اس��ت و اعضاي سازمان 
نظام مهندسي با مشكلات معيشتي مواجه هستند، اين 
تصميم تاحدودي به حل مس��ائل اقتصادي مهندسان 
ناظر كمك مي كن��د. اما علاوه بر موافق��ان و مخالفان 
تصميم جديد وزير راه و شهرس��ازي، بخش ديگري از 
اعضاي سازمان نظام مهندسي نگاهي منطقي تر به اين 
نامه دارند. آنها با محتواي تصميم وزير راه و شهرسازي 
مبني ب��ر عدم دريافت حق نظارت مهندس��ان ناظر از 
سوي س��ازمان نظام مهندسي مشكلي ندارند و اجراي 
اين تصميم را س��دي براي انجام سوءاستفاده هاي مالي 
در س��ازمان مي دانند اما معتقدند كه اين تصميم بايد 
در قالب يك دستورالعمل و نه به صورت دستوري ابلاغ 
مي ش��د و پيش از رس��انه يي ش��دن آن بايد از اعضاي 
س��ازمان نظرس��نجي به عم��ل مي آمد، ضم��ن اينكه 
مش��كلات و گره هاي حقوقي موج��ود در متن نامه هم 
اجراي آن را با مش��كلاتي مواجه مي كند و بايد پيش از 

ابلاغ اين نامه، مسائل حقوقي آن مرتفع مي شد. 

وجود2مشكلحقوقيدرنامهوزير
مهدي روانش��ادنيا عضو هيات مديره س��ازمان 
نظام مهندسي استان تهران، درباره تصميم جديد 
وزير راه و شهرسازي مبني بر لغو دريافت 5درصد 
از حق نظارت مهندس��ان ناظر از س��وي سازمان 
نظام مهندسي به »تعادل« مي گويد: سازمان هاي 
نظام مهندس��ي بايد به س��مت آم��وزش و ترويج 
مق��ررات ملي س��اختمان و دغدغه هاي اصلي اين 

سازمان ها س��وق داده شوند و شايد يكي از دلايل 
غلبه مس��ائل غيرحرفه يي بر مسائل اصلي سازمان 
نظام مهندس��ي، درياف��ت چنين مبالغي اس��ت. 
روانشادنيا مي افزايد: در نامه وزير راه و شهرسازي 
به يك رويكرد مربوط به ارائه خدمات مهندس��ي 
بي توجهي شده است. براساس مبحث دوم مقررات 
ملي س��اختمان بايد ارتباط��ي مالي ميان مالك و 
ناظ��ر وجود نداش��ته باش��د )م��اده 25 آيين نامه 

اجرايي م��اده 33 قانون هم به آن اش��اره دارد( و 
براس��اس اين قانون بايد نهادي ارج��اع نظارت را 
برعه��ده گيرد ك��ه عده يي معتقدند ب��راي حفظ 
تعرفه هاي مهندسي و تنس��يق امور، بايد سازمان 
نظام مهندس��ي چني��ن اقدامي را انج��ام دهد. او 
ادام��ه مي دهد: ابلاغي��ه وزير راه و شهرس��ازي با 
چندي��ن ش��ائبه حقوقي مواجه اس��ت. براس��اس 
نخس��تين شائبه در ماده 37 قانون نظام مهندسي 

و كنترل ساختمان مصوب سال 1374، هزينه هاي 
س��ازمان و اركان آن بايد از محل حق عضويت ها، 
كمك هاي دولت، ارائه خدمات پژوهش��ي، فني و 
آموزشي، فروش نش��ريات و همچنين درصدي از 
حق الزحمه دريافتي اعضا بابت خدمات مهندس��ي 
ارجاع شده از س��وي سازمان باشد كه اين ابلاغيه 
مشخص نمي كند كه تكليفش با اين بخش از ماده 

37 قانون نظام مهندسي چيست. 
به گفته اين اس��تاد دانش��گاه، دومين ش��ائبه 
حقوقي موجود در متن نامه وزير راه و شهرسازي، 
اش��اره به ماده 40 آيين نامه اجرايي ماده 33 است 
كه در اين ماده آمده اس��ت كه در موارد سكوت و 
ابهام، طبق نظر وزارت راه و شهرسازي انجام شود 
ك��ه در بند 1-16 )دريافت 5درصد از حق نظارت 
مهندس��ان ناظر( ابهامي وجود ندارد. روانش��ادنيا 
اظه��ار مي كن��د: در اين نامه يك مش��كل اجرايي 
ه��م وجود دارد زيرا براس��اس ابلاغي��ه وزير راه و 
شهرس��ازي، اين تصمي��م از 10 بهمن ماه اجرايي 
مي شود و اين درحالي است كه بودجه هاي سازمان 
نظام مهندس��ي كه در مجامع تنظيم ش��ده است 
برمبناي دريافت چنين مبلغي تدوين شده است و 
اجراي اين ابلاغيه مشكلاتي را براي سازمان نظام 

مهندسي به همراه دارد.
عض��و هيات مدي��ره س��ازمان نظام مهندس��ي 
استان تهران بيان مي كند: در استان تهران، بخش 
قابل توجهي از درآمدهاي سازمان از محل خدمات 
مهندسي تامين مي شود به عنوان نمونه در سال 95، 
حدود40ميليارد تومان از كل درآمدهاي سازمان از 
طريق دريافت 5درصد حق الزحمه، كنترل طراحي 
و همچني��ن شناس��نامه فني و بازرس��ي ها تامين 
شده اس��ت. روانشادنيا با اش��اره به اينكه سازمان 
نظام مهندس��ي اس��تان ته��ران با اج��راي قانون 
ارجاع نظ��ارت حدود 10ميلي��ارد و 192 ميليون 
تومان درآمد كس��ب ك��رد، مي گويد: در اس��تان 
تهران، س��ازمان نظام مهندس��ي 350نفر پرسنل 
دارد ك��ه تامين حقوق كاركنان هزينه بر اس��ت. او 
 اضافه مي كند: در س��ال 95، ح��دود 2 ميليارد و

 595 ميلي��ون توم��ان از محل عضوي��ت اعضاي 
س��ازمان تامين درآمد ش��ده است كه اين موضوع 
نش��انگر آن اس��ت ك��ه عملكرد بودج��ه آن 150 
ميلي��ارد تومان ب��وده اس��ت و با كم ش��دن اين 
بخش قابل اداره كردن نيس��ت. اين استاد دانشگاه 
پيشنهاد مي كند: بهتر بود كه اين ابلاغيه به صورت 
دستورالعمل و در قالب پيوست شيوه نامه سال 84 
منتش��ر مي شد و س��پس به نظرسنجي گذاشته و 
ابلاغ مي ش��د يا اينكه به صورت تدريجي اين مبلغ 
كم مي شد تا از اين طريق سازمان نظام مهندسي 

با مشكل مالي مواجه نشود. 

آلودگيهوابادستور
حلنميشود

وحيد حسيني، مديرعامل شركت كنترل كيفيت هواي 
تهران با اشاره به اينكه 17دستگاه مسوول در حوزه آلودگي 
ه��وا، مصوبات مرب��وط به اي��ن موضوع را به درس��تي اجرا 

نمي كنند، گفت: آلودگي هوا با دستور حل نمي شود. 
به گزارش ايسنا، وحيد حسيني با اشاره به اينكه در زمينه 
مقررات آلودگي هوا انباشتي از مصوبات را داريم، اظهار كرد: 
سال هاي پيش قوانين هواي پاك در كشور مطرح شده است. 
مصوبات متعدد مجلس، هيات وزيران، شوراي اسلامي شهر 
تهران و... برنامه هاي متعددي در سطح شهري و ملي را تاييد 
كرده است و درحال حاضر بيش از 17دستگاه مسوول اجراي 

اين مصوبات هستند. 
وي ادامه داد: قوانين و مصوبات اجرا نشده يا بد اجرا شده 
توسط دستگاه هاي مسوول به قدري زياد است كه اثربخشي 
آنها را از بين برده است. بايد به اين فكر كنيم چرا اين قوانين 
اجرا نشده و اگر ارگان يا سازماني بخشي از اين قوانين را اجرا 

نكرده به چه دليل بوده است؟
مديرعامل شركت كنترل كيفيت هواي تهران با اشاره به 
اينكه بين دستگاه هاي مسوول هماهنگي وجود ندارد، تصريح 
كرد: اين پديده در كشورهاي ديگر ناياب است. تعدد نهادها و 
مسوولان، هماهنگي ها را بسيار و عمل را ضعيف كرده است. 
حس��يني ادامه داد: در زمينه مق��ررات و مصوبات نقص 
نداريم بلكه بايد به اجرا ورود كنيم. در اجرا از وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، وزارت نفت، وزارت نيرو تا شهرداري ها همه 

مسوول هستند و بايد اقداماتي انجام دهند. 

صالحياميريميتواند
درشهرداريتهرانبماند

محمد عليخاني، رييس كميسيون حمل و نقل و عمران 
شوراي شهر تهران گفت: براساس استفساريه مجلس شوراي 
اس��لامي، صالحي اميري مي تواند در 2سمت معاون شهردار 
و رييس كميته ملي المپيك حضور داش��ته باشد. براساس 
استفس��اريه مجلس ش��وراي اس��لامي، رييس كميته ملي 
المپيك براي حضور در ديگر مشاغل مشكل قانوني ندارد. وي 
با اشاره به اينكه عمده كار كميته ملي المپيك با دبير كميته 
اس��ت، گفت: دبير كميته چ��ون كار اجرايي انجام مي دهد، 
شغل محسوب مي شود ولي رييس ماهي يك بار در جلسات 
حضور پيدا مي كند و مي توان گفت يك س��مت تشريفاتي 
است چراكه نه اسناد مالي امضا مي كند و نه حقوق مي گيرد. 

اماواگرهاياجرايطرحجديد
ترافيكدرتهران

علي اعطا، س��خنگوي شوراي ش��هر تهران گفت: اگر تا 
15بهمن ميزان عوارض در شورا تصويب نشود، اجراى طرح 

ترافيك جديد در سال آينده با اشكال مواجه مى شود. 
به گزارش فارس، علي اعطا با تاكيد بر اين موضوع كه بايد 
لايحه نرخ گذاري تا 15بهمن تصويب ش��ود، گفت: براساس 
تبصره 1 ماده 50 قانون ماليات بر ارزش افزوده، شورا جهت 
وضع عوارض جديدى كه تكليف آن در اين قانون مش��خص 
نشده باش��د بايد موارد را حداكثر تا 15بهمن هر سال براى 
اجرا در سال بعد تصويب و اعلام عمومى كند. اگر تا 15بهمن 
ميزان عوارض در ش��ورا تصويب نش��ود، اجراى اين طرح در 
سال آينده با اشكال مواجه مى شود. اعطا در پاسخ به اينكه اگر 
طرح تصويب نشود، سرنوشت آرم طرح ترافيك چه مي شود، 
گفت: به هر حال روالى درحال حاضر وجود دارد  و تا زمانى 

كه چيزى تصويب نشده همان روال برقرار است. 

لايحهبودجه97شهرتهران
يكشنبهبهشوراميرود

معاون برنامه ريزي، توسعه شهري و امور شوراي شهردار 
تهران گفت: لايحه بودجه سال 97 شهرداري تهران در جلسه 
علني روز يك شنبه اول بهمن ماه توسط نجفي شهردار تهران 

به شوراي اسلامي شهر تهران تقديم مي شود. 
به گ��زارش روابط عمومي معاونت برنامه ريزي، توس��عه 
ش��هري و امور شوراي ش��هرداري تهران، حجت الله ميرزايي 
با اش��اره به اينكه لايحه بودجه س��ال 97 شهرداري تهران 
براس��اس وعده هاي مديريت شهري جديد و مصوبه شوراي 
شهر با عنوان »الزامات بودجه 97« تنظيم شده، اظهار كرد: 
پروژه هاي جديدي كه در اين لايحه تعريف ش��ده عمدتا در 
حوزه مديريت بحران و توسعه سوله هاي بحران مناطق است. 
وي اظهار كرد: احداث 18سوله جديد مديريت بحران در 

لايحه بودجه سال 97 تعريف شده است. 
ميرزاي��ي با بيان اينكه در س��اير حوزه ها پروژه جديدي 
تعريف نش��ده اس��ت، افزود: تاكيد ش��هرداري تهران اتمام 
پروژه هاي اولويت دار اس��ت. وي يادآور ش��د: تلاش شده در 
مدت كوتاهي ك��ه براي تدوين بودجه در اختيار داش��تيم، 
بخش��ي از اصلاحات را در بودجه 97 اعمال كنيم اما به نظر 
مي رسد، بخش مهم تري از اصلاحات بايد در بودجه سال 98 
كه سند برنامه سوم شهر تهران تصويب شده و فرصت كافي 
براي انجام اصلاحات وجود دارد، اعمال شود. معاون شهردار 
تهران با تاكيد بر اينكه انجام بس��ياري از اصلاحات در قالب 
بودجه امكان پذير نيست، گفت: بخشي از اصلاحات نيازمند 
تغييراتي در حوزه س��اختار، تش��كيلات، رويه هاي مرسوم و 
شيوه هاي مديريتي متعارف بوده كه انجام آنها »زمانبر« است. 

تنها۶۰درصدازبودجهنقد
متروپرداختشدهاست

علي امام، مديرعامل ش��ركت راه آهن ش��هري تهران و 
حوم��ه گف��ت: 50 درصد بودجه مترو نق��د و 50 درصد آن 
غيرنقد است كه تاكنون تنها 60 درصد از بودجه نقد پرداخت 

شده است. 
ب��ه گزارش مهر، علي امام با اش��اره ب��ه اينكه در بودجه 
مصوب سال 96 كل كشور، سهم مترو براي تكميل خطوط 
108ميليارد تومان بود كه تاكنون 48ميليارد آن را تخصيص 
داده اند كه كمتر از 50 درصد رقم پيش بيني شده است، گفت: 
اين بودجه، تخصيص مستقيم نقدي نيست و براساس اسناد 
خزانه پرداخت مي شود كه نقد كردن آن نيز براي پيمانكاران 
داراي هزين��ه اس��ت و جذابيت لازم را ن��دارد. همچنين در 
بودجه مصوب امسال شهرداري 2هزار و 300ميليارد تومان 

براي توسعه مترو پيش بيني شده است. 
وي ادام��ه داد: در دي��داري ك��ه به تازگ��ي با رييس 
كميس��يون عمران مجلس داشتيم، تقاضا كرديم با توجه 
به بودجه اندك دولت در حوزه مترو در س��ال آينده سهم 
بيشتري به مترو تعلق گيرد. همچنين از مجلس درخواست 
اص��لاح پيش��نهاد دول��ت در لايح��ه بودجه 97 كش��ور 
درخصوص كاهش س��هم قطارشهري هاي كلان شهرها را 
داشتيم كه در آن سهم مترو تهران از 108ميليارد تومان 

به 65 ميليارد تومان كاهش يافته است . 

ايرانشهر

واكنشمنفيمديرانسابقشهريبهگزارششهردارتهرانهمچنانادامهدارد

نجفي؛نابغهرياضيياافشاگرمفاسدشهري؟
گروهراهوشهرسازي|

 گزارش 100روزه ش��هردار تهران از عملكرد مديريت قبلي ش��وك 
ديگري بر ش��هروندان تهراني وارد كرد. ميزان بدهي ش��هرداري، فساد 
گسترده در بخش هاي مختلف، واگذاري 674 ملك شهرداري به صورت 
سليقه يي، استخدام 13هزار نفر در 4ماه پاياني مديريت قاليباف، اثرگذار 
نبودن ش��هرداري در تصميم هاي سازمان فرهنگي- هنري شهر تهران، 
تصميم گيري ه��اي غل��ط مديريتي ازجمله حفر چاه ه��اي متعدد، نبود 
اطلاعات يكپارچه در ش��هرداري و خيانت در صندوق ذخيره كاركنان و 
بسياري از موارد ديگر كه در اين گزارش ثبت شده مسوولان و شهروندان 
را نس��بت به موضوع حساس كرده و قطعا خواسته شهروندان رسيدگي 

قضايي به اين فسادها و برخورد با عاملان آن است. 
به گزارش»تع��ادل« گزارش 100روزه نجفي واكنش هاي بس��ياري 
از س��وي مس��وولان، كارشناسان و رس��انه ها در پي داشت و در اين بين 
اصولگرايان ش��وراي چه��ارم، مديران و دوس��تداران قاليباف نيز با دروغ 
خواندن اين گزارش سعي دارند تا از فعاليت هاي مديريت قبلي شهر دفاع 
كنند. اين درحالي است كه در روزهاي پاياني سال گذشته شايعاتي مبني 
بر فرار قائم مقام ش��هردار وقت از كش��ور مطرح شد و بعد از مدتي خبر 
دستگيري وي به اتهام مسائل مالي از سوي سخنگوي قوه قضاييه تاييد 
شد. هر چند با انتشار آخرين خبرها اعلام شده است، اين فرد با پرداخت 

وثيقه سنگين توسط فردي در خارج از كشور آزاد شده است. 
اما نوع واكنش هاي نزديكان ش��هردار س��ابق تهران نيز جالب توجه 
اس��ت. اس��تفاده از كلماتي چون دروغ بزرگ، س��ياه نمايي بزرگ، نابغه 
رياضي خواندن نجفي و به كار بردن اصطلاحاتي همراه با تمسخر نشان 
از اين دارد كه حاميان قاليباف به جاي ارائه پاسخ هاي منطقي و با عدله 
مناسب كه بتواند افكار عمومي را اقناع كند بيشتر به دنبال اين هستند كه 
با جنجال و هياهو و حاشيه سازي مفاد گزارش نجفي را زير سوال ببرند. 
يكي از نخس��تين كساني كه نسبت به اين گزارش واكنش نشان داد 
ناصر اماني، معاون س��ابق ش��هرداري تهران بود. او در اكثر جلسات شورا 
حضور داشت و دفاع و حمايت هايش از شهردار وقت كه گاهي با چاشني 
داد و بيداد همراه مي ش��د، فراموش نشدني است. اماني در دوره معاونت 
خ��ود همواره اصرار داش��ت كه بدهي ش��هرداري 16هزارميليارد تومان 
اس��ت. جاي تعجب ندارد كه نخستين انتقادش نيز متوجه اين موضوع 

باشد. اماني با تكذيب بدهكاري 52 هزار ميليارد توماني شهرداري و نيز 
استخدام 13هزار نفر در چند ماه پاياني مديريت قاليباف عنوان كرد كه 
نمي توان همين طور اعداد و ارقام مختلفي را مطرح كرد. اعلام كردن اين 

اعداد راحت است ولي بايد مشخص شود. 
ب��ه گفته وي، براس��اس آخرين گزارش معاونت مال��ي و اقتصادي و 
همچنين براساس اعداد و ارقامي كه در دفتر مالي ثبت شده است، بدهي 
شهرداري تهران در مديريت شهري قبلي 16هزارميليارد تومان بوده كه 
بدهي ش��هرداري به بانك ها و پيمانكاران بوده است ولي مديريت فعلي 
ش��هر تهران حتي طرح هاي نيمه تمام و درحال اجرا را نيز به بدهي هاي 
ش��هرداري تهران اضافه كردند در صورتي كه براي اين طرح ها سالانه در 

بودجه شهرداري، اعتبار لازم پيش بيني مي شود. 
وي در واكنش به اين گفته نجفي كه مديريت ش��هري در دوره قبل 
در بافت فرسوده موفق نبوده است، اظهار كرد:  شهرداري تهران با اعتراف 
وزارت مسكن و شهرسازي دولت، موفق ترين شهرداري در بافت فرسوده 
بوده است. مجيد فراهاني، رييس كميته بودجه شوراي شهر تهران بعد از 
استماع گزارش نجفي در اظهارنظري از شكاف 20هزارميليارد توماني در 
درآمدهاي 12ساله ش��هرداري خبر داد. وي در اين باره اظهار كرد: طي 
جمع بندي 12س��ال از سال 84 تا 96در بررسي بودجه و رديف هزينه ها 
و درآمدها متوجه ش��ديم كه فاصله بين مجموع درآمدهاي مكتسبه تا 
مجموع هزينه هاي ثبت ش��ده، رقم بالايي حدود 20هزارميليارد تومان 
است. وقتي مجموع درآمدهاي حاصله را از مجموع هزينه هاي انجام شده، 
كسر مي كنيم به يك شكاف 20هزارميليارد توماني طي مجموع 12سال 
گذش��ته مي رسيم و معلوم نيست اين 20هزارميليارد تومان كجا رفته و 

بايد اين رقم گمشده تعيين تكليف شود.
ناصر اماني روز گذش��ته با ادبيات خاصي نسبت به اين اظهارنظر نيز 
واكنش نشان داد و گفت: انتظار از شهردار محترم تهران كه خودشان را 
نابغه رياضي مي دانند اين بود كه وقتي مي خواهند هزينه هاي شهرداري 

در دوره گذشته را بزرگ نمايش دهند به فلسفه آن هم اشاره كنند. 
وي با اظهار ش��گفتي از اعداد نجومي كه در گزارش ش��هردار تهران 
و مصاحبه يكي از اعضاي ش��وراي ش��هر درخصوص بودجه و اعتبارات 
ش��هرداري در دوره قبل آمده است با اشاره به اين شبهات گفت: جناب 
دكتر نجفي در گزارش شان به عدد نجومي 228هزارميليارد تومان هزينه 

شهرداري در 12سال گذشته اشاره كردند. درحالي كه خودشان به عنوان 
يكي از اعضاي كميس��يون بودجه ش��وراي سوم مي دانند كه كل بودجه 
مصوب ش��هرداري تهران از سال 1384تا پايان 1395، 118هزارميليارد 
تومان بوده اس��ت. ولي ايش��ان با تقسيم عدد بودجه هر سال بر شاخص 
بهاي س��ال 95 اين عدد را ساخته اند كه البته از نظر علمي اشكال ندارد 
ول��ي به عنوان ي��ك مدير مالي و امانت��دار بايد در گزارش خود اش��اره 
مي كردند كه اين عدد با بهاي شاخص سال 95 محاسبه شده است. مثلا 
1000تومان سال 84 را 3هزار تومان در سال 95 ارزش گذاري كرده اند. 
معاون سابق شهرداري تهران گفت: در ساير اعداد گزارش دكتر نجفي 
نيز ش��اهد چنين بزرگنمايي هايي هستيم ازجمله بدهي هاي شهرداري 
تهران كه قطعي نشده را نيز با فرضياتي 8 هزارميليارد محاسبه يا ادعاهاي 
مطالبات از ش��هرداري كه از نظر حسابرسي قطعي نيست و در سيستم 
فاينانس شهرداري ثبت نش��ده نيز به آن اضافه كرده و حتي پروژه هاي 
نيمه تمام كه س��رمايه شهر محسوب مي ش��وند و پس از تكميل، ارزش 

افزوده براي شهر ايجاد مي كنند را جزو بدهي ها محاسبه كرده اند.
امان��ي در ادامه ب��ا توجه به اظهارنظر يكي از اعضاي ش��وراي پنجم 
ته��ران افزود: كاش عضو محترم ش��وراي ش��هر تهران كه از گم ش��دن 
20هزارميليارد تومان در ش��هرداري در طول 12س��ال سخن گفته اند از 
مديران بودجه و مالي شهرداري اطلاعات لازم را مي گرفتند كه براساس 
سيستم حسابداري تعهدي براي ديون يا بازپرداخت وام ها و بودجه هاي 
س��ال بعد اعتبار پيش بيني نمي ش��ود و از محل مازاد درآمد شهرداري 
براساس تبصره هاي بودجه مصوب شورا هزينه و ديون و بدهي هاي بانكي 
تسويه مي شود كه هميشه مورد تاييد حسابرسي قرار گرفته و در تفريغ 
بودجه تصويب شده است. معاون سابق شهردار تهران اظهار كرد: ايشان 
اين عدد مازاد بر درآمد كه صرف تس��ويه ديون و بازپرداخت وام ها شده 
را در بودجه هاي س��الانه شهرداري جمع كرده و به عدد 20هزارميليارد 
رس��يده اند و چني��ن ادعاي عجيب و غريبي كرده اند ك��ه البته به دليل 

تازه كاري و عدم آشنايي با مسائل حسابداري بوده است. 

شهردارتهران»شو«بازيميكند
رضا تقي پور، سخنگوي وقت شوراي چهارم شهر تهران نيز در حمايت 
از قاليباف اظهار كرد حرف هايي كه ش��هردار تهران درخصوص مديريت 

ش��هري در گذشته زده است، صحت ندارد و اين درحالي است كه آقاي 
نجفي بيشتر شو بازي مي كند!

وي با بيان اينكه اين گزارش 100روزه نجفي غيرمنصفانه و با غرض 
تهيه ش��ده بود، گفت: با وجود اينكه مديريت ش��هري تلاش مي كند تا 
اطلاعات غلطي به ش��هروندان بدهد اما آقايان بدانند كه س��طح سواد و 
آگاهي ش��هروندان بس��يار بالاس��ت و متوجه مي ش��وند كه چه كساني 
اطلاع��ات غلط مي دهند. در اين گ��زارش مواردي ازجمله تخلفات مالي 
اش��اره شده كه اين مطالب كاملا مهندسي شده بود و اين درحالي است 
كه همه هزينه ها در حوزه مديريت شهري در گذشته توسط حسابرسان 

قسم خورده بررسي شده است. 
وي اضافه كرد: حرف هاي ش��هردار تهران هيچ سندي ندارد و بيشتر 
شبيه شو بود و انتظار مي رود دوستان به جاي اينگونه حرف ها به فكر شهر 

و شهروندان باشند و فعاليت خود را در سطح شهر شروع كنند. 
اين درحالي اس��ت كه اعضاي اصلاح طلب ش��ورا نظر متفاوتي دارند. 
محمد حقاني، عضو سابق شوراي شهر تهران اظهار كرد كه هيات رييسه 
چهارمين دوره شوراي اسلامي شهر، شورا را طوري مهندسي مي كرد كه 

هيچ نوع ابزار نظارتي در آن كارايي نداشته باشد. 
به گفته وي، هيات رييس��ه ش��وراي چهارم طوري مهندسي مي شد 
كه حتي نمايندگان در صحن شورا نيز ابزار نظارتي نداشتند. درخواست 
كرده بوديم كه شوراي شهر بايد در همه مناطق و سازمان ها، نماينده يي 
داش��ته باش��د تا دسترسي به اطلاعات تسهيل ش��ود اما متاسفانه همه 
اين درخواست ها توس��ط هيات رييسه شورا بي ثمر و بي نتيجه مي ماند. 
درخصوص گزارش حسابرس��ي هايي كه مردود يا مشروط اعلام مي شد، 

مواردي را اعلام مي كرديم اما هيات رييسه به آنها عمل نمي كرد. 
محمدمهدي تندگويان، ديگر عضو س��ابق ش��وراي شهر نيز در اين 
باره گفت: طيف اصولگرا بايد پاس��خگو باش��ند كه چرا در طول 16سال 
هيچ كدام از موارد مطرح شده را ساماندهي نكردند و وقتي كه ما آنها را 
مطرح مي كرديم به ما رأي نمي دادند. من در چند سالي كه در شورا بودم، 
منابع درآمد پايدار را مطرح مي كردم. يكي از اين منابع مربوط به پسماند 
بود كه آقاي قاليباف نه تنها درآمدي از آن ايجاد نكرد بلكه 1400ميليارد 
تومان سرفصل هزينه براي پسماند بود؛ اين درحالي است كه در آن زمان 

روي اين موضوع كار كارشناسي كرديم. 

دخالتآشكاردرنظاممهندسي
رييس سازمان نظام مهندس��ي با انتقاد از دخالت وزارت راه و شهرسازي در 
امور داخلي اين سازمان، اظهار كرد: اينكه سازمان نظام مهندسي تصميم بگيرد 
5درصد حق الزحمه مهندس��ان را دريافت كند يا خير از مس��ووليت هاي دروني 

اين سازمان است. 
به گزارش ايسنا، فرج الله رجبي با اشاره به نامه وزير راه و شهرسازي مبني بر 
لغو دريافت 5درصد حق الزحمه مهندسان گفت: اين دستور در تقابل با ماده 37 
اس��ت و موجب ايجاد درگيري مي شود، اينكه ساختمان نظام مهندسي تصميم 

بگيرد 5درصد را دريافت كند يا نه جزو وظايف اين سازمان است. 
رجبي همچنين ادامه داد: دو اتفاق براي س��ازمان نظام مهندسي افتاده يكي 
اينكه توجه وزارت راه و شهرس��ازي به مسائل سطح پايين معطوف شده است و 
ديگر اينكه نظام مهندسي اعتماد به نفس خود را ازدست داده و به همين لحاظ 

از ظرفيت هاي قانوني استفاده نمي شود. 

دستازجيبمهندساندرآورديم
معاون مسكن و ساختمان وزير راه و شهرسازي درخصوص ابلاغيه اخير وزير 
راه و شهرس��ازي مبني بر حذف 5درصد از حقوق مهندس��ان ناظر بيان كرد: در 
اي��ن ابلاغيه تنها مصوبه داخلي معاون وزير وقت در اين خصوص حذف ش��د و 
تنها مي خواهيم دس��ت مان را از جيب مهندسان ناظر درآوريم تا خودشان براي 

پول خود تصميم بگيرند. 
ب��ه گ��زارش پاي��گاه خب��ري وزارت راه و شهرس��ازي، حام��د مظاهري��ان 
اف��زود: قطعا س��ازمان ها ح��ق دارن��د در مجامع خ��ود به بررس��ي و چگونگي 
 عملكرد آن بپردازند اما اين مس��اله برعهده مهندس��ان اس��ت كه با حقوق شان 
چ��ه كار كنن��د. او تاكيد كرد: باتوج��ه به اختلافات كنوني ميان س��ازمان نظام 
مهندس��ي س��اختمان و وزارت راه و شهرس��ازي، اين وزارتخانه آماده بررس��ي 
مسائل و اختلاف نظرات با سازمان نظام مهندسي و ساير بخش ها بوده تا با ايجاد 

همگرايي بيشتر نتايج بهتري در حرفه حاصل شود.

رييس سازمان راهداري با انتقاد از مصوبه كميسيون تلفيق و عدم 
افزاي��ش قيمت حامل هاي انرژي گفت: اميدواريم ش��وراي اقتصاد در 

سال آينده با افزايش نرخ عوارض آزادراه تهران- قم موافقت كند. 
داوود كشاورزيان درباره علت عدم تصويب افزايش نرخ حامل هاي 
انرژي در كميس��يون تلفيق بودجه سال 97 مجلس شوراي اسلامي 
اظهار كرد: اينكه چرا تصويب نش��ده را بايد از خود اعضاي كميسيون 
تلفيق پرس��يد؛ اما اينكه آيا من از اين موضوع ناراحت هس��تم؟ بايد 
گفت، بله من ش��خصا از اينكه مجلس و دولت نتوانستند گامي براي 
اصلاح قيمت حامل هاي انرژي بردارند، راضي نيستم؛ علتش هم اين 
اس��ت كه در مباحث مربوط به مصرف گازوييل كه حمل و نقل بار و 
كالاهاي ما عمدتا وابس��ته به آن است، يكي از مشكلات اصلي، پايين 

بودن قيمت سوخت است. 
وي در گفت وگ��و با مهر ادام��ه داد: علت اينكه مالكان خودروهاي 

سنگين علاقه يي ندارند، كاميون هاي فرسوده خود را از رده خارج كنند 
همين پايين بودن قيمت سوخت است كه با وجود مصرف بالايي كه 
كاميون هاي فرس��وده دارند چون صاحبانشان براي سوخت مصرفي، 
به��اي چنداني پرداخت نمي كنند براي آنها اقتصادي نيس��ت تا اين 

كاميون را كنار بگذارند و كاميون نو را جايگزين كنند. 
مع��اون وزير راه و شهرس��ازي افزود: علت اينكه بخش��ي از تردد 
كاميون هاي ما يك سر خالي است، همين پايين بودن قيمت سوخت 
است چراكه براي صاحب كاميون چندان هزينه يي در برندارد كه يك 
مسير را بدون بار تردد كند. درحالي كه اگر گازوييل گران بود براي او 

به صرفه نبود كه يك سر خالي تردد كند. 
وي افزود: راننده كاميون زماني پيشنهاد حمل بار به مقصد مشهد 
را مي پذيرفت كه مطمئن بود در برگش��ت هم ب��ار دارد. در غير اين 
صورت اگر بنا باشد از مشهد بدون بار برگردد و سوخت بخواهد مصرف 

كند به اين نتيجه مي رسد كه پذيرفتن اين پيشنهاد برايش به صرفه 
نيست يا اينكه بايد هزينه سوخت برگشت را هم از صاحب كالا بگيرد 
كه صاحبان كالا معمولا در حالت عادي حاضر نيستند، هزينه برگشت 

خالي كاميون را بپردازند. 

۸۰درصدآلودگيتهرانبهدليلترددشبانه
وي تصريح كرد: بحث آلودگي هوا را هم داريم كه ناشي از همين 
كاميون هاي فرس��وده اس��ت. علت اصلي آلودگي هواي كلان شهرها، 
تردد اتوبوس ها و كاميون هاي فرسوده ديزلي است كه در سطح شهرها 
مخصوص��ا در ش��ب ها تردد مي كنند. به خص��وص در تهران به دليل 
محدوديتي كه در روز براي تردد كاميون ها وجود دارد در شب حركت 
مي كنند و براس��اس اظهارات مديران اداره كل محيط زيست بيش از 
80 درصد آلودگي هواي تهران ناش��ي از تردد كاميون ها، اتوبوس ها و 

ميني بوس هاي فرس��وده است. بخش زيادي از علت عدم از رده خارج 
شدن اين كاميون ها، پايين بودن قيمت سوخت است. 

رييس سازمان راهداري و حمل و نقل جاده يي اظهار كرد: درحال 
حاضر كاميون ه��اي نو در هر 100كيلومتر كمتر از 30 ليتر گازوييل 
مص��رف مي كنند. درحالي كه كاميون هاي فرس��وده بي��ن 55 تا 60 
ليتر گازوييل مي س��وزانند كه به معني مصرف دو برابري سوخت در 
خودروهاي سنگين فرس��وده است. بنابراين مالك كاميون فرسوده با 
خود محاسبه مي كند كه درحال حاضر با اين شرايط تنها مبلغ كمي 
بابت مصرف بيشتر سوخت پرداخت مي كند ولي اگر كاميون نو بخرد 
نه تنها همين درآمد فعلي را خواهد داشت و درآمدش بيشتر نمي شود 
بلكه بايد بخش زيادي از درآمد خود را بابت اقساط كاميون تخصيص 
دهد. ولي اگر قيمت سوخت به سمت واقعي شدن برود اين محاسبات 

به عكس خواهد بود. 

نگرانيازاصلاحنشدنقيمتحاملهايانرژي
رييسسازمانراهداريازاحتمالافزايشعوارضتهران-قمدرسال97خبرداد
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صنعت، معدن و تجارت14
آموزشهلنديها

بهتوليدكنندگانايراني
پايگاهخبريايدرو سفير هلند در تهران گفت: بايد 
شركت هاي هلندي قوانين و ساختارهاي مالكيت در ايران 
را طبق مقررات حقوقي بشناس��ند ام��ا اين روند ممكن 
اس��ت كمي طولاني باشد. »سوزانا ترس��تال« در ديدار 
با معاون وزير صنعت، معدن و تجارت كش��ورمان اظهار 
ك��رد: در اين زمينه با وزارت اقتص��اد و بانك مركزي در 
حال مذاكره ايم اما مي خواهيم شما كمك كنيد كه كارها 
آسان تر شود. ترستال ادامه داد: ما شركت هاي هلندي را 
براي همكاري با ايران تشويق مي كنيم اما در برخي مواقع 
دستيابي به اطلاعات موردنياز براي شركت هاي علاقه مند 
به همكاري، بسيار سخت مي شود. او اعلام آمادگي كرد 
كه هلند در صورت توافق ب��ا ايدرو، ظرفيت هاي خود را 
براي آموزش دراختيار ش��ركت هاي ايران��ي قرار دهد. از 
س��وي ديگر معاون وزير صنعت، معدن و تجارت گفت: 
در دوران تحريم ها ارتباط با شركت ها و بانك هاي اروپايي 
دچار مش��كل ش��ده بود اما بعد از لغ��و تحريم ها فضاي 
مثبتي ايجاد ش��د و ما اكنون آم��اده مذاكره ايم. منصور 
معظمي افزود: مي خواهيم ش��ركت هاي اروپايي به ايران 
بيايند و در روند آموزش به توليدكنندگان ما كمك كنند.  

انتصابجديد
دروزارتصنعت

شاتامحمد شريعتمداري در حكمي يدالله صادقي 
را به سمت رييس سازمان صنعت،  معدن و تجارت استان 
تهران منصوب كرد. ش��ريعتمداري در اين حكم تصريح 
كرده است: »برپايي تحرك در بخش هاي توليدي و تجاري 
از طريق ارتقاي دانش فني، تعامل و همكاري مناسب با 
تش��كل هاي تخصصي و مردم نهاد، ساماندهي واحدها و 
طرح هاي صنعتي، معدني و تجاري منطقه، ارتقاي نظام 
مهندس��ي صنعت و معدن براي توليد صادرات محور را 
م��ورد تاكيد قرار مي دهم و اطمينان دارم با هماهنگي و 
تعامل مناسب با دستگاه هاي اجرايي، تقويت تشكل هاي 
تخصصي غيردولتي، بهره گيري از ظرفيت هاي توليدي و 
 تجاري و نظارت موثر بر فعاليت ها و اهداف تعيين شده 

قابل دستيابي خواهد بود.«

ميزانجذبپروژهها
درپسابرجام

ش�اتادفتر س��رمايه گذاري خارجي وزارت صنعت، 
معدن و تج��ارت اعلام كرد: در بخ��ش صنعت، معدن و 
 تجارت پس از برجام 139 پروژه با حجم س��رمايه گذاري 
8.2 ميليارد دلار در هيات سرمايه گذاري خارجي به تصويب 
رسيده است. س��رمايه گذاري خارجي در شرايط پيش و 
پس از برجام تفاوت معناداري دارد به طوري كه كشور در 
 س��ال 2015 در تمام بخش ها توانست فقط 2 ميليارد و

 50 ميليون دلار سرمايه گذاري خارجي جذب كند. 50 طرح از 
139 پروژه مصوب با س��رمايه گذار خارجي پس از برجام 
به بهره برداري رسيده است و 89 پروژه آن نيز در مراحل 
اجراست و در اين ميان اسپانيا، آلمان و ايتاليا كشورهاي 
عمده س��رمايه گذار در ايران پسابرجام هستند و در سايه 
برجام بسياري از كش��ورهاي جهان براي برقراري روابط 
سرمايه گذاري و تجاري وارد ايران شدند و سرمايه گذاري 
خارجي در س��طح كشور شتاب گرفت. فرصت هاي ايجاد 
ش��ده پس از برجام ارتقاي رتبه ريس��ك سرمايه گذاري 
در كش��ور از 7 ب��ه 6 را منجر ش��د و امكان پذير ش��دن 
جذب تس��هيلات خارجي براي توسعه سرمايه گذاري ها، 
افزايش تعداد موافقتنامه هاي تش��ويق متقابل و حمايت 
س��رمايه گذاري، رف��ع محدوديت در مقاص��د و بازارهاي 
صادرات��ي و در نتيجه امكان پذيري تحقق هرچه بيش��تر 
برون گرايي در اقتصاد از ديگر نتايج به دست آمده برجام 

است. 

افزايشصادراتغيرنفتي
ايرانبهچين

ش�اتا ميزان ص��ادرات غيرنفتي اي��ران به چين در
11 ماهه اول س��ال 2017 رش��د چش��مگير ارزشي و 
وزني را تجربه كرده اس��ت. سيدمجتبي موسويان ريزي 
مديركل دفتر آس��يا و اقيانوسيه با اعلام اين خبر افزود: 
مي��زان صادرات غيرنفتي ايران به چين در 11 ماهه اول 
س��ال 2017 برابر 6 ميليارد و 100 ميليون دلار برآورد 
شده كه در مقايسه با مدت مشابه در سال 2016، رشد 
27درصدي را نش��ان مي دهد. او اظهار كرد: تراز تجاري 
دو كشور با احتساب نفت در 11 ماهه سال 2017 بيش 
از 400 ميليون دلار به نفع ايران مثبت ش��د كه بهبود 
قابل توجهي نسبت به مدت مشابه در سال 2016 داشته 
است. حال انتظار مي رود مجموع تجارت دوجانبه ايران 
و چين در س��ال 2017 به 37ميليارد دلار افزايش يابد 
 كه در اين ميان س��هم ص��ادرات غيرنفتي ايران بيش از

7 ميليارد دلار پيش بيني مي شود.

حمايت2ميليارددلاري
ازصادركنندگان

تعادلنشس��ت كميسيون توسعه صادرات اتاق ايران 
با حضور ريي��س هيات مديره و مديرعامل صندق ضمانت 
صادرات ايران برگزار شد. به گزارش مديريت امور مشتريان 
و روابط عمومي صندوق، در اين جلسه مديرعامل صندوق 
ضمن تشريح آخرين دستورالعمل ها و خدمات جديد براي 
حمايت موثرتر از صادركنندگان كش��ور به افزايش حدود 
70درصدي عملكرد پوشش��ي صندوق در س��ال گذشته 
اش��اره و اعلام كرد: براي سال جاري نيز حمايت 2ميليارد 
دلاري از صادركنن��دگان در قالب پوش��ش هاي بيمه يي و 
ضمانتي صندوق در دستور كار قرار گرفته است. سيدكمال 
س��يدعلي همچنين در خصوص حمايت از ش��ركت هاي 
كوچ��ك و متوس��ط صادراتي اعلام كرد: اخي��را با امضاي 
تفاهمنامه يي با س��ازمان ش��هرك هاي صنعت��ي ايران در 
نظر اس��ت تا با كمك صن��دوق، توانمندي هاي اين بخش 
از صنايع در راس��تاي كمك به توسعه و گسترش صادرات 
غيرنفتي به فعليت درآيد. در پايان و پس از استماع نظرات 
اعضاي كميسيون و مش��كلات استفاده بيشتر از خدمات 
صندوق، اين مقام مسوول افزود: در راستاي گسترش چتر 
حمايتي صندوق، تنوع بخش��ي به خدمات با توجه به نياز 
روز مش��تريان و طراحي خدمات جديد مدنظر قرار گرفته 
است. به همين منظور ضمن استقبال از ديدگاه ها و نظرات 
اعضاي كميس��يون صادرات در اين خصوص ايشان اعلام 
آمادگي كرد كه در صورت عدم حل مشكل صادركنندگان، 
حداكثر ظرف دو هفته كاري شخصا موضوع را بررسي كند. 

اخبار

»تعادل«درگفتوگوبافعالاناقتصاديبررسيميكند

مقصران سوءاستفاده از كارت هاي بازرگاني 
تعادلمحمدمهديحاتمي

كارت  باش��د،  چ��ه  عنوان��ش  نيس��ت  مه��م 
بازرگاني»يك بار مصرف«، »اجاره يي« يا »صوري«. 
عده يي مي گويند، اس��تفاده از اي��ن كارت ها موجب 
واردات بي ضابط��ه و غيرش��فاف از مب��ادي گمركي 
كش��ور ش��ده و به همين دليل انگش��ت اتهام را به 
س��مت اتاق هاي بازرگاني نش��انه رفته اند. منتقدان 
مي گويند، ضوابط صدور كارت هاي بازرگاني و برخي 
انحصارگرايي ها توس��ط برخ��ي بازرگانان علت العلل 
بخش عظيمي از واردات بي رويه در كش��ور است. با 
اين همه بسياري از اعضاي اتاق هاي بازرگاني كشور 
معتقدند، تخلفات اعلام ش��ده در اين رابطه اساس��ا 
ارتباطي به اتاق ه��اي بازرگاني ندارد؛ چراكه قوانين 
و ضوابط ص��دور كارت هاي بازرگان��ي در نهادهايي 
به غير از اتاق ها تدوين و اجرايي مي ش��وند. در عين 
حال، دو رويكرد نسبت به صدور كارت هاي بازرگاني 
وجود دارد؛ رويكرد نخس��ت، تجارت جهاني را امري 
تخصصي و حرفه يي مي داند كه دارا بودن صلاحيت 
تخصصي و حرفه يي ش��رط لازم براي ورود افراد به 

اين حوزه است.
بنابراي��ن كارت بازرگاني به عنوان ابزاري كارآمد 
جهت احراز صلاحيت حرفه يي اف��راد براي ورود به 
عرصه صادرات و واردات ضروري اس��ت. البته تاكيد 
مي ش��ود براي صدور كارت بازرگاني بايد ش��رايط و 
ضواب��ط س��خت گيرانه يي در نظر گرفته ش��ود. اما 
رويكرد دوم قائل به آزادسازي تجارت، رفع انحصارات 
و زمينه س��ازي براي ورود اف��راد جديد و توانمند به 
عرصه تجارت اس��ت؛ طرفداران اي��ن رويكرد بر اين 
باورند كه براي صدور كارت بازرگاني بايد ش��رايط و 
ضوابط سهل و ساده منظور شود. از اين رو پيشنهاد 
مي ش��ود كه دول��ت رويكرد خود را نس��بت چنين 
ديدگاه هايي مشخص و شرايط صدور و تمديد كارت 

بازرگاني را تبيين كند. 

ماجرايكارتهايبازرگاني
محي��ط نامس��اعد كس��ب وكار، محي��ط قانوني 
و مقررات��ي پيچي��ده، متراك��م، متضاد، تك��راري و 
غيرش��فاف، فقدان امنيت اقتصادي، عدم ش��فافيت 
در اقتصاد كش��ور، عطف به ماس��بق شدن قوانين و 
مق��ررات، عدم ثبات سياس��ت ها، قوانين و مقررات، 
مش��كلات موج��ود در نظام ه��اي ماليات��ي، تامين 
اجتماع��ي و گمرك��ي، تعرفه ه��اي گمرك��ي ب��الا، 
تحريم ه��اي خارج��ي و هزينه هاي ب��الاي مبادلات 
تج��اري و نق��ل و انتقال پ��ول، تش��ريفات طولاني 
اداري، تج��اري و گمركي و فس��اد اداري زمينه هاي 
انحرافات را در حوزه هاي تجارت فرامرزي مهيا كرده 
اس��ت. قاچاق كالا و ارز، كارت ه��اي يك  بار مصرف 
و... ازجمله انحرافات ناش��ي از ش��رايط جاري حاكم 
بر اقتصاد)توليد و تجارت( كش��ور اس��ت. با توجه به 
اينكه صاحب��ان كارت هاي بازرگاني، كارت هاي خود 
را از طريق وكالتنامه و صلح نامه و... در اختيار ديگران 
قرار مي دهند، شناس��ايي و برخورد قانوني با عوامل 
اصلي كه پش��ت پرده اين كارت هاي هستند، امري 
بس��يار ساده و آسان است. از اين رو پيشنهاد فعالان 

بخ��ش خصوصي شناس��ايي و برخورده��اي قانوني 
توسط دستگاه هاي نظارتي با عوامل اصلي و اشخاص 
حقيقي و حقوقي اس��ت كه از اين كارت ها استفاده 

مي كنند. 
ماج��راي كارت ه��اي بازرگاني يك  ب��ار مصرف 
ي��ا اجاره ي��ي پس از انتش��ار خبر يا ش��ايعه واردات 
700دس��تگاه  پورش��ه با كارت بازرگاني يك پيرزن 
روس��تايي شروع شد. با دست به دست شدن چنين 
خبري در رسانه ها برخي بر اين باور بودند كه استفاده 
از كارت هاي بازرگاني صوري يا كارت هايي كه دارنده 
آنها فوت ش��ده است در دست بازرگاناني است كه با 
سوءاس��تفاده از اين كارت ها، سيستم مالياتي كشور 

را دور مي زنند. 
قانون گريزي با سوءاستفاده از كارت هاي بازرگاني 
يك بار مصرف اما ظاهرا آن  قدر نگران كننده بوده كه 
رييس س��ازمان بازرسي كل كشور در نشستي كه با 
اعضاي اتاق بازرگاني ايران داشت از تعابيري تند در 
رابطه با اين كارت ها اس��تفاده كند. ناصر س��راج در 
نشس��ت صبحانه كاري با اعضا و هيات رييس��ه اتاق 
بازرگاني اي��ران كه در آبان ماه س��ال جاري برگزار 
شده بود با اشاره به معضل كارت هاي بازرگاني يك بار 
مصرف گفته بود: كارت هاي بازرگاني يك بار مصرف 
و صوري پدر اقتصاد را درآورده اس��ت كه اميدواريم 
پيرو اين جلسات بتوانيم كارت هاي بازرگاني صوري 
را از سيس��تم بازرگاني خارج كنيم تا صبحانه يي كه 

خورديم، حلال باشد. 
اما تنها قاضي سراج نبود كه استفاده از كارت هاي 
بازرگان��ي يك بار مصرف را اينگونه به انتقاد كش��يد. 
پيش از او س��يدكامل تقوي نژاد، رييس سازمان امور 
مالياتي كشور هم اواخر مهر ماه سال جاري با اشاره 

به طلب 12هزارميليارد توماني سازمان امور مالياتي 
كشور از فراريان مالياتي گفته بود: اين ماليات مربوط 
به كس��اني است كه در سال هاي گذش��ته از كارت 
بازرگان��ي يك بار مصرف اس��تفاده كرده اند و ماليات 

پرداخت نكرده اند. 

كارگروهپالايشكارتهايمشكوك
س��ازمان توس��عه تجارت اما به ص��ورت تلويحي 
بر وج��ود كارت هاي بازرگان��ي يك بار مصرف صحه 
گذاش��ته اس��ت. مديركل دفت��ر مق��ررات صادرات 
و واردات س��ازمان توس��عه تج��ارت اي��ران چندي 
پي��ش اع��لام كرد ك��ه س��ازمان صنع��ت، معدن و 
تجارت اس��تان ها مكل��ف ش��ده اند هيچ گونه كارت 
بازرگاني تحت عناوني »موق��ت«، »يك بار مصرف« 
و »اجاره ي��ي« صادر نكنند. همين اظهارنظر نش��ان 
مي دهد كه احتمالا اين رويه پيش از اين برقرار بوده 

است.
عل��ي علي آبادي فراهان��ي همچني��ن درخصوص 
برخ��ي اخبار منتش��ر ش��ده در رس��انه ها مبني بر 
ب��ا 44كارت  كالا  توم��ان  »واردات 4هزارميلي��ارد 
بازرگاني اجاره يي« ط��ي اظهاراتي عنوان كرد كه از 
ابتداي امس��ال در س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان ها در راس��تاي ساماندهي و بررسي صلاحيت 
حرفه ي��ي دارندگان كارت بازرگاني و براي غربالگري 
كارت هاي ص��ادره موجود، كارگ��روه پالايش كارت 
بازرگاني تش��كيل شده است. وي با اشاره به وظايف 
اين كارگروه افزود: پس از بررس��ي لازم درخصوص 
احراز صلاحيت حرفه ي��ي متقاضيان جديد دريافت 
كارت و بررس��ي عملكرد دارن��دگان كارت بازرگاني 
فعل��ي در صورت مش��اهده موارد خ��ارج از ضابطه، 

متقاضيان بايد درخواس��ت جديدي بدهند و در غير 
اين صورت كارت هاي موجود ابطال مي شوند. 

از آنج��ا كه پ��اي ات��اق بازرگاني در اي��ن ماجرا 
همچنان گير است و به عنوان يكي از مقصران اصلي 
در صدور كارت هاي بازرگاني از آن نام برده مي شود، 
 موجب ش��د تا به س��راغ چن نفر از فعالان اقتصادي 
بروي��م تا موضوع را از نگاه آنها نيز مورد واكاوي قرار 

داده باشيم. 
عض��و هي��ات نماين��دگان ات��اق ته��ران و عضو 
هيات مديره كنفدراسيون صادرات ايران در گفت وگو 
ب��ا »تعادل« درباره اينكه ك��دام نهاد يا ارگان مقصر 
سوءاس��تفاده از كارت ه��اي بازرگاني اس��ت، گفت: 
اتاق ه��اي بازرگان��ي به هيچ  وج��ه دخالتي در مورد 
وضع قواني��ن مرتبط با صدور كارت ه��اي بازرگاني 
ندارند. سيدرضي حاجي آقاميري ادامه داد: اتاق هاي 
بازرگان��ي تنها فرآيند ص��دور كارت هاي بازرگاني را 
انج��ام مي دهند و حتي امضاي نهايي هر يك از اين 
كارت ها هم در وزارت صنعت، معدن و تجارت انجام 
مي ش��ود. در واقع معيار اينكه كارت بازرگاني به چه 
اشخاصي مي تواند تعلق بگيرد توسط وزارت صنعت 
اع��لام مي ش��ود و اتاق ها در اين زمين��ه مداخله يي 

ندارند. 
او ادامه داد: از طرف ديگر دولت تا به حال ايرادي 
به ضوابط صدور كارت هاي بازرگاني نگرفته و از اين 
نظر انتقادي به دولت نداش��ته اس��ت و اين درحالي 
اس��ت كه دول��ت و اتاق ها مي توانند به آس��اني و در 
قالب يك كميس��يون مش��ترك موضوع را بررس��ي 
كنند. بنابراين اگر دولتي ها و ازجمله سازمان گمرك 
انتق��ادي به اين موضوع دارند بايد پرس��يد چرا تا به 

حال پيگير اين موضوع نشده اند؟

آقاميري با اشاره به رويكردي كه مي گويد، صدور 
كارت هاي بازرگاني توس��ط اتاق ها به ايجاد انحصار 
مي انجامد، گفت: اين رويكرد چند دهه اس��ت كه در 
فضاي تجارت ايران وجود دارد و كس��اني كه حامي 
اين رويكرد هستند اساسا مي خواهند، كنترل اتاق ها 
را در دس��ت بگيرن��د و بهانه آنها هم اين اس��ت كه 

اتاق ها انحصار ايجاد كرده اند. 
در مقابل اما فع��الان بخش خصوصي مي گويند، 
ص��دور كارت ه��اي بازرگاني هم مانن��د هر فعاليت 
تخصص��ي ديگر بايد در يك نه��اد تخصصي صورت 
بگيرد، درس��ت مانند س��ازمان نظام پزشكي كه بر 

صدور پروانه فعاليت پزشكان نظارت مي كند. 
عضو هيات مديره كنفدراس��يون ص��ادرات ايران 
اظه��ار مي كند: حت��ي قوانيني كه توس��ط مجلس 
شوراي اس��لامي وضع ش��ده اند هم اجازه تغيير در 
مقررات صدور كارت بازرگاني را نمي دهند. از طرف 
ديگر اگ��ر اتاق ها ضوابط صدور كارت ه��ا را آن قدر 
س��اده گرفته اند كه هر كس��ي بتواند كارت بازرگاني 
درياف��ت كند، اين ادعا با ادعاي ديگري كه مي گويد 
ما انحصارگرايانه عمل كرده ايم و فرار مالياتي توسط 
چهره هاي عضو اتاق هاي بازرگاني انجام گرفته، جور 
در نمي آي��د. اين در واقع جمع ضدين اس��ت. او در 
ادامه تصري��ح كرد: بنابراين فك��ر مي كنم نمي توان 
فرار گس��ترده مالياتي را ناش��ي از بي دقتي اتاق هاي 
بازرگاني در صدور كارت ها ديد چراكه هيچ بازرگان 
شناخته شده يي به اين شكل تن به تخلف نمي دهد. 
عضو هيات رييس��ه اتاق بازرگاني، صنايع، معادن 
و كش��اورزي تهران ه��م در اين مورد ب��ه »تعادل« 
مي گوي��د: دس��ت كم در مورد ات��اق بازرگاني تهران 
مي توان��م با قاطعيت بگويم كه مقصر سوءاس��تفاده 
از كارت ه��اي بازرگان��ي را بايد در ج��اي ديگري به 
غير از اتاق ها جس��ت وجو كرد. فاطمه مقيمي اظهار 
مي كن��د: اتاق تهران فقط و فق��ط در مقابل دريافت 
اس��ناد و مدارك هويتي تاييد شده، كارت بازرگاني 
صادر مي كند و حتي يك مورد سوءاستفاده از كارت 
افراد فوت ش��ده يا موارد ش��بيه به اين وجود ندارد. 
بن��ا به اظه��ارات او در مدت بيش از 3س��الي كه از 
تش��كيل اتاق جديد بازرگاني تهران مي گذرد حتي 
يك مورد سوءاستفاده از كارت هاي بازرگاني گزارش 

نشده است. 
مقيم��ي در پاس��خ به اين پرس��ش ك��ه برخي 
معتقدند، ضوابط س��فت و س��خت صدور كارت هاي 
بازرگان��ي موجب ايجاد انحصار در اين حوزه ش��ده 
و در مقاب��ل برخي بر اين باورند س��هولت در صدور 
اي��ن كارت ه��ا، راه را ب��راي سوءاس��تفاده از آنها باز 
كرده اس��ت؟ تصريح مي كند: معتقدم ضوابط صدور 
كارت هاي بازرگاني نه آن قدر سخت است كه شائبه 
ايج��اد انحصار به وجود بيايد و نه آن قدر س��اده كه 
نت��وان متقاضيان را پايش ك��رد. در اين زمينه ما در 
اتاق تهران نه براس��اس رابطه ها كه براساس ضوابط 
روش��ن و ش��فاف عم��ل كرده ايم. ب��ه همين جهت 
معتق��دم س��ازمان ها و نهادهايي باي��د در اين مورد 
پاس��خگو باش��ند كه ابزارهاي نظارتي را در اختيار 

دارند. 

در نشس��ت دي ماه كميس��يون معادن و صناي��ع معدني اتاق 
اي��ران، لازمه تحق��ق اهداف اقتصاد مقاومتي و تش��كيل س��تاد 
اقتصاد مقاومتي در اتاق ايران مطرح ش��د. بهرام ش��كوري رييس 
كميسيون معادن و صنايع معدني اتاق ايران، در اين نشست برخي 
سياس��ت گذاري ها و قانون گذاري هاي نامناسب دولت و مجلس و 
نبود راهكارهاي مناس��ب كاربردي و حمايتي از بخش  خصوصي 
در ق��وه قضاييه را موانع اصلي تحقق اقتصاد مقاومتي عنوان كرد. 
به گزارش اتاق ايران رييس كميسيون معادن و صنايع معادن اتاق 
ايران گفت: مس��ائل مربوط به ايجاد فضاي كس��ب وكار و توسعه 
فعاليت هاي اقتصادي با كمك دانش��گاهيان، بدنه كارشناسي سه 
قوه و با راهبري دفتر مقام معظم رهبري در قالب كميسيون هاي 

تخصصي اتاق ايران بررسي مي شود. 
شكوري تاكيد كرد: ضروري اس��ت، پيشبرد اقتصاد مقاومتي 
در س��تادي مس��تقر در پارلمان بخش خصوصي دنبال ش��ود. او 
لزوم و اهميت ش��كل گيري يك »مثلث طلاي��ي« را مطرح كرد. 
به گفته شكوري بايد مس��ائل مربوط به ايجاد فضاي كسب وكار و 
توس��عه فعاليت هاي اقتصادي با كمك دانشگاهيان بررسي شود و 
راهكارهاي اجرايي جهت ايجاد فضاي كسب وكار مناسب و توسعه 
فعاليت هاي اقتصادي كه نتيجه آن ايجاد اش��تغال، رفع بيكاري، 
افزايش توليد ناخالص داخلي، توسعه صادرات و در مجموع افزايش 
رفاه جامعه و رسيدن به عدالت اجتماعي است تهيه شود و سران 
هر س��ه قوه ملزم به اجراي آن باشند. شكوري افزود: در صحبتي 

كه در ابتداي دوره هش��تم هيات نمايندگان اتاق ايران و مقارن با 
س��ال اقتصاد مقاومتي داشتم نيز اين پيشنهاد را مطرح كردم اما 
متاسفانه مورد اقبال هيات رييسه وقت قرار نگرفت. پيشنهاد دقيقا 
تش��كيل همان نهادي است كه غلامحس��ين شافعي رياست اتاق 
ايران در جلسه هيات نمايندگان مطرح كردند كه از مطالعه موردي 
درباره دلايل توس��عه كشورهاي شرق آسيا از جمله تايوان، مالزي 
و سنگاپور نش��ات گرفته است. ش��كوري گفت: در واقع عملكرد 
كشورهاي شرق آسيا همان تجربه كشورهاي توسعه يافته صنعتي 
دنيا بوده و همه اين كش��ورها با استفاده از استراتژي هاي توسعه 
صنعتي اس��ت كه توانسته اند مسير توسعه را به  خوبي طي كنند؛ 
اين درست همان چيزي است كه از سوي مقام معظم رهبري در 

چارچوب اقتصاد مقاومتي مطرح شده است. 

رييس مجمع واردات با انتقاد از سياست هاي پولي 
و مالي دولت گف��ت: بنگاه هاي اقتصادي در عطش 
نقدينگي به احتضار افتاده اند و با اين اوصاف، بازهم 
درهاي تس��هيلات بانكي به سوي فعالان اقتصادي 
شناس��نامه دار بسته اس��ت. عليرضا مناقبي با اشاره 
به ناپايدار بودن وضعيت بنگاه هاي اقتصادي تصريح 
كرد: اش��تغال زايي تبديل به ي��ك چالش و معضل 
جدي براي اقتصاد ايران ش��ده و عمده دليل آن نيز 
به اين موضوع ب��از مي گردد كه تغييرات متوالي در 
سياست ها و بخشنامه ها، وضعيت بنگاه هاي اقتصادي 
را ناپايدار كرده اس��ت. وي ادامه داد: در يك اقتصاد 
ناپايدار، توقع ايجاد شغل پايدار و مولد نبايد داشت و 
همين كه اقتصاد بتواند ميزان اشتغال زايي قبلي خود 

را حفظ كند، كار بزرگي انجام داده است. 
به گزارش تس��نيم، مناقبي با اش��اره به ظرفيت 
تجارت خارجي براي اشتغال زايي اضافه كرد: توليد و 
تجارت، زماني مي تواند به دنبال توسعه و ايجاد شغل 

جديد باشد كه مبتني بر تحليل داده هاي تجاري و 
اقتصادي و اتخاذ تصميمات دقيق و هوشمند صورت 
گي��رد و اين موضوع در رابطه با تجارت خارجي نيز 
صادق است ولي در شرايط فعلي، وضعيت به گونه يي 
اس��ت كه به نظر مي رسد تجارت خارجي فاقد يك 
نقشه راه منسجم و پايدار است. رييس مجمع واردات 
تصريح كرد: دولت هاي مختلف مدعي هستند كه در 
فرآيند اش��تغال زايي كارهاي بزرگ��ي انجام داده اند، 
ش��ايد اين ادعا درس��ت باش��د ولي در شرايطي كه 
ش��اهد افول بنگاه هاي اقتص��ادي بخش خصوصي 
هس��تيم، سوال اينجاس��ت كه اين شغل ها در كجا 

شكل گرفته شده است؟ 
به گفته مناقبي آنچ��ه در حوزه تجارت خارجي 
مشاهده مي ش��ود، نش��ان دهنده اين واقعيت است 
ك��ه بنگاه هاي فع��ال، انگيزه چنداني ب��راي اجراي 
پروژه هاي توسعه يي ندارند و اين به معناي آن است 
كه ش��غل جديدي در اين حوزه ايجاد نشده است و 

طبيعي است در اين شرايط افراد ممكن است جذب 
فعاليت هاي واسطه گرايانه، غيرمولد و حتي مخالف 
سياس��ت هاي كلان اقتصادي كشور شوند. وي عدم 
سرمايه گذاري در توسعه بخش خصوصي را يكي از 
ريش��ه هاي قاچاق عنوان ك��رد و افزود: وقتي بخش 
خصوصي توس��عه پي��دا نكند و نتواند پاس��خگوي 
تقاضاي افراد براي يافتن ش��غل و تامين معيش��ت 
باشد، خواه ناخواه اقتصاد خرد مسير خود را به سمت 
فعاليت هاي غيررسمي و غيرقانوني منحرف مي كند. 
ريي��س مجمع واردات با انتقاد از سياس��ت هاي 
پولي و مالي ادامه داد: بنگاه هاي اقتصادي در عطش 
نقدينگي به احتضار افتاده اند و با اين اوصاف باز هم 
درهاي تس��هيلات بانكي به سوي فعالان اقتصادي 
شناسنامه دار بسته اس��ت و در اين شرايط چطور از 
بخش خصوصي توقع مي رود كه بتواند ظرفيت هاي 
خ��ود را ب��راي اش��تغال زايي ب��ارور كن��د. مناقبي 
خواستار ثبات مبتني بر دورانديشي در بخشنامه ها 
و آيين نامه هاي ابلاغي ش��د و تاكيد كرد: از يك سو 
انرژي و سرمايه تجار تحت تاثير تصميمات ناگهاني 
و غافلگيركننده هدر مي رود و از سوي ديگر جوانان 
ايراني به دنبال فرصت هاي ش��غلي هستند. به نظر 
مي رس��د مانع بزرگي اجازه همسو ش��دن انرژي ها 

را در بخش اش��تغال زايي نمي دهد. اگر اجازه دهند 
توان بخش خصوصي به معناي واقعي فعال ش��ود و 
از اسارت بروكراسي كند اداري و مقررات زائد رهايي 
پيدا كند، قطعا بخش قابل توجهي از جوانان جذب 
تجارت خارجي مي ش��وند. رييس مجمع واردات در 

پايان تصريح كرد: دولت اگر به معناي واقعي به دنبال 
ش��غل آفريني در كشور است، براي شتاب بخشي به 
فعاليت هاي اشتغال زايي بايد شجاعت به خرج داده و 
در يك حركت فراگير و منسجم، كليه مقررات زائد و 

دست و پا گير را شناسايي و حذف كند. 

رييسكميسيونمعادنوصنايعمعدنياتاقايرانپيشنهادكرد

تشكيل ستاد اقتصاد مقاومتي در اتاق ايران

رييسمجمعوارداتمطرحكرد

احتضار بنگاه هاي اقتصادي در عطش نقدينگي

عضو هيات رييس��ه اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي 
تهران با اش��اره به مشكلاتي كه فعاليت موسسات مالي غيرمجاز 
براي اقتص��اد ايران به ارمغان آورده اند، گفت: ش��رع مي گويد اگر 
كس��ي مال ديگري را بردارد و حتي به ش��خص ديگر هديه كند، 
حرام است و كار اين موسسات غيرمجاز هم به همين حالت شده 

بود كه دولت به آن پي برد و مانع تداوم فعاليت آنها شد. 
علاء ميرمحمدصادقي عضو هيات رييس��ه اتاق ايران، برخورد 
با موسسات مالي و اعتباري غيرمجاز را از وظايف دولت دانست و 
گفت: شايد برخي از روي سادگي فكر كنند اين موسسات به مردم 
كمك مي كردند و ادامه كار آنها ايرادي نداشت، اما اين طور نيست 
و حتي شروع به كار اين موسسات نيز اشتباه بوده است. به گزارش 
پايگاه خبري اتاق ايران، ميرمحمدصادقي افزود: در هر حوزه يي اگر 
قرار باشد افرادي دست به اقداماتي بزنند كه با مردم سر و كار دارد، 
بايد با اطلاع و مجوز دولت باشد؛ حتي اگر كسي بخواهد مسجدي 
در مكان نامناسب براي استفاده مردم بسازد، دولت بايد جلوگيري 
كند. رييس شوراي عالي پيشكسوتان اتاق ايران با تاكيد بر اينكه 
در مظاهر شرعي نيز انجام كار خلاف حتي با ظاهر كمك به مردم 
جايز نيس��ت، گفت: شرع مي گويد اگر كسي مال ديگري را بردارد 
و حتي به شخص ديگر هديه كند، حرام است و كار اين موسسات 
غيرمجاز هم به همين حالت ش��ده بود كه دولت به آن پي برد و 

مانع تداوم فعاليت آنها شد. 
ميرمحمدصادقي تاكيد كرد: حتما بايد از فعاليت اينها جلوگيري 

شود، چراكه زيانبار هستند و حتي در آينده هم ممكن است مسائل 
ديگري پيش بياورند كه به ضرر مملكت، دولت و مردم باش��د. او 
با اش��اره به اينكه تخلفات در صندوق هاي قرض الحسنه نيز وجود 
دارد، اظهار كرد: در اين حوزه هم عده محدودي هستند كه ممكن 
است، مجوز نداشته باشند يا عمل خلاف انجام دهند؛ اما سازمان 
اقتصاد اسلامي اينها را بررسي مي كند و گزارش آن را هم به دولت 

ارائه مي كند. 
عضو هيات رييس��ه ات��اق ايران تصريح كرد: مردم به دس��تگاه 
حاكمي��ت، دولت و نظ��ام اعتماد مي كنند و وقتي كس��ي ادعايي 
مي كند و دولت حرفي نمي زند، فكر مي كنند كه او مورد تاييد دولت 
است؛ ازاين رو دولت بايد وظيفه نظارتي خود را انجام دهد و اجازه 
ندهد بر اثر سوءاستفاده از اعتماد مردم، آسيبي به جامعه وارد شود. 

عضوهياترييسهاتاقتهرانمطرحكرد

فعاليت موسسات مالي غيرمجاز حرام است
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15 نفت و انرژي
  فروش ۴۰ ميليارد دلار نفت
از دستاوردهاي برجام است

ايرنا   معاون حقوقي و بين الملل وزارت امورخارجه 
ب��ا بيان اينكه نبايد دايم بگوييم دس��تاورد ما از برجام 
هي��چ بوده اس��ت، گفت: ما همين امس��ال ۴۰ميليارد 
دلار نفت فروختيم كه همه پول آن نيز از طريق بانك 
به حس��اب بانك مركزي وارد ش��ده و بس��يار شفاف و 
روش��ن اس��ت. عباس عراقچي ش��امگاه سه شنبه )۲۶ 
دي ماه( در دوازدهمين همايش اتحاديه صادركنندگان 
فرآورده هاي نفت، گاز و پتروش��يمي گفت: موانعي كه 
برجام قرار بود بردارد، كاملا برداش��ته شده و حتي يك 
مثال هم وجود ندارد كه برجام قرار بوده اس��ت تحريم 
يا مانعي را بردارد و برطرف نشده باشد. معاون حقوقي 
و بين الملل وزارت امورخارجه به برخي دس��تاوردهاي 
برج��ام اش��اره كرد و اف��زود: امروز اي��ران نفت خود را 
مي فروشد، محصولات پتروشيمي را صادر مي كند، دنيا 
با ما كار مي كند، تحريم هاي اصلي بانكي برداشته شده، 
هواپيماي خ��ود را مي خريم و آنچنان ثبات سياس��ي 
داريم كه بيش از ۷۰درصد مردم در انتخابات ش��ركت 
مي كنند. عراقچي با اش��اره به وعده چهار ماهه ترامپ 
ب��راي اظهارنظر دوباره در زمينه برجام عنوان كرد: اين 
چهار ماه بس��يار سرنوشت ساز اس��ت و ما بايد در اين 
مدت هم��كاري و هماهنگي هاي اقتص��ادي خود را با 
كش��ورهاي اروپايي، شرق آسيا و ش��ركاي اقتصادي و 

تجاري خود بيشتر و بيشتر كنيم.  

 بي اعتنايي خريداران آسيايي 
به تهديدهاي نفتي امريكا

ايسنا   واردكنندگان آسيايي نفت ايران هفته جاري 
به احتمال وضع مجدد تحريم هاي امريكا عليه تهران در 
اواخر س��ال ميلادي جاري واكنش خونسردانه يي نشان 
دادند. دونال��د ترامپ رييس جمهور امري��كا روز جمعه 
معافي��ت ۱۲۰ روزه ايران از تحريم ه��اي امريكا را امضا 
اما اعلام كرد، اين تاييد بار براي آخرين بار انجام ش��ده 
و آخرين فرصت براي بازنويس��ي توافق هسته يي است. 
منابع بازرگاني از آس��يا كه مقص��د اصلي صادرات نفت 
ايران باقي مانده اس��ت، به S&P گلوبال پلاتس گفتند: 
حتي اگر تحريم هاي امريكا بازگردد، جريان نفت از ايران 
ثاب��ت خواهد مان��د. برخي بازيگران بازار ب��ر اين باورند 
كه بازگش��ت تحريم هايي كه بخش نفت ايران را هدف 
مي گيرند، ممكن است ماه ها و شايد سال ها طول بكشد 
تا به طور كامل اجرا شود. يك مدير معاملات نفت ترش 
در يك شركت پالايش كره جنوبي در اين باره اظهار كرد: 
ما در مجموع نس��بت به آنچ��ه ترامپ تصميم مي گيرد 
در ماه مه  انجام دهد، نگران نيس��تيم. مدت زيادي طول 
خواهد كش��يد تا تحريم ها عليه ايران به طور كامل اجرا 
شود. حداقل براي سال ۲۰۱۸ صادرات نفت ايران تغيير 
نخواهد كرد. درباره هر گونه تحريم يا مسائل عرضه فراتر 
از آن مي توان بعدا نگران شد. يك منبع در يك پالايشگاه 
ژاپن��ي گفت: ما زماني به فكر واكن��ش خواهيم بود كه 
نتواني��م نفت ايران را وارد كنيم. بنابراين در حال حاضر 

لزومي ندارد كه براي چنين اتفاقي آماده شويم.  

 عربستان به دنبال ركوردزني 
در توسعه انرژي هاي پاك

ايس�نا  عربستان س��عودي انتظ��ار دارد، امس��ال 
پروژه هاي ان��رژي تجديدپذير به خص��وص نيروگاه هاي 
خورش��يدي را به ارزش ۷ميليارد دلار آغاز كند. توركي 
محمدالشهري مدير دفتر توسعه پروژه انرژي تجديدپذير 
عربستان س��عودي اظه��ار كرد: مناقصه ها امس��ال براي 
هش��ت پروژه به مجموع ظرفيت ۴.۱۲5 گيگاوات صادر 
مي ش��ود. هزينه اي��ن پروژه ها بين 5 ت��ا ۷ميليارد دلار 
خواهد بود. عربستان سعودي و ساير توليد كنندگان نفت 
خاورميانه به دنب��ال انرژي هاي تجديدپذير براي تامين 
تقاضاي داخلي رو به رشد هستند تا بتوانند نفت بيشتري 
را براي كسب درآمد بالاتر صادر كنند. عربستان سعودي 
به دنبال نصب 9.5 گيگاوات ظرفيت خورشيدي و بادي 
تا سال ۲۰۲۳ است. سازندگان پيشنهادات قيمت خود 
براي نيروي خورش��يدي را در سال هاي اخير به ركورد 
پاييني كاهش دادند. الشهري گفت: ما اميدواريم به اين 
ركوردش��كني ادامه دهيم. پروژه هاي عربستان سعودي 
امسال شامل ۳.۳ گيگاوات نيروي فتوولتايك خورشيدي 
و ۸۰۰ مگاوات بادي است. برندگان مناقصه هزينه هاي 
فاينانس را پوشش مي دهند در حالي كه دولت ضمانت 
مي كن��د برق توليد ش��ده از اين پروژه ه��ا را طي مدت 
۲5 س��ال خريداري كنند. به گفته الشهري، اين كشور 
قصد دارد ۳.۴5 گيگاوات نيروي تجديدپذير را تا س��ال 
۲۰۲۰ به ش��بكه متصل كند كه ش��امل ۷۰۰ مگاوات 
ني��روي خورش��يدي و بادي اس��ت كه پي��ش از اين به 
مناقصه گذاشته شده بود. عربستان سعودي انتظار دارد، 
پيشنهادات نهايي براي ساخت نيروگاه بادي ۴۰۰مگاوات 

در شمال غرب اين كشور در ۲۰ مارس انجام شود. 

  برنامه وزارت نيرو
براي رقابتي كردن آب

پ�اون  مدي��ركل دفت��ر مديريت مص��رف و ارتقاي 
بهره وري آب و آبفاي وزارت نيرو از تاثير بخش غيردولتي 
در كاهش هزينه تمام ش��ده آب و ايجاد رقابت اقتصادي 
در مصرف كمتر آب س��خن گفت. »رضا اماني« مديركل 
دفتر مديريت مصرف و ارتقاي بهره وري آب و آبفا با بيان 
اين مطلب گفت: البته نياز اس��ت كه نظام نرخ گذاري و 
همچنين تعيين ارزش و برنامه ريزي آب تغيير كند و به 
اين منظور مي توان از حسابداري ملي آب بهره برد. وي با 
بيان اينكه با استفاده از حسابداري ملي آب مي توان نقش 
و جايگاه بخش آب در حس��اب هاي ملي كشور را به طور 
واقع بينانه ترس��يم كرد، اظهار داشت: در شرايط كنوني 
نقش و جايگاه بخش آب در حساب هاي ملي مخدوش و 
غيرواقعي است، زيرا در حساب هاي ملي كنوني آن بخش 
از منابع آب لحاظ ش��ده ك��ه در قبال مصرف آن، تعرفه 
دريافت مي شود و به بيان ديگر در حال حاضر آب شهري، 
بخشي از آب روستايي و منابع آب سطحي كه در قبال آن 
آب بها دريافت مي شود، منعكس است و حسابداري ملي 
آب اين نقيصه را رفع خواهد كرد. مديركل دفتر مديريت 
مصرف و ارتق��اي بهره وري آب و آبف��اي وزارت نيرو در 
ادامه به تاثير حسابداري ملي آب در كاهش ريسك ناشي 
از محدوديت هاي ناشي از خشكس��الي پرداخت و ادامه 
داد: با استفاده از نظام حسابداري ملي آب، آثار تغييرات 
اقليمي از قبل قابل ارزيابي بوده و قبل از ورود خس��ارت 
به فعاليت هاي اقتصادي مختلف خصوصا كشاورزي قابل 

مديريت خواهد بود. 

كوتاه از دنياي انرژي

بررسي ابعاد استراتژيك همكاري نفتي تهران - بغداد

آياآنكاراورياضنگرانسوآپنفتكركوكاند؟

روبات هاي زيردريايي به محل غرق نفتكش ايراني فرستاده مي شوند

دفاع چين از تلاش ها براي نجات خدمه سانچي 

گروه انرژي  
۲روز از اعلام رس��مي خبر غرق ش��دن نفتكش 
س��انچي در آب ه��اي اقيانوس آرام مى گ��ذرد و در 
اي��ران و چين موض��وع از مناظر مختلف��ي در حال 
پيگيري اس��ت. ديروز طرف چيني بالاخره نس��بت 
به ش��كل گيري اين ذهنيت كه آنها براي نجات جان 
خدمه سانچي تلاش كافي به خرج نداده اند، واكنش 
نشان داد. اين واكنش هم از طريق سخنگوي وزارت 
امور خارجه اين كش��ور در كنفران��س مطبوعاتي و 

ه��م از طريق معاون وزير ام��ور خارجه چيني ها در 
گفت وگو با ايرنا مطرح شده است. 

ب��ه گ��زارش »تع��ادل« خبرگزاري ش��ينهوا كه 
خبر حادثه س��انچي براي نخس��تين بار از طريق آن 
منتش��ر شده بود، ديروز نوشت كه چين اين ادعا كه 
تمام تلاش براي نج��ات اين خدمه را به خرج نداده 
»غيرواقع��ي« مي داند. همچنين چين ش��يائو دنگ 
مع��اون وزارت امور خارجه چين ديروز به ايرنا گفت 
كه همه دس��تگاه هاي اجرايي چي��ن در مورد نجات 

خدم��ه نفتكش تلاش هاي بس��ياري انجام دادند كه 
تلاش هاي آنها نيز مورد تاييد ايران قرار گرفته است. 
لوكانگ سخنگوي وزارت امور خارجه چين نيز با 
طرح مسائلي مشابه صحبت هاي آقاي دنگ در يك 
نشست مطبوعاتي گفته است كه چين از روز نخست 
حادثه 9 فروند كشتي و از روز دوم ۱۳ فروند كشتي 
در اختيار داش��ته اس��ت. او در ادامه گفته است كه 
نيروهاي نجات از ش��انگهاي و جيانگ سو با نيروهاي 

ژاپني و كره يي در عمليات نجات كار مي كرده اند. 
لو در بخش ديگري از صحبت هايش گفته اس��ت 
كه چين به هر گونه تلاش ايران براي بررسي ماجرا 
خوش آمد مي گويد و همچنين درصدد اس��ت ويزاي 
حض��ور خان��واده جانباختگان در حادثه س��انچي را 
فراه��م كند. همچنين ب��ا به پايان رس��يدن حريق 
سانچي، تلاش چين براي پاكسازي منطقه از سموم 
آزاد ش��ده نيز آغاز شده اس��ت. به گزارش »تعادل« 
س��رويس خبري چين روز چهارش��نبه نوش��ت كه 
وزارت حمل و نقل اين كش��ور از ارس��ال روبات هاي 
زيردريايي به محل غرق نفتكش سانچي خبر داده اند. 
در اين خبر اعلام شده است كه با مشخص شدن 
نقطه دقيق غرق شدن روبات هاي زيردريايي به محل 
فرس��تاده خواهند شد، هر چند اعلام نشده است كه 
وظيفه اين روبات ها و نتيجه ارس��ال آن چه خواهد 

بود. 

 بررسي »ابهام ها« در مجلس 
از س��وي ديگر در ايران رييس كميسيون عمران 
مجلس ش��وراي اس��لامي گفته اس��ت كه در هفته 

آين��ده وزراي امور خارجه، راه و شهرس��ازي و كار 
ب��راي توضيح در مورد س��انچي به اين كميس��يون 
خواهند رفت. محمدرضا رضايي كوچي گفته اس��ت 
كه اين حضور براي بررس��ي »ابهام هاي« س��انچي 

صورت خواهد گرفت. 
رضايي كوچ��ي ب��ا تاكيد بر اينكه بررس��ي نقش 
دس��تگاه هاي مختلف در بروز حادثه ياد شده علت 
برگزاري اين جلسه اس��ت، افزود: ابهام هاي موجود 
در اين حادثه بايد هرچه س��ريع تر رفع ش��ود. او در 
پايان گفته اس��ت: احقاق حقوق خانواده هاي سانحه 
نفتكش ايراني س��انچي در دس��تور كار مجلس قرار 

دارد. 
البته باز هم مشخص نيس��ت كه منظور كوچي 
از »ابهامات« س��انچي و همچنين »احقاق حقوق« 
خانواده هاي درگذشتگان اين سانحه دقيقا چيست؟ 
چ��را كه روز سه ش��نبه علي ربيعي وزي��ر كار كه از 
سوي روحاني به عنوان رييس كميته ويژه پيگيري 
سانچي تعيين شده بود، گفته است كه هيچ سندي 
مبني بر اينكه جان انس��ان ها در اين س��انحه براي 

چين ارزش نداشته، به دست نيامده است. 
اما به نظر مى رس��د، نمايندگان مجلس ش��وراي 
اسلامي همچنان به ادامه جوي كه مشخص نيست، 
آغازگر آن چه فرد يا افرادي بوده اند، علاقه مند است. 
از س��وي ديگر، اظهارات روز گذشته علي ربيعي 
ك��ه در گفت وگ��و با خبرگزاري جمهوري اس��لامي 
ايران مطرح ش��ده نشان مى دهد كه ايران همچنان 
اميد دارد كه بتواند پيكر جانباختگان در اين سانحه 
را از س��انچي بيرون بياورد. ربيعي كه روز سه شنبه 
نيز در نشس��ت خبري عن��وان كرده بود كه موضوع 
پيدا شدن جسد براي فرهنگ ما اهميت دارد، ديروز 
نيز عنوان كرده است: »چيني ها تاكيد مي كنند كه 
در حال حاضر، محل نفتكش غرق ش��ده به ش��دت 
س��مي است و امكان رفتن به آنجا وجود ندارد، مگر 

اينكه سموم تخليه شود.« 

او در ادام��ه عنوان كرده اس��ت: »تخليه نفتكش 
س��انچي از مواد سمي و تثبيت شرايط زمانبر است، 
نمي ت��وان چيزي كه الان علم هم نمي تواند پاس��خ 

بدهد را مطرح كنيم.«
روز گذشته يكي از متخصصان نفتي به وب سايت 
ش��بكه تلويزيوني دولتي چي��ن گفته بود كه از بين 
رفتن كامل آس��يب وارد ش��ده از نشت مواد سمي 
سانچي به آب هاي اقيانوس آرام ممكن است دهه ها 
يا حتي يك قرن به طول بينجامد. رسانه هاي چين 
همچنين از گس��ترش لكه هاي نفتي ايجاد شده در 

آب به دنبال غرق شدن سانچي نوشته بودند. 
به گزارش »تعادل« نفتكش س��انچي كه متعلق 
به ايران اما ثبت ش��ده در پاناما بوده اس��ت، شامگاه 
ش��نبه ۱۷ دي ماه به يك كشتي تجاري ثبت شده 
در هنگ كنگ به نام سي اف كريستال برخورد كرد. 
به دنبال اين برخورد، سي اف كريستال و ساكنانش 
نجات يافتند اما س��انچي و س��اكنانش غرق شدند. 
از ميان ۳۲ خدمه س��انچي تاكنون ۳ جس��د يافت 

شده است. 
روز دوش��نبه ش��بكه تلويزيوني چين در بخشي 
كوتاه از خبري كه در مورد آخرين وضعيت سانچي 
در وب س��ايت خود منتش��ر كرده بود، نوشت كه ۲ 
پيك��ر از ۳ پيكر يافت ش��ده متعلق به ش��هروندان 
بنگلادش بوده اس��ت. اما مش��خص نيست اين خبر 
يك اش��تباه نگارش��ي بوده يا صح��ت دارد، چرا كه 
تاكنون همواره تاكيد ش��ده بود كه شناس��ايي اين 

اجساد بسيار زمانبر است. 
علي ربيعي نيز ديروز بر اين موضوع تاكيد كرده 
و گفته اس��ت كه شناسايي س��ه پيكر يافته شده از 
طري��ق آزمايش دي. ان. اي در حال انجام اس��ت كه 
طول مي كش��د. طبق بررس��ي »تعادل« رسانه هاي 
بنگلادش��ي نيز تاكنون خبري در اي��ن مورد كه ۲ 
جسد از ۳ جسد يافت شده مربوط به شهروندان اين 

كشور است، منتشر نكرده اند. 

المانيتور: الگو اوكوماش   
ترجمه: حميد مظفر  

در دسامبر س��ال ۲۰۱۷ ايران و عراق قرارداد 
س��وآپ نفت را امضا كردند و در ۱۴ژانويه س��ال 
۲۰۱۸ جبار اللعيبي، وزي��ر نفت عراق اعلام كرد 
كه اين كش��ور پيش از پايان م��اه ژانويه صادرات 
نف��ت از ميدان ه��اي كركوك ب��ه اي��ران را آغاز 
خواهد كرد. اين س��طح جدي��د از همكاري ايران 
و ع��راق كه يادآور خاطرات خط لوله »دوس��تي« 
بين ايران، عراق و س��وريه است، مي تواند رهبران 
عربس��تان سعودي و تركيه را نگران كند. خصوصا 
اينكه پيش تر مش��اجره يي بين بغ��داد و آنكارا بر 
س��ر معامله پنهان خريد نفت خ��ام بين تركيه و 
حكومت اقليم كردس��تان در گرفته بود. از س��وي 
ديگر عربستان سعودي نيز نگران است كه افزايش 
صادرات عراق و ايران در سال ۲۰۱۷ بر انحصارات 
اين كش��ور در صادرات و قدرت��ش در اوپك تاثير 

بگذارد. 
عاص��م جهاد، س��خنگوي وزارت نفت عراق در 
گفت وگ��و با خبرگ��زاري آرگوس در م��اه نوامبر 
۲۰۱۷ اع��لام كرد ك��ه آغاز ص��ادرات نفت خام 
ميدان هاي ش��مال كركوك به اي��ران تا پايان ماه 
ژانويه بس��تگي به عوامل لجس��تيكي دارد. توافق 
امضا ش��ده بين دو كشور مهم اوپك اين امكان را 
فراهم مي كند تا ايران نفت را با همان مش��خصات 
و حجم��ي كه از كركوك دريافت مي كند به بنادر 
جنوب عراق تحويل بدهد. نفت كركوك قرار است 
مورد اس��تفاده پالايش��گاه هايي ازجمله پالايشگاه 

كرمانشاه در مرز دو كشور قرار گيرد. 
حجم توافق دو كش��ور)درحال حاضر( تا سقف 
س��وآپ ۶۰ هزار بشكه در روز اس��ت. اين ميزان 
ح��دود ۲5درص��د كمتر از ظرفيت خ��ط لوله يي 
اس��ت كه قرار بود در س��ال ۲۰۱۴ بي��ن ايران و 
حكومت اقليم كردس��تان احداث شود. همچنين 
فاصله زيادي با صادرات 9۰هزار بش��كه يي بغداد 
به جيح��ان تركيه دارد. با اين ح��ال اين قرارداد 
مي توان��د بازي را به نفع طرفين تغيير بدهد و راه 
را براي افزايش معاملات نفتي بين دو كش��ور باز 
كن��د. بيژن زنگنه در جريان نشس��ت ۱۷۳ اوپك 
 در گفت وگويي با صداوس��يماي ايران اعلام كرد:

» اگرچه قرارداد س��وآپ نفت بي��ن ايران و عراق 

مورد كوچكي به حس��اب مي آيد اما يك همكاري 
استراتژيك است.« مقامات ايراني همچنين اعلام 
كرده اند كه قصد دارن��د، خط لوله يي براي انتقال 
نف��ت از كرك��وك اح��داث كنند. اين خ��ط لوله 
مي توان��د جايگزين خ��ط لوله يي ش��ود كه نفت 
كرك��وك را از طريق جيحان تركي��ه به مديترانه 
مي رس��اند. خط لوله جيحان در واقع قرار بود كه 
نفت را پيش از درگير ش��دن سوريه به جنگ هاي 

داخلي به اين كشور برساند. 
يادداش��تي كه در پايگاه اطلاع رس��اني شركت 
ملي نفت اين كشور منتشر شده است نيز اهميت 
استراتژيك اين قرارداد براي تهران را بيش از پيش 
نشان مي دهد. در اين يادداشت آمده است:»ورود 
عراق به مسير ترانزيت انرژي ايران مي تواند نقش 
ايران به عنوان هاب انرژي در منطقه را گس��ترش 
دهد و منافع اقتصادي را تقويت كند. از آثار مثبت 

اي��ن توافق مي ت��وان به رواب��ط نزديك تر بين دو 
كش��ور رقيب در بازار نفت، افزايش صادرات نفت 
كركوك و كاهش اتكا به تركيه و يافتن مسيرهاي 

صادراتي جديد اشاره كرد.«
رأي پارلم��ان عراق ب��ه كنار گذاش��تن گروه 
مهندس��ي »كار« از عملي��ات ميدان ه��اي نفتي 
كركوك نش��انه ديگ��ري از حماي��ت از اين روند 
اس��ت.)گروه مهندس��ي KAR  شركتي است كه 
در سال ۱999در كردس��تان عراق تاسيس شد(. 
ع��لاوه بر اين قرارداد س��وآپ نفت ب��ا عراق براي 
اي��ران اين فرص��ت را فراهم مي كند ت��ا در برابر 
احياي روابط عربس��تان و ع��راق از طريق امضاي 
۱۸ تفاه��م هم��كاري بين بغداد و ري��اض در ماه 

دسامبر مقابله به مثل كند. 
ب��راي عراق ني��ز اين ق��رارداد مس��ير تجاري 
جديدي براي صادرات نفت ميادين ش��مالي خود 

ايجاد مي كند و موقعيت اين كشور در برابر تركيه 
در موض��وع مس��يرهاي صادرات نف��ت را تقويت 
مي بخش��د همچنين مي تواند جايگاه عربستان در 

بازار را نيز به چالش بكشد. 
بن��در جيحان تركيه از س��ال ۱9۷۷و با وجود 
تنش ه��اي سياس��ي و فني، نقطه ص��ادرات نفت 
كركوك بوده اس��ت. از سال ۲۰۱۳ حكومت اقليم 
كردس��تان بدون تايي��د بغداد از اي��ن بندر براي 
ي��ك خط لول��ه ديگر به صورت مس��تقل و تحت 
مديري��ت اقليم اس��تفاده كرد. پس از پيش��روي 
نيروهاي ارتش عراق به س��مت ميدان هاي نفتي 
اقليم كردس��تان در اكتبر سال گذشته، استخراج 
نف��ت از اين ميدان ها متوقف ش��د. اگرچه به نظر 
مي رس��د، آنكارا همراهي ويژه يي با تصميم بغداد 
ندارد و ممكن اس��ت به فعاليت هاي تجاري خود 
ب��ا اقليم كردس��تان ادامه ده��د. خبرگزاري هايي 

همچ��ون آرگ��وس گ��زارش داده اند ك��ه درحال 
حاضر روزانه حدود ۳۲۰هزار بش��كه نفت به بندر 
جيحان صادر مي ش��ود. البت��ه اين مقدار صادرات 
كاهش ۴۰درصدي نس��بت به صادرات 55۰ هزار 
بشكه يي قبل از بحران هاي رفراندوم كردستان را 
نشان مي دهد. اما همين ۳۲۰هزار بشكه نيز كافي 
است تا حمايت آنكارا از تصميم بغداد براي تحريم 
صادرات مستقل نفت توسط اقليم كردستان را زير 

سوال ببرد. 
از س��وي ديگر با بالا رفتن تنش ها ميان ايران 
و عربس��تان سعودي، نزديكي ايران و عراق مسلما 
روابط رياض با بغداد را متاثر مي كند. اگر س��وآپ 
نفت��ي تبديل ب��ه همكاري اس��تراتژيك قدرتمند 
در زمينه انرژي بين دو كش��ور شود ممكن است 
بازار را به تس��خير درآورد و موقعيت عربستان به 
عنوان رهبر اوپك و بزرگ ترين بازيگر در بازارهاي 

جهاني را به چالش بكشد. 
براس��اس داده هاي بلومبرگ، ايران و عراق در 
س��ال ۲۰۱۷ حجم صادرات عربستان را به چالش 
كشيدند. در ماه اكتبر سال گذشته، صادرات عراق 
به ايالات متحده و هند از عربستان سعودي پيشي 
گرفت. ميانگين فروش نفت عراق به هند در سال 
۲۰۱۷ حدود ۷9۴هزار بشكه در روز بود درحالي 
كه اين رقم براي عربستان معادل ۷۳۸هزار بشكه 

در روز بود. 
اي��ران ني��ز به ص��ورت قابل توجه��ي توليد و 
ص��ادرات خود را به دو برابر افزايش داد. به عنوان 
مثال صادرات ايران به چين تقريبا معادل صادرات 
عربس��تان به اين كشور است. در س��پتامبر سال 
۲۰۱۷ عربستان س��عودي ۸۳۳هزار بشكه نفت و 
ايران ۶۰۰ هزار بشكه نفت به چيني ها فروختند. 
اينكه آيا عربستان س��عودي و تركيه بايد بايد 
نگ��ران س��وآپ نفت بين اي��ران و عراق باش��ند، 
مش��خص نيس��ت. در هر صورت، اي��ران و عراق 
همكاري ه��اي زي��ادي ب��ا يكديگر داش��ته اند كه 
شكس��ت خورده اس��ت كه ازجمله آن مي توان به 
خط لوله دوس��تي اش��اره كرد. اما اگر اين توافق 
تبديل به يك همكاري اس��تراتژيك بزرگ تر شود 
در اين صورت ش��ايد لازم باشد كه آنكارا و رياض 
خ��ود را آماده كنند تا آنها نيز در اس��تراتژي هاي 

خود تجديد نظر كنند. 

گروه انرژي  
موض��وع نح��وه دريافت پ��ول گروه هايي كه در 
س��ال هاي اخير در پ��ارس جنوبي فع��ال بوده اند، 
همواره با ابهام و حاش��يه همراه بوده است. بسياري 
از اين سخن مي گفتند كه برخي گروه ها پول را قبل 
از تحويل كار دريافت كرده و در موارد كاري تحويل 
نداده اند. در اين زمينه ش��امگاه سه ش��نبه، اسدالله 
قره خاني سخنگوي كميسيون انرژي مجلس شوراي 
اسلامي مساله يي را مطرح كرده است كه شايد براي 
نخستين بار از قول يك مقام رسمي شنيده مي شود. 
قره خاني پس از جلسه اين كميسيون با بيژن زنگنه 
وزير نفت كه عصر روز سه ش��نبه برگزار شده است 
به خانه ملت گفته است كه برخي پيمانكاران پارس 
جنوبي مانند »قرارگاه خاتم الانبيا)ص(« و »ايدرو« 
مبلغي دريافت كرده اند كه بيش از صورت حس��اب 

تحويلي توسط آنهاست. 
سخنگوي كميس��يون انرژي مجلس در تشريح 
نشس��ت روز سه ش��نبه كميس��يون متبوع��ش از 
توضيحات زنگنه درباره قراردادهاي جديد نفتي خبر 
داد. اسدالله قره خاني در تشريح نشست روز سه شنبه 
كميسيون انرژي مجلس شوراي اسلامي گفت: وزير 
نفت در نشس��ت كميس��يون انرژي حضور يافت و 
گزارش��ي درباره قرارداده��اي جديد نفتي در قالب 

IPC ارائه داد. سخنگوي كميسيون انرژي مجلس 
ش��وراي اسلامي با بيان اينكه زنگنه در نشست روز 
سه شنبه گزارشي از مذاكرات با شركت هاي مختلف 
به اعضاي كميس��يون ارائه كرد، افزود: يكي از اين 
قراردادها عملياتي و اجرايي ش��ده است و برخي از 
آنها در مراحل نهايي بوده يا در حال طي كردن روند 
مذاكره اس��ت. او در ادامه گفته اس��ت كه براساس 
گزارش ارائه شده ۲۱ قرارداد، در حال مذاكره است 
كه با انعق��اد اين قراردادها ما تا س��ال ۲۰۳۰ بايد 
5۰ميلي��ارد دلار هزينه كنيم و توليد نفت كش��ور 
در حدود ۲ميليون بش��كه از طريق اين قراردادها و 
همچنين توليد ميعان��ات گازي حدود يك ميليون 

بشكه خواهد بود. 
وي با اشاره به اينكه وزير نفت توضيحاتي درباره 
پارس جنوبي به اعضاي كميس��يون ارائه كرد، ادامه 
داد: پارس جنوبي دو مرحله اس��ت كه يكي ش��امل 
ميدان مش��ترك گازي اس��ت و قرارداد آن با توتال 
منعقد ش��ده اس��ت، 9۳۴ميلي��ون دلار تاكنون با 
پيمانكاران كه حدود ۸۰درص��د پيمانكاران ايراني 
هس��تند، عقد قرارداد ش��ده كه بيش از ۶۰ درصد 
تجهيزات از س��وي پيمانكاران ايراني دريافت شده 

كه فاينانس است. 
قره خاني با بيان اينكه به استثناي قرارداد حفاري 

مابقي قراردادهاي توتال منعقد ش��ده است، اظهار 
داشت: در پارس جنوبي ۴ فاز وجود دارد كه فاز ۱۳ 
و ۱۴ و ۲۳ و ۲۴ هر يك به اندازه دو فاز هستند كه 
در مجموع ۶ فاز مي ش��ود و چنانچه بخواهيم براي 
اين فازها سرمايه گذاري كنيم، مي توانيم ماهانه در 

حدود يك ميليارد دلار درآمد كسب كنيم. 
اين نماينده مردم در مجلس ش��وراي اس��لامي 
افزود: پيمانكاراني همانند قرارگاه خاتم الانبيا)ص(، 
اي��درو، مقادي��ري كه درياف��ت كرده ان��د، بيش از 
صورت حس��اب هاي تحويلي آنهاست، مضافا اينكه 
برخي از آنها حدود ۷5 تا ۸5درصد پيش��رفت كار 
داش��ته اند و اگر بر مبناي دريافتي هاي آنها باش��د، 
نباي��د به آنه��ا پرداختي داش��ته باش��يم، اما اصل 
طرح باقي مانده اس��ت، لذا وزير درخواست داشت 
ك��ه مجوزهاي مختل��ف را اخذ كن��د و طرح هاي 
مختل��ف را به پايان برس��اند، چرا ك��ه اين ۶ طرح 
سالانه ۱۲ميليارد دلار مي تواند درآمد نصيب كشور 
كند كه با اتمام آنها مي ت��وان از محل عايدات آنها 

بازپرداخت ها صورت بگيرد. 
وي با بيان اينكه رويكرد وزارتخانه كه اتمام اين 
 فازهاست، بس��يار رويكرد خوبي اس��ت، ادامه داد:

۸5 درصد س��رمايه ملي در اين فازها معطل مانده 
است و سبب شده كه ما از درآمدها محروم شويم. 

نماينده علي آبادكتول در مجلس شوراي اسلامي 
با اشاره به اينكه وزير نفت در اين نشست تاكيد كرد 
كه ما نبايد تنها متكي به سرمايه گذاري هاي خارجي 
باش��يم، اظهار داشت: ما بايد س��رمايه گذاري هاي 
داخلي را مدنظر قرار دهيم كه وزير نفت حدود ۳۰ 
طرح بالادس��تي را در اين بخش تعريف كرد كه با 
استفاده از شركت ها و فاينانس داخلي اين طرح ها به 
ثمر مي رسد و مشوق هايي براي اين طرح ها مي توان 
در نظ��ر گرفت كه مي تواند اس��باب توليد را فراهم 

كند. 
وي با بيان اينكه كميسيون انرژي درصدد است 
كه منابع جديدي را ب��راي وزارت نفت آماده كند، 
اف��زود: طرحي ب��ه نام ايجاد خط اعتباري اس��ت و 

طرح ديگر كه كميسيون اعلام كرده دو فوريت آن 
را ب��ه صحن علني مجلس مي برد، در ايجاد درآمد، 
صادرات، پيش��ران اقتصادي، ايجاد اش��تغال، رفع 
محروميت از استان هاي جنوبي تاثيرگذار است كه 
اين اقدامات با فعال سازي طرح هاي وزارت نفت رخ 

مي دهد. 
قره خاني ادامه داد: مقرر شده به صورت مستمر 
جلساتي بين وزارت نفت و كميسيون انرژي برگزار 
ش��ود تا بتوان طي يكي، دو سال آينده، ميدان هاي 
مش��ترك را س��اماندهي كرد و بنا بر اظهارات وزير 
نفت طي ۳س��ال آينده هيچ ميدان مشتركي نبايد 
وجود داش��ته باش��د ك��ه در آن س��رمايه گذاري و 

فعاليت هاي اكتشاف و توسعه انجام نشده باشد. 

سخنگوي كميسيون انرژي مجلس: 

دريافتيقرارگاهوايدرودرعسلويهازصورتحساببيشتراست

لكه نفتي اطراف نفتكش سانچي در درياي شرق چين                                                             عكس:  شين هوا      
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مرامنامهاخلاقيروزنامهتعادلدروبسايترسميروزنامهدردسترساست

»كلاهقرمزي«و»جنابخان«برايكودكاننيستند
مريم س��عادت تا به امروز در فیلم ها و س��ريال هاي بسیاري بازي كرده است، اما خودش هم قبول دارد كه »قصه هاي 

تابه تا« يكي از كارهاي موفق در پرونده كاري اش محسوب مي شود. 
او با اش��اره به مجموعه »كلاه قرمزي« و عروسك »جناب خان« در »خندوانه« ادامه داد: برنامه هاي كودك تلويزيون 
كم س��اخته مي ش��ود و كیفیت بدي دارند. مجموعه »كلاه قرمزي« س��الي يك بار در عید پخش مي ش��د كه به اعتقاد 

شخصي من در رده سني كودك قرار ندارد. بعد از عید هم تا عید سال آينده برنامه خاصي براي كودكان نداريم.
به نظرم عروس��ك »جناب خ��ان« در خنداونه هم كار كودك نبود. اما عروس��ك »زي زي گولو« در »قصه هاي تابه تا« 
در رده س��ني كودك قرار داش��ت. او گفته زي زي گول��و در »قصه هاي تابه تا« به اندازه كافي ديده و تعريف ش��د، حتي 
همان زمان حرف از ادامه اين س��ريال بود، اما اين اتفاق نیفتاد. زي زي گولو براي اينكه بتواند دوباره روي كار بیايد بايد 

برنامه اش ساخته شود. 

چهرهروز

نگاهيبهفعاليتهايشركتساختمانيورشكستشدهدربريتانيا

كابوسورشكستگيكاريليون
گروهگوناگ�ونپیش از آنكه همه پرس��ي براي خ��روج بريتانیا از 
اتحاديه اروپا صورت گیرد، بسیاري پیش بیني مي كردند كه برگزيت، 
بريتانیا را با بحران هاي اقتصادي بس��یاري روبه رو كند. در اين میان، 
عده يي نیز خروج از اتحاديه را براي بريتانیا س��ودمند و حافظ منافع اين كش��ور 
مي دانس��تند. اكنون، با گذشت بیش از يك سال از اين همه پرسي، به نظر مي رسد 
تاثیرات اقتصادي برگزيت، بس��یار بیش��تر از چیزي باش��د كه قبلا تصور مي شد. 
طبق گزارش هاي اعلام شده، در ماه هاي اخیر، بازارها به شدت نگران اثرات خروج 
بريتانی��ا از اتحاديه اروپا هس��تند و بیش از هر چیزي، كاهش رش��د اقتصادي و 

به ويژه كاهش نرخ بهره، به  دغدغه اصلي تبديل شده است.
از طرف��ي، ب��ا كاهش ارزش پوند پ��س از برگزيت، قیمت ه��ا افزايش يافته و 
بودج��ه خانواره��ا نیز كاهش پیدا ك��رد؛ اين موضوع مانعي ب��راي بانك مركزي 
بريتانیا، در مقابل افزايش نرخ بهره بانكي براي بدهي سرسام آور مصرف كنندگان 
ايج��اد كرد. اين عوامل، ع��لاوه بر ايجاد نگراني در بازارها، موجب ورشكس��تگي 
برخي بانك هاي بريتانیا ش��د. طبق گزارش هاي منتش��ر ش��ده، به دلیل مقررات 
آس��ان براي اعطاي وام، تعداد ورشكس��تگان در بريتانیا در س��ه ماه س��وم سال 
۲۰۱6 به بیش��ترين رقم از س��ال ۲۰۱۲ میلادي به بعد رس��یده است. در هفته 
گذش��ته نیز، خبرهايي از ورشكستگي ش��ركت كاريلیون منتشر شد. اين شركت 
چندملیتي، دومین ش��ركت بزرگ س��اختماني در بريتانیاس��ت كه در فهرس��ت 
بورس لندن نیز، قرار داش��ته و بسیاري از پروژه هاي دولتي در دست اين شركت 
بود. طبق اخبار منتش��ر ش��ده، اين ش��ركت در س��ال ۲۰۱7، با مشكلات مالي 
فراواني مواجه و درنهايت در ۱5 ژانويه ۲۰۱8، منحل ش��د. براساس آمار منتشر 
ش��ده، بدهي هاي معوقه اين ش��ركت به بانك هايي كه از آنه��ا وام دريافت كرده 
ب��ود بیش از ۱.3 میلیارد پوند اعلام ش��د؛ اين در حالي اس��ت كه نقدينگي اين 
شركت، تنها حدود ۲8میلیون پوند گزارش شد. بر اين اساس، پیش بیني مي شود 
كه مش��كلات بس��یاري در اقتصاد بريتانیا ايجاد خواهد ش��د؛ چراكه گفته شده 
ورشكس��تگي اين شركت باعث ش��ده ده ها هزار نفر ازجمله بیش از كاركنان اين 
ش��ركت در بريتانیا بیكار ش��وند. طبق آخرين آمار منتشر ش��ده، شمار كاركنان 
اين ش��ركت در س��ال ۲۰۱3، حدود ۱6هزار و ۱46 نفر اعلام شد كه اين رقم در 
س��ال ۲۰۱6، به ۱9 هزار و ۲56 نفر رس��ید. شمار كاركنان اين شركت در سطح 
 جهان، در سال ۲۰۱6، 48هزار و 5۰۰نفر اعلام و سرمايه  آن، بیش از 5 میلیارد و 

۲۰۰ میلیون پوند برآورد شده است. 
طبق آخرين گزارش هاي منتش��ر ش��ده، اين ش��ركت در زم��ان فعالیت خود 
ح��دود 4۰۰ میلی��ون پوند براي پروژه هاي بازس��ازي نیروگاه »باترس��ي« لندن 
س��رمايه گذاري كرده بود؛ باترسي يك نیروگاه از كار افتاده سوخت فسیلي است 
كه دولت بريتانیا، قرارداد پروژه هاي بازسازي آن را با كاريلیون، منعقد كرده بود. 
باتوجه به اينكه اكثر پروژه هاي اين ش��ركت، دولتي بود، مديران ارشد كاريلیون 
در هفته گذشته درخواست مساعدت از دفتر نخست وزيري بريتانیا داشتند. طبق 

گزارش هاي به دس��ت آمده، مسوولان اين شركت مي خواستند تا دولت به مدت 
4ماه بودجه بیش��تري دراختیار آنها قرار دهد؛ به گفته يكي از مديران ارشد اين 

شركت، با درخواست كاريلیون از دولت موافقت نشد. 
كاريلیون همچنین طیف وس��یعي از ساخت و س��ازهاي مهم و مديريت امور 
خدماتي را در بريتانیا برعهده داشته است از ديگر فعالیت هاي كاريلیون، مي توان 
ب��ه تامی��ن حدود 5۰ هزار خانه براي پرس��نل نظامي دولت بريتانیا اش��اره كرد. 
همچنی��ن اين ش��ركت، كمك به تامین غذاي ۲۱8 مدرس��ه و مديريت ۱۱هزار 
و 5۰۰ تخت بیمارس��تاني را در كارنامه خود دارد. باتوجه به اينكه اين ش��ركت 
س��اختماني، پروژه هاي بسیار بزرگي در دست داش��ته با ورشكستگي، سرنوشت 
آن پروژه ه��ا نامعلوم مانده اس��ت. در ادامه فعالیت هاي اين ش��ركت، مي توان به 
مديريت 5۰ زندان و س��اخت خط راه آهن پرس��رعت لندن-منچستر اشاره كرد. 
براساس گزارش هاي منتشر شده، هزينه ساخت اين خط آهن، حدود ۱.4میلیارد 

پوند بوده است. 
طبق اعلام سازمان س��اخت و ساز در بريتانیا، تجربه نشان مي دهد ۱8درصد 
از مش��اغل كوچك كه زيرمجموعه ش��ركت هاي بزرگ فعالیت مي كنند، پس از 
ورشكستگي در 5 سال اول نابود خواهند شد. گفته شده كه هزاران شغل در پي 
ورشكستگي اين شركت در معرض خطرند و بايد ۱۲۰ روز منتظر باشند تا تكلیف 

اين شركت مشخص شود. 

آمارنامه

بازارهنر

اعلامرسميحضور»درساژ«دربرلين
فیلم »درس��اژ« ب��ه كارگرداني پويا 
بادكوب��ه به عن��وان يك��ي از فیلم هاي 
بخش »نس��ل« جش��نواره فیلم برلین 

۲۰۱8 انتخاب شد. 
با تكمیل فهرس��ت فیلم هاي بخش 
»نسل« ش��صت و هش��تمین جشنواره 
بین المللي فیلم برلین، فیلم »درس��اژ« 
بخ��ش  در  بادكوب��ه  پوي��ا  س��اخته 
»Plus۱4 « كه وي��ژه فیلم هايي براي 

نوجوانان بالاي ۱4سال است، انتخاب شد. »دِرِساژ« 
فضاي متفاوت و جديدي را درباره ش��كل ارتباطات، 
مش��كلات و ش��رايط نوجوانان ام��روزي جامعه به 

تصويري مي كشد. 
در اين فیلم علي مصفا، ش��بنم مقدمي، هوشنگ 
توكلي، علیرضا ثاني فر، علیرضا آقاخاني، سیامك اديب، 
جلال فاطمي، لويي سیفي، يسنا میرطهماسب، باسط 
رضايي، به آفريد غفاريان، ش��ايان فصی��ح زاده، رامبد 
مطلبي و با معرفي نگار مقدم به ايفاي نقش مي پردازند. 
عوامل تولید »درس��اژ« عبارتند از نويسنده فیلمنامه: 
حامد رجبي. كارگردان: پويا بادكوبه، مشاور كارگردان: 
كامبوزيا پرتوي. مدير فیلمبرداري: اش��كان اش��كاني. 

طراح صحن��ه: كیوان مق��دم. صدابردار: 
وحی��د مقدس��ي، مه��دي صالح كرماني. 
ط��راح گري��م: محم��ود دهقان��ي. طراح 
لباس: س��ارا س��میعي. تدوينگر: سپیده 
عبدالوهاب. طراحي و تركیب صدا: بهمن 
اردلان، برنامه ري��ز: مینا سنگ س��فیدي. 
دس��تیار اول كارگردان: امی��ن خنكال. 
منش��ي صحنه: س��یمین آزادي، فاطمه 
س��یدي. عكاس: امید صالحي. مس��تند 
پش��ت صحنه: ياس��ین ذاكر. مشاور رس��انه يي: بیتا 
موس��وي، جانشین تولید: فواد بوربور، مدير تداركات: 
آرش نجفي، آرش صالحي. مدير تولید: مهدي بدرلو. 

تهیه كننده: روح الله و سمیرا برادري. 
امسال و در بخش »نس��ل« جشنواره برلین 65 
فیل��م كوتاه و بلند در دو دس��ته »Plus۱4« )ويژه 
فیلم هايي براي نوجوانان بالاي ۱4س��ال اس��ت( و 
»Kplus« )مخت��ص فیلم هاي مرب��وط به كودكان 
بالاي 4س��ال( به نمايش گذاش��ته مي ش��وند كه از 
میان بیش از دو هزار اثر متقاضي انتخاب ش��ده اند. 
پیش از اين حضور فیلم »خوك« ماني حقیقي براي 

بخش رقابتي جشنواره برلین قطعي شده بود. 

صداهايناهنجاربااجرايپاپهادرسالنوزنهبرداري
برگ��زاري بخ��ش موس��یقي پ��اپ 
سي و س��ومین جش��نواره موسیقي فجر 
آن  هم در س��الن وزنه ب��رداري مي تواند 
حواش��ي و البته عوارض ن��ادري مانند 
مس��مومیت هاي صوتي براي تعدادي از 

مخاطبان به دنبال داشته باشد. 
نادر  ازجمل��ه  مس��مومیت صوت��ي 
مس��مومیت ها و آس��یب هايي است كه 
بسیار به ندرت شامل اهالي و مخاطبان 

موسیقي مي شود و بیشتر كارگراني دچار آن مي شوند 
ك��ه در مش��اغل پرخطر ب��ا فركانس ه��اي زيان آور 
مشغول هستند. آس��یب ها و اختلالات جسمي آنها 
در ح��وزه ش��نیداري، گوارش��ي، عصب��ي، مغزي و 
بس��یاري موارد ديگر به وجود مي آيد. در بخش پاپ 
سي و سومین جشنواره بین المللي موسیقي فجر به 
جز يك اجرا)كنسرت علي زندوكیلي در برج میلاد( 
همگي در سالن وزنه برداري مجموعه ورزشي آزادي 
گنجانده ش��ده اند و شب گذش��ته )سه شنبه ۲6دي 
ماه ۱396( نیز گروه پازل بند از س��اعت ۲۲ در اين 
س��الن ورزش��ي روي صحنه رفت. البت��ه مخاطبان 
اين گروه نیز تقريبا تمامي صندلي هاي اين س��الن 
را پ��ر كرده بودند. ام��ا اتفاق صوتي ك��ه از ابتدا تا 
انتهاي اين كنس��رت روي داد بی��ش از آنكه باعث 
لذت ش��نیداري مخاطبان باشد؛ باعث بروز عواضي 
جس��مي ناش��ي از فركانس هاي نامطلوب و زيان آور 
براي درك ش��نیداري انسان بود كه نمي توان از آن 
به راحتي گذش��ت. ب��ه گزارش ايلن��ا، عوارضي كه 
انتخاب نامناسب محل اجراي كنسرت هاي موسیقي 
جش��نواره موس��یقي فجر در پاپ حاص��ل آن بود. 
اينكه حرف و حديث هاي بس��یاري در روزهاي اخیر 
درباره نامناس��ب بودن كیفیت و اس��تاندارهاي اين 
س��الن براي برگزاري كنس��رت در اين سالن وجود 

داشته به مبحث پیچیده فیزيك صوت 
بازمي گ��ردد كه با توجه به موزيس��ین 
بودن برخي از دست اندركاران جشنواره 

جاي تعجب بسیار دارد. 
انتخ��اب فضاي سرپوش��یده و فاقد 
استانداردهاي لازم براي برگزاري بخش 
موسیقي پاپ جش��نواره موسیقي فجر 
ط��ي روزهاي گذش��ته م��ورد اعتراض 
بس��یاري از موزيس��ین ها و كار شناسان 
اين حوزه بوده است. اما چرا اين طیف ها به برگزاري 
بخش موس��یقي پاپ در سالن وزنه برداري مجموعه 
ورزشي آزادي انتقاد داشته اند و چه عواقبي دامنگیر 
مخاطبان اين حوزه بوده است؟ اين سوالي است كه 

بايد به آن پاسخي روشن و شفاف داد. 
در طول سال هاي گذش��ته بخش پاپ جشنواره 
موس��یقي فجر هم��واره در برج میلاد و نمايش��گاه 
بین المللي تهران برگزار مي شد؛ يعني در دو سالني 
كه اص��ولا براي برگزاري همايش ها و س��خنراني ها 
طراحي ش��ده اند و كمترين سنخیتي براي برگزاري 
كنس��رت هاي موس��یقي ندارن��د؛ ام��ا فض��اي آنها 
به گونه يي است كه حداقل آسیب هاي صوتي را براي 
شنوندگان دربردارند؛ فضاهايي كه با وجود ايرادات 
متعدد آكوس��تیكي، صدايي با كمترين كیفیت را به 
مخاط��ب ارائه مي دهند اما آس��یب جدي را نیز در 
بحث برگزاري كنس��رت در فضاهاي سرپوشیده به 
مخاطب وارد نمي كنند. اما امس��ال در سي و سومین 
جشنواره موسیقي فجر، سالن وزنه برداري مجموعه 
وزرشي آزادي درحالي براي اجراي گروه هاي پاپ در 
نظر گرفته شد كه نه تنها شرايط حداقلي را در اين 
زمینه مانند سالن هايي چون برج میلاد و نمايشگاه 
بین المللي تهران ندارد بلكه باعث مسمومیت صوتي 

مخاطبان اينگونه موسیقي نیز شده است. 

»بيستمتري«روايت4قشرازدهه60است
كارگردان نمايش »بیست متري« با 
اش��اره به نقد اجتماعي ك��ه در اين اثر 
مطرح مي شود درباره ديگر ويژگي هاي 

اين اثر نمايشي سخن گفت. 
رض��ا بهرام��ي، كارگردان »بیس��ت 
متري« درباره اجراي اين اثر نمايش��ي 
ك��ه در تماش��اخانه ب��اران روي صحنه 
است به مهر گفت: خوشبختانه تا امروز 
بازخوردهايي ك��ه از مخاطبان دريافت 

كرده ايم، رضايت بخش بوده اس��ت اما فیلتر ش��دن 
فضاي مجازي و شلوغي هايي كه پیش آمد در اوايل 
اجرا لطم��ه زيادي به ما زد و باعث ش��د مخاطبان 

بسیاري را از دست بدهیم. 

او با اش��اره به اينكه اتفاقات نمايش 
در دهه 6۰ رخ مي دهد، بیان كرد: نسل 
ما و نسل قبل از ما دهه 6۰ را به عنوان 
دهه ي��ي مي شناس��یم ك��ه در آن افراد 
زندگي خود را با اندك امكانات آن زمان 
مي ساختند اما متاسفانه در اين سال ها 
كسي براي به دست آوردن خواسته اش 
ت��لاش زيادي نمي كند و اگر در زندگي 
ش��خصي و خانوادگي يا مس��ائل كاري 
و اجتماعي به مش��كلي بر بخ��ورد به جاي مبارزه و 
تلاش براي درس��ت كردن امور ب��ه دنبال جايگزين 
مي گردند. پیشرفت تكنولوژي و استفاده نادرست از 

فضاي مجازي نیز لطمه زيادي به مردم زده است.

سلاحهستهاي
دربرابرحملهسايبري 

نيويوركتايمز: 
ص��ورت  در  امري��كا 
روبه رو ش��دن ب��ا حمله 
س��لاح  از  س��ايبري 
هسته يي استفاده خواهد 
تايمز،  نیوي��ورك  ك��رد. 
اول  صفح��ه  در  دي��روز 
خود با اع��لام اين خبر، 
گزارشي از تصمیم جديد 
كرد.  منتش��ر  پنتاگ��ون 

طبق اين گزارش، واش��نگتن امكان اس��تفاده از 
س��لاح هس��ته يي را فقط در صورت بروز شرايط 
اضطراري موردبررسي قرار خواهد داد تا از منافع 
حیاتي امريكا و متحدان و ش��ركايش دفاع كند. 
طبق گفته دولت ترامپ، حملات شديد سايبري 
ازجمله ش��رايط اضطراري اس��ت كه استفاده از 
س��لاح هس��ته يي را براي امريكا آزاد مي كند. به 
گفته اين روزنامه، مخالفان سیاس��ت هاي امريكا 
ازجمله روسیه، چین، كره شمالي و ايران هیچ گاه 
حملات س��ايبري ش��ديدي را در مقاب��ل امريكا 
انجام نداده ان��د كه دلیلي براي اج��راي عملیات 

بزرگ و شديد امريكا علیه آنها شود. 

واشنگتنپست:
به گ��زارش صفحه اول 
اين روزنامه، نیروي هوايي 
افغانس��تان،  در  امري��كا 
داشت.  نخواهد  استراحت 
آن ط��ور ك��ه واش��نگتن 
زمستان  نوش��ته،  پس��ت 
معم��ولا  افغانس��تان،  در 
ب��ا كاهش جن��گ همراه 
طالبان  جنگجويان  است. 

به روستاهاي خود بازمي گردند و نیروهاي امريكايي 
در اين فصل، زماني براي اس��تراحت خواهند داشت. 
اين بار اما پس از ۱6 سال از حضور نیروهاي امريكايي 
در افغانس��تان، سرما نتوانس��ته مانع حملات علیه 
شورش��یان در افغانستان ش��ود. آن طور كه در آمار 
مشخص شده، نیروهاي افغان و امريكا در ماه دسامبر 
۲۰۱7  حدود 455 حمله هوايي صورت داده اند. طبق 
اين گزارش گفته ش��ده كه در س��ال جديد میلادي 
نیز حم��لات هوايي در افغانس��تان، دو برابر خواهد 
ش��د. همچنین ژنرال جان نیكلس��ون فرمانده كل 
نیروهاي امريكايي و ناتو در افغانستان اعلام كرده كه 
در فصل آينده جنگ، نیروهاي خارجي مس��تقر در 
افغانستان تلاش مي كنند فشار بیشتري به گروه هاي 
هراس افك��ن وارد كرده و پناهگاه  اي��ن گروه ها را در 

بیرون از افغانستان هدف قرار دهند. 

والاستريتژورنال:
اين روزنامه در صفحه 
از  گزارش��ي  خ��ود،  اول 
خودداري بنن از پاسخ به 
اطلاعات  كمیته  سوالات 
كنگره منتشر كرد. طبق 
اين گزارش، »استیو بنن« 
استراتژيست سابق دونالد 
ترامپ براي پاس��خگويي 
اطلاع��ات  كمیت��ه  ب��ه 

مجلس نمايندگان احضار ش��ده بود تا به سوالات 
موج��ود درخصوص دوران انتقال ق��درت در كاخ 
سفید و همچنین دوراني كه به عنوان استراتژيست 
در كاخ سفید حضور داش��ت، پاسخ دهد، اما او از 
جواب دادن به پرسش هاي مطرح شده خودداري 
كرده اس��ت. گفته ش��ده كه حضور بنن در كنگره 
امريكا و ش��هادت او، نخس��تین حضورش در برابر 
كمیته هايي اس��ت كه در زمین��ه مداخله ادعايي 
روسیه در انتخابات رياست جمهوري ۲۰۱6 امريكا 
يا تباني احتمالي دستیاران ترامپ با مقامات مسكو 
تحقیق مي كنند. همچنین گفته شده كه »رابرت 
مول��ر« بازپرس ويژه پرونده »تباني احتمالي میان 
تیم انتخاباتي ترامپ و مقامات روس��یه« بنن را به 

دادگاه احضار كرده است. 

كيوسك

ميراثنامهايستگاه

دفاعآلكبالدوينازووديآلن
هالی��وودي  كهن��ه كار  ازيگ��ر 
را  س��تارگاني  اخی��ر  اظهارنظره��اي 
ك��ه ب��ا وودي آل��ن كار ك��رده بودند، 
غیرمنصفان��ه و غمگینان��ه خواند و از 
كارگ��ردان نامدار دفاع كرد. به گزارش 
گاردي��ن، بازيگر س��ینما و تلويزيون با 
نوش��تن متن دفاعیه ي��ي از وودي آلن 
در تويیت��ر، كار كردن با وي را يكي از 

افتخارهاي كارنامه خود خواند. 
بالدوي��ن ك��ه با وودي آلن در فیلم »ياس��مین آب��ي« و »تقديم به رم با 
عش��ق« هم��كاري كرده بود، جديدترين بازيگري اس��ت كه نس��بت به اين 
فیلمس��از صحبت عموم��ي مطرح مي كند. پیش از وي گرت��ا گرويگ، ماريا 
س��وروينو، ربكا هال و تیموتي شالامه به وودي آلن اعتراض كرده و حقوقي 
را كه براي بازي در فیلم وي دريافت كرده بودند به صندوق حمايت از زنان 
پرداخت كردند. تیموتي ش��الامه به تازگي در اين باره گفته بود: نمي خواهم 

از همكاري با وودي آلن سودي دريافت كنم. 
آل��ك بالدوين در اين باره تويیت كرد: موضوع وودي آلن به دنبال ادعاي 
همس��ر س��ابقش براي سوء اس��تفاده جنس��ي وي از دختر خوانده اش مورد 

بررسي قرار گرفت اما وي هرگز متهم نشد.
او اف��زود: ناديده گرفتن وي و آثارش بدون ش��ك هدف خاصي را دنبال 
مي كند اما چنین كاري از نظر من غیرمنصفانه و غمگینانه است. من با وي 

سه بار كار كردم و اين يكي از نقاط اوج حرفه يي من بود. 
او س��پس ش��ماري از موضوع هايي را كه توس��ط میا فارو و وودي آلن و 
پسرخوانده آنها موسي فارو مطرح شده بود، منتشر كرد. پسر آنها ادعا كرده 
بود مادرش، دخترخوانده اش را مغزش��ويي كرده اس��ت و هر نوع سوء رفتار 

وودي آلن را تكذيب كرده بود. 

موزهآشپزخانهسلطنتيسعدآبادبازگشاييشد
پ��س از اتمام پ��روژه حفاظت و مرمت 
موزه آشپزخانه سلطنتي واقع در مجموعه 
فرهنگ��ي-  تاريخ��ي س��عدآباد از س��وي 
متخصص��ان اين ح��وزه، اين م��وزه بنا بر 
دس��تور مدير اين مجموعه بازگشايي شد.  
موزه آش��پزخانه سلطنتي سعدآباد به  علت 
قدمت زياد و همجواري با رودخانه دربند با 
مشكلاتي از قبیل ريختگي و آسیب ديدگي 
سقف و بدنه، رطوبت زدگي، غبارگرفتگي و 

ناايمن بودن شیش��ه ها، عدم ايمني سیم كشي هاي ساختمان و... مواجه بود. عملیات 
مرمت و حفاظت صورت  گرفته در اين موزه ش��امل بازسازي بخش هاي آسیب ديده، 
رنگ آمیزي ساختمان و نماي آن، تعويض شیشه ها، تعويض سیم كشي ها و داكت كشي، 
تعويض محل مخزن موزه و ايمن سازي آن بوده و پس از مستندنگاري اموال، چیدمان 

موزه به  منظور افزايش ايمني و بهبود كیفیت نمايش اموال تغییر يافت.
تالار معرفي موزه آش��پزخانه س��لطنتي نیز پس از س��ال ها بازگش��ايي شد. در 
اين س��الن عكس هاي تاريخي مربوط به آش��پزخانه هاي مختلف دربار پهلوي دوم، 
آش��پزخانه هاي دربار پهلوي در قطار و هواپیما، تصاوير تش��ريفات پهلوي و تصاوير 
معرفي سرآش��پزهاي دربار براي عموم علاقه مندان به نمايش گذاش��ته شده است. 
موزه آشپزخانه سلطنتي كه يكي از پربازديدترين موزه ها در مجموعه سعدآباد است 
با 8۰۰ مترمربع بنا در زمان پهلوي دوم به »آش��پزخانه مخصوص« معروف بوده و 
محل طبخ غذا ويژه پهلوي دوم، فرح ديبا و فرزندان آنها بود و انواع دستگاه هاي برقي 
يخ ساز، پیتزاپز، غذاساز، چرخ گوشت، سیب زمیني پوست كن، رنده  برقي، قهوه ساز و 
كباب پز و... در اين آشپزخانه استفاده مي شد و در سال ۱354 از طرف يك شركت 
آلماني تمام امكانات آشپزخانه تغییر و به مدرن ترين تجهیزات آشپزخانه يي مجهز 
ش��د به  ويژه سیس��تم برقي فر كه تركیبي از انواع فر و گريل، سرخ كن، گرم خانه و 

قابلمه هاي برقي است كه در قسمت وسط و در مركز سالن آشپزخانه نصب شد.

تاريخنگاري

تاجگذاري محمدعلي شاه بدون حضور نمايندگان
از هم��ان ابتدا عن��ادش با مش��روطه و مجلس 
را نش��ان داد. محمدعل��ي ش��اه قاجار ك��ه بعد از 
مرگ پدرش مظفرالدين ش��اه به س��لطنت رسیده 
ب��ود، بیس��ت و هش��تم دي ۱۲85 و در مراس��م 
تاجگ��ذاري اش، هیچ ي��ك از نماين��دگان مجلس 

شوراي ملي را دعوت نكرد. 
او همچنین زماني كه حكم س��لطنت مشروطه را 
ن��زدش آوردند از امضاي آن خ��ودداري كرد و حتي 
از امض��ا ك��ردن متمم قانون اساس��ي هم خودداري 

مي كرد اما با اعتراضات مردم به ناچار امضا كرد. 
محمدعلي ش��اه با اينكه يك سال پس از رسیدن 
به قدرت در مجلس ش��وراي ملي س��وگند وفاداري 
به مش��روطه ياد ك��رد، اما كمتر از دو س��ال پس از 
تاجگذاري طي تلگرافي به تمام ولايات و حكام با رد 
فعالی��ت مجلس اول تاكید ك��رد، اين مجلس خلاف 
مش��روطیت اس��ت و از اين پس مخالفان را سركوب 

خواهد كرد. 
ش��اه پ��س از آن با ش��دت و حدت بیش��تري به 
س��تیز با مش��روطه ادامه داد و پ��س از چندي كش 
و قوس س��رانجام شمش��یر را از رو بس��ت و دستور 
به توپ بس��تن مجلس را صادر كرد. دوران حكومت 
محمدعلي ش��اه به »استبداد صغیر« مشهور است. با 
وجود اينكه در زمان محمدعلي شاه بیش از چندين 
دهه از عكاسي گذشته بود و عكاسي، هنري رايج در 

دربار به شمار مي رفت اما از مراسم تاجگذاري و پس 
از آن دوران كوتاه پادش��اهي محمدعلي شاه عكس 
كمي گرفته و برجا مانده اس��ت. در اين میان يكي از 
مهم ترين آنها مربوط به روز تاجگذاري اس��ت كه با 
وجود كیفیت نه چندان مطلوب آن شايد تنها عكس 
گرفته ش��ده در آن روز از شاه جديد قاجار باشد. در 
اين میان انگشت ش��ماري عك��س نیز وجود دارد كه 

ش��اه را پس از تاجگذاري نشان مي دهد. عكس روز 
تاجگذاري به آنتوان س��وريوگین نسبت داده شده و 

عكاسان ديگر عكس ها نامعلوم هستند. 
مورخان محمدعلي شاه را مردي خرافي توصیف 
كرده ان��د كه انجام بس��یاري از كار هايش را به جاي 
انديش��یدن و رايزن��ي ب��ه ف��ال، رمل و اس��طرلاب 

مي سپرد و مادرش بر او چیرگي و نفوذ داشت. 
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